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Flint Theater Evenementen Congressen bestaat veertig 
jaar. Flint 40 vertelt de verhalen van (de) Flint. Van 
de keuze voor de plek in de oude volkswijk de Teut 
in de jaren zeventig tot aan de naamsverandering in 
Flint en de toekomstvisie in 2017. Architect, bouwer,  
medewerker, bezoeker, artiest, horecaman, gastvrouw, 
bestuurder, programmeur, buurman en directeur, allen 

vertellen hun verhaal van (de) Flint. 

Ze vertellen over ontroerende voorstellingen, spectaculaire 
shows, demonstraties, een brand, omstreden optredens, 
een ‘koude oorlog’, een opstand van medewerkers, water-
overlast, over her- en verbouw, over tranen, een lach, over 
genieten. 40 jaar cultuur en evenementen in Amersfoort. 
Het verhaal van het theater waar artiesten graag komen 

spelen en waar iedere Amersfoorter trots op kan zijn.
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Flinthart

De reacties op het nieuwe cultureel centrum de Flint in Amersfoort 
waren soms heel fel. Columnist Jan Mulder vergeleek het nieuwe cen-
trum in de Volkskrant met een gevangenis. Journalist Jaap Huisman 
schreef begin jaren negentig zijn boek Lelijk gebouwd Nederland over 
de vijftig grootste architectonische missers. De Flint was er één van. 
De doe-maar-gewoonarchitectuur hoorde bij de tijdgeest van de jaren 
zeventig. Architect Onno Greiner: ‘We waren zo optimistisch en levens-
blij, je droomde van de spelende wereld.’

Dat was veertig jaar geleden. Nu droomde Flintdirecteur Harold 
Warmelink van een boek over de eerste veertig jaren Flint. Dat boek 
is er nu. Flint 40 is het verhaal van 40 jaar cultuur en evenementen in 
Amersfoort. Bezoekers en betrokkenen vertellen over het misschien 
wel meest besproken gebouw in Amersfoort. 

De hoofdstukken samen vormen het verhaal van de Flint. Van stadsge-
hoorzaal naar Stadshal, Stadszaal en AFASzaal, van theater naar Rabo 
bank-Theaterzaal, van de Flint naar Flint. De verschillende namen wor-
den gebruikt in de periode waarin ze als eigennaam golden. 

Het was een feest om dit boek voor Flint te maken. Veel bijna verge-
ten verhalen werden afgestoft en opnieuw verteld. Datzelfde geldt 
voor oude foto’s en dia’s, die we aantroffen in een reeks verstopte 
archiefdozen. 

Veel mensen die een rol speelden in veertig jaar (de) Flint zijn helaas 
overleden. Onder anderen Flintdirecteur Pieter Erkelens, cultuurwet-
houder Albert van der Weij, ACR-directeur Peter Reurslag, directeur 
Frans van Schaik van Kreatief Centrum De Hof, verschillende werkne-
mers. Ze krijgen uiteraard wel een plek in dit boek en komen soms aan 
het woord, geciteerd uit krantenartikelen of andere bronnen.

Sommige mensen konden niet meewerken. Zoals oud-burgemeester 
Anne Vermeer, die de Flint opende in 1977. Vermeer is de oudst nog 
levende oud-burgmeester met zijn 101 jaren: "De Flint bestaat 40 jaar? 
Dan is het veertig jaar geleden… Weet u, mijn geheugen laat mij ernstig 
in de steek. Dat is natuurlijk heel vervelend voor mij, maar ook heel sneu 
voor u…"

Op de cover staat Miss Montreal, de band van de Amersfoortse zange-
res Sanne Hans, gefotografeerd door Marco Hofsté.  Sanne Hans ein-
digde haar theatertoer Ssss.s… ach, laat ook maar op 8 juni in Flint.

De foto op pagina 2 is van STS Film. Zo staat te lezen op de foto, 
van  het Speelstadje van Onno Greiner vanuit de lucht. Boven de 
Coninckstraat en de huizen van Armen de Poth en het Pothkwartier. 
Rechts het Flintplein, waar later atelierwoningen komen. Onder de 
Walikerstraat met rechts huisjes, die worden gesloopt voor de bouw 
van een parkeergarage. Pogingen om STS Film te achterhalen strand-
den. Er bestaat een STS Film, maar medewerkers lieten weten niets van 
deze foto uit het Flint-archief te weten. Dus de maker blijft onbekend.

Flint 40 schrijven was een ontdekkingsreis door een land van een lach 
en een traan. Een mooi land met mensen voor wie Flint heel dierbaar 
is, mensen met een Flinthart. Aan de binnenkant van de koffiekopjes 
in restaurant Trek staat: Geniet van het vertellen. Dat is wat wij willen: 
dat u geniet van de verhalen die wij vertellen, de verhalen van (de) Flint, 
recht uit het Flinthart.

Willem Meuleman
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De
Sinds korte tijd mag je het lidwoord ‘de’ niet meer voor ‘Flint’ zetten. 
Veel Amersfoorters zullen dit lastig afleren, want ook bij ‘Hof’en ‘Havik’ 
plakt men er steevast een lidwoord bij…
Zo’n klein woordje geeft behoorlijk wat lading. Want een artiest die het 
hooggeëerde publiek welkom heet, zal met ‘de’ voor Flint juist de span-
ningsboog net een tikkie weten op te rekken, waardoor de bezoeker 
op het puntje van zijn of haar stoel gaat zitten. Spanningsbogen zijn 
onmisbaar in het theater of muziekpaleis. De juiste stilte, de juiste toon, 
de juiste non-verbale mimiek... het accentueert het vakmanschap op 
het podium. En dat vakmanschap weet de bezoeker mee te nemen naar 
een andere wereld. Even weg uit de hectiek van de dagelijkse beslom-
meringen, wegdromen in je eigen gedachten, de lachspieren het werk 
laten doen, of een traan voelen opkomen als je geraakt wordt.

Iedereen die in Flint is geweest, zal zich zo’n moment herinneren. Een 
legendarisch optreden, een niet te stoppen lachstuip, een diepe emotie. 
Daarom heeft elke stad een theater nodig. Daarom heeft de samenle-
ving kunstenaars nodig. Het lijkt overbodige luxe, maar niets is minder 
waard. Jong en oud worden geraakt. Al veertig jaar lang.

Sinds 2010 kom ik met regelmaat in Flint. Officieel en privé. Tijdens 
congressen, sportgala’s, de musical over vluchtelingen, de kerstsa-
menzang, feesten van Amersfoortse bedrijven, de nacht van oud op 
nieuw, het Mallejan Festival, ga zo maar door… Ik heb het gebouw op 
heel veel verschillende manieren gebruikt zien worden. En ik mag met 
enige regelmaat achter de coulissen kijken. Ja zelfs gebruikmaken van 
een kleedkamer voor een ‘optreden’. Als je je in het ‘Heilige der Heiligen’ 
bevindt, dan komt de spanning vanzelf. Dan word je meegezogen naar 
het podium. Dan voel je de warmte van de spotlights. De magie wordt 
me dan te groot en dan noem ik Flint toch weer Dé Flint.

Lucas Bolsius, burgemeester
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haroldFlint
Theater is het uitbeelden van een verhaal op het podium. Theater doet 
iets met je, laat iets achter, stemt tot nadenken, raakt, ontroert, maakt 
blij, gaat ergens over. Podiumkunst is vermaak, verdieping, ontmoeting, 
beleving en herkenning. En elke keer wordt een verhaal verteld.

Theater doet veel met mij. Ik kan heerlijk lachen bij voorstellingen van 
cabaretiers. Dans kan mij echt raken. Neem het Scapino Ballet. De cho-
reografie, de muziek, decor en kostuum. Dat zit zo goed in elkaar. Daar 
geniet ik innig van. En ook die dansers vertellen een verhaal.

Mijn eerste musical als directeur van Flint vergeet ik nooit meer. Dat 
was Je Anne met Abke Bruins in de hoofdrol als Anne Frank. De musical 
werd gespeeld in een Jodenster van enkele vierkante meters groot op 
het podium. Die voorstelling was zo intens, kwam zo binnen. Zo ontroe-
rend mooi. Ja, dan laat ik een traantje.

In 2012 bestond Flint 35 jaar. Toen was het al mijn droom een boek uit te 
brengen, maar de tijd was er niet naar. Financieel hadden we het moeilijk 
en er was geen ruimte voor en ook geen echte reden voor een feestje.   

We hebben nu na veertig jaar een goede stap gezet naar de toekomst 
en de continuïteit van Flint. Een goede reden om deze mijlpaal nu wel 
te vieren met een boek. Een boek met de verhalen over wat er al die 
jaren binnen de muren van Flint is gebeurd.

Niet alleen de verhalen van de medewerkers van Flint, maar ook van de 
artiesten, de bezoekers, de architect en bouwer, bestuurders en buren. 
Dit is het resultaat. Voor mij het hoogtepunt van het jaar.

Flint 40! 

Harold Warmelink, directeur Flint
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De artiest    O    Youp van 't Hek

Ik heb  
die ouwe

Flint niet voor
niks in de fik

gestoken

Begin met Youp van ’t Hek over de brand in de Flint 
in 1990 en hij zal zeggen: "Graag gedaan!" Youp van 

‘t Hek en de Flint, dat is al bijna veertig jaar lang 
een uitstekende combinatie. In gesprekken met 

medewerkers van het theater valt keer op keer zijn 
naam. In de glossy Pieter, die verscheen bij het afscheid 

van directeur Erkelens, wordt hij een meer dan graag 
geziene gast genoemd.

Tonnie Porringa ging altijd een avond met hem uit eten als 
hij in Amersfoort speelde. Was dat rond kerst in Amersfoort, 
dan at hij vaak samen met het personeel. Bij een van die 
maaltijden zong hij Flappie. Dat zong hij ook tijdens een 
aflevering van Nieuw Amersfoorts Peil, de talkshow van de 
Amersfoortse Courant in de jaren tachtig in de Flint. Bij het 
afscheid van Tonnie Porringa en Pieter Erkelens verschenen 
lovende reacties van hem in kranten. 

Youp van ’t Hek (1954, Naarden) brak door met de voorstel-
ling Man Vermist van cabaretgroep NAR, waarin hij speelde 
met Daan van Straaten en zijn vriendin en latere vrouw 
Debby Petter. NAR stond op 16 december 1983 in de Flint. 
Van ’t Hek: "Dat kan wel de eerste keer zijn geweest dat ik in 
de Flint speelde. Ik weet nog dat er televisieopnamen werden 
gemaakt." 

Na Man Vermist startte hij een solocarrière, die hem tiental-
len keren naar Amersfoort bracht. Zijn voorstellingen en 
oudejaarsconferences waren keer op keer uitverkocht. Eind 
december 2015 kreeg hij een zware hartoperatie en moest 
hij verschillende voorstellingen afzeggen. Zijn voorstelling 
Licht, van het seizoen 2015-2016, werd van 6 tot en met 8 
december 2016 gespeeld in de Flint. 

Als hij tijd vrijmaakt om over de Flint te praten, staat hij net 
enkele dagen achter elkaar in Parkstad Limburg Theaters in 
Heerlen. "Ik heb in zo ongelooflijk veel theaters in Nederland 
gestaan, maar ik weet wel dat ik best wel veel in Amersfoort 
heb gespeeld. Soms drie, vier, vijf avonden achter elkaar."

Van ’t Hek noemde in een van zijn columns in NRC Handels-
blad de Flint van de jaren tachtig ‘een bakstenen tuttent.’ Hij 
grinnikt: "Ach ja, die ouwe Flint. Die heb ik niet voor niks 
in de brand gestoken. Wat een bakstenen jarenzestig-en-
zeventigmuts was dat! Ik ben blij dat ik er een paar lucifers 
aan heb besteed."

"Het is moeilijk om nu een theater te bouwen dat én eigen-
tijds is én aan de klassieke theaterwetten voldoet. In Amers-
foort is dat gelukt." 
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"De oude Flint was een bakstenen tuttent, maar na de brand 
heeft men er een zaal met allure neergezet. Als publiek zit 
je goed en als artiest is het een feest om daar te staan. Het 
lacht weldadig."Hij maakt een vergelijking met het theater 
in Heerlen: "Er zijn van die zalen, zoals hier in Heerlen ook: 
een lelijk gebouw, maar binnen een geweldig theater met 
rode stoelen en rode muren. Net een hoerenkast, daar houd 
ik wel van. Ze konden in die tijd wel bouwen. Een theater 
moet donker zijn. Je moet in jezelf kunnen lachen en in jezelf 
kunnen huilen. Privacy is belangrijk als je lekker zit te kijken 
naar een artiest."

"De Flint heeft nu een prachtige zaal om in te spelen. Dat 
verdient een stad als Amersfoort ook. Zo’n mooie zaal, zo’n 
echte zaal. Als het doek opengaat en de artiest begint te 
ouwehoeren, zoals in mijn geval, dan ben je echt uit en zit je 
echt in het theater."

Van ’t Hek zorgde ooit voor enige paniek in de Flint toen hij 
aankondigde niet te spelen omdat er geen bediening was in 
de artiestenfoyer. "Door een optreden van mij, en nu word ik 
even arrogant, verkopen ze zevenhonderd koppen koffie en 
zevenhonderd bier. En ik zit achterin een zaaltje en moet het 
doen met een koffieautomaat waarvan de gebruiksaanwij-
zing zoals altijd onduidelijk is. 

Ik heb het ook meegemaakt dat ik een uur om een gebouw 
moest lopen en zestig keer moest aanbellen voordat ik naar 
binnen kon. Zet er iemand neer die goedemiddag zegt en 
ook voor de gasten na afloop zorgt. Op een gegeven moment 

heb ik gezegd: als er geen bediening is, kom ik niet meer. 
Amersfoort was één van die plekken…"De Flint nam de reac-
tie zeer serieus, aldus Van ’t Hek. "Het is er nu erg gezellig. 
Ach, als jij bij mij thuis komt ben ik ook aardig en zeg ik: ga 
lekker zitten. Ik zet je niet aan een koffieautomaat. Een goede 
ontvangst maakt de artiest vrolijk. Ik rijd nu fluitend naar 
Amersfoort voor een voorstelling." 

Toneelmeester Rob Bosch vertelde dat Youp van ’t Hek een 
keer belde of hij een avondje voor de voorstelling nog even 
mocht oefenen op het toneel. "Ja, dat weet ik nog wel. Rob, een 
aardige man! Ik wilde een nieuw liedje oefenen. Door privéom-
standigheden had ik wat meer tijd nodig."
Robert Pols van het restaurant van de Flint zakte een keer 
in elkaar toen hij bij Van ‘t Hek in de artiestenfoyer was. Hij 
was oververmoeid. "Ik herinner mij dat ik me heel snel in een 
hoekje heb teruggetrokken. Ik mag me graag met alle zaken 
bemoeien, maar niet als er sprake is van medische urgentie…," 
aldus Van ’t Hek.

Pols weet zich goed te herinneren dat hij een dag later een bos 
bloemen kreeg van Youp van ’t Hek, die attent informeerde 
hoe het met hem ging. Van ‘t Hek: "Natuurlijk! Wat dacht 
je… Ik kom uit een gezin van acht kinderen. Eentje is helaas 
overleden. Ik ben zo opgevoed. Beleefd blijven en vragen hoe 
het met mensen gaat."

Bij het afscheid van Tonnie Porringa in 1998 zei Van ’t Hek: 
"Tonnie is geen zalenboer, maar een directeur die echt is geïn-
teresseerd is in de inhoudelijke kant van theater. Daar heb je 
er helaas weinig van. Ze kan ook heel fel zijn. We hebben eens 
enorme ruzie gehad. Had ze toch een groep binnengelaten, 
terwijl ze wist dat ik groepen tussen het publiek haat. Maar 
dan is ze ook wel zo, dat ze je later opbelt en je ruiterlijk gelijk 
geeft. Ik babbel altijd wel even met de theaterdirecteuren, 
maar met Tonnie Porringa ging ik altijd een keer eten. Vond 
ik altijd prettig. Ze zei gerust na een voorstelling: ik vond je na 
de pauze een beetje minder… Dat waardeerde ik enorm."

Youp van ’t Hek maakte alledrie de directeuren mee in 
veertig jaar Flint. Over Pieter Erkelens: "Ik had met Pieter 
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een bijzondere band. Een zeer aimabele man met leuke 
humor. Ik mocht hem zeer." In de glossy Pieter schrijft Van 
’t Hek: ‘Weet je Piet. Op een dag stopt het. Al die contacten 
met die zeikerige artiesten over ongezellige artiestenfoyers 
zijn dan voorbij. En dat geneuzel van het publiek over een 
stoel die niet lekker zat of een voorstelling die tegenviel of 
een voorstelling die tegenviel in een stoel die niet lekker zat. 
Laat staan dat gezever van verongelijkte impresariaten die je 
betichten van wansmaak en vriendjespolitiek omdat je zijn 
betoverende producties niet afneemt. 

Het is voorbij Piet. Ook wel lekker dat je tegen de ijdele 
artiest wiens voorstelling je ronduit kut vond niet meer hoeft 
te liegen dat er spannende elementen in zaten. Allemaal 
klaar. Nog een zeikerige receptie en dan: vrij. Vogelvrij. Dan 
zal je ze gaan missen. Wij jou ook hoor. We gaan je verschrik-
kelijk missen.’

Volgens programmeur Ank Marx speelt Youp van ’t Hek 
tegenwoordig gastheer in ‘zijn’ artiestenfoyer. "Ank is een 
enorme schat. Ik dwarrel nu al zo’n veertig jaar mee en weet: 
als iemand van het personeel mij een eikel vindt, neemt hij 
wel vrij die avond dat ik speel. De mensen van wie ik houd 
zijn er altijd."

"Ik vind het hartstikke leuk om in Amersfoort te spelen. Ik 
ontvang vaak na afloop vrienden uit Hilversum. Het is nu 
een ongelooflijk gastvrij theater. Flint moet je zeggen tegen-
woordig hé? Net als Spant in plaats van ’t Spant. Dat is wel 

wennen..." Youp is een graag geziene gast. "Dat is wederzijds. 
Ik heb een bijzondere band met Amersfoort. In het nieuwe 
theater speel ik met heel veel plezier, maar dat doe ik overal. 
Ook in Stadskanaal en Veenendaal. Het licht gaat uit, de zaal 
is uitverkocht en de mensen lachen hard. Dat is overal leuk."

Na de brand in 1990 weigerden sommige artiesten hun 
voorstelling in de Stadszaal van de Flint te spelen. Van ’t 
Hek vond dat geen enkel probleem. "Natuurlijk wilde ik wel 
spelen in die grote zaal! Je weet dat ik het aan mijn hart 
heb gehad. Twee theaters, ik zal ze niet noemen, reageer-
den heel raar toen ze hoorden dat de voorstellingen werden 
verschoven. Alsof ik anders kon. Nood breekt wetten. Als 
je theater affikt: speel in een andere zaal. Juist leuk om te 
improviseren!"

In de seizoensbrochure 2008-2009 schreef Van ‘t Hek, met 
een knipoog naar het optreden van Johan Heesters: "De Flint 
is een schitterend theater, waar je nog jaren kan spelen. Ik 
ben nu 54, maar heb in Amersfoort nog zeker vijftig jaar te 
gaan. Artiesten van 104 zijn geen uitzondering in de Keistad. 
Heerlijk gevoel. Wat een prachtige toekomst!"

Youp van ’t Hek is nog bezig zijn uitgestelde voorstellingen in 
te halen. "Het gaat goed met mijn gezondheid. Ik moet ’t wel 
stevig in de gaten houden en ben onder controle van dokters. 
De grote malaise is voorbij." Meestal speelt hij eens in de 
twee seizoenen in Amersfoort. "We plannen dat heel eerlijk. 
Als ik dit seizoen in de Flint heb gespeeld, sla ik volgend 
seizoen over."

Maar hij gaat door en komt terug in Amersfoort. "Ik heb 
toevallig gisteren met een groep van dertig mensen gezeten 
en verteld dat ik door wil gaan na de oudejaarsconference. 
Iedereen heeft ja gezegd en doet mee. Maar ik heb nog niets. 
Geen tekst, geen titel, geen muziek, helemaal niks. Alles 
moet nog worden verzonnen."

"Ik heb een  
bijzondere band  
met Amersfoort"
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Fietste je zo’n halve eeuw gele-
den door het plantsoen langs de 
Scheltussingel waar nu theater 
Flint staat, dan werd je op je tocht 
begeleid door het geluid van spe-
lende kinderen op het plein van de 
Emmaschool. En rook je de produc-
tie van sigaren van Spaan & Bertram 
(Spanera) in de fabriek aan de 
Coninckstraat. 

Sinds de tweede ommuring van Amersfoort 
in de vijftiende eeuw verzamelden muzikan-
ten, ambachts- en kooplieden zich tussen 
Scheltussingel, Coninckstraat, Walikerstraat 
en Teut.

Teut was rond 1381 een leengoed met een 
bisschoppelijk klooster met de naam ‘de 
Toete’. Om het klooster stonden enkele boer-
derijen, buiten de eerste stadsmuur. Nadat de 
tweede muur was gebouwd, ontstond in de 
loop der eeuwen een aparte volkswijk.

Amersfoorter Jan van Dijkhuizen schreef eind 
jaren tachtig een boek over de wijk: ‘De Teut’. 
Hij beschrijft de armoede en hulpvaardigheid, 
die beide groot waren. Maar ook het plezier 
dat de bewoners van de kleine huisjes had-
den met elkaar. Het Koninginnedagfeest in de 
Walikerstraat was een jaarlijks hoogtepunt in 
het sociale vermaak. 

’s Avonds op de stoep werd het leven door-
genomen. Feesten werden buiten gevierd, de 
huisjes waren daar te klein voor. Aan muziek 
geen gebrek. Er waren harmonica- en accorde-
onspelers genoeg. En anders was daar altijd 
ome Doris de Ruiter op zijn neusfluit of Gerrit 
Hagebeuk met zijn rotzakje. Er werd jenever 
en dikkontjes bier gedronken. En steevast was 
het aan het einde van de avond polonaise 
lopen.

Evert Poort was de altijd anoniem gebleven 
weldoener van Teut. Een boom van een kerel 
die in de oorlog enkele NSB’ers in elkaar sloeg. 
Na de oorlog huurde hij een keer het hele 
Rembrandttheater aan de Langestraat af voor 
een gezellige middag voor zo’n 250 kinderen 
uit de hele buurt. Hij had lachfilms gehuurd, 
er waren harmonicaspelers en er was volop 
snoep, koek en chocolademelk.

Door de buurtvereniging Teut werden toneel-
verenigingen Ons Vermaak en De Rederijkers 
opgericht en de Vereniging Amateur 
Muzikanten Amersfoort (VAMA). De bestuurs-
vergaderingen van voetbalclub APWC werden 
bij tante Annie thuis gehouden. Annie zorgde 
voor heerlijke vette soep, zelfs met balletjes. 

Veel bewoners van Teut werkten in de 
sigarenfabriek Spaan & Bertram in de wijk, 
die in 1933 vanuit Amsterdam naar de 
Coninckstraat verhuisde. Tot 1956, waarna 
Electrofact zich in het pand vestigde. In Teut 
woonden ook kruideniers, melkboeren en 
kappers. Kapper De Gans werd volgens Van 
Dijkhuizen weggepest door de maatrege-
len die het gemeentebestuur nam. In 1969 
kreeg hij het bericht dat er in de toekomst vijf 
woningen in Teut werden gesloopt. Zijn huis 
was er één van. 

Er was een saneringsplan voor de wijk. Dat 
overkwam ook de Agenantjes. Die kreeg je 
niet zo gemakkelijk weg, maar uiteindelijk 
werden ook de vier pandjes, die ze met hard 
werken hadden verdiend, onbewoonbaar 
verklaard.

Teutianen Bep Jansen en Lau Ham werden 
voor dit boek geïnteviewd. Bep: "De deur 
stond nooit op het nachtslot. En als er iemand 
binnenkwam, dan kon hij altijd mee eten." Lau: 
"Net als op ’t Sasje. Teutianen zijn net als 
Sassianen gastvrije mensen."

Teut had geen beste naam. Bep weet wel 
hoe dat kwam. "Het waren allemaal alcoho-
listen. En marktmensen. Ze verkochten van 
alles. Stoffen, sokken, ondergoed, er was er 
zelfs eentje met lingerie! Maar het waren 
goede tijden."

Het laatste hoofdstuk van het boek ‘De Teut’ 
heet: Verjaagd door de Flint. Daaruit: ‘Zonder 
dat de bewoners het in de gaten hadden, 
bleek er in de ogen van de bestuurders voor 
een volksbuurt als de onze geen plaats meer 
te zijn in een stad als Amersfoort.  

De sloop was begonnen. Er moest plaatsge-
maakt worden voor een cultureel centrum  
de Flint. De bewoners werden huizen aange-
boden in de nieuwbouwwijken. De meesten 
van hen hebben daar hun stekkie nooit goed 
kunnen vinden’.

Verjaagd 
door de 
Flint
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Juist de karakteristieke volksbuurt 
de Teut werd gekozen als plek waar 
een nieuw cultureel centrum moest 
verrijzen. Niet alleen het hart van 
de Teut wachtte de slopershamer, 
ook het in de jaren dertig gebouwde 
Dreyershofje zou verdwijnen als de 
eerste plannen van architect Onno 
Greiner werden goedgekeurd…

Er is heel lang gesproken over de bouw en 
de plek van het nieuwe cultureel centrum. 
Alleen die discussie al levert voldoende stof 
op voor een boek. Burgemeester Hermen 
Molendijk (1896-1983) opperde al in 1957 
dat Amersfoort toe was een nieuwe stads-
gehoorzaal op landgoed Zonnehof, waar later 
het Rietveldpaviljoen en de bibliotheek wer-
den gebouwd.

Het duurde echter tien jaar voordat zijn 
opvolger burgemeester Johan de Widt (1908-
1971) de eerste gesprekken voerde met 
de Amsterdamse architect Onno Greiner. 
Stadsgehoorzaal veranderde in die jaren eerst 
in schouwburg, daarna in congres- en toneel-
zaal en uiteindelijk in cultureel centrum.

Amersfoort had het Grand Théâtre aan 
de Snouckaertlaan en de Markthal aan de 
Breestraat. Grand was er voor de films en 

voor theater. De na de oorlog opgerichte 
Amersfoortse Culturele Raad programmeerde 
met subsidie van het gemeentebestuur 
avonden in het Grand Théâtre. Amersfoort 
tekende een contract met de directie van 
het Grand Théâtre over de invulling van het 
theateraanbod.

De Markthal was niet alleen voor eierveilin-
gen, maar ook voor tentoonstellingen van de 
kleinveefokverenigingen en optredens van 
fanfarekorpsen en popgroepen. In de jaren 
zestig raakte de hal, waar horecaman Gert 
van Reenen jarenlang zijn drankjes verkocht, 
in verval.

Over de plek waar het centrum moest ver-
rijzen werd verschillend gedacht. Tussen 
stadhuis en station was een veel gehoorde 
kreet. Maar ook Bleekerseiland en het 
Phoenixcomplex aan ’t Smallepad wer-
den genoemd. Het fabrieksterreintje in 
de ‘verwaarloosde’ woonwijk Teut tussen 
Coninckstraat en Walikerstraat kwam ook in 
beeld. De gemeenteraad koos uiteindelijk in de 
raadsvergadering van 2 september 1969 voor 
de laatste. De raad koos voor de bouw van 
een cultuurhuis en een plek voor het Centrum 
voor Creativiteitsontwikkeling. Die organisatie 
kampte met ernstig ruimtegebrek in Hof 19. 

Verantwoordelijk wethouder van cultuur 
Wim Huslage gaf toe dat hij niet wist of 
de gekozen plek een vondst of een vondst 
zonder enig alternatief was. En dat er enige 
fantasie voor nodig was om te denken aan 
een goed en modern cultureel centrum op 
die plek. Amersfoort was echter al eigenaar 
van bijna alle grond en dat maakte de beslis-
sing gemakkelijker. Vanzelfsprekend moest 
er volgens Huslage ‘de volledige aandacht 

worden geschonken aan de situering van de 
omgeving’.

Architect Greiner kreeg de opdracht mee 
een gebouw met zo min mogelijk kapsones 
te bouwen. Begroot werd dat het centrum 
5,5 miljoen gulden zou gaan kosten en zou 
bestaan uit een stadshal van 1200 vierkante 
meter, een kleine zaal met een podium  van 
260 meter, vier kleedkamers, douches en toi-
letten, met daarnaast een creatief centrum.

Raadslid van de partij NU, Albert van der Weij, 
was van mening dat ook de bewoners van de 
Teut zich thuis moesten voelen in het cen-
trum. Een discobar, een boekwinkel en een 
patatkraam in de buurt konden ervoor zorgen 
dat het centrum een onmisbaar en vanzelf-
sprekend ontmoetingspunt zou worden.

Vijf jaar later, in de raadsvergadering van mei 
1974, besloot de raad onder aanvoering van 
dezelfde Albert van der Weij (nu wethouder 
van cultuur voor de PvdA) in het plan een 
toneelzaal voor 500 personen op te nemen. 
In oktober 1975 startte de bouw van het 
centrum door de Amersfoortse aannemer 
Heilijgers, die als laagste inschreef.

Het centrum, dat sinds het eerste ontwerp 
het ‘speelstadje’ werd genoemd, kreeg 
een andere naam. Het  ging de Flint heten. 
Een naam die het resultaat was van een 
wedstrijd en die werd gewonnen door de 
Amersfoortse familie Kuipers. De Flint, een 
vuursteen. En steen hoort bij de Keistad. 
Verslaggever Gert Jonker in een artikel in de 
Telegraaf: ‘De naam is weinig gelukkig geko-
zen: de Flint, een kulnaam.  Greiner wilde zijn 
centrum Speelstadje noemen. Dat klinkt in 
mijn oren rijkelijk popperig, maar is tenminste 

Discussie 
over de 
plaats

1
9

7
7
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een aanduiding van de inhoud. Maar het 
persilvolk van vandaag stemde voor Flint.’

Veel Amersfoorters denken (nog steeds) 
dat Flint een afkorting is van Flintstone, 
de beroemde Amerikaanse animatiese-
rie uit de jaren zestig met Fred en Wilma 
Flintstone (‘Wilmaaaaaa, open the door!’) 
en hun buren Barney en Betty Rubble 
met zoontje Bamm-Bamm. Zo van: Zeg 
maar Flint, die ‘stone’ hebben we al... 

Het terreintje waarop de 
Flint zou worden gebouwd, 
gezien vanaf de brug 
Coninckstraat. Rechts van 
de toren de Walikerstraat, 
links Teut. Foto: archief 
Ton Blom
Onder: de openbare 
school voor buitengewoon 
lager onderwijs aan 
Plantsoen Noord tussen 
Coninckstraat en 
Bloemendalsestraat. Foto: 
Fotocinehouse-AE
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De architect   O   Onno Greiner

De Flint
is er voor

de hele  
stad

De Amsterdamse architect Onno Greiner (1924-2010), 
kreeg de opdracht een plan te maken voor de Flint. Hij 

had net theater De Tamboer in Hoogeveen gebouwd 
toen de eerste gesprekken met burgemeester  

Johan de Widt werden gevoerd in 1966. 

Stadsarchitect Arie Rooimans nam Greiner mee naar de 
Onze Lieve Vrouwetoren. Vanaf de toren liet hij hem de 
Amersfoortse binnenstad zien. En de plek waar de Flint 
moest worden gebouwd, aan de rand van de binnenstad, door 
een singel gescheiden van een woonwijk, de Kruiskamp. 
Daar, op de tweede omloop van de toren, ontstond het idee van 
het stramien van blokken van 6 meter 40 breed. Zoals archi-
tect Aldo van Eyck een weeshuis in Amsterdam had gemaakt 
door gebruik te maken van paviljoentjes. Dat structuralisme 
werd opgepakt door architecten als Hertzberger, Blom, Hey-
denrijk en Greiner.

Hij koos die maat omdat het een gemiddelde maat is van veel 
woningen in de binnenstad. Hij bracht verschil aan in hoog-
ten en vermeed lange gevels. Naar zijn idee sloot het ontwerp 
aan op ‘de langzaam gegroeide stadskern, die in al zijn indivi-
duele grilligheid toch één geheel is geworden.’

Het eerste ontwerp in 1970 bleek te ambitieus. Zeker omdat 
op de plek waar het Dreyershofje is een creativiteitscen-
trum stond ingetekend. Het gehele in de jaren dertig 
gebouwde Dreyershofje van architect C.B. van der Tak zou 
worden gesloopt. Op basis van een sterk vereenvoudigd 
programma van eisen kwam vijf jaar later het definitieve 
ontwerp tot stand. 

Intussen ontstond een felle discussie over het behoud van de 
kern van de stad, over het verkeersbeleid, voorgenomen door-
braken en dempingen en over de aantasting van oude woonge-
bieden door daar niet in thuis horende gebouwen. Vooral rees 
verzet tegen de voorgenomen sloop van woningen. 

Greiner wilde ook zo weinig mogelijk woningen slopen; hij 
wilde juist een optimale aansluiting van het centrum aan de 
eromheen liggende buurt. Het aanleggen van parkeervelden 
betekende in zijn visie het creëren van een psychologische 
afstand tussen gebouw en stad. 
De uitgangspunten voor het ontwerp waren de veranderbaar-
heid, kleinschaligheid en integratie van activiteiten. Oftewel: 
het gebouw moest op elk moment gemakkelijk te veranderen 
zijn of uit te breiden. Hij had nog geen cultureel centrum 
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gebouwd dat niet na een paar jaar aangepast moest worden 
aan veranderde eisen van het publiek. Het moest passen 
in de oude binnenstad en de hoofdbestanddelen waren een 
Stadshal voor 1000 mensen, een theater voor 530 personen, 
een creativiteitscentrum, horeca en vergaderruimten. 

In het karakter van het gebouw kwamen die uitgangspunten 
duidelijk terug. Er werd gekozen voor een betonskelet van 
zoveel mogelijk geprefabriceerde en gestandaardiseerde ele-
menten dat op verschillende manieren kon worden ingevuld. 
Als aanvulling koos Greiner voor zowel binnen als buiten bak-
steen. De stramienen werden afgewerkt met dezelfde houten 
kapjes met daarop bruine asfaltleien.

Verslaggever Jos Bouten van de Amersfoortse Courant vroeg 
Greiner in een interview in de openingsbijlage in 1977 waarom 
hij het interieur zo naakt had gelaten. Iedereen kan zien hoe 
de leidingen en ventilatiekokers lopen… Greiner antwoordde: 
"Daar heb ik verschillende redenen voor. Het kost minder geld 
op die manier en het hoort bij het karakter van het gebouw. 
De Flint heeft een bedrag gevergd van twaalf miljoen gulden, 
alles inbegrepen. Het is werkelijk spotgoedkoop als je ziet wat 
er staat. De inhoud van de Flint is 30.000 kubieke meter. In 
Duitsland heb ik een soortgelijk centrum gebouwd voor 22 
miljoen gulden en toch ben ik als ik eerlijk moet zijn meer 
in mijn schik met de Flint dan het centrum in Biberach, dat 
8000 kubieke meter meer inhoud heeft."

Alle ruimten in de Flint kregen hun eigen plek, met elkaar 
verbonden door zogenoemde straatjes, die loodrecht op elkaar 
stonden. Er werd niet één een groot gebouw ontworpen, maar 
drie kleine eenheden: een minitheater aan de plantsoenzijde, 
een grote zaal aan de Walikerstraat en een creativiteitscen-
trum aan de Coninckstraat. Met elkaar verbonden door straat-
jes. Greiner noemde het gebouw een speelstadje.
 
De straatjes werden gemaakt van klinkers zoals die ook buiten 
waren gebruikt en stonden loodrecht op elkaar. Eén liep van 
de hoofdingang aan de Coninckstraat naar de ingang Waliker-
straat, de ander van de ingang Teut richting Scheltussingel. Zo 
konden bezoekers vanuit het hart van de stad door de over-
dekte straatjes lopen naar de Kruiskamp.

In hetzelfde interview in de AC zei Greiner over de relatie 
met de buurt: "Hoewel de Flint er is voor de hele stad, moet de 
buurt ermee leven. Daarom is het van het grootste belang dat 
het complex en de bebouwing rondom in maat overeenkomen. 
Het valt mij wel eens op dat het afbreken van oude huisjes als 
een zonde wordt beschouwd. Alsof alles wat oud is heilig zou 
zijn. Dat is natuurlijk niet waar. Als er woningen van betere 
kwaliteit voor in de plaats komen is er niets op tegen. Wel 
belangrijk is de identiteit van de buurt. Er is een sterke trend 
om alles wat niet woningbouw is met een scheef oog aan te 
kijken. Een beetje benauwend moet ik zeggen. Ik vind wel dat 
er terecht wordt gefoeterd tegen de komst van bankkolossen 
in een stadshart. Daar moet mijns inziens de ruimte worden 
besteed aan centrumvoorzieningen. In de Teut zijn de ruimte-
lijke problemen goed opgelost."

In overleg met gebruikers en omwonenden werd Peter Rolf 
gevraagd het Flintpleintje aan de zijde van de Coninckstraat 
vorm te geven. Hij ontwierp een besloten pleintje met sierbe-
strating, een pergola met bescheiden podium en vijvertjes.  

In het eerste ontwerp van Greiner (links) in 1970 was voor het Dreyershofje geen 
plaats meer. Vijf jaar later verscheen het definitieve ontwerp, waarbij de woningen 
van architect Van der Tak werden gespaard.
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De Flint is gebouwd, maar het terrein rondom het nieuwe 
cultureel centrum is nog kaal en moet nog worden beplant. 
Boven: gezien vanaf de Conincksbrug. Onder: vanuit de 
Celzusterenstraat. Foto’s: Jac. ten Broek
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De Amersfoortse fotograaf Jos 
Ruijssenaars volgde de bouw van de 
Flint op de voet. Tijdens de opening 
in 1977 exposeerde hij een selectie 
van zijn beelden in de Flint.  
Foto’s: Jos Ruijssenaars
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Dit voelt  
echt als mijn  

Flint

Als Martien van Goor de nieuwe Flint  
binnenkomt kijkt hij zijn ogen uit. Waar is al dat daglicht van 
zijn inmiddels overleden compagnon en vriend Onno Greiner 

gebleven? En die patio in het midden van het restaurant? 
Wat is het donker allemaal! Waarom geen goud, dat is veel 

feestelijker. Maar die grote, open ruimte nu is  
wel fantastisch…

De architect   O    Martien van Goor
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Van Goor (1944, Haarlem) kwam in 1969 bij Onno 
Greiner (Amsterdam, 1924-2010) werken, het jaar 
waarin de gemeenteraad definitief besloot de Flint 
te gaan bouwen. Hij kwam als tekenaar van de 
Academie voor Bouwkunde, werd projectleider, in 
1981 compagnon en hij nam twintig jaar geleden het 
architectenbureau over.

Het eerste ontwerp voor de Flint haalde het niet. Te groot. 
Een kleiner plan was een betere optie voor de Amersfoortse 
raad. Van Goor: "Greiner wilde een speelstadje in de binnen-
stad, midden tussen de kleine huisjes. Een soort klein dorpje 
met straatjes en kleine daken. Met blokken van 6 meter 40, 
de gemiddelde woningbreedte in de Teut. Elk blok kreeg zijn 
eigen dakje. Bouwen volgens het Structuralisme werd geïn-
troduceerd door Aldo van Eyck, die een weeshuis in Amster-
dam met paviljoenen op die manier had gebouwd."

De schaal paste in de tijd van laagdrempelige voorzieningen. 
En ook in de omgeving. En zonder kapsones. Veel baksteen 
voor weinig geld. "Het plan werd wel steeds kleiner, maar 
het principe bleef hetzelfde. Echt een jarenzeventigplan. De 
straatstenen lopen door in het plan, dat als een bouwdoos is 
getekend. Met het idee dat het op verschillende manier te 
gebruiken is en dat het elk moment gemakkelijk kan worden 
veranderd of uitgebreid."

We zitten in het hart van Trek Theaterkeuken & Café, 
precies op de plaats waar voorheen de patio was, een klein 
stukje tuin midden in de oude Flint.Van Goor: "Greiners 

idee was dat je het gebouw binnenliep en toch daglicht zag. 
Daarom spreekt de nieuwe entree met veel licht mij wel 
aan. In onze tijd konden we slechts met een houten luifel 
werken."

Greiners opdracht was goedkoop te bouwen. "We bouwden 
in dezelfde periode een soortgelijk gebouw, de Stadthalle in 
Biberach an der Riss in Duitsland. Dat mocht het dubbele 
kosten van wat de Flint kostte. Minder geld dwingt je wel 
heel creatief te denken."

Ook het theater moest sober. "We wilden wel een theater-
vorm. Zo’n vorm dat het publiek de acteur omarmt. Het zij-
balkon komt heel dicht bij de acteur. Mensen moeten elkaar 
zien. De aanstekelijke lach moet door het theater galmen. 
Dat was Greiners idee: een zaal waarbij de acteur het gevoel 
heeft midden in die zaal te staan."

"Ja, een parkeergarage onder de Flint was natuurlijk perfect 
geweest. Maar daarvoor was geen geld volgens de gemeente-
raad. Dat er woningen werden gesloopt om parkeergelegen-
heid te creëren, was ook tegen de zin van Greiner. Hij wilde 
het theater juist dicht bij de bebouwing neerzetten. Ook was 
het de bedoeling een leuke loop te creëren van de Flint naar 
de binnenstad met galeries en winkeltjes. Helaas is dat nooit 
gelukt."

De Flint voelt als zijn Flint. Hij was als projectleider verant-
woordelijk voor veel slimme en mooie details. "Input van de 
gebruiker is belangrijk voor een architect. Daarom waren we 
blij dat nog voor de opening directeur Tonnie Porringa erbij 
kwam. Zij kon ons goede aanwijzingen geven. De samenwer-
king was goed. Greiner was een inspirerende leermeester, ik 
kon mijn ei kwijt als projectleider en meewerkend architect. 
Dit was veel werk voor ons in die tijd. Voor mij voelt het ook 
als mijn gebouw."

Tijdens de bouw vierde Amersfoortse zijn jaarlijkse Keistad-
feesten met een kei uit Italië. Vanuit dat land kreeg de Flint 
het aanbod van een gratis marmeren vloer ter waarde van 
dertigduizend gulden als cadeau aan Amersfoort. Greiner 
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wilde dat niet. "Dat verhaal ken ik niet. Maar een marme-
ren vloer paste ook niet in het speelstadje. De tijden waren 
anders. De straatstenen pasten in het laagdrempelige karak-
ter, marmer niet. En het kost extra geld om het te leggen, 
daar moet je een fundering voor maken. Straatstenen leg je 
zo in het zand…"
Greiner en Van Goor werkten ook samen de verbouwing van 
de Flint in de jaren negentig uit. "We konden de uitbreiding 
moeiteloos inpassen in de structuur van het gebouw. Het is 
zo’n uitgekiende bouwdoos!"

De grote verbouwing in 2014 ging, behalve de fraaie toilet-
groepen, aan het bureau voorbij. "Dat overkomt ons allemaal. 
Kiezen voor een andere architect is niet leuk, maar wij 

hebben ook gebouwen onder handen genomen, die we niet 
zelf hebben ontworpen. Je moet gewoon goed omgaan met 
het werk van anderen. Directeur Warmelink moest wel iets. 
Hij stond voor de zware taak te bezuinigen. De ingang vind 
ik goed gedaan. Ik ben blij dat de muurtjes zijn blijven staan. 
Het is een entree met smaak. Binnen had ik het wat feestelij-
ker gemaakt, in elk geval minder zwart. Ik vind het interieur 
wat donker, maar dat is natuurlijk overschilderbaar…"

De theaterzaal 
van de Flint had 
tot de brand 
in 1990 een 
vlakke vloer 
en slechts één 
balkon. Er konden 
vijfhonderd 
mensen in de 
zaal. Foto: Flint
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We waren  
trots dat we de 
Flint mochten 

bouwen
Dit is zijn laatste interview. Job Heilijgers (1942, Amersfoort) 

wil daarna onzichtbaar leven in zijn eigen leefwereld. Hij 
heeft zojuist twee prachtige kronieken gemaakt. Over zijn 

familie en over zijn bedrijf. Het zijn verhalen van kunstenaars 
en ondernemers. Met Heilijgers Bouw bouwde hij de Flint. 
Toch nog één interview, omdat directeur Harold Warmelink 

een warme plek in zijn hart heeft.

De bouwer   O   Job Heilijgers  
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Daarover later meer. Job Heilijgers is een bescheiden, 
beleefde en aimabele man. Hoedje op, lange jas, net pak. 
Een liefhebber van natuur, opera en kunst. Hij is bijna 
75 jaar oud, maar nog steeds druk. Een afspraak kon 
niet eerder dan tien uur deze morgen, want zijn eerste 
afspraak stond op half negen.

Voordat hij gaat zitten in Trek foetert hij: "Ik rijd net de par-
keergarage in en wat is dat toch een wanstaltig ding! Voordat 
bekend was wie de Flint mocht bouwen, heb ik al voorgesteld 
een garage onder het complex te maken. Ik was bereid het 
risico te dragen en de exploitatie op mij te nemen. Maar dan 
moest de gemeente ons accepteren als bouwpartner en geen 
aanbesteding houden. Zoals wij dat ook bij het stadhuis heb-
ben gedaan."

Dat moest even worden gezegd. Die garage kwam er niet. Te 
kostbaar, vond het gemeentebestuur. Vandaar de parkeerga-
rage, die in 1994 werd gebouwd tussen Flint en Dreyershofje. 
"Dat had natuurlijk nooit mogen gebeuren," benadrukt 
Heilijgers. "Zo’n  gedrocht bovengronds op deze plek in de 
binnenstad. Buitengewoon dom…"

Een aardig begin van een gesprek met de man die na het 
stadhuis en de bibliotheek ook de Flint mocht bouwen. Want 
nadat de gemeenteraad niet bereid was met hem in zee te 
gaan voor de bouw van een parkeergarage, werd hem wel de 
bouw gegund omdat hij als laagste inschreef.

In een interview in de Amersfoortse Courant vertelde hij 
in 1977 dat het een wonder was dat de Flint volgens schema 

in twee jaar werd gebouwd. Als supervisor van het project 
kreeg hij te kampen met ernstige tegenslag. Een ploeg van 
zestien bouwvakkers zei dag met het handje, omdat de man-
nen elders meer konden verdienen. Er moest een volledig 
nieuwe ploeg worden samengesteld, waarmee veel tijd verlo-
ren ging. "Maar we hebben het gehaald," aldus Heilijgers in 
de AC, "dankzij de ongelooflijke inzet van alle betrokkenen."

In hetzelfde interview in een speciaal voor de opening 
verschenen bijlage noemde Heilijgers de Flint ‘een mooi en 
vooral eerlijk gebouw. Iedereen kan zien hoe we het gemaakt 
hebben en de vakman kan bovendien constateren dat het 
geen eenvoudige klus is geweest.’

Het verhaal van econoom Heilijgers begint 135 jaar geleden bij 
zijn overgrootvader Nicolaas en eindigt via grootvader Jacob, 
vader Wim en Job zelf bij Michel en Jeroen Heilijgers.  Zestien 
jaar geleden ging Heilijgers Bouw op in de BAM, maar sinds 
de herfst van 2016 is het weer een zelfstandig bedrijf. 

Hij herinnert zich de problemen met de groep van zestien 
werknemers niet meer. Wel dat het geen eenvoudige klus 
was de Flint te bouwen. "Ik weet nog goed dat ik een keer 
met vriend Paul Hermans serieus naar het ontwerp van 
Greiner keek. Hij zei: ‘Al die kapjes, dat moet je niet doen. 
Dat is ellende over jezelf afroepen. Kapjes en goten dat bete-
kent hoge onderhoudskosten’."

"Ik was directeur, eigenaar van het bedrijf en econoom, maar 
geen techneut. Ik had geen gedetailleerde kennis van de 
bouw.  Ik was nauw betrokken bij het project, maar ik had 
natuurlijk een projectleider en hoofduitvoerder. Die deden 
uiteindelijk het werk. Als er problemen waren, dan kwamen 
die op mijn bordje. Ik was niet betrokken bij de dagelijkse, 
operationele bouw. Ik had in de jaren zeventig en tachtig 
zoveel projecten dat ik de details ben vergeten. Er waren 
zoveel hokjes in mijn hoofd gevuld en ik moest ze leegmaken 
om nieuwe dingen te kunnen invoegen." 

"Natuurlijk waren we trots dat we het culturele centrum 
mochten bouwen. Onze mensen ook, de metselaars en tim-
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merlieden. De mensen die met hun handen aan het gebouw 
hebben gewerkt. Mensen met beleving voor hun vak. Als ze 
met hun kinderen en kleinkinderen langs de Flint reden, 
zeiden ze met trots: ‘Hier heb ik aan meegewerkt’."

"Als je een plattegrond van 135 jaar bouwen in Amersfoort zou 
zien, dan zou je heel wat rode stippen zien waar mijn familie 
heeft gebouwd. Ik ben zo dankbaar dat we dat hebben kunnen 
en mogen doen. Vanzelfsprekend was ik trots dat ik de Flint 
mocht bouwen. Maar ik vind wel dat ik die trots moet delen 
met al die mensen die door weer en wind op de bouwplaats 
hun werk hebben gedaan. Terwijl ik lekker warm op kantoor 
achter mijn bureau zat. Ja, ik moest oplossingen bedenken als 
het nodig was, maar zij moesten het doen."

"Ik vind het nog steeds een mooi en eerlijk gebouw. De archi-
tect heeft eerlijke en zichtbare materialen gebruikt. Overal 
kun je de constructies van de kapjes zien. Op deze plek moet 
je het gevoel hebben dat binnen en buiten één zijn. Daarom 
klinkertjes op straatjes in de Flint. We hebben geprobeerd 
het hele theater zo te bouwen. Kleinschalig en met dezelfde 
materialen als van de huisjes in de omgeving."

In 1990 kreeg Job Heilijgers een telefoontje van de toenma-
lige directeur gemeentewerken Ted Viergever. "Hij zei dat 
de boel was afgefikt." Heilijgers zorgde voor mensen om de 
eerste problemen op te lossen en herbouwde de Flint enkele 
jaren later.

Naast eigenaar van het bouwbedrijf was Heilijgers ook direc-
teur-eigenaar van Amersfoortse Hotel Maatschappij (AHM) 
en later mede-eigenaar van Regardz Hospitality Group. In 
die branche leerde hij de huidige directeur Harold Warme-
link kennen. "Voor hem was het tijd iets anders te gaan doen. 
Als je je als mens beter kunt ontwikkelen moet je dat doen. 

Harold is daar een fantastisch voorbeeld van. Voor mij was 
hij altijd een heel trouw en loyaal medewerker."

"Hier in de Flint heeft hij door zijn buitengewone karakter 
warmte en kennis in een voor hem vreemde wereld van cul-
tuur gebracht. Met heel veel plezier heb ik ons contact altijd 
warm gehouden. Hij heeft zoveel voor ons bedrijf betekend, 
dat hij altijd bij mij terecht kan."

Job Heilijgers woont in Soest. Al 30 jaar. Hij gaat veel naar 
theater in Amsterdam en bekent tot zijn schande dat hij 
slechts sporadisch in Flint komt.  "Ik was wel bij het proef-
eten in Trek." Hij houdt van opera en muziek en leidt nog 
altijd een redelijk druk leven. "Bovendien heb ik te maken 

met de terreur van mijn kleinkinderen." En dat zegt de man, 
die vroeger bij vergaderingen tot grote verbazing van ande-
ren wegliep om zijn kinderen van school te halen.

Hij trok zich terug uit het openbare leven om aan de twee 
kronieken te werken, maar zei toch ja tegen dit interview, 
zijn laatste. "Dat heeft in belangrijke mate met Harold te 
maken. Ik heb veel tijd gestopt in de kronieken. Die gaan 
over mensen en ondernemerschap. Dat is een rode draad 
door onze familiegeschiedenis. Als die kronieken klaar zijn, 
dan sla ik het boekje om. Ik ben bijna 75 en er is nog zoveel te 
beleven. Ik wil onzichtbaar in mijn eigen wereld zijn. "

"Gelukkig ben ik redelijk gezond. En ik ben een gezegend 
mens. Ik heb  met zoveel aardige en geïnspireerde mensen 
mogen werken. Die gaven mij veel energie, daardoor kon 
ik ook veel energie geven. Wat wil je nog meer? Ik ben een 
rijk mens."

"Ik vind het nog steeds een mooi  
en eerlijk gebouw"
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Maar 1977 was ook het jaar waarin acties 
werden gevoerd tegen de sloop van wonin-
gen voor het parkeerterrein aan de zuidzijde 
van de Flint. Jongeren, die de woningen had-
den gekraakt, waren niet de oorspronkelijke 
bewoners. Die hadden al vervangende woon-
ruimte van de gemeente aangeboden gekre-
gen. De krakers waren van mening dat de 
huizen nog prima konden worden bewoond. 
In mei konden zij nog voorkomen dat wonin-
gen werden gesloopt. Amersfoort had al in 
1976 besloten om de woningen te slopen, 
maar gelastte een jaar later een vergadering 
in om het besluit extra kracht bij te zetten. 
Dat was in juni 1977.

Na een pittige discussie, waarbij de PvdA 
nog probeerde de sloop uit te stellen om 
eerst een goed plan voor jongerenhuisves-
ting af te dwingen, besloot een meerderheid 
tot sloop. Actievoerders gooiden daarna met 
tomaten en stinkbommen, waarop burge-
meester Anne Vermeer de raadsvergade-
ring schorste. De politie verscheen, Vermeer 
suste de gemoederen en nadat de actievoer-
ders waren afgedropen, werd de vergadering 
voortgezet. 

Tijdens een jongerenmanifestatie in de 
nieuwe Flint eind oktober maakten zij met 
een spandoek in de Stadszaal nog eens 

duidelijk waar het om ging:  ‘Twaalf miljoen 
voor cultuur, maar wij wonen nog niet eens 
in een schuur.’ 

Voor de officiële opening was er discus-
sie over de presentatie van de openings-
avond. Die presentatie was in handen van 
Hooglander Koos Postema, die ook lid van 
de nieuwe beheerscommissie van de Flint 
was. Hij was gevraagd door Peter Reurslag, 
voorzitter van de Amersfoortse Culturele 
Raad en die was van mening dat Postema 
zijn brood met dit soort presentaties moest 
verdienen en bood hem 3500 gulden aan 
voor deze klus. Dat schoot bij verschillende 
raadsleden in het verkeerde keelgat! Zeker 
omdat Postema tot nu toe ook nauwelijks 
zijn gezicht had laten zien op vergaderingen 
van de beheerscommissie…

Postema kreeg zijn centen en de openings-
avond was een groot succes met optre-
dens van cabaretier Johan Noortman, Het 
Amersfoorts Jeugd Orkest onder leiding van 
Qui van Woerdekom en het jazzballet van 
de muziekschool, Henk van Ulsen, die een 
sketch van Kurt Tucholsky speelde, en het 
Amersfoorts Mannenkoor. De avond werd 
besloten met danspartijen op muziek van het 
Vara Dansorkest onder leiding van Charlie 
Nederpelt met enkele liedjes van Willeke 

Alberti in de Stadshal, het folkloristische 
orkest Kaleb in het creativiteitscentrum en 
de groep Willpower in het restaurant.
’s Middags al vond de overdracht van de 
Flint aan de beheerscommissie plaats. 
Burgemeester Anne Vermeer bood de voor-
zitter, de wethouder van cultuur Albert van 
der Weij, een grote vuursteen aan. Vermeer 
roemde burgemeester De Widt en wethou-
der Huslage als mannen die veel tot de reali-
sering van de Flint hadden bijgedragen. Van 
der Weij voelde zich een ‘trotse huiseigenaar’ 
en riep: ‘In dit gebouw is niets te gek’.

Bouwer Job Heilijgers meldde dat de Flint 
drie miljoen duurder zou zijn uitgevallen als 
die dan nog moest worden gebouwd. Hij 
weet dat aan een ernstig tekort aan vak-
mensen in de bouw. Architect Onno Greiner 
was uiteraard zo trots als een pauw: "De 
Flint is het eerste gebaar in ons land van 
volledige integratie van theater, creatieve 
activiteiten en verschrikkelijk meer dingen." 
Hij noemde Amersfoort een ‘progressieve 
opdrachtgever’.

Een dag later vond de grote open dag in 
het nieuwe culturele centrum plaats. De 
buitenversiering was gemaakt door de 
buurt onder leiding van Frans van Schaik, 
directeur van het Kreatief Centrum. Overal 
waren optredens van onder meer veel 
Amersfoortse verenigingen en gezelschap-
pen. In de straatjes stonden niet- 
commerciële informatiestands. ’s Avonds 
speelde de popgroep Earth and Fire. 

Het jaar 1977 werd in Amersfoort het jaar van de opening van het nieuwe 
culturele centrum de Flint. Op vrijdag 30 oktober vond de overdracht plaats 
van het gebouw van de gemeente aan de nieuw gevormde beheerscommissie 
van de Flint. Op zaterdag 1 oktober stond de Flint open voor iedereen tijdens 
een open dag met een zeer vol programma.

De Flint gaat open!
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Architect Onno Greiner (linksboven) zei tijdens het openingsfeest in 1977 dat ‘de burgerij zich enorm druk had gemaakt over de 
Flintplannen en ze hadden gelijk dat ze daar wel eens wat op zeiden. Uit dergelijke kritiek en meeleven kan niets anders dan iets 
goeds groeien.’ Cultuurwethouder Albert van der Weij (rechtsboven) had een bos bloemen voor het echtpaar Kuipers, naamgevers 
van de Flint. Bouwer Job Heilijgers (linksonder) toonde zich blij dit ‘in alle opzichten unieke complex te hebben mogen bouwen.’ En 
burgemeester Anne Vermeer (rechtsonder) prees oud-burgemeester Johan de Widt en wethouder Wim Huslage, die volgens hem 
veel tot de realisering van de Flint hadden bijgedragen. Foto’s: Jos Ruijssenaars
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Voor de eerste keer betreedt 
het publiek officieel de 
nieuwe theaterzaal tijdens 
de opening van de Flint in 
1977. Ze kwamen voor een 
solo-optreden van Henk van 
Ulsen. Die bracht de monoloog 
Mijn held Tsjisjikow. Anco Mali 
sprak in De Stad Amersfoort 
van subliem solotoneel van een 
gevoelige en zéér bewogen 
acteur. Het Amersfoortse 
publiek klapte na afloop 
langdurig en haalde de levende 
toneelheld vele malen terug. 

Tijdens het openingsfeest was 
de Stadshal afgeladen vol. Op 
de eerste rij herkennen we met 
partners directeur Frans van 
Schaik van Kreatief Centrum de 
Hof, welzijnsambtenaar Gerard 
Gielen en bouwer Job Heilijgers. 
Foto’s: Jos Ruijssenaars
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De kassière    O    Petra Heyboer

De Flint 
was voor 

mij een
warm bad

Petra Timmermans uit het zuidelijke Tegelen, ze kwam 
als jonge vrouw naar de Flint om gastvrouw te spelen 
en vervult nu als Petra Heyboer dezelfde rol in Anton 

Heyboer Museum & Art Gallery in Den Ilp. Amersfoort en 
de Flint hebben een dierbaar plekje in haar hart. Een bij-

zondere vrouw met een bijzonder verhaal.

‘Even babbelen over de Flint’ vond ze prima, een foto maken 
niet. Dat kost haar uren en uren van voorbereiding. Petra is 
een soort levend kunstwerk. Ze werkt dagelijks lange tijd aan 
haar uiterlijk en kleding. "Dit is niet alleen mijn leven, dit is 
ook mijn vak", zegt ze. Fotograaf Marco Hofsté ging voor alle 
zekerheid toch maar mee naar Den Ilp.

Het is een lange en drukke weg dwars door de gemeente 
Landsmeer. Net buiten het centrum ligt Den Ilp, een dorp met 
een straat met dezelfde naam. Aan die straat ligt het heilig-
dom van Anton Heyboer, een oase van tientallen kleuren, één 
groot hippiefeest.

Petra Heyboer (1947) woont daar. En runt winkel en museum. 
Het huisje is aan de buitenzijde volledig behangen met kralen, 
stenen, spiegels, poppen, wijwaterbakjes, bloempotten, beeld-
jes en andere versieringen. En alles kleurrijk of beschilderd 
met felle kleuren verf. De binnenplaatsjes zien er net zo uit 
evenals de wanden van het museum en het winkeltje. De 
kozijnen zijn geverfd in vele en vrolijke tinten.

"Lekker paradijsje hier toch?" zegt Petra. "En het wordt elk 
jaar mooier. Ik ben hier in 1987 aan begonnen. Dit doe je echt 
niet in een dag. Toen ik hier kwam was het helemaal niks. 
Een burgertruttenhuis. We hebben alles binnen gestript, 
alleen de buitenkant bleef staan."

Ze ziet er fantastisch, extravagant uit. Lange rode jurk, roze-
groene sjaal, zonnebril met kralen, felgekleurde armbanden, 
rode schoenen, en rode bloem in haar haar, versierselen 
op haar gezicht als bruidsmake-up voor vrouwen in India. 
Voortdurend een sigaret in de hand. En altijd gevolgd door 
haar herdershond. Elf of twaalf jaar oud, een oud-politie-
hond. Hij luistert naar de naam Brando, van de filmster  
Marlon. "Een betere hond kun je niet verwachten", zegt Petra.

Op de deur een bordje: Entree 1 euro. Binnen is het laag, knus 
en donker. Weer al die kleuren. Kleden op de grond en tegen 
de plafonds. Werken van Heyboer aan de muur. En ook hier 
spiegels en andere versierselen. In het achterkamertje een 
aangeklede etalagepop, zittend. Het lijkt een zelfportret.
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Ze werd als Petra Timmersmans geboren in het ziekenhuis 
in van het Limburgse Tegelen, kwam drie keer in Amersfoort 
wonen en verbleef tussendoor in Den Haag, Amsterdam en 
elders. De kennismaking met Amersfoort was het meisjesin-
ternaat van de zusters van Onze Lieve Vrouw ter Eem. Dat 
was in 1963. De tweede keer was haar studie Kreatieve The-
rapie aan Middeloo. "De praktijk van de Kreatieve Therapie 
bleek niks voor mij."

De derde keer dat ze naar Amersfoort kwam was voor de 
Flint. "Ik zocht iets leuks, ik wilde iets gezelligs gaan doen. De 
Flint was nog in aanbouw. Ik schreef een briefje maar hoorde 
niets. Nog een briefje geschreven en weer geen antwoord. Ik 
geloof dat ik wel vier keer heb geschreven. Directeur Porringa 
zei later: je bent wel een aanhouder!"

"Ik had ook een Schoeversopleiding gedaan voor receptioniste. 
Ik vind het leuk om gastvrouw te zijn. De Flint had een hele 
grote balie, bij binnenkomst links. Ik had een bak met roze en 
groene kaartjes. De ene voor normaal publiek, de ander voor 
kinderen, houders van een cultureel jongerenpaspoort en 
65-plussers."

"De huidige koning Willem-Alexander stond eens als twaalf-
jarig jochie voor de balie. Gewoon zonder lijfwachten. Hij 
was met zijn klas uit Baarn op bezoek voor een voorstelling 
en vroeg waarom die kaartjes verschillende kleuren hadden. 
Leuk hè?"
"Ik ging naar alle voorstellingen. Meestal kon ik pas laat gaan 
kijken door het werk. Ik was meer geïnteresseerd in de pauze. 

Dan kon ik mensen ontmoeten in de artiestenfoyer. Ik heb 
heel veel handtekeningen verzameld in een boek. Van al die 
artiesten zijn er al minstens dertig dood. Ik weet nog dat ik 
een handtekening van Ko van Dijk kreeg. De volgende dag 
overleed hij. Ik ontmoette Joop van den Ende, nog een jonge 
kerel en nog lang niet zo beroemd als producent als hij nu is. 
Was een heel aardige man."

De Flint was een warm bad voor Petra. Ze had een nare 
periode achter de rug met een jaar in een psychotherapeutisch 
instituut. "Na zo’n periode wil je graag iets leuks. Dat vond ik 
bij de Flint. Het was een creatieve omgeving, een aangename 
theatersfeer. Ik heb echt een heerlijke tijd gehad. Na best wel 
een moeilijke tijd een beetje plezier."

"Ik trof het met Porringa, ze was een sympathieke baas. En 
haar secretaresse Ingrid Tieland was aardig. Ze zat altijd ach-
ter mij en at een appeltje met hüttenkäse. Dat vond ik gewel-
dig. En Conny Meslier en Viola Holt werden vriendinnen. En 
ik weet ook nog hoe een boekhouder, Ben heette hij geloof ik, 
altijd in mijn nek zat te hijgen als ik ’s avonds het geld moest 
tellen. Dat moest natuurlijk heel zorgvuldig, maar dan stond 
hij weer te loeren achter mijn rug."

Petra kwam in 1977 werken in de Flint en verhuisde drie jaar 
later naar Laren. "Toen moest ik wel elke dag die snelweg op 
en neer. Ik kreeg het daar steeds moeilijker mee. Ik weet nog 
dat Willeke Alberti mij thuis heeft gebracht. Zij woonde ook 
in Laren. Toneelmeester Rob Bosch bracht mij ook wel eens 
naar huis. Rob was zo easy going en relaxt… Maar ik vond het 
steeds lastiger die snelweg en ben in 1981 gestopt."

In Laren maakte ze van haar huis een galerie. Zonder te 
weten wie er ooit zou exposeren. Het leek een soort roeping: 
richt het maar in, de rest komt later wel goed. "Ja, dat ver-
woord je heel goed. Het was een beeldschoon pandje en ik 
wist gewoon dat ik er een galerie moest inrichten." Het zou 
niet lang duren voordat ze antwoord kreeg op die vraag.
Anton Heyboer kwam in haar leven. Ze noemt hem lieflijk 
Ton. "Ik zag hem voor het eerst in 1979 in Amsterdam bij de 
presentatie van zijn langspeelplaat in het Hilton Hotel. Ton 
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maakte altijd muziek en zijn bruiden namen dat op. Ton zei 
altijd: ‘Je moet vooral niet kunnen spelen’. Dimitri Frenkel 
Frank maakte van de opnamen een lp. Ik ging er met mijn 
moeder in de auto naartoe. De tweede keer zag ik hem hier en 
de derde keer was bingo!"

Petra werd de vijfde bruid van Anton Heyboer. Naast zijn 
bekendheid als zeer productief kunstenaar kent iedereen hem 
van zijn  vijf bruiden. Na drie mislukte monogame huwelij-
ken kwam Maria bij hem wonen. Zij accepteerde een tweede 
vriendin (Joke) en dat was de start van een polyamoor leven 
van meervoudige liefde. Na Maria en Joke volgden Marike, 
Lotte en als laatste Petra. 

De bruiden wonen sinds de dood van Heyboer, op 81-jarige 
leeftijd in 2005, nog steeds bij elkaar. Alleen Petra woont in 
haar huisje bij de winkel en galerie. "Wij waren voor hem 
zijn grootste kunstwerk. Zijn creatie. Ik heb van hem geleerd 
los te laten, vooral elke vorm van negativisme. Ton was altijd 
positief. Ik voelde mij bij hem heel erg thuis."

We bladeren door het dikke boek met handtekeningen die 
Petra verzamelde in de Flint. Ze noemt de namen op: "Mimie 
Kok, Beppie Nooy, Henk van Ulsen, Simon van Collem, alle-
maal dood. Mary Dresselhuys, Willem Ruis: ook dood." Veel 
artiesten schreven er iets bij. Jan Blaaser: ‘Blij als een kind in 
de Flint.’ Jos Brink: ‘Als een kind zo opgetogen om weer in 

de Flint te mogen.’ Vader Abraham: ‘Flint eer gij begint.’ Ze 
wijst op foto’s van haarzelf met Nina Hagen, Herman Brood en 
koningin Juliana. 

Ze heeft bijzondere handtekeningen. Van koningin Beatrix, 
van Alex ‘pedant’ ‘lik-me-reet’ Warmerdam en van sporthel-
den als Joop Zoetemelk, Erika Terpstra, Jan Janssen, Anton 
Geesink en Johan Cruyff. "Ik ga dit boek een keer veilen, maar 
dan moet het wel honderdduizend euro opbrengen!"

Op haar linkerhand geschreven staat onze afspraak van 
vandaag. Op haar rechterarm een tatoeage van de handteke-
ning van Heyboer. "Ik heb die handtekening nooit geoefend. 
Ik schreef een keer zijn  naam op en dat deed ik precies op de 
manier dat hij zijn handtekening plaatst. Dat zegt toch wel iets 
of niet?"

Komt ze ooit voor een vierde keer terug naar Amersfoort. 
"Nee, dat nooit! Ik vind Amersfoort een mooie stad en het was 
fijn dat ik op een moment in mijn leven dat ik het moeilijk had 
iets leuks tegenkwam. En dat was de Flint. Maar ik ga hier 
nooit meer weg. Ze mogen mij vanuit dit huis wegdragen in 
een rieten mandje."
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De toneelmeesters    O    Rob Bosch en Klaas Spoelstra

 

Als je een paar 
schoenen hebt 

versleten in dit vak, 
wil je er van je leven 

niet meer uit 

Het is een uitspraak van Rob Bosch (1945, Amsterdam), de eerste 
toneelmeester van de Flint. Samen met Klaas Spoelstra (1958, 

Hilversum) haalt hij herinneringen op. Klaas was ook  
toneelmeester en beheert nu het gebouw.
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Rob en Klaas. Het is een mooi koppel. En verhalen hebben 
ze. Ook die het boek maar beter niet kunnen halen. Rob 
kwam in 1977 van de Speeldoos in Zaandam naar Amers-
foort, Klaas drie jaar later van de televisie in Hilversum. Rob 
woonde in Neck in Noord-Holland. Hij had drie sollicitaties 
lopen, maar directeur Porringa van de Flint was de snelste. 
"Ik moest direct beslissen." Klaas kwam als assistent-toneel-
technicus naar de Flint en verhuisde naar Hoogland. 

Rob had aanvankelijk last van  heimwee naar Noord-
Holland. "De mentaliteit is hier anders. Als Wim Kan in 
Noord-Holland optrad en hij was niet te verstaan dan stond 
er iemand in het publiek op die riep: ‘Meneer Kan dit moet 
anders, u bent niet te verstaan’. Dan werd het verholpen. 
Als iemand in Amersfoort iets niet beviel, ging er direct een 
brief naar de gemeenteraad of directie en moest ik op het 
matje komen…"

"Had je in Zaandam ruzie met iemand, dan had je ruzie met 
één persoon. Hier direct met drie mensen tegelijk. Tja, ik 
had soms een kort lontje. Nog een verschil: wethouders en 
raadsleden wilden hier altijd vrijkaartjes. Als de burgemees-
ter van Zaandam een vrijkaartje kreeg aangeboden zei hij: ik 
kan dat best betalen, ik jaag jullie niet op extra kosten. En dan 
betaalde hij."

Klaas werkt nog steeds in de Flint en is inmiddels 
gebouwbeheerder. Rob is al een tijd met pensioen. Hij 
heeft onlangs een beroerte gehad. Het gaat goed, maar zijn 
geheugen laat hem zo nu en dan in de steek. Maar dan 
is er altijd Klaas, die hem helpt dat geheugen wat op te 
frissen. En zo komen de verhalen random. De twee vliegen 
soms van het ene onderwerp naar het andere. 

Rob: "Iedereen werkte altijd hard mee. Als er een vracht-
wagen werd gelost en we kwamen handjes te kort, dan 
werd er geroepen en hielp iedereen mee. We begonnen 
soms ’s morgens vroeg met uitladen, toneel en licht opbou-
wen, om zes uur een hapje eten en zeven uur weer paraat. 
We deden ook wisselende deurcontrole. En na afloop 
bouwden we de zalen weer om."

Klaas: "We waren heel creatief in het bedenken van oplos-
singen voor problemen die zich voordeden. We moesten 
improviseren als een vrachtwagen halfvol bleef omdat het 
decor te groot was voor ons podium. "

Rob: "Er was een goede discipline, maar er was ook gezel-
ligheid. Vaak gingen we na afloop nog even de kroeg in 
en kwamen eruit als de vogels al floten. Dan konden we 
het beste gewoon doorgaan naar de Flint om weer aan het 
werk te gaan."

Klaas: "We waren allround. Dat zie je tegenwoordig niet 
meer. Wij moesten echt van alles weten. Belichting is echt 
een vak. Nu gaat alles met computers, ook de trekkenwand 
voor de decors. Collega Ben Schraverius riep altijd: ‘God 
schiep hemel en aarde, Ben schiep het licht’."

Rob: "We waren een soort halve ambtenaren. Porringa 
heeft een keer haar best gedaan om ons extra salaris te 
geven omdat we zo hard werkten. Toen ze dat aankaartte 
bij de gemeente, kregen wij op ons donder omdat we 
te hard werkten. Dat deden ambtenaren niet! Met veel 
moeite kregen we wat onregelmatigheidstoeslag.  
En weet je, onze roosters werden pas een week van  
tevoren gemaakt…"
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"Ik heb nog voor elkaar gekregen dat we een achtertoneel 
kregen. Porringa kreeg het niet voor mekaar. Ik ben met de 
wethouder gaan praten. Ik zat tegenover hem en zei op een 
gegeven moment: ‘Heb je nog meer van die belachelijke vra-
gen, want dan ga ik heel snel weer aan het werk’. Toen nam 
hij mij wel serieus."

Klaas: " Als je eenmaal in dit vak zit, dan houd je ervan. De 
dynamiek is elke dag anders en dat is het nog steeds. Ook na 
37 jaren… In het begin waren het tropenjaren. Soms was het 
werk heel zwaar. Tot aan de brand toe."

Rob: "Ik kreeg als eerste de melding, het inbraakalarm ging 
af. De centralist zei: ’Het lijkt wel een brand…’ Het zag er ern-
stig uit. De rolluiken van het toneel waren automatisch open-
gegaan. Ik mocht niet meteen naar binnen. Vanaf de buiten-
kant leek het mee te vallen, je zag weinig. Ik moest aan de 
politie opgeven wie als laatste het pand had verlaten…"

Klaas: "Ik had als laatste het pand verlaten. De voorstelling 
De Drie Zusters werd opgevoerd die avond. Ik heb opgeruimd 
en na afloop nog wat gedronken met collega Shirley. Om een 
uur of twee heb ik het alarm aangezet en ben ik naar huis 
gegaan. Om zes uur werd ik gebeld met de mededeling dat 
de boel was afgefikt. In bed hoorde ik op de achtergrond de 
portofoons van brandweer en politie."

"Mijn vrouw Ilona zag mij alleen maar shaken en trillen. Ik 
was natuurlijk gelijk verdacht en ging direct in de molen 
van de politie. Ik werd ondervraagd terwijl we door het pand 
liepen. Ik schrok mij echt het leplazarus. De zaal aan de lin-
kerkant was echt voor een deel tot aan de grond afgebrand. 

Volledig weg. De stoelpoten waren zelfs gesmolten… Ik werd 
gelukkig snel gerustgesteld. De politie had al verdachte 
dingen gezien die wezen op brandstichting. Er was aan de 
achterzijde glas uit een deur gebroken en ze vonden sporen 
van braak. Blijkbaar hadden ze vanaf de linkerkant van het 
toneel toegang tot de zaal gekregen en er een soort molotov-

cocktail naar binnen gegooid. Het was een beste brand! Door 
de hitte waren de lampen in de zaal uitgedropen…"

Rob: "Ze hebben de daders nooit kunnen vinden. De techniek 
van onderzoeken was ook nog niet zo ver als die nu is. Of de 
Flint vijanden had? Er waren veel inbraken door jongeren 
uit het Pothkwartier en de Kruiskamp. Ik ben vaak met de 
politie naar binnen gegaan en we zagen vaak jongeren weg-
rennen. De vijandigheid tegen de Flint is lang blijven hangen 
bij vooral Kruiskampers. Hun route naar de binnenstad en 
terug was via de Walikerstraat. Dat hebben we geweten, er 
zijn heel wat ruiten gesneuveld. Wel jammer dat het nooit is 
uitgekomen wie het heeft gedaan. Jammer dat nooit iemand 
een keer zijn mond voorbij praatte. Zo van: dat hebben we 
toch mooi gedaan bij die Flint."

Klaas: "De vijandigheid was er tot aan de brand. Daarna is 
die afgenomen."

Rob: "Er waren examens gepland in de Stadshal. Met allerlei 
trucs hebben we geventileerd. Het is gelukt, de examens 
konden doorgaan."

Klaas: "Die penetrante brandlucht is er wel vier jaar blijven 
hangen…"

"De zaal aan de linkerkant was echt voor een  
deel tot aan de grond afgebrand. Volledig weg.  

De stoelpoten waren zelfs gesmolten…"
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Rob: "Achteraf hadden we nooit in die lucht mogen werken. 
Maar we namen het in die tijd niet zo nauw met de regels, 
ook niet wat ons gehoor betreft… Ik heb een keer kortsluiting 
gemaakt en de volle laag gekregen. Er was een provisorische 
aansluiting en ik dacht: dat ga ik eens goedmaken. Ik plaatste 
een ringetje, hoorde een harde knal en de spanning viel weg. 
Porringa viel flauw toen ze mij zag. Ik zag een beetje zwart en 
lag tussen de rekken met kleding…"

Klaas: "Na de verbouwing met de toneeltoren ging er een 
wereld voor ons open. We waren gewend doeken op te trekken 
met kluiten als tegengewicht van tien kilo. Die vielen wel eens 
naar beneden. Dan riepen we: ‘Van onderen!’ Een wand was 
soms wel tweehonderd kilo. Die moesten we met de hand 
omhoog trekken, loeizwaar, een soort middeleeuws werk. Wij 
zijn in Berlijn, Parijs en Londen gaan kijken welke trekken-
wand we het beste konden kopen. Samen besloten we dat het 
Nederlandse bedrijf Trekwerk het beste was."

Rob: "We hadden onze zinnen gezet op een bepaald systeem. 
Toen was er ineens een ambtenaar die ook moest meebeslis-
sen en die had er werkelijk geen bal verstand van. Maar die 
vond uit dat er Europees aanbesteed moest worden... Wij 
wilden juist een Nederlandse producent, want als iets mis 
ging, konden we snel handelen en hoefden we niet naar het 
buitenland. Gelukkig vielen de buitenlandse bedrijven af en 
werd toch voor Trekwerk gekozen."

Klaas: "Persoonlijk kon ik het goed vinden met directeur Por-
ringa. Ze regeerde met harde hand, maar wel eerlijk. Daar kijk 
ik goed op terug. We mochten veel opleidingen doen. "

Rob: "Het was een vakvrouw, die ons veel heeft gegeven. 
Excursies naar theaters. Ze zorgden er ook voor dat onze 
kerstpakketten thuis werden bezorgd. Dat gaf weer heibel op 
het stadhuis. En we gingen er altijd op uit. Naar theaters in 
Frankrijk, Engeland, Duitsland en verder. Het meest bijgeble-
ven is een trip naar Budapest."

Klaas: "Dat was ook heel bijzonder. Ze had een pianoconcert 
voor ons geregeld in het woonhuis van pianist Béla Bartók."

Rob: "Pieter Erkelens deed het theater erbij. Hij zei altijd 
dat zijn werk geen volledige werkweek nodig had. Hij liet 
alles aan zijn personeel over. Bij Porringa moest ik voor elk 
schroefje dat ik kocht toestemming hebben. Erkelens zei ga 
je gang maar. Ik hoor wel als er iets misgaat. Soms was het 
wel frustrerend dat hij nooit eens belde van hoe gaat het?"

Klaas: "Dat was echt een verandering. Hij zei jullie moeten 
het doen. Klaar. Hij was ook best eigenwijs. Dat hij Hees-
ters naar Amersfoort haalde… Zijn afscheid, dat was wat.  
Niets was te veel. Dan was het afscheid van Rob anders. 
Toen heb ik een speech gehouden. Daar was ik best zenuw-
achtig voor.  Dat is niet mijn dagelijkse ding, maar ik vond 
dat ik we iets moest doen. We hebben een trek naar Rob 
vernoemd en we hebben nu ook de Rob Bosch Foyer."

Rob: "Daar weet ik niets van. Ik ben nooit uitgenodigd voor 
de onthulling van die naam."

Klaas: "Het is de oude ruimte van de technische dienst die 
we zo hebben genoemd…"

Rob: "We moeten ook Jan de Vries noemen. Die was nacht-
waker. Ik werd een keer gebeld door de politie ’s nachts. Zat 
Jan op het bureau. Hij had olifanten gezien in de Flint… Hij 
liep ’s nachts met een herdershond door het pand.  
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Wij hadden die avond ervoor hele grote grijze ballonnen 
gebruikt en die hadden we ergens neergelegd. Hij had een 
grote, grijze bult gezien en dacht dat het een olifant was!"

Klaas: "Jan had een keer ruzie met Porringa. In die tijd 
waren de deuren voorzien van draadglas. Porringa ontving 
de directeur van Sikkens. Jan was om een of andere reden 
razend. Hij pakte een stoel en gooide die tegen de deur. De 
poten zaten vast in het glas. Niet te filmen!"

De twee verhalen over veel lol en gezelligheid. De vreetfes-
tijnen van Gert van Reenen in de Stadshal. De perspresen-
taties van de programmaboekjes. Naborrelen met Brigitte 
Kaandorp in het restaurant. Rob ging nog op de foto met 
Blondie. Maar waar die foto is…?

Rob: "We waren wel eens aan het lallen, maar dronken 
werden we nooit. Tijdens een perspresentatie hadden we 
een vijver in de Stadshal aangelegd. We dansten met z’n 
allen en collega Bart Boekenoogen danste met Porringa. 
Hij stapte zo met haar de vijver in en liet haar vallen in het 
water. Dat ging wel wat ver…"

Klaas: "Er zijn wat grootheden hier geweest. Lionel Hamp-
ton speelde in het theater toen er nog een vlakke vloer was. 
Alle mensen zaten om hem heen. Cat Stevens was hier, 

Randy Newman, Herman Brood."
Klaas: "Ach, het was en is nooit saai hier. Ik heb ook meege-
maakt dat een vrouw in het gat achter de bar viel. Dat een 
kelner zijn collega met een mes aanviel en een ander de kop 
van zijn collega in een frituurpan wilde duwen."

Rob: "En die keer met al die Molukkers hier tijdens Kota 
Batoe. We merkten dat ze de toiletten aan het afbreken waren. 
Ze rukten de wasbakken van de muur en zo. Collega Evert 
Druyff hield de deur dicht en we hebben de politie gebeld. Die 
wachtte eerst op versterking en ging toen met getrokken pis-
tool naar binnen. Handen tegen de muur! Ik vergeet nooit dat 
een wc-deur openging en daar kwam een oud mannetje uit. 
Hij zag het zooitje en deed de deur gelijk weer dicht. Ik wacht 
wel even, zei hij…"

Klaas: "Ik heb zeker vier keer meegemaakt dat er mensen 
overleden in de Flint. Een keer een man die sousafoon aan 
het spelen was en een man tijdens een bespreking… Ook die 
dingen maak je mee."

Rob: "Er stond eerst een rij huisjes aan de Walikerstraat waar 
nu de parkeergarage staat. Rick van der Linden speelde in 
de Stadshal en had bedacht dat hij er een klokkenspel bij 
wilde. Maar we kregen die klokken niet naar binnen, zo 
groot waren ze. Dus die bleven buiten staan en speelden mee 
terwijl de deuren open stonden. Na afloop moest een heftruck 
de klokken weer op de vrachtwagen tillen. Dat ging mis en 
de klokken gleden bij iemand door de voordeur. De bewoner 
reageerde laconiek. Hij zei: ‘Ik heb veel meegemaakt sinds de 
komst van de Flint, maar ik heb nog nooit klokken in mijn 
gang gehad!’…"

Klaas werkt nog in de Flint, Rob woont nog steeds in Amers-
foort. Ondanks zijn liefde voor Noord-Holland. Rob: "Mijn 
vrouw is Amersfoortse, die krijg ik niet mee." Klaas: "Hij werd 
op zijn 50e helemaal verliefd en was ineens een ander mens." 
Rob: "Tja, en ik heb nog twee kinderen gekregen ook!"

De eerste toneelmeester 
van de Flint, Rob Bosch, 
bereidt zich voor op het 
openingsfeest in de 
Stadshal (foto links). Voor 
impresariaten was er een 
speciale folder met alle 
technische gegevens. 
Met voorop een tekening 
van twee mannen, die 
toevallig heel erg lijken 
op Rob Bosch en Klaas 
Spoelstra.  
Foto: Jos Ruijssenaars
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Roze Zaterdag bracht heel wat politie op 
de been. Roze Zaterdag is de Nederlandse 
versie van de Gay Pride Parade, een manifes-
tatie met zowel een feestelijke als demon-
stratief karakter voor lesbiennes, homo’s, 
transgenders en andere seksuele minder-
heden. Aanvankelijk werd Roze Zaterdag 
in Amsterdam gehouden, sinds 1981 in 
steeds weer een andere stad. In 1982 was 
Amersfoort aan de beurt.

Er waren ruim vijfduizend mensen op de been 
bij de traditionele parade, de toespraak op 
het Stadhuisplein en de slotbijeenkomst in de 
Flint. Relschoppers bekogelden de menigte 
met levende maden, stenen en eieren. Op het 
Stadhuisplein werden kabels doorgesneden 
en was de sfeer uiterst onaangenaam. 

Tijdens de slotavond in de Flint werd het 
centrum omringd door tegenstanders. 
Taxichauffeurs durfden de deelnemers niet op 
te halen. Er kwam ME aan te pas om de men-
sen na afloop een voor een naar het station 
te brengen.

Directeur Tonnie Porringa: "De hoofdcommis-
saris van politie zat in Kreatief Centrum de 
Hof en ik in de Flint. Ik hield hem op de hoogte 
wat er binnen gebeurde, hij had direct contact 
met het hoofdbureau en de mensen buiten. 

Het was oorlog op straat. Tuig noemde ik het, 
potenrammers. Aan het einde werd omge-
roepen wie er naar het station wilde en in 
groepjes werden ze naar het station begeleid. 
Het was een spannende dag, het was vrese-
lijk ook, ik was blij dat de hoofdcommissaris 
erbij was."

Enkele maanden later kwamen de oud-
strijders op bezoek voor een vergadering. 
Voorafgaand aan de vergadering werd in de 
Amersfoortse gemeenteraad gesproken over 
de bijeenkomst. Progressief Amersfoort en 
PvdA vroegen verantwoordelijk wethouder 
Albert van der Weij het verhuurbeleid van 
de Flint zo te wijzigen dat ‘Amersfoort geen 
uitwijkplaats meer is voor dit soort extremis-
tische organisaties.’ Beide partijen noemden 
ook het verhuren van sporthal De Koppel aan 
de ultrarechtse Turkse groepering De Grijze 
Wolven.

De ledenvergadering van de PvdA sprak 
eerder haar afschuw uit over het feit ‘dat uit-
gerekend in Amersfoort, waar de herinnerin-
gen aan het naziconcentratiekamp nog altijd 
leven, de rechts-extremistische groep, die zich 
Oud Strijders Legioen noemt, een vergade-
ring gaat houden’. Het Anti-Fascisme Komité 
Amersfoort (AFKA) kondigde aan ‘speels en 
geweldloos’ te gaan demonstreren en riep 

mensen in het land op om te komen demon-
streren. Er kwamen ruim duizend mensen 
naar de bijeenkomst. Onder hen leden van de 
omstreden Centrumpartij, die zich, zonder zich 
als CP-lid kenbaar te maken, in de discussies 
mengden. Na afloop deelde de Centrumpartij 
pamfletten uit. Volgens het jaarverslag 
van de partij waren ‘veel mensen de partij 
welgevallig’.

De technische dienst van de Flint had de han-
den vol aan de OSL-bijeenkomst. ’s Ochtends 
waren er verschillende bommeldingen. Toen 
er op het dak van de Flint een verdacht pak-
ketje werd aangetroffen, werd de Explosieven 
Opruimings Dienst ingeschakeld. Het bleek 
een nepbom.

Buiten verzamelden zich zo’n 150 demon-
stranten. Op het gebouw werden leuzen 
geklad als ‘OSL-kankergezwel’ en ‘OSL-
fascisten’. Op een van de spandoeken stond 
te lezen: ‘Fascisten in kisten’, waarbij de 
doodskisten waren getekend. Op een ander:  
‘Vergader ook eens in Moskou’.

Tonnie Porringa: "Ik heb tijdens de vergadering 
zelf in de zaal gezeten om te horen wat er 
werd gezegd. Rob Bosch liet een band mee-
draaien om de speech van voorzitter Ego op 
te nemen. Hij vertelde dat Ego de bommeldin-
gen en de nepbom ontkende. Ik heb de band 
afgeluisterd en hij had dat inderdaad gezegd. 
Ik heb hem geroepen en duidelijk gemaakt dat 
ik dat gedrag in mijn gebouw niet wilde en 
eiste dat hij de waarheid vertelde. Ze waren 
zo rechts als de pieten en autoriteitgevoelig.  
Ik was directeur, het was mijn gebouw, hij 
heeft het gecorrigeerd."

‘Potenrammers’ en 
‘OSL-fascisten'
De Flint trok landelijke aandacht in 1982. Eerst op 26 juni met Roze Zaterdag 
en enkele maanden later op 26 oktober met een bijeenkomst van het Oud 
Strijders Legioen. Beide keren waren er felle demonstraties.

1
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Een bewogen jaar voor de 
Flint, 1982. Boven: twee 
beelden van de protesten 
tegen de komst van het 
Oud Strijders Legioen. 
Foto’s: Amersfoortse 
Courant.

De andere beelden zijn van 
Roze Zaterdag. De beelden 
werden geschoten door 
amateurfotograaf Frans 
van Loenen. De onderste 
twee beelden van het 
optreden en de zaal zijn 
niet eerder gepubliceerd. 
Foto’s: Frans van Loenen
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Ik keek mijn 
ogen uit bij de 

heropening

Adri Colpaart (1942, Hengelo). Een man van de tijd. 
Komt aanlopen met een koffertje op wielen, vol met 
programmaboekjes, affiches en folders. Hij is komen 

wandelen van huis, hij haat de auto. Werkte 33 jaar lang 
voor de Flint als grafisch vormgever. Hij heeft zijn archief 

thuis. Een deel daarvan zit in de koffer en die heeft hij 
onder zijn arm geklemd.

De grafisch ontwerper    O    Adri Colpaart
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Colpaart verontschuldigt zich: "Een deel van mijn archief 
is verloren gegaan. Ik heb waterschade gehad, er stond 
veertig centimeter water in mijn garage." Niettemin 
omringt hij zich met stapels seizoensbrochures, fraaie 
affiches en de glossy Pieter, waarvan hij de vormgever 
was en waarin hij zelf ook aan het woord komt. Hij geeft 
mij een klein boekje: Notities Onderweg. Daarin staan  
per jaar de projecten opgesomd, waaraan hij meewerkte. 
Hij is inmiddels 75 maar maakt nog steeds kunstboeken. 

Hij kwam in Amersfoort door zijn vader, die bij de gemeente 
werkte. Zijn ouders gingen wonen in de bomenbuurt in het 
Soesterkwartier. Hij woonde later in Amsterdam, waar hij 
meedeed aan demonstraties tegen de Amerikaanse oorlog in 
Vietnam. Hij leerde daar zijn ex-vrouw kennen, die op het  
conservatorium zat. Zij kwam uit Soest. 

Maar Colpaart is een getogen Amersfoorter, zoals hij het zelf 
noemt in een artikel in de Amersfoortse Courant van juli 1977. 
Hij werkte vier jaar voor een baas en vestigde zich daarna als 
zelfstandig ontwerper. Wilde graag kunstschilder worden, 
maar zijn ouders raadden dat af. Volgens hen kon hij beter 
tekenleraar worden.

Hij zat al vanaf zijn zevende bij Martin Brink op de academie 
voor kinderen op de kop van de Utrechtsestraat. Hij haalde het 
toelatingsexamen voor de kunstacademie, kreeg een studie-
beurs en had een kamer op driehonderd meter afstand van de 
school. "Maar ik had toch geen zin om vijf jaar lang gipskoppen 

na te tekenen. Mijn ouders begrepen dat niet. Mijn moeder foe-
terde op me en zei dat ik binnen een week werk moest hebben. 
En dat kon in die tijd. Ik zag een advertentie bij drukker Onnes 
en ging daar werken bij tijdschriften als De Platenkorf, Luister 
en Platennieuws."
Hij ontdekte het vak, waarvan hij niet wist dat het bestond: 
grafisch vormgever. "Ik keek alleen naar de tekenopleidingen, 
niet verder. Het was de ontdekking van mijn leven." Na vier 
jaar voor een baas te hebben gewerkt, begon hij voor zichzelf.

Hij werkte al voor Kreatief Centrum de Hof op Hof 19, toen de 
Flint werd gebouwd. Via de Hof leerde hij wethouder Albert 
van der Weij kennen, voorzitter van de beheerscommissie van 
de Flint, die de vormgeving van Flint, ACR en De Hof in één 
hand wilde houden. "Hij vroeg mij dat te gaan doen."

Colpaart ontwierp de eerste huisstijl voor de nieuwe Flint. In 
het eerdergenoemde artikel in de AC legde hij uit hoe hij tot 
zijn ontwerp kwam. "Het is ontstaan als het resultaat van een 
soort stripverhaal. Ik begon met het inventariseren van aan-
knopingspunten voor het ontwerp. De basis van huisstijl moest 
volgens mij de stijl van het huis zijn, de vorm van het gebouw. 
Dat bestond in wezen uit allemaal vierkante basisvormen. 
Toen ik de plattegrond van de Flint in een vierkant zette en de 
bebouwde stukken ervan met zwart invulde, ontstond er een 
patroon waarin je de F van Flint kon terugvinden."

Die F werd een belangrijk onderdeel van het logo. "Ik heb de 
F uit een linkerbovenhoek gespiegeld zodat er in de rechter 
benedenhoek een F tegenover kwam te liggen. Cursief om 
wat van de vaart en dynamiek weer te geven van wat er in de 
Flint zou gaan gebeuren. Vervolgens heb ik de ruimte ertussen 
opgevuld met drie van de vakjes uit het kruis van het gemeen-
tewapen van Amersfoort als symbolen voor de drie bewoners 
van het cultureel centrum." Hoe kijkt hij veertig jaar later naar 
zijn ontwerp? "Het was iets van die tijd. Tijden zijn veranderd, 
de wereld heeft niet stilgestaan. Zeker voor theater Flint nu zou 
het te statisch zijn. Ik wilde met het logo kunnen spelen. Kijk 
naar de affiches. Jammer dat we maar één maandaffiche heb-
ben gemaakt. Er was geen geld meer voor." De eerste affiches 
laten zien wie er zoal speelde in de Flint eind jaren zeventig. 
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Jazzgrootheden als Lion Hampton, Herbie White en Dizzy 
Gillespie. Leg je de affiches naast elkaar, dan zie je dat de 
basisvorm van het logo van Colpaart doorloopt. Kijk je naar 
de programmaboekjes, dan valt op dat het logo pas verschijnt 
in het seizoen 1984-1985. Het seizoen waarin Tonnie Porringa 
voor het eerst de algehele leiding van de Flint kreeg.

Colpaart werkte voor alle bewoners van Flint en maakte 
ook de Koude Oorlog eind zeventig, begin jaren tachtig mee. 
Drie kapiteins op één schip bleek niet te werken. "Ik zat er 
middenin. Deed ook nog werk voor de ACR in de Zonnehof. 
Ik moest met alle mensen kunnen werken, dus ik wilde geen 
herrie. Normaal overleg ontbrak, het werd een onwerkbare 
situatie. Het was niet altijd gemakkelijk, het betekende 
zoveel mogelijk als een arts werken. Vandaag werk ik bij jou 
en morgen bij je buurman en ik houd mijn mond. Ik had een 
soort beroepsgeheim."

"Porringa heeft de Flint voor Amersfoort en ver daarbuiten 
op de kaart gezet. Zij zorgde voor de alternatieve dingen, de 
smaakmakers. Ze haalde tv-uitzendingen binnen met al die 
jazzgrootheden. Het culturele klimaat in Amersfoort veran-
derde met de komst van de Flint. Zo simpel is dat. En dat was 
de verdienste van Porringa."

Toen er een tweede, nieuw logo moest worden ontworpen, 
werd Colpaart verrast. "Ik wandelde op de Kamp en iemand 
vertelde mij dat de Flint een nieuwe huisstijl kreeg en dat ver-
schillende bureaus waren uitgenodigd ontwerpen in te sturen. 
Ik kon wel door de grond zakken, ik wist nergens van. Dat was 
een schop tegen het zere been. Niemand had mij iets verteld."
Intussen deden Freek van Mierlo en Joke van de Grootevheen 
de programmering en publiciteit bij de Flint. "Ik ben naar ze 

toegestapt en uiteindelijk mocht ik ook meedoen. En met wat 
technische ondersteuning van Ron Jagers won ik. Dat gaf 
genoegdoening." 

Hij was verrast toen hij hoorde dat Pieter Erkelens directeur 
van de Flint werd. Hij werkte al voor Pieter. "Hij heeft de sfeer 
van de grote stad binnengebracht. Was veel meer iemand 
die in de verte keek. Zowel zakelijk als dromerig, hoewel die 
twee niet altijd samengaan. Typerend voor hem waren de 
specials. Hij zorgde ervoor dat internationale producties naar 
Amersfoort kwamen. Die kwamen meestal alleen in de grote 
steden."

"Ik vind het bijzonder dat de huidige directeur Harold Warme-
link de Flint een nieuwe toekomst heeft gegeven. Wat knap! 
Tegen de verdrukking in! Dat zou Pieter nooit hebben gedaan 
en ook niet gekund. Ik heb respect voor wat Harold voor 
elkaar heeft gekregen. Voor mij kwamen alle drie de directeu-
ren op het juiste moment. Ik wilde hier stoppen toen Porringa 
vertrok, maar de komst van Pieter was een nieuwe uitdaging."

"Langzamerhand zag het er naar uit dat ik hier de dertig jaar 
zou gaan volmaken. En dan was het wat mij betreft mooi 
geweest. Ik was op de verjaardag van Pieters vrouw Henna, 
toen Pieter ineens naar buiten kwam en zei: ‘Nu moet je 
ophouden met dat ouwemannengelul. Ik moet nog een jaar of 
twee, drie en ik wil nu niet gaan wisselen’. We hebben op het 
pleintje op ’t Havik een glas wijn gedronken en elkaar beloofd 
dat we het samen gingen afmaken."
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O Bonnie Doets (1974, Hilversum) kijkt 
uit naar het nieuwe seizoen waarin ze een 
uniek jubileum viert: 25 jaar dansen bij het 
Scapino Ballet Rotterdam. "Of ik graag naar 
Amersfoort kom om in Flint te spelen? Heel 
graag zelfs! Ik zit al 24 jaar bij Scapino en 
Amersfoort is één van de plekken waar ik het 
liefst kom. En ik niet alleen, dat geldt voor 
de meeste dansers van ons ballet. Een fijn 
toneel en staf, techniekmedewerkers en bar-
mensen. Zo vriendelijk en gastvrij."
"Het toneel in Flint is geweldig. Niet alleen 
de ruimte, maar ook de sfeer op toneel en de 
afstand tot het publiek. Vaak zit het publiek 

heel ver weg, in Amersfoort niet. Het theater 
daar is heel warm en ook intiem. Geweldig 
voor moderne dans!"

"De techniek, staf en programmeur en lei-
ding zijn al 24 jaar zo aardig voor ons. Een 
warm welkom is voor ons heel belangrijk. 
Het is hun huis waar je binnenkomt en wat 
je je eigen moet maken. Dat is zo belang-
rijk voor de voorstelling. Vaak dansen we in 
theaters waar niet alle stoelen zijn bezet, in 
Amersfoort zijn ze dat wel. Ik kom zelf uit de 
regio, uit Hilversum. Ik herinner mij dat ik als 
kind in Amersfoort was om voorstellingen te 
zien. Niet alleen dans, ook Herman van Veen 
en iets met moderne opera. Ik was nog zo 
klein…"

"Ik zie heel veel theaters per jaar, maar 
Amersfoort blijft hangen. Persoonlijk heb ik 
daar één van mijn hoogtepunten beleefd, 
een van mijn allerdierbaarste voorstelling 
gespeeld, heel lang geleden… Ed Wubbe had 
mij een soort hoofdrol gegeven in Sacre du 
Printemps. De voorstelling in Amersfoort 
is mij altijd bijgebleven. Er was magie op 
het podium en magie met het publiek. Het 
was uitverkocht en we kregen een staande 
ovatie. Een van de allermooiste voorstellin-
gen ooit."

"Niet alleen omdat mijn hele familie er was, 
ook mijn grootouders. We hebben dezelfde 
voorstelling door heel Nederland gedanst, 
maar die avond was magisch. Je hebt zo van 
die voorstellingen dat je boven jezelf uit-
stijgt. Door de connectie van de dansers met 
het publiek wordt magie gecreëerd. Voor mij 
een absoluut hoogtepunt."

"Amersfoort heeft een geweldig danspu-
bliek. Je ziet aan de aantallen mensen of 
moderne dans aanslaat of niet. Amersfoort 
heeft een groot publiek, als het om Scapino 
gaat altijd volle zalen. Na de voorstelling 
doen we vaak een drankje met de dansers 
aan de voorkant. In Amersfoort komen men-
sen echt naar je toe om te vertellen hoe ze 
de voorstelling vonden. Dat willen ze delen. 
Echt een gepassioneerd danspubliek."

O Erik van Muiswinkel (1961, 
Eembrugge) staat bekend als Haarlemmer, 
maar is geboren op de Eem! In Eembrugge, 
een van de kleinste plaatsen met stadsrech-
ten en onderdeel van de gemeente Baarn, op 
de grens met Eemnes. Eembrugge bestaat 
uit vrijstaande huizen, bedrijven en enkele 
woonboten. Erik van Muiswinkel werd op 
een woonboot geboren. "Ik heb er anderhalf 
jaar gewoond en ben daarna verhuisd naar 
Haarlem. De boot is vernietigd. Er is dus niets 
dat nog herinnert aan mijn geboorte. Mijn 
ouders woonden tijdelijk op de woonboot. Ik 
heb er alleen nog een foto van."

Erik van Muiswinkel is een veelzijdig kunste-
naar. Hij is acteur, zanger, televisiepresenta-
tor en kleinkunstenaar. De eerste keer dat 
ik optrad in de Flint was eind jaren tachtig 
met Diederik van Vleuten met Zak en As. En 

Artiesten komen
graag naar Flint
Artiesten komen graag naar Flint in Amersfoort. En vertellen daar ook over. 
Van de dierbaarste voorstelling van danser Bonnie Doets, tot de woonboot 
op de Eem waar Erik van Muiswinkel werd geboren, de oom Piet van Peter 
de Jong (Maxi) en de Fucking Flint van Joep van Deudekom.
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daarna kom ik elk jaar wel een keer terug. 
Ik ga er ook wel andere voorstellingen kij-
ken. Amersfoort zit toch als één van de top 
20-theaters in mijn bewustzijn."

"Na de brand is de Flint glorieus herrezen. 
Het is nu al 27 jaar geleden, maar de zaal is 
nog fenomenaal. Eén van de mooiste van 
het land. En altijd een volle zaal! Als artiest 
moet je dat koesteren. Ik maak dan ook nooit 
ruzie met mensen van zo’n theater. Weet je, 
in Amersfoort, het personeel, de technici en 
de leiding, ze snappen het gewoon. En daar 
gaat het om in een theater, dat je het snapt."

"Ik heb echt bijzondere herinneringen aan 
Flint. Toen ik er met Diederik speelde, werd 
ons gevraagd om tijdens de show een kop-
pel naar voren te halen. We speelden Ons 
Huisje, dat speelde zich af in een huisje op de 
Wadden met allemaal mannen in een midlife-
crisis en een stapelbed. De sfeer in het huisje 
vroeg om die crisis. Ongeveer op driekwart 

van de voorstelling haalden we het koppel 
uit de zaal. De meid was totaal verbouwe-
reerd. Ze werd ten huwelijk gevraagd. De zaal 
ontplofte. In de bijna 35 jaar dat ik speel, is 
dat maar één keer gebeurd. In de Flint." 

"Een andere gebeurtenisvolle ervaring was 
met VOF de Kunst. We speelden twee keer 
op een middag en de grote zaal zat stamp-
vol met 850 kinderen. Vier uur eruit en tien 
minuten later weer 850 kinderen binnen. Het 
waren stampende voorstellingen, echte pop-
muziek met liedjes van Annie M.G. Schmidt. 
De Flint is één van de allergeschikste voor dit 
soort voorstellingen."

"De Flint is ook het podium voor andere acti-
viteiten dan voorstellingen. Dat leverde een 
andere merkwaardige gebeurtenis op. Een 
jaar of wat geleden speelde ik daar en toen 
was er een spelletjesbeurs. Zeg maar de 
Kolonisten van Catan en dan keer honderd, 
wijdvertakt met uitstapjes naar de Game 

of Thrones. En dat in een keurig burgerlijke 
stad als Amersfoort. Want het is toch intens 
burgerlijk met al die kleine huisjes tussen de 
stadsmuren... Doet mij denken aan Haarlem. 
Het was een stel nomaden, van die weirdo’s 
van een andere planeet gerukt, die hun 
tenten opslaan en rondtrekken en dit soort 
bijeenkomsten houdt. In Amersfoort was dat 
hilarisch."

"En als je rondloopt rond de Flint dan kom 
je ineens in een straatje met een erotisch 
paleisje. Een paar rode letters Erotica op de 
muur en daarachter ineens 85.000 porno-
video’s! Dat gebruik ik dan natuurlijk in mijn 
voorstelling. Kijken of mensen er bekend mee 
zijn. Dan zie je ze ineens naar het plafond 
staren…"

"Met Diederik trokken we in Amersfoort soms 
drie avonden stampvolle zalen. Gemakkelijk, 
want dan kun je je schoenen laten staan. 
Met Diederik was dat heel normaal. Nu zijn 
we ieder onze eigen weg gegaan en moe-
ten we weer vechten om publiek te krijgen. 
Nu één avond stampvol is al een prestatie. 
Toen waren er twintig cabaretiers, nu wel 
driehonderd. Het is knokken. Ik ben iets bij-
zonders van plan. Mijn nieuwe voorstelling 
komt volgend najaar in Flint in het seizoen 
2018-2019. Ik kan er nog niets over zeggen, 
maar ik ben heel iets bijzonders van plan. Het 
wordt echt een ding, een nieuwe doorbraak. 
Ik ben stellig van plan om weer een stamp-
volle zaal te trekken in Amersfoort."

Foto: Lies Geluk
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Gert van Reenen (1935, Hilversum) is de horeca-icoon van 
Amersfoort. Zaterdag wordt hij 82 en hij is nog steeds 
werkzaam als kroegbaas. In brouwerij De Drie Ringen is 
hij de baas. "Maar ik doe het wel wat rustiger aan. Ik begin 
niet meer om elf uur om stukjes kaas en worst te maken. 
Ik begin nu rustig om twee uur."

"Hoe ik in Amersfoort terechtkwam? Na heel veel onge-
lukken. Ik had mijn horecadiploma gehaald en wilde 
purser worden bij de KLM. Drie maanden geoefend in 
een simulator en ik was aangenomen. Toen zakte de KLM 
in elkaar en zat ik zonder werk. Een man van brouwerij 
Amstel zei dat ik wel wat kon beginnen in het Tolhuis, 
vlak bij de KRO-studio, maar dat ging niet door. Hij had 
ook wel iets in Amersfoort…"

Dat tentje was Clemenshof op de Hof in de Amersfoortse 
binnenstad, naast Pax van Jan en Jet Plateel. "Ouwe  
Alfredje zat daar nog. Van hem mocht je niet vloeken. Deed 
je dat, dan kreeg je niks. Ik heb Amersfoort leren ken-
nen tijdens de eeuwfeesten in 1959. Ik vond het een leuk 
stadje…" Na Clemenshof volgden het Gallioen aan de Kran-
keledenstraat, Holle Bolle Gijs op de Hof, De Volle Pot aan 
het Lieve Vrouwekerkhof en Lamme Goetsack aan de Lieve 
Vrouwestraat. En natuurlijk de horeca van de Markthal aan 
de Breestraat. 

"De Markthal was de leukste tijd van mijn leven. Er was 
niks in Amersfoort. Ja, wat voetbalkantines. Het Grand 
Théâtre was chique, daar kwamen Wim Sonneveld en 
Wim Kan optreden. Al het andere werd in de Markthal 
gehouden. Het was ouwe zooi, maar wel leuk. Ik heb dat 
zeven of acht jaar gedaan, samen met De Volle Pot. Er was 
voor elk wat wils, je kon zo gek niet bedenken of het was 
er. Bands, scholierenfeesten, carnaval, duivententoonstel-
lingen alles. Met koffie in plastic bekertjes en broodjes op 
een plastic bordje."

"Toen ik in de Flint begon, had ik Lamme Goetsack nog. 
Aanvankelijk dachten we dat de Flint twee, drie dagen per 
week open zou zijn. Dat kon ik er gemakkelijk bij doen." 

De horecaman    O    Gert van Reenen

Ik  
heb hier 

heel veel 
gelachen

Gert van Reenen. Wie kent hem niet in Amersfoort.  
Hij komt de Flint binnen op de ochtend na een avondje 

stappen. Lange jas aan, petje op en daaronder die 
karakteristieke snor. Hij kijkt zijn ogen uit vol 

bewondering en verwondering. "Wat mooi! Zo open!" 
Loopt ongevraagd van achter de bar de keuken in  

en even later het theater. Alsof hij nooit is  
weggegaan in Flint.



58

"Niemand had gedacht dat het zeven dagen per week zo 
druk zou worden. Popconcerten, carnaval, hondenshows, 
jazzprogramma’s op de radio met Nico Vollebroek en 
tv-uitzendingen met optreden van grote namen als Stan 
Getz en Dizzy Gillespie. Alle groten der aarde kwamen 
hier! Het was een hectische tijd in het begin. Iedereen had 
direct al ruimte te kort. Toneelmeester Rob Bosch werd er 
soms gek van. Ik heb veel waardering voor die man gekre-
gen, hoe hij het allemaal redde."

"Na enkele jaren kwam die strijd tussen de vier belangen. 
Want ik tel de horeca er ook bij. Vier kapiteins op één 
schip. Reurslag van de ACR wilde algemeen directeur 
worden , maar hij was daar te aardig voor. Hij kon ook niet 
door één deur met Porringa. Zij had ook haar streken. Ik 
kon aardig met haar opschieten, maar dat kwam vooral 
omdat ik overal schijt aan had. Ik had geen last van het 
feit dat twee mensen los van elkaar programmeerden. 
Ik moest wel afwachten wat er kwam. Kon zelf niets 
plannen. Het motto was: alles kan, maar dat was niet zo. 
Soms liep het helemaal fout. Die toneelmeester heeft wat 
meegemaakt!"

"Het was leuk om met zoveel artiesten te werken. Freek 
de Jonge en Youp van ’t Hek kwamen vaak een biertje 
drinken na afloop. De sportjongens ook. Ik had vaak Johan 
Cruyff of Peter Post aan de bar zitten. En het biljart-
toernooi TEP. Dat was horecatechnisch een fantastisch 
evenement."

"In de jaren tachtig werd het allemaal wat minder. De 
Grontmij kwam soms met zeven- of achthonderd man. Er 
moesten buffetten en een Hollandse maaltijd komen. Ik 
maakte dan een prijsje van veertig gulden de man. Later 
werden er honderden mensen ontslagen en wilden ze 
niet meer dan 25 gulden de man betalen. Alle bedrijven 
moesten bezuinigen. Ze kwamen wel, maar alles moest in 
de marge…"

"Ik had geen eigen ingang. Zelfs geen eigen sleutel. Er 
waren twee moedersleutels. Porringa had de ene, Jan de 
Vries, de nachtwaker, de andere. Soms zaten deuren dicht 
en kon ik niet eens bij mijn voorraadkast met wijn. Dan 
moest ik helemaal buitenom. Dat klinkt amateuristisch 
en dat was het, niet zo’n klein beetje ook. Petje af voor Rob 
Bosch!"

Van Reenen kijkt graag terug op zijn Flint-tijd. "Ik heb een 
fantastische tijd gehad. Je werkte je tien maanden de tyfus 
en had dan twee maanden vakantie in de zomer. Na een 
carnavalsavond moesten we soms doorwerken tot vijf of 
zes uur en ’s morgens en om negen uur waren we er weer 
voor de hondenshow."

"Het was ook wel een tijd waarin veel geld verloren ging. 
Soms werkten we met twintig mensen en alles werd con-
tant betaald. Er was nog geen pin. En dan weet je dat je 
tien procent moet incalculeren, dat geld achterover wordt 
gedrukt. Jammer, maar als je twintig mensen in dienst 
had, waren er altijd wel een stuk of vier die verkeerd wil-
den. Dat was niet anders."

"Ik heb hier verdriet gehad, maar ook verschrikkelijk 
veel gelachen. Die tijd was echt fantastisch. Elke dag was 
anders, geen dag was hetzelfde, het was nooit saai. Ik heb 
hier zo veel mooie dingen meegemaakt, ontzettend veel. 
Natuurlijk was er verdriet als er dingen misgingen. Daar 
kwam bij dat zowel Porringa als Reurslag als ik geen grote 
bankrekeningen hadden… We waren ook verdrietig toen Ko 
van Dijk een dag nadat hij hier had gespeeld, overleed. ‘We 
hadden hem die soep toch niet moeten geven’, zei ik..."
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Van Reenen stopte in 1985. Hij was zelf herstellende van 
een hartinfarct en zijn vrouw Marian was ernstig ziek. 
"Zij hielp altijd mee hier. Zij zag alles. Ik stond vaak in de 
artiestenfoyer, Marian regelde de zaken in het restaurant 
en aan de bar. Leuke tijd, dan kwamen de artiesten binnen 
en riepen: Hé Gert!"

Van Reenen ging na de Flint verder met In den Gloeiende 
Gerrit in Hoogland. "Ik wilde wat kleiner, wat afbouwen. 
Toen Marian stierf in 1987 ben ik gaan schilderen. Ik ben 
altijd wel horecaman gebleven. En ik heb inmiddels drie 
kleinkinderen. Kleine Gertje wordt in maart 11."

Voordat hij naar De Drie Ringen teruggaat, loopt hij nog 
eens rond in Trek en de foyer. "Dit is… ik zou het niet 
mooier kunnen bedenken. Onvoorstelbaar! Dit spreekt 
mij erg aan. Zo opengooien is de grootste vondst van de 
wereld."

Gert van Reenen deelt ijs uit aan bezoekers 
van de Flint. In zijn restaurant richtte 
hij een eregalerij in voor Amersfoortse 
carnavalsprinsen. Foto’s: Flint
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Robert Pols (1951, Utrecht) startte op 1 september 1986 als 
opvolger van Gert van Reenen. Hij werkte na zijn studie aan 
de Hogere Hotelschool in Den Haag bij De Hoefslag in Bosch 
en Duin, het Sonestahotel in Amsterdam, Holiday Inn in 
Utrecht en bij Gulden Tulip in Zeist. Zoals zoveel horecamen-
sen droomde hij ervan iets van zichzelf te hebben.

Het multifunctionele karakter van de Flint trok hem. In een 
interview met de Amersfoortse Courant zei hij tegen jour-
nalist Arjeh Kalmann: "Het bruist hier van het leven. De 
ene dag heb je een artsencongres met een diner, de dag erop 
een kinderfestijn met snoep en ranja." De inrichting moest 
volgens hem anders. "Qua kleur en inrichting is het niet meer 
helemaal bij de tijd." Ook de portretten van de lokale carnaval-
sprinsen sneuvelden. "Het moet hier meer theatersfeer gaan 
ademen", zei Pols.

Ruim dertig jaar later komt hij graag naar zijn oude werkplek 
terug om te praten over zijn lange carrière in de Flint. Over 
zijn beginperiode: "Ik had betrekkelijk weinig geld en moest 
ziel en zaligheid aan de bank geven om hier wat te kunnen 
investeren. En dat was nodig. En alles moest halsoverkop. Ik 
wilde alles uniform hebben. Gert kocht alles op veilingen en 
nam het niet zo nauw met pannen, servies en bestek. Ik trof 
van alles door elkaar aan. Het was een investering van twee 
ton. Er was wel een keuken, maar de apparatuur was verre 
van compleet."

"In het midden stond zo’n raket met een mechanische afzuig-
kap boven een open haard. Als die aanstond maakte hij veel 
lawaai, dat hoorde je overal. Toch vonden mensen het leuk 
eromheen te gaan zitten op de bruine, leren banken. Ik kwam 
uit een andere wereld. Dat klinkt misschien wat elitair, maar 
in de hotels zag het er toch iets anders uit. Dit was echt het 
product van zijn tijd. Vilttegels op de vloer, kleedjes op tafel. 
Het was een sobere tijd, dus een sober gebouw."

Pols begon vier jaar voor de brand uitbrak. "Dat waren de 
meest succesvolle jaren. Mijn eerste klus was de Platentien-
daagse. Ik keek mijn ogen uit. Dat was een grote in die peri-
ode. Porringa waarschuwde mij." 

De horecaman    O    Robert Pols

Het  
bruist hier 

van het 
leven 

Zet Gert van Reenen en zijn opvolger Robert Pols naast 
elkaar en kom tot de conclusie dat ze weinig gemeen 

hebben. Wel zijn ze beiden verantwoordelijk geweest 
voor het restaurantgedeelte van de Flint van 1977 tot 

2014. En beiden kunnen aardig verhalen vertellen…
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‘Boter bij de vis en direct na afloop betalen’, zei ze. ‘Als je die 
standhouders een rekening stuurt, komt er niets binnen’. 
Direct na afloop moest ik dus de standhouders langs om te 
laten betalen. Maar de totale omzet was fenomenaal. De eerste 
keer 80.000 gulden…"

De brand was voor Pols een déjà vu. Op 31 december 1980 
werkte hij in het Utrechtse Holiday Inn aan het Jaarbeurs-
plein toen daar brand uitbrak in de Railroad Bar op de boven-
ste verdieping. De gehele opbouw van het twintig verdiepin-
gen tellende hotel werd verwoest. 

Pols: "De brand in de Flint veranderde veel. De maatschap-
pij veranderde ook veel. Voor de brand was de sfeer anders. 
Mensen kwamen al een uur voor het begin van de voorstelling 
om koffie te drinken. Dat was een sociaal gebeuren. Daarna 
versnelde alles in de maatschappij. Mensen kwamen daarna 
op het laatste moment binnen."

"Voor mij was de brand dramatisch. Ik was wel verzekerd 
voor bedrijfsschade, maar slechts voor één jaar. De pacht werd 
wel bijgesteld, maar al het geld dat ik de eerste vier jaar had 
verdiend, ging op. De Stadshal bleef open en mijn vaste kosten 
gingen gewoon door. Ik moest afscheid nemen van een deel 
van het personeel. Ik zei: ‘Vanaf nu geldt voor iedereen alle 
hands on deck’. Ik had een soort van bedrijfsleider die vond 
dat hij daar niet voor was ingehuurd en dat leidde tot een 
arbeidsconflict. Dat kostte in die tijd veel geld. Daar kwam 
bij dat ik alleen rook- en roetschade had en de grens van het 
opknappen lag precies op de rand van het restaurant…"
"Na de brand kwamen we weer aarzelend op gang. Veel 

verdiend door zogenoemde repeatbusiness, congressen die 
terugkwamen. Aan het theater werd niet verdiend, dat werd 
geëxploiteerd voor het publiek, die kosten drukten op de totale 
exploitatie."

Pols maakte drie directeuren mee. 
 
Over Porringa: "Een zeer eigenzinnige directeur. Ze was van 
de kunst met de grote K. En ze wist wat ze wilde. Ze regeerde 
met vrij strakke hand. Ik had een andere verhouding met 
haar dan de werknemers. Niet iedereen was blij met haar. Ze 
had zo haar voorkeuren en was niet altijd rechtvaardig."

Over Erkelens: "Dat was een heel andere directeur. Ik stond in 
de keuken toen een man door de achterdeur binnenkwam die 
zei: ‘Ik ben Pieter’. En hij liep zo door. Ik had hem nog nooit 
ontmoet. Een uiterst plezierige man om mee om te gaan. Hij 
was zeer geliefd bij zijn personeel. In 2006 gingen we op een 
soort studiereis naar Sevilla. Een groep mensen doet dat nog 
steeds elk jaar."

Over Warmelink: "Ik begreep dat de economische noodzaak er 
was om mijn restaurantgedeelte bij de Flint te betrekken. De 
subsidies werden afgebouwd, er moest fors worden bezuinigd. 
Harold gaf aan de boel graag over te nemen. Pacht is eindig en 
ik heb niet echt bezwaar gemaakt. Ik zat al tegen mijn pensi-
oen aan. Als ik zou doorgaan moest ik opnieuw investeren. En 
er was geen sprake van dat iemand anders het overnam, de 
Flint nam het over."

Pols woont in Leusden en volgt de ontwikkelingen binnen 
Flint op afstand, maar wel op de voet. Voorafgaand aan het 
gesprek heeft een lijstje gemaakt met anekdotes, die hij graag 
wil vertellen. Hier komen ze.

De reünie van het Cavalerieorkest. "Jaarlijks speelde het 
orkest in de Stadshal. ’s Middags repeteerden ze met de deu-
ren aan de Walikerstraat open. Daar reed toen nog verkeer, de 
parkeergarage was er nog niet. Onderdeel van het concert was 
dat aan het einde van de voorstelling een kanon werd afge-
schoten. Dat was naar buiten gericht. Toen het kanon afging 
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kwam er net een auto langs. De bestuurder keek net naar  
binnen en schrok zo dat hij zijn auto in puin reed…"

De petitfours met opdruk. "Er was een feest ter gelegenheid 
van de zoveel miljoenste oplevering van een woningwetwo-
ning. Bij binnenkomst kregen alle honderden gasten een 
petitfours met een speciaal logo. De patissier had een post-
stempel met inkt gebruikt. Toen ik de dozen opendeed zag ik 
dat alle inkt was uitgelopen op de vette marsepein. We zijn als 
een gek teruggegaan voor nieuwe opdruk en collega’s hebben 
heen en weer gehold om alles op tijd klaar te hebben."

Het recept voor fazant. "Dat was tijdens een kleindierenfok-
verenigingsshow. Een wedstrijd wie de mooiste fazant of 
konijn had. Een fazant won en het dier kreeg een rozet op zijn 
kooi. Toneelmeester Rob Bosch plakte er een lekker recept 
met fazantenvlees naast. Porringa was witheet!"

De bijna ontsnapte leeuw. "Het Wintercircus was hier met 
mensen uit heel Europa. De caravans stonden rond de Flint, 
het was een heel gedoe om iedereen te accommoderen. Dat 
zou nu niet meer kunnen, maar was toen heel gewoon. Evert 
Druyff werkte bij de technische dienst. Er was een speciale 
loopkooi voor de leeuwen om van binnen naar de stal buiten te 
lopen. Hij zag enkele leeuwen en trok de kooi op. Maar er was 
nog een leeuw. Die liep nu vrij rond! Gelukkig liep hij gewoon 
rechtdoor naar zijn hok. Hij had zo kunnen ontsnappen…"

Japie in het restaurant. "Het water in de Flierbeeksingel was 
op een gegeven moment heel laag. De ratten verstopten zich 
overal. Ook in de lage kruipruimte van de Flint. Een rat liep 
telkens door de foyer en het restaurant. We noemden hem 
Japie, zodat we vrij over hem konden praten zonder gasten 
af te schrikken. Zo van 'Heb je Japie nog gezien vandaag?' Ik 
keer stond ik achter de bar en we hadden een vol restaurant. 
Zie ik Japie zo tegen de schoon metselwerkmuren oplopen. 
Mijn adem stokte! Gelukkig verdween hij later onder de ver-
warming zonder dat één van de gasten hem had gezien…"

De Siberische marmot. "Tijdens een van de tentoonstellingen 
van de fokverenigingen ontsnapte een Siberische marmot. 

Paniek alom natuurlijk. Hij dook onder het toneel en bleef 
daar zitten. We hebben hem wel een halfjaar lang af en toe 
zien lopen. Echt zo’n kleine baal bont… Waar hij uiteindelijk is 
gebleven, weet niemand."

En tot slot de gevulde koeken. "Onze gevulde koeken waren 
fameus! Ik kocht halffabrikaten in en we bakten ze zelf af. 
Soms kwamen gasten na afloop van de show gevulde koeken 
kopen om mee te nemen naar huis. Ik verkocht er soms wel 
tweehonderd op een avond en geloof dat ik er in totaal wel 
meer dan honderdduizend heb verkocht."

De nieuwe horecaman Robert Pols vond 
de foto’s van de carnavalsprinsen maar 
niets. Hij wilde een sjiekere bar.  
Foto: Robert Jan Stokman
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"Alle grote sportmannen stonden erop. Cruyff, 
Van Hanegem, Neeskens. En grote jazzmusici. 
Dizzy Gillespie zetten zijn handtekening op de 
muur en vervolgens op elke trede van de trap. 
Ko van Dijk en Beppie de Nooy staan erop. Het 
was soms een kunst om die artiesten de lad-
der op te krijgen, maar toen er eenmaal grote 
namen op stonden, kwamen de verzoeken. Ik 
weet nog dat de manager van Paul van Vliet 
vroeg of Paul erbij mocht."

Zijn opvolger Robert Pols schilderde een deel 
van de handtekeningen over. Pols: "Op een 
gegeven moment na de brand kon het echt 
niet meer. De muren waren zo vies, misschien 
wel door de brand. In overleg met de architect 
hebben we besloten de muren over te schilde-
ren in betonkleuren."

Tijdens de laatste verbouwing van Flint kwam 
een klein deel, net boven het midden van de 
bar, weer tevoorschijn onder een verlaagd pla-
fond. Directeur Harold Warmelink was blij ver-
rast en zorgde ervoor dat ze behouden bleven. 
Zo zien bezoekers de handtekeningen van 
Patricia Paay, Rijk de Gooyer, Ramses Shaffy, 
John de Mol senior en junior en vele ande-
ren. Gert van Reenen kan nog zo aanwijzen 
waar de handtekeningen van de sportjongens 
stonden. En die van leden van het Koninklijk 

Huis. "Beatrix ging op een tafel staan om haar 
handtekening te zetten. Ze zei: ‘De laatste 
keer dat ik zo een handtekening heb gezet 
is in het zweetkamertje van de studenten in 
Leiden, in afwachting van de uitslag van onze 
examens…’ Juliana en Bernard staan er ook 
op. Willem-Alexander zat hier als 17-jarige 
en dronk wat biertjes. Ik vroeg hem of hij een 
handtekening wilde zetten. Dat vond hij maar 
niks. Toen ik zei dat zijn vader en moeder en 
grootouders er ook op stonden, wilde hij dat 
eerst zien. Daarna zette hij alsnog zijn krabbel. 
Margriet en Pieter staan er ook."

Er was ook een vak speciaal voor de hand-
tekeningen van politici. "Van Agt, Den Uyl, 
Wiegel, ze kwamen allemaal hier op hun par-
tijcongressen. Herman Brood staat er ook met 
zijn toenmalige vriendin Nina Hagen. Herman 
wilde naast ‘zijn vader’ staan. Dat was volgens 
hem Marco Bakker."

Veel handtekeningen zijn dus verloren 
gegaan. Gelukkig hebben we de dia’s nog, die 
tevoorschijn kwamen bij het doorzoeken van 
het archief van Flint, bewaard gebleven in vele 
met stof gevulde verhuisdozen…

Het verhaal  
van de handtekeningen
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Gert van Reenen bedacht dat het leuk zou zijn als artiesten hun handtekening op de muren van beton zouden zetten. 
"Ja, dat heb ik bedacht. Niet Porringa zoals veel mensen denken. Ze wilde haar handtekening er ook bij zetten. Heel 
groot. Ik zei: ‘Dat gaan we niet doen Por’. Iedereen noemde haar de Por. Even aan de Por vragen! Tooth Tielemans was 
de eerste, samen met Bram en Freek van Neerlands Hoop."

Pim Jacobs zet zijn 
handtekening in de Flint. Gert 
van Reenen bedacht het 
idee de handtekeningen van 
artiesten, sportmensen en 
leden van het koningshuis te 
verzamelen. Robert Pols liet 
ze overschilderen, pas bij de 
verbouwing in 2014 kwam 
een deel weer tevoorschijn. 
Foto’s: Flint
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Anton Groot (1954, De Weere) kwam naar Amersfoort voor 
een opleiding aan de Academie voor Beeldende Vorming. 
Dat was augustus 1973. Hij volgde lessen handvaardigheid en 
tekenen. Daarna wachtte militaire dienst. Dat weigerde hij 
dus moest hij vervangende dienstplicht vervullen. Dat lukte 
niet bij het Centraal Museum en het Scheepvaartmuseum, 
daarom liep hij De Zonnehof binnen…

"Ik kende De Zonnehof nog niet en vroeg naar de directeur 
van de Amersfoortse Culturele Raad. Dat was Peter Reur-
slag, maar die zat in de Flint. Loop daar maar naar toe, kreeg 
ik te horen. Ik kon gewoon binnenlopen en had direct een 
gesprek van anderhalf uur. Dat kon in die tijd. Hij vond mij 
wel interessant. Kort daarna kreeg ik bericht, ik kon een 
week later beginnen. Als assistent van programmeur Leo 
Schalkwijk. Zo ben ik in de Flint terechtgekomen…"

Van Leo Schalkwijk kreeg hij een dik pakket papier. Dat 
bleek een uitdraai van alle mensen die een kaartje voor een 
voorstelling hadden gekocht. Anton leerde wat een bonco is. 
Dat is een speciale map met een plattegrond van het theater 
en voor elke stoel een bonnetje, dat je moest afscheuren als 
de stoel was verkocht. Op dat bonnetje, dat aan het toegangs-
kaartje werd geniet, stond het nummer van de stoel. Elke 
voorstelling had zijn eigen bonco (zie foto’s p. 71).

"Ik dacht: daar ben ik snel klaar mee. Ook al waren het 
reserveringen voor het hele seizoen. Ik vroeg mij af: wat 
nu? Leo Schalkwijk gaf ook muzische vorming, dat heet nu 
kunsteducatie. Hij was secretaris van de werkgroep voor vor-
ming in het lager en voortgezet onderwijs. Ik heb dat werk 
van hem overgenomen en dat lange tijd bij de ACR gedaan."

Dat was ander werk dan waarvoor hij was opgeleid. Nu ging 
hij naar scholen toe met mapjes met voorstellingen, met 
speciale brochures voor scholen. De schoolhoofden gaven 
aan welke voorstellingen zij met de leerlingen wilden zien. 
Dus verdiepte Anton zich in het lager onderwijs. Hij werkte 
vanuit de Flint. "Ik vond de Flint een interessant gebouw. 
Daarvoor was ik slechts in het Grand Théatre geweest bij 
Hauser Orkater en zo. 

De dienstweigeraar    O    Anton Groot

Liefde 
voor  

Flint is 
gebleven

Wat doet een West-Fries in Amersfoort? Anton Groot 
vroeg zich af of hij wel een verhaal had voor dit boek. 

Uiteindelijk realiseerde hij zich dat zijn gehele carrière 
zich afspeelt in Amersfoort en rond de Flint.  

Hij is vader van een zoon en dochter,  
staat op het punt opa te worden.
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Ik stond af en toe ook als gastheer in de zaal en ontving en 
begeleidde artiesten. Er waren ook schoolconcerten met 
buitenlandse voorstellingen in het Duits, Frans of Engels. 
Het zat altijd tjokvol."

In 1981 zat zijn vervangende dienstplicht erop en kwam hij 
in vaste dienst bij de ACR. "Dat de ACR in het begin de cul-
turele programmering deed in de Flint was logisch. Dat deed 
ze ook in het Grand. Porringa was er voor het zakelijk deel. 
Ik heb nooit zoveel last gehad van de problemen tussen ACR 
en Flint. Dat speelde zich af op directieniveau."

Hij verhuisde met de ACR naar De Zonnehof. Eerst in het 
gebouw van de GGD en later naar het expositiegebouw De 
Zonnehof. "Reurslag was doodongelukkig in het gebouw 
van de GGD. Hij was een prettige kerel. Natuurlijk, ik mocht 
immers bij hem komen werken! Maar het was slikken of 
stikken. De gemeenteraad ging akkoord met het gebouw  
van de GGD en dat was het."

"Peter was een bijzondere man. Hij kon mensen goed binden. 
Hij had veel met Scandinavië en haalde daar ook veel voor-
stellingen vandaan. Hij keek ook naar de stad. Werkte mee 
met Terts Brinkhoff toen die met Tractor Toernee begon. 
Terts wilde iets bijzonders doen, Reurslag wilde dat ook wel 
en vroeg mij erbij te komen."
 
In 1990 was Groot erbij toen de ACR werd opgeheven.  
"Het instituut was na de oorlogsperiode opgericht op aange-

ven van burgemeester Molendijk, het heette toen de Amers-
foortse Gemeenschap. Molendijk vond dat je een gemeen-
schap moest vormen met mensen die met elkaar in gesprek 
gingen en dan kwam er vanzelf iets uit. Het was de tijd van 
de wederopbouw. Wethouder Asselbergs vond de ACR begin 
jaren negentig maar een archaïsch gebeuren. Hij koos voor 
een fusie met andere instellingen, maar dat heeft jaren 
geduurd. De taken werden verdeeld onder die instellingen, 
de Flint was er één van."

"We hebben in de jaren negentig nog wel vier grote fes-
tivals georganiseerd, ook al was de ACR opgeheven. Het 
Hugo Clausfestival in 1991, het Stedenforum in 1992, het 
Armando Festival in 1993 en Mondriaan in 1994. Het waren 
bizarre jaren, wel mooi, maar het was onzeker of je baan 
behouden bleef. Uiteindelijk gingen kunstzinnige vorming 
en amateurkunst naar Kreatief Centrum de Hof en beel-
dende kunst naar De Zonnehof."

In 1997 verhuisde Anton naar Kreatief Centrum de Hof, 
fysiek verbonden met de Flint en inmiddels geleid door 
directeur André Oudheusden. "Ik kwam weer op mijn oude 
nest terug. André was heel relaxt. Het type kunstenaar, hij 
lachte alles weg."

"Ik heb iets met theater. Die liefde is gebleven. Mijn hele 
carrière speelt zich af in en rond Flint. Ik ben nooit uit 
Amersfoort weggegaan. Ik kom dan wel uit West-Friesland, 
maar ben inmiddels een echte Amersfoorter."

Hij herinnert zich zijn eerste jaren in de Flint. "De carna-
valsverening uit de wijk kwam hier feestvieren. De club 
heette zoiets als de Roetetoeters. Hun stekje was de Flint. 
Die carnavalsdagen waren heftig. Stonden ze gewoon tegen 
de pilaren te pissen. En het open stratenpatroon van het 
Speelstadje van architect Greiner hield geen stand. 

De mensen uit de wijk kwamen hier hun hond uitlaten. 
Zag je overal hondenzeik tegen het pand…" Anton Groot 
werkte later voor Scholen in de Kunst en hij was jarenlang 
nauw betrokken bij de totstandkoming van ICOON in 
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Vathorst en het Eemhuis aan het Eemplein. Daar is hij nu 
Hoofd Locaties en Platform voor Amateurkunst.

"De liefde voor de Flint is gebleven. Ik kom geregeld hier, 
maar ook veel in ICOON natuurlijk. Gisteravond was ik in 
Flint bij Conny Jansen met een prachtige dansvoorstelling. 
Flint heeft een vaste plek in mijn leven. Hier ben ik begon-
nen. Het voelt dat heel vertrouwd als ik hier door de gangen 
loop. Ik heb hier heel veel internationale schoolvoorstellingen 
gehad. Duitsers waren vaak groots in hun decors, Engelsen 
vaak heel subtiel in de details."

"Het meest bizarre dat ik ooit heb meegemaakt in de Flint 
speelde zich af tijdens een stuk van Shakespeare. De leerlin-
gen gooiden centen op het toneel. Ik moest de voorstelling 

staken en vragen of ze dat niet wilden doen. De artiesten 
waren er al klaar mee. Ik heb lang moeten praten om ze te 
bewegen terug te keren. Dat was een dieptepunt in mijn car-
rière. Het was billen knijpen en tenen krommen of ze zich 
wel zouden gedragen… verschrikkelijk."

Anton Groot heeft zojuist meegewerkt aan het schrijven van 
een boek over architect Zuiderhoek. "Architectuur is mijn 
grote hobby. Dit gebouw is nu zo mooi. Je gaat van donker 
naar licht. Dat zie je ook in gotische kerken. Het voorportaal 
is donker en ga je de kerk in, dan baad je in het licht."

In de beginjaren werd via 
een zogenoemde bonco 
bijgehouden hoeveel en welke 
plaatsen waren verkocht. Een 
oranje nummer werd van de 
bonco afgescheurd en aan  
het kaartje bevestigd.  
Foto’s: Marco Hofsté



72



73

We willen dat 
mensen het 

echt naar hun 
zin hebben

Zeg tegen Dorie Kuijff niet dat ze  
bij de kassa werkt. Ze zal haar rechtervinger dreigend 

opsteken en roepen: "Kassa? Een kassa heb je bij Albert 
Heijn. Wij zijn van het bespreekbureau!" Saai? "Nee! 

Nooit saai. Het theater leeft elke dag!" 

De dame van het bespreekbureau    O    Dorie Kuijff
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Dorie Kuijff (1951, Amersfoort) was niet voorbestemd om 
in de Flint te gaan werken. Ze deed Kinderbescherming A 
en B en werkte op een kinderdagverblijf. Maar ze was wel 
bevriend met Nel Verhoeven en die werkte bij de Flint… 
We schrijven 1991.

De twee speelden samen tennis. In de pauze van een van 
hun wekelijkse tennispartijen vertelde Nel dat ze bij de Flint 
iemand zochten die fulltime wilde werken. "Ik dacht dat is 
helemaal niks voor mij, dat administratieve. Ik ben meer 
een doe-mens. Maar mijn man Hans wilde iets minder gaan 
werken dus besloot ik ja te zeggen. Ik kwam 1 januari 1992 in 
dienst en heb eerst een halfjaar gewerkt via een uitzendbu-
reau. Ik dacht: ik zie wel waar het schip strandt. Van het een 
kwam het ander en kijk: ik werk er nu 25 jaar!"

Op het moment dat we met elkaar praten, heeft ze nog enkele 
weken te gaan totdat ze afscheid neemt van ‘haar Flint’. Ze 
gaat eind april met pensioen. Haar werk bestaat nu uit het ver-
kopen van kaartjes, telefonisch en aan de balie. In het nieuwe 
seizoen voert ze alle voorstellingen in de computer in met de 
prijzen erbij. Die voorstellingen krijgt ze aangereikt door pro-
grammeur Ank Marx. "Ik ben een verlengstuk van Ank."
Dat was vroeger wel anders! Voorverkoop aan de balie. 
Rijen voor de deur tot over de brug van de Scheltussingel. 
"Allemaal mensen die geduldig wachtten op hun beurt. Met 

een ingevulde bon, die ze achter uit de brochure hadden 
gescheurd. Wij zetten er een stempel op, op volgorde van 
binnenkomst. Zo moesten we dat invoeren in de computer. 
Soms zes- tot zevenduizend stuks… En daarna moesten we 
alle kaartjes inpakken in envelopjes en rekeningen verstu-
ren. Alles met de hand, niks computeruitdraaien…"

In die beginperiode promootte de Flint de kaartverkoop ook 
via kraampjes in de stad. "Op het Lieve Vrouwekerkhof of in 
het Dierenpark. En de verkoop van kaartjes voor Youp van 
’t Hek! Hij was altijd een popiejopiemodel. We namen altijd 
een extra dag voor de verkoop. Best wel gezellig."

Ze vertelt over verschillende soorten bezoekers. "Toneelmen-
sen zijn vaak belezen. Die willen waar voor hun geld. Heel 
anders dan bij cabaret of de Golden Earring. Dat is veel rui-
ger publiek." En over het publiek van nu: "Mensen zijn kriti-
scher geworden en de mentaliteit verandert. Ze eisen vaak 
hun geld terug, terwijl er toch hele andere regels gelden. Dan 
moet je dan wel uitleggen."

En de verkoop gaat natuurlijk al jaren online. "Dat is een 
heel ander verhaal! We hebben wel gehad dat onze provider 
Ziggo net op de eerste dag van de voorverkoop werkzaam-
heden verrichtte in de buurt. Heel vervelend! De hele boel 
liep vast. Maar dan merk je dat we hier allemaal hart voor de 
zaak hebben. Dan komt iedereen op zondagmorgen terug om 
het op te lossen. Daar is de Flint sterk in. Als groep collega’s 
optreden."

Dorie Kuijff praat graag over de Flint en haar werk. Ze vliegt 
wel van het een naar het ander, lacht graag en vertelt soms 
verhalen die het boek niet kunnen halen... Mijn eerste ken-
nismaking met haar was ook bijzonder, bij een voorstelling 
enkele jaren terug. Ik had voor directeur Warmelink werk 
verricht en hij beloonde mij met een gratis voorstelling 
samen met mijn partner. Toen we ons meldden aan de balie 
kreeg ik van de mevrouw van het bespreekbureau te horen: 
"Zo, daar bent u ook goedkoop aangekomen!" Af en toe een 
flapuit, maar een gezellige blonde vrouw, die veel vaste 
bezoekers leerde kennen en gewoon met ‘Dorie’ werd  
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aangesproken. Ze vertelt van een bijzonder echtpaar, aan 
wie ze heeft gevraagd mee te werken aan dit boek. De twee 
willen echter niet in de publiciteit en zeker niet in een boek! 
Maar ze bezoeken tientallen voorstellingen per jaar, zijn 
‘grote’ vriend van Flint en kopen al hun kaartjes in één keer. 
Ze betalen contant en zitten altijd op dezelfde plek.  
"Ze willen hun kaartjes per voorstelling verpakt in een  
envelopje. Die staan alle op de schoorsteen. Als het sneeuwt 
en ijzelt komen ze niet, maar geld terugvragen hebben ze nog 
nooit gedaan. Dat is gewoon extra voor hun Flint!"

Ze gaat weg omdat ze ‘moet’. Ze wordt 65 jaar oud. "Ik ga ook 
weg omdat ik denk dat het goed is. Het werk zou ik nog wel 
jaren kunnen doen. Het is nooit saai. Ik heb meegemaakt dat 
Hans Teeuwen al hier was en zei: ‘Het gaat echt niet lukken 
vanavond…’ Directeur Pieter Erkelens moest op het podium 
de volle zaal uitleggen dat de voorstelling niet doorging. Dat 
kan dus gebeuren en dan helpt iedereen die in huis is mee. 
Dat is inherent aan het werk. Dat betekent ook reuring, al 
het andere werk ligt dan gewoon even stil…"

Ze maakte alle drie de directeuren mee. Tonnie Porringa, 
Pieter Erkelens en Harold Warmelink. Ze vertelt: "Tonnie 
Porringa was een artistieke vrouw. Ik kon lezen en schrijven 
met haar. Maar ze kon haar personeel ook te kakken zetten 
als er gasten bij waren. Dan zette ze de mensen op hun num-
mer als iets haar niet zinde. Maar ze was ook heel kwetsbaar. 
Een keer zat de zoom in haar rok niet goed. Dat zei ik dan en 
ik deed haar rok goed. Of ze kwam van de kapper en die had 
haar haar scheef geknipt. Ik knipte het dan recht. Bij haar 
was het hoe haar dag was. Ze kon hautain zeggen hoe het 
moest. Niet iedereen was van haar gecharmeerd. Vooral niet 
door dat te kakken zetten."

"Pieter was een grote knuffelbeer! Hij luisterde altijd goed, 
zei dan dat het een goed voorstel was en deed het vervol-
gens op zijn eigen manier. Hij vond altijd wel een potje voor 
buitenlandse tripjes. Ik zat samen met hem in het feestco-
mité en dan zei hij: ‘We moeten wel eerst een weekeinde 
eerder gaan om de boel te verkennen’. Dan gingen we even 
snel naar Barcelona of Sevilla om te kijken wat er allemaal 

te doen was… om een week later met het personeel erheen 
te gaan. Hij was een levensgenieter. Dan kwam hij binnenlo-
pen en vroeg weer eens om een kaartje. Ik zei dan: ‘Zeur toch 
niet zo’. Dat kon. Maar hij kwam ook binnenlopen om advies 
over zijn kleur sokken…"’

"En Harold? Die ken ik nog niet zo lang en met hem heb ik 
ook niet zo veel. Die man hoort zichzelf zo graag praten…"

Liever praat ze over het bespreekbureau. "Het is leuk als 
mensen aan de balie komen en je kan ze helpen. We verko-
pen graag kaartjes, maar we willen ook dat mensen het echt 
naar hun zin hebben. Er was eens een vrouwtje dat heel 
graag naar een dansvoorstelling wilde, maar niet zoveel geld 
had. Toen heb ik gewoon een kaartje geregeld. Later stuurde 
ze mij een kaartje om te vertellen hoe blij ze was. Echt, ik 
heb zoveel mensenervaring opgedaan in al die tijd, dat ik 
echt wel zie of mensen misbruik van je maken of niet."

Nog enkele dagen en ze gaat met pensioen. "Ik weet nog dat 
een meisje hier 12,5 jaar werkte. Ik dacht: dan ben je toch 
echt aan iets anders toe… en kijk nu eens, ik zit er zelf al 25 
jaar. Wat vliegt die tijd. Maar ik kijk er leuk op terug. Of ik 
het anders zou doen als ik het mocht overdoen? Dan zou ik 
kleuterjuf worden. Maar ik heb het heel leuk gehad en kom 
zeker terug om naar voorstellingen te gaan…" 

"Dit werk zou ik nog 
jaren kunnen doen.  
Het is nooit saai."
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De Stadshal was de vervanger van de oude Markthal aan de Breestraat. Ook daar 
was Gert van Reenen de horecaman. In de Stadshal vonden de meest uiteenlopende 
evenementen plaats. Landelijke bekendheid kreeg de Flint door evenementen als het 
AVRO-televisieprogramma voor kinderen Stuif es in met Ria Bremer en de partijcon-
gressen van politieke partijen met Joop den Uyl, Dries van Agt en Hans Wiegel. 

Met de klok mee: de jaarlijkse kerstzangavond onder leiding van Rinske Nieweg in 
1977. Daarnaast de tentoonstelling van de kleindierenfokvereniging in 1979, de 
volksdansavond ter gelegenheid van het 15-jarig bestaan van de volksdansvereniging 
Terpsichore in 1979 en de antiekbeurs in hetzelfde jaar. Foto’s: Amersfoortse Courant - 
AE en Janus Visser/destadamersfoort.nl (volksdansen) - AE
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In de jaren zeventig en tachtig werd het beroemde vier dagen durende TEP-biljarttoernooi in de Markthal, sporthal 
Koppel en later de Flint gehouden. TEP staat voor Trophy European Pentathlon, ook wel Pentathlon par Equipes 
genoemd. Het is het Europese kampioenschap vijfkamp biljarten. De vijf spelsoorten waren libre, ankerkade 47/1 en 
71/2, bandstoten en driebanden. Het Nederlands team met Piet Vet, Christ van der Smissen, Hans Vultink, Jos Bongers 
en Rini van Bracht won de titel verschillende keren. Vultink in de AC: ‘Ik heb altijd met veel plezier in Amersfoort 
gespeeld. Het was toch één van de gezelligste en leukste toernooien. En zo dachten alle spelers erover."
Grootheden die in Amersfoort kwamen spelen waren Raymond Ceulemans, Tiny van Wijnen, Henk Scholte, Henk van de 
Kleine, Ludo Dielis en Hennie Dammers. Miljardair Joop van Oosterom, die dit jaar overleed, was jarenlang hoofdsponsor 
van het toernooi in de Flint. In het TEP-bestuur zaten bekende Amersfoorters als Bart Verschuur, Jan van Lieshout, Teus 
Heitman, Dick van der Meer en Paul Walraven. Het laatste toernooi in de Flint werd gehouden in 1991.  
Foto: Janus Visser/destadamersfoort.nl - AE
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O De grondlegger Wethouder van cul-
tuur en stadsontwikkeling Wim Huslage: "Als 
je mij vraagt of de Flint geworden is wat mij 
voor ogen heeft gestaan, dan moet ik eerlijk 
antwoorden: nee, bepaald niet. De binnen-
kant van het gebouw, de sfeer vind ik rond-
uit teleurstellend. Ik ben het er altijd mee 
eens geweest dat we geen paleis moesten 
bouwen, geen cultuurtempel met pluche en 
kroonluchters en marmeren vloeren, maar ik 
geloof nu toch dat de inrichting te koud en 
te kil aandoet, te eenvoudig is. Je hebt in de 
Flint niet het gevoel dat je lekker een avondje 
uit bent." En: "De Flint is voor de plaatselijke 
verenigingen te duur. Ik heb veel contac-
ten met mensen uit het verenigingsleven en 
bespeur toch steeds een soort heimwee naar 
de Markthal van vroeger. De gezellige sfeer die 
verenigingen daar ondanks de beperkte moge-
lijkheden geschapen hadden, is er in de Flint 
nooit ingekomen."

O De programmeur Walter Kramer is 
voorzitter van de ACR, de club die de program-
mering verzorgt. Hij is tevreden over het aan-
tal voorstellingen en de bezoekersaantallen. 
"Onze bezetting is in vergelijking met andere 
theaters beter, maar de belangstelling is aan 
het dalen onder invloed van de economische 
recessie." Hij betreurt het dat er geen toneel-
toren is en klaagt – zeer veel zelfs – over de 

sfeer in de Flint, die hem, zo hij zegt, af en 
toe kromme tenen bezorgt: de entree nodigt 
niet uit tot binnenkomen, de hal is romme-
lig door de combinatie van koffieschenkerij 
en garderobe, de straatjes zijn kil en leeg en 
leiden ‘tot niets’, de akoestiek in de Stadszaal 
is uitstekend maar de zitaccommodatie is zo 
belabberd dat elk luisterplezier wordt verpest 
en de serviceverlening van het Flintpersoneel 
is onplezierig. 

Kramer: "De Flint heeft niets feestelijks, ter-
wijl mensen die uitgaan zich juist feestelijk 
willen voelen.  Wat ze in de Flint aantreffen 
is één en al kille zakelijkheid, zowel van het 
gebouw als van het personeel. Koffie wordt 
door een soort pompbediende in je kopje 
gespoten, je moet plukken en trekken om 
je jas na afloop te kunnen bemachtigen. De 
ACR wordt herhaaldelijk met deze klachten 
geconfronteerd, maar ja, wij mogen alleen 
maar programmeren, met het beheer mogen 
we ons niet bemoeien…"

O De verenigingsman Daan Kaan, ver-
enigingsman van de ACR, constateert dat de 
Flint te duur is voor de meeste verenigingen in 
Amersfoort. "Ze kunnen de huur gewoon niet 
opbrengen." Van de negentien koren treden er 
drie geregeld op in de Flint. De tien amateur-
toneelverenigingen zijn alle uitgeweken naar 

Concordia in Hoogland. Enkele muziekgezel-
schappen, zoals het Amersfoorts Jeugd Orkest, 
de grote harmonieën en fanfares treden wel 
één keer per jaar op. 

Voorzitter Jan Van Keken van Wilskracht: "In 
z’n geheel vind ik de Flint een succes, al geef 
ik toe dat de kleinere verenigingen er niet 
aan de bak komen. Ik denk dat de huren best 
omlaag zouden kunnen. Het gaat er bij mij niet 
in waarom er twee goedbetaalde directeuren 
rondlopen, eentje van de ACR en eentje van de 
Flint, met ieder hun eigen staffunctionarissen 
en eigen kantoorpersoneel…"

Kota Batoe hield maandelijks een dansavond 
in de Flint om de band met het voormalige 
Nederlands-Indië te doen herleven. Die week 
uit naar wijkcentrum de Drietand. Voorzitter 
Wim Baaijens weet dat aan de belabberde 
behandeling door de Flintdirectie. Baaijens: 
"Van mij mag de Flint tot de grond toe 
afbranden."

O De creatieveling Directeur Frans van 
Schaik van Kreatief Centrum de Hof consta-
teert: "Het multifunctionele stelt helemaal 
niets voor." De deuren tussen de Hof en de 
Flint zitten potdicht. Dat gebeurde al enkele 
weken na de opening in 1977. Van Schaik: "In 
de pauzes van voorstellingen kwamen bezoe-
kers de Hof binnen. Onze cursisten voelden 
er niets voor als aapjes te worden bekeken, 
terwijl zij geconcentreerd aan het werk waren. 
En de Flintdirectie maakte er bezwaar tegen 

Over het functioneren van 
de Flint na ruim vijf jaren
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De Amersfoortse Courant liet in vier artikelen in maart 1983 een aantal 
mensen aan het woord over het functioneren van de Flint in ruim vijf jaren. 
Verslaggever Arjeh Kalmann sprak met hen.
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dat onze cursisten gratis allerlei voorstellingen 
konden bekijken. Een onhoudbare situatie." De 
deuren zitten derhalve al ruim vijf jaar potdicht.
Naar de mening van Van Schaik wordt de Flint 
te zakelijk gerund. "De directie van de Flint 
zou de mogelijkheid moeten hebben om van 
alle voorschriften af te wijken. Dat heb ik ook 
gedaan en daardoor heb ik allerlei groepen 
binnengehaald. De Flint is toch te veel een 
cultuurtempel geworden, de plaatselijke ver-
enigingen komen echt niet aan de bak door die 
afschuwelijke tarieven. Laat de Flint dan af en 
toe maar een beetje sjoemelen met de prijzen. 
Er zou geen jaar voorbij moeten gaan zonder 
dat alle verenigingen zich daar minstens één 
keer hebben gemanifesteerd en zonder dat 
iedere Amersfoorter minstens één keer het 
gebouw heeft betreden."

O De restaurateur Horecaman Gert van 
Reenen zou het liefst van het voorpleintje een 
wintertuin à la Krasnapolsky maken. Hij draait 
een jaar met verlies omdat hij, zoals hij zelf 
zegt, volmaakt afhankelijk is van de program-
mering van anderen. Eens in de week krijgt 
hij een lijstje wat er allemaal te doen is in de 
Flint. Van Reenen: "Ik heb geen eigen ingang 
en geen eigen zaalruimte, en kan het restau-
rant ook niet zelfstandig verhuren. Het moet 
immers steeds beschikbaar zijn voor mogelijke 
activiteiten elders in de Flint. Jammer is dat 
wel want met name op het gebied van partij-
tjes en bruiloften ligt hier een enorm terrein 
braak."

O De directeur Tonnie Porringa is tevre-
den over de eerste vijf jaren Flint. "Het gaat 
heel goed. Er moet elk jaar wel wat geld bij, 
maar niet zo ontzettend veel. Het is een heer-
lijk, heel persoonlijk gebouw om in te werken. 
Alles kan hier, vooral in de Stadshal en dat 

is toch de commerciële kurk waarop de Flint 
drijft. Ik ben echt ontzettend blij met het hele 
gebouw en ik krijg ook veel reacties van men-
sen die het net zo mooi vinden als ik."

Over de multifunctionaliteit: "Ik weet dat het 
samensmelten van allerlei evenementen on-
voldoende tot zijn recht komt, maar dat komt 
vooral doordat het Kreatief Centrum kort na de 
opening heeft besloten de verbindingsdeur te 
sluiten. Die samenwerking zou beter kunnen 
en dat is geloof ik ook aan het gebeuren is."
Over de kille zakelijkheid: "Nee, wij hebben 
hier geen Koninklijke Schouwburg, waar de 
mensen door personeel in livrei welkom wor-
den geheten en vervolgens naar hun plaats 
worden begeleid. We hebben hier niet de rode 
loper uitliggen en dat is ook nooit de bedoe-
ling geweest van de bedenkers van de Flint. 
Wie met die verwachting naar een theater-
voorstelling komt, zal teleurgesteld zijn, maar 
dat betreft naar mijn ervaring maar een kleine 
groep mensen." 

Over de geringe belangstelling van vereni-
gingen: "Ik moet toegeven dat de inkomsten 
uit optredens van amateurverenigingen bij 
de prognoses zijn achtergebleven. Dat vind 
ik zelf ook jammer, maar dat ligt niet aan de 
tarieven, want die zijn voor amateurs beslist 
niet te hoog. Ze kunnen echter niet voldoende 
publiek op de been brengen om de huur terug 
te kunnen verdienen." 

"Misschien zou de ACR de Flint wat meer 
kunnen propageren bij de verenigingen. Maar 
we moeten het ook niet te somber voorstel-
len. Doordat de Flint er is, is bij voorbeeld de 
stichting Jazz ontstaan en die heeft toch een 
belangrijk aspect aan de Amersfoortse samen-
leving toegevoegd."

 O De wethouder Albert van der Weij is 
nog steeds enthousiast. "Als de Flint er niet 
was, dan zou ik vandaag nog gaan proberen 
om ‘m te bouwen en dan zou ie er van mij 
precies hetzelfde mogen uitzien. Het is een 
gebouw met veel pretenties en weinig kapso-
nes. Ik heb de indruk dat de meeste klachten 
afkomstig zijn van mensen met meer kapso-
nes en minder pretenties."

Over de multifunctionaliteit: "Als er in de 
Stadshal een popconcert wordt gegeven, ter-
wijl erin het theater een solo-toneelvoorstel-
ling plaatsvindt, dan noem ik dat multifuncti-
oneel. En als er de ene dag een politieke partij 
in de Stadshal congresseert en de andere dag 
is er een kleinveefoktentoonstelling, dan is dat 
ook multifunctioneel."

Over de verenigingen: "De verenigingen zou-
den meer moeten samenwerken, bij voorbeeld 
de accordeonvereniging met de gitaarvereni-
ging of de volksdansclub. Ze moeten show 
maken die meer mensen boeit, ze moeten een 
aantrekkelijk programma bieden."

Over de toekomst: "Onze prognoses zijn tot 
nu toe te optimistisch geweest, dat is zo. We 
zullen de vinger goed aan de pols moeten 
houden en de Flint ook wat agressiever moe-
ten gaan verkopen. Maar er zal hoe dan ook 
gemeentelijk geld bij moeten, elk cultureel 
centrum kost tegenwoordig geld. Maar er zijn 
weinig culturele centra waar ook kleinveefok-
kers terecht kunnen. Gelukkig hebben wij er 
zo een."
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Al twee jaar na de opening meldt de 
Amersfoortse Courant in 1979 in een grote 
kop over vijf kolommen: ACR aast op de macht 
in cultureel centrum de Flint. In brieven aan 
het Amersfoortse college van burgemeester 
en wethouders vraagt de ACR alle culturele 
evenementen onder te brengen in één insti-
tuut en directeur Peter Reurslag van de ACR 
te benoemen tot directeur daarvan. Directeur 
van de Flint, Tonnie Porringa, wilde er niets 
over kwijt, maar sprak van ‘een droomkasteel 
van de ACR’.

Het bleef daarna lange tijd stil. Dat wil zeg-
gen in de Amersfoortse gemeenteraad. In de 
Flint ging de strijd tussen de drie kapiteins 
op één schip nog enkele jaren door. Tot in 
1983 een commissie werd benoemd onder 
leiding van Gerard Gielen, toen ambtelijk 
chef van de afdeling welzijnszaken en loco-
gemeentesecretaris. Die commissie moest 
adviseren omtrent een nieuwe beheersvorm 
voor de Flint.

Gielen wil bijna 35 jaar later niet terugkijken 
op de affaire. "Ik ben al twintig jaar weg bij 
de gemeente en ik heb mij in die jaren nooit 
met de gemeente bemoeid en de gemeente 
niet met mij. Dat wil ik zo houden. Als ik nu 
iets zou zeggen dan was het zo van: ik denk 
dat het toen zo is gegaan... Dat kan ik beter 
niet doen."

Van de hoofdpersonen is alleen oud-directeur 
Tonnie Porringa nog in leven. Wethouder 
Albert van der Weij, oud-directeur van de ACR 
Peter Reurslag en oud-directeur van Kreatief 
Centrum de Hof Frans van Schaik zijn allen 
helaas overleden. Met de kanttekening dat ‘de 
strijd’ vooral ging tussen de Flint en ACR.

Gelukkig hebben we de kranten nog. De 
Amersfoortse Courant kopte in 1983: De Flint 
al vijf jaar toneel van Koude Oorlog. Journalist 
Arjeh Kalmann stelde de vraag: Wie gaat de 
zeggenschap krijgen over de Flint? Hij zette 
uiteen wat er aan de hand was in de Flint en 
liet direct betrokkenen aan het woord.

Uit de AC: ‘Laten we om te beginnen de twee 
partijen die de macht over de Flint het meest 
ambiëren, eens voor te stellen. Aan de ene 
kant de beheerscommissie met als vooruit-
geschoven pion Tonnie Porringa. Zij moet het 
gebouw beheren en ervoor zorgen dat de 
exploitatie zo gunstig mogelijk is. 

Aan de andere kant staat de ACR met in de 
hoofdrol directeur Peter Reurslag. De ACR is 
belast met het verzorgen van het culturele 
programma en is als zodanig de belangrijkste 
gebruiker van de Flint. 

En dan is er nog een derde partij, namelijk 
de gemeente Amersfoort, eigenaar van de 

Flint (bouwkosten twaalf miljoen gulden) en 
subsidieverlener van de ACR en die wordt 
geacht de jaarlijkse tekorten van de Flint bij te 
passen. Dat brengt ons op de derde hoofdrol-
speler: Albert van der Weij, de socialistische 
wethouder van cultuur, de voorzitter van de 
beheerscommissie, dagelijks bestuurslid van 
de ACR (al schijnt hij dat zelf niet te weten) 
en voorzitter van het directeurenoverleg van 
Flint, ACR en De Hof.’

Waarna een opsomming volgt van allerlei 
zaken die misgaan in de Flint of die niet goed 
op elkaar worden afgestemd. Kaartverkoop, 
inzet van de technische dienst, aanwezigheid 
van functionarissen van verschillende partijen 
in de zaal bij dezelfde voorstelling, administra-
tieve rompslomp, gebruik van de kassa en ga 
nog maar even door. 

Waarom niet sinds het begin alles onderge-
bracht bij de ACR, die ook de culturele pro-
grammering al deed in het Grand, vraagt de 
krant aan Van der Weij. Die antwoordt: "Op 
zeker moment werd in het cultureel centrum 
ook de functie van de Markthal onderge-
bracht, een ruimte bestemd voor allerlei acti-
viteiten, ook commerciële, dus niet-culturele. 
De Flint moest een gebouw worden van 
samenwerking. Daarom zijn er drie directeuren 
met een samenwerkingsvorm erboven."
De scheiding van enerzijds het commerciële 
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De eerste kinderziekten als slechte zichtlijnen en beroerde akoestiek waren niets vergeleken bij de sfeer die 
ontstond op directieniveau. De constructie met een beheerscommissie voor de Flint met aan het hoofd een 
wethouder van cultuur en daarnaast directeuren voor zowel de Flint als de Amersfoortse Culturele Raad en Kreatief 
Centrum De Hof bleek verre van ideaal. Niet in de laatste plaats door de onderlinge communicatie  
van de hoofdpersonen.

De Koude Oorlog
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beheer en anderzijds de culturele programme-
ring herbergt een grote dosis zeer explosieve 
conflictstof in zich, concludeert de AC. En 
het leek er juist op dat Porring en Reurslag 
het goed met elkaar konden vinden. De krant 
onthulde dat Reurslag, toen duidelijk werd dat 
hij geen directeur van de Flint zou worden, 
Porringa vooruitschoof. Zij solliciteerde bij hem 
naar de functie van publiciteitsmedewerker.

Maar het liep anders. Heel anders. Hans van 
Ewijk, lid van de beheerscommissie vertelde 
tegen de AC: "Er is sprake van een diepe kloof. 
De twee organisaties zijn keiharde concurren-
ten geworden." En: "Het overleg tussen de drie 
directeuren onder leiding van de wethouder is 
nooit goed van de grond gekomen."
En ook al trok de ACR al eind jaren zeventig 
aan de bel, volgens voorzitter Van Es van de 

ACR deed het college ‘of de neus bloedde.’ Pas 
in 1982 werd de structuur met de beheers-
commissie geëvalueerd. Van der Weij zou 
volgens de AC vijf jaar lang gezien hebben 
hoe de sfeer in de Flint onder zijn vingers ver-
ziekte. Hijzelf zei: "Wij hadden als gemeente 
geen ervaring met beheer van een cultureel 
centrum: mag je dan alsjeblieft een keer je 
hoofd stoten?"

De commissie onder leiding van Gielen had 
geen eenvoudige klus te klaren. Naast Gielen 
bestond het clubje uit professor Van Es (ACR) 
en Gert van Manen (raadslid en lid beheers-
commissie). Hans van Ewijk plaatste een kant-
tekening: "Het was beter geweest een meer 
onafhankelijke commissie te benoemen. Je 
vraagt nu aan betrokkenen om zichzelf aan 
hun eigen haren uit het moeras te trekken." 

Het vervolg is bekend. De commissie advi-
seerde dat Tonnie Porringa algemeen direc-
teur moest worden en dat zij de gehele pro-
grammering voor haar rekening moest nemen. 
Aldus geschiedde.

Aan de bar wordt gesproken 
over ‘de koude oorlog’. We 
herkennen van links naar 
rechts: Ice van Vriesland, 
Henk Enkelaar, Conny Meslier, 
André Oudheusden en 
cultuurwethouder Albert van 
der Weij. Foto: Flint
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Er was  
altijd wel een 
reden om te 

blijven in de Flint

Tonnie Porringa wil thuis praten over haar jaren bij de Flint. 
Niet omdat ze niet meer in het theater wil komen, maar thuis 

is zij meer op haar gemak. In Apeldoorn. Een prachtig huis 
met een serre met veel licht, eekhoorns in de tuin. Om haar 

heen liggen spullen van 22 jaar Flint. 

De directeur    O    Tonnie Porringa
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Na alle verhalen over Tonnie Porringa ben ik 
benieuwd wie ik aantref in Apeldoorn. De bevlogen 
theaterdirecteur of de kille, eigenwijze zakenvrouw. Ze 
is bijna 80 en praat met veel enthousiasme over ‘haar’ 
Flint. Serieus, lachend, soms met het vingertje omhoog 
en boos, maar ook oprecht emotioneel, ontroerd. Soms, 
als het moeilijk wordt, kijkt ze de verslaggever niet aan, 
staart ze in de verte, alsof daar, op een witte muur, de 
film Flint wordt afgespeeld. 

Het interview duurt  ruim vier uur. Van de drie directeu-
ren die de Flint in veertig jaar kent, heeft zij met 22 de 
meeste dienstjaren. Ze was de eerste vrouwelijke theater-
directeur van Nederland. Tijd dus voor het grote Tonnie 
Porringa-interview.

Al pratend komen er veel herinneringen boven, maar ze wil 
ook iets kwijt over de nieuwe Flint: "Niet mooi. Net een goed-
lopend restaurant met een theater erbij… en die grote foto’s 
aan de muur, verschrikkelijk. Sommige zijn van voorstellin-
gen die nooit in de Flint hebben gestaan. En die naamsveran-
dering… Heeft Harold dat bedacht?"

Tonnie Porringa (1937, Groningen) verhuisde naar Apel-
doorn omdat haar man Hans daar aanvankelijk werkte als 
chemicus. Theater Orpheus was net gebouwd (1965). Philips 
verhuisde naar Apeldoorn en wilde een schouwburg voor het 
personeel, cultuur was belangrijk voor zijn werknemers. Por-
ringa werd publiciteitsmedewerker van Orpheus en groeide 
langzaam in de programmering van het theater.

Hans werd raadslid en later de jongste wethouder van 
Nederland. "Dat is de reden waarom ik nooit naar Amers-
foort ben verhuisd. Als raadslid en wethouder moest je 
vroeger wonen in de gemeente waar je werkte. Er waren 
mensen die het niet passend vonden dat ik bij Orpheus 
werkte. Een NV waarvan de gemeente grootaandeelhouder 
was en mijn man wethouder. De kans op belangenverstren-
geling was groot, was de mening." Porringa besloot een 
andere baan te gaan zoeken.

Ze zag een advertentie in de krant, waarin de ACR in 
Amersfoort een publiciteitsmedewerker zocht en had een 
gesprek met directeur Peter Reurslag. "Ik zei: ‘Dat werk 
kan ik wel in 20 in plaats van 40 uur doen’. Vijftig voorstel-
lingen in een heel jaar, daar heb ik geen hele week voor 
nodig. Twintig uur is genoeg. Maar ik begreep ook dat de 
wethouder in Amersfoort een directeur zocht voor een wat 
merkwaardige trojka. Er was een advertentie geplaatst 
en er waren 85 kandidaten, maar er zat blijkbaar geen 
geschikte bij. Reurslag droeg mij voor."

De wethouder, Albert van der Weij, liet haar tekeningen van 
de Flint zien. "Ik dacht: die heb ik eerder gezien. Ze waren 
al een keer bij mij in Apeldoorn geweest om te vragen wat 
ik ervan vond. Ik weet nog dat mij opviel dat er zo weinig 
toiletunits waren gepland. Er was er één bij gekomen op een 
wat merkwaardige plek, aan de zijkant van de Stadshal aan 
de zijde van de Walikerstraat."

Op 1 januari 1977 werd Tonnie Porringa als interim-directeur 
van de Flint aangesteld. In september, de maand van de 
opening, kreeg zij haar vaste aanstelling. "Ik vond het een 
echte uitdaging, ook al is dat een platitude. Het was echt pio-
nierswerk. De samenwerking met Greiner en Van Goor was 
heel inspirerend. Ik heb veel kleine veranderingen kunnen 
doorvoeren. Zoals loopbruggen voor het aanbrengen van de 
belichting in de Stadshal. Anders moesten de technici steeds 
weer de ladder op. De spanten werden daardoor wel dikker 
en dat was tegen het zere been van Greiner… Maar het was 
leuk. We zijn vrienden geworden. Ik heb nog steeds contact 
met Martien van Goor."

D
e directeur    O

    Ton
n

ie P
orrin

g
a



87

Dat alles zo goedkoop mogelijk moest, stoorde haar niet. Ze 
schreef een artikel voor het blad Mensen en Bedrijf over 
omgaan met beperkingen. "Die dagen uit tot nadenken, crea-
tiviteit en flexibiliteit."

"Ik ben stad en land afgereisd op zoek naar een goede vloer 
voor de Stadshal. Samen met Onno Greiner in zijn Porsche, 
dat was spannend. Het werd uiteindelijk een gewassen 
grindvloer in grote delen, ter plekke gestort in de maat van 
de stramienen, denk ik. Ik zie die mannen nog lopen. De 
maat werd afgezet met planken en er werd cement en grind 
gestort. De mannen gingen er daarna op lopen met grote 
planken onder hun schoenen, heel ambachtelijk."

De acties in de buurt tegen de sloop van woningen ging 
aan haar voorbij. "Die acties waren al achter de rug toen ik 
kwam. Ik heb goed overleg gehad met de buurt over de invul-
ling van het Flintpleintje aan de zijde van de Coninckstraat. 
Dat werd ontworpen door Peter Rolf. Het was een kinder-
rijke buurt, hij wilde kinderen er laten spelen. Met een vij-
vertje en zo. Het werd uiteindelijk één grote mislukking! We 
hadden een pergola met bruidssluier en grote plantenbakken 
met geraniums. Binnen tien uur was dat allemaal weg! Mee-
genomen door mensen uit dezelfde buurt. Ik vond dat nogal 
wat. En allemaal oude fietsen in die vijver…"

De omwonenden moesten wennen aan het nieuwe gebouw 
in hun wijk, ze maakten er ook dankbaar gebruik van. "Als 
we een congres hadden, maakte Gert van Reenen in de 
straatjes een uitgiftepunt voor de lunch. Die stond dan al 
klaar in de gangen. Maar omdat onze deuren altijd open 
waren, kwamen buurtbewoners gewoon mee-eten. Als ik er 
iets van zei kreeg ik te horen: Hoezo? Het staat er toch? En 
het komt toch lang niet op!"

Er was een reden voor dat de deuren altijd openstonden. "Ik 
wilde op een gegeven moment een telefoon, een muntappa-
raat. Er waren nog geen mobiele telefoons en vaak moesten 
mensen tijdens een congres bellen. In de verste verte was 
hier geen telefooncel en ik wilde er een als service voor de 
congresgangers. De PTT wilde er wel een plaatsen, maar 

dan moest die ook openbaar toegankelijk zijn voor de buurt. 
Daarom moesten de deuren openblijven. Dat hebben we 
geweten! Kwam er weer zo’n vrouw keihard staan bellen en 
heel lang! En ik mocht daar natuurlijk niets van zeggen."

De Flint werd betrokken bij de Keistadfeesten in 1977, nog 
voor de opening. "Dat was goed te doen. Toen dachten we 
dat we het ergste hadden gehad. Ik herinner mij ook nog het 
eerste grote evenement, het Elisabeth-ziekenhuis had het 
gehele gebouw, alle ruimten afgehuurd. Dat was een goede 
test of alles functioneerde zoals het moest."

"Ik was onder de indruk van de gebruiksmogelijkheden 
van het gebouw. Al voor de opening hield ik rondleidin-
gen. Liepen we allemaal door het zand, maar ik haalde 
wel de eerste boekingen binnen. Bij voorbeeld van de 
Sikkens-verffabriek. Die is jarenlang teruggekomen. Ook 
de HEMA voor het jaarlijkse oud-medewerkersfeest. En 
de Nederlandse Sportfederatie hield grote vergaderingen. 
We hadden mooie jazzvoorstellingen. De Jazzdriedaagse is 
gestart in de Flint. Ik werkte samen met Math Meester. Er 
was veel mond-tot-mondreclame over wat hier allemaal 
kon in de Flint."

"Als ik het over de mogelijkheden van het gebouw heb, 
bedoel ik niet de tentoonstellingen van de pluimveefokver-
enigingen en zo. Daar was de Stadshal juist voor gebouwd, 
als voortzetting van de oude Markthal. Maar juist de 
mogelijkheid om in dezelfde zaal de voorstelling Föld van 
Krisztina de Châtel neer te zetten. Er werd een cirkel van 
ongeveer 25 kubieke meter zand van bepaalde samenstel-
ling gestort, waarbinnen en waarop de artiesten dansten. 
Het was een dijk van zand met een doorsnede van twaalf 
meter en die werd vlakker en vlakker. Dat was in 1989."

Dat is waar ze het liefst over praat: de bijzondere voorstel-
lingen die ze naar Amersfoort haalde. Naast Föld (Hon-
gaars voor aarde) noemt ze ook de Canto Ostinato van 
Simeon ten Holt in 1991, een concert voor vier vleugels.  
En Glas van Studio Hindrik, een transparant schouwspel 
op een glazen platform in de stadszaal in het seizoen  
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1993-1994. "Theatermakers werden uitgedaagd nieuwe 
vormen van toneel te maken, speciaal voor de Stadshal. 
Zoals toneelgroep Baal met Moeder Courage van Brecht, 
dat werd gespeeld op de lange zijde van de Stadshal."

En natuurlijk het sensationele, twaalf uur durende spek-
takelstuk Marathonerre in 1992 van het Franse gezelschap 
Théatre a Châtillon, bedacht door de Fransman Serge 
Noyelle met muziek van Art Zoyd. "Dat was groots! Ik heb 
het vuur uit mijn sloffen gelopen om sponsors te vinden, 
zodat ik die voorstelling naar Amersfoort kon halen. 
Elders werd de Marathonerre opgevoerd met de mogelijk-
heid tijdens de voorstelling chique te dineren. Dat hebben 
wij niet gedaan. Anders kwamen mensen in zo’n andere 
sfeer dat ze niet meer teruggingen. Wij hadden alleen 
kleine hapjes. Het was een dure productie, zo’n 52.000 
gulden. Volgens mij de duurste ooit in de Flint."

Werken in de eerste jaren van de Flint vereiste niet 
alleen een geweldige inzet van iedereen, maar vooral ook 
vindingrijkheid. "We bedachten van alles. De technische 
dienst was heel coöperatief. Aan het begin van het sei-
zoen gaf ik altijd een presentatie van wat er komen ging 
voor alle mensen die iets met de Flint te maken hadden. 
Een dag later lag dan de nieuwe brochure op de mat. We 
probeerden altijd het programma op ludieke wijze te pre-
senteren. Een keer hebben we een complete vijverpartij 
gemaakt in de Stadshal. Drs. P. zong op een vlonder in  
de vijver."

"Ik bedacht een keer een avond met Franse zitjes. Ik sprak 
daarover met Gert van Reenen. Hij was van de varkens-
haasjes, zijn opvolger Robert Pols van de kwarteleitjes. Als 
er een congres was met honderden mensen, die allemaal 
eten moesten hebben, dan zei Gert: varkenshaasjes! Dat is 
gemakkelijk, maakt niet uit of ze warm of koud zijn, als de 
saus maar warm is. Hij had zo’n grote keeppan met zo’n 
schenkvorm aan de voorkant. Daar zaten al die haasjes in 
en die kon hij er gemakkelijk met de jus uit krijgen. Maar 
ik begon over de Franse avond en vroeg hem of hij Boeuf 
Bourguignon kon maken. Wat, riep hij, daar had hij nog 
nooit van gehoord. Maar het kwam er. Ik heb veel gela-
chen met Gert."

Alles kon volgens Porringa in de Flint. "Maar daar moest 
je wel tegen kunnen. Dat is niet gelukt met de ACR, die 
mensen waren ambtenaren, die hadden niet de mentali-
teit van theatermensen. Je werkt in een theater, niet op 
een bank, zei ik altijd. Het werk is niet ’s middags om vijf 
uur afgelopen. Daarin was ik streng voor mensen en als je 
daar niet tegen kon was het beter ander werk te zoeken. 
De mensen van de ACR hadden daar last van. Als ik iets 
op tweede kerstdag of nieuwjaarsdag organiseerde kreeg 
ik te horen; maar iedereen is dan toch vrij? Ik zei: ‘Juist 
dan moeten wij werken! Als je daar niet tegen kunt, ben je 
niet geschikt voor het theater’."

Waarbij we aankomen bij wat de krant de Koude Oorlog 
noemde. De sfeer in de Flint op directieniveau was zacht 
uitgedrukt niet fijn. Er was sprake van een monocul-
tuur, er werd nauwelijks gecommuniceerd. "Op sommige 
momenten was dat heel vervelend, maar er stond geluk-
kig ook genoeg leuks tegenover. Voor Rob, voor Gert en 
voor mij ook. Maar op den duur voel je dat het niet langer 
kan. Zo’n groot verschil in mentaliteit. Ook wat betreft de 
mensen van het Kreatief Centrum, maar met hen had ik 
niet zo veel mee te maken."

"Er verschenen stukken in de krant over hoe ongezellig 
het theater was. De ACR had soms voorstellingen voor 
honderd mensen en die zaten dan in plukjes verdeeld in 

"Ik heb het vuur uit mijn 
sloffen gelopen voor  

de Marathonerre"
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de zaal. Ik wilde ze dan graag bij elkaar vooraan neerzet-
ten, dat is voor de bezoekers en de artiesten veel prettiger. 
Maar dat wilde de ACR niet, de mensen moesten per se op 
de plaats van hun kaartje gaan zitten…"

"De technische dienst was mijn verantwoordelijkheid, 
maar de ACR deed de culturele programmering. Ik was 
bovendien verantwoordelijk voor de kaartverkoop, ook de 
kaartjes voor de voorstellingen van de ACR. Verder viel al 
het personeel onder mijn verantwoordelijkheid. In die eer-
ste vijf jaren stond mijn hoofd er ook niet altijd naar, maar 
ik heb wel pogingen gedaan om de sfeer te verbeteren. We 
werkten tenslotte allemaal op één kantoor. Ik kan er nu om 
lachen, maar hoe kreeg ik die boel bij elkaar?"

Porringa probeerde het met Kerstmis. In het kerstpakket 
van de Flint zaten altijd luxe producten om te eten en iets 
blijvends. Ze koos voor een wissellijst. "De bedoeling was 
deze in de gangen van het kantoor te hangen en er iets 
in te doen. Een leuke foto van een feest of een artikel uit 
de krant. De achtergrond was dat mensen dan samen in 
gesprek gingen. Maar wat er toen tevoorschijn kwam, dat 
wil je niet weten! Zoveel stekeligheden… De ACR was een 
deftige club, die stond boven de partijen en kon op mensen 
neerkijken. En toen kwam Rob met een spreuk van Her-
man van Veen: Ze waren zo netjes, ze neukten met mes en 
vork…"

Ook de samenwerking met de gemeente was niet optimaal. 
Omdat de Flint eigendom van de gemeente was, waren de 
werknemers ook ambtenaren. "De gemeente begreep niet 
veel van hoe onze mensen werkten. Ze werkten echt kei-
hard. Ik heb geprobeerd loonsverhoging voor mijn mensen 
te krijgen. Kreeg ik te horen: jullie werken te hard, dat doen 
ambtenaren niet. Ik heb het eelt op mij  tong gepraat om 
onregelmatigheidstoeslag te krijgen voor de mensen die 
constant ’s avonds, ’s nachts en in het weekeinde werkten. 
Dat heeft wat tijd en vergaderingen gekost om dat uit te 
rekenen! De gemeente was gewend alleen toeslag te geven 
aan mensen die ’s nachts gaan strooien met gladheid…"
De algehele leiding kwam uiteindelijk bij Porringa. "De over-

gang was best lastig met die cultuurverschillen. Er kwamen 
ook mensen van de ACR naar de Flint. Dat ik de culturele 
programmering erbij kreeg was alleen maar leuk. Dat was 
immers mijn vak! De commerciële verhuur regelen was ook 
leuk, maar anders. In 1985 hadden we 131 voorstellingen en 
dat liep op tot 156 in seizoen 1988-1989. Een groei van dertig 
procent in de tweede helft jaren tachtig."

"Het was tijd om met Onno Greiner te gaan filosoferen 
over uitbreiding van het theater. Amersfoort was groeistad 
geworden en er was behoefte aan een groter theater. Mijn 
adagium was: mensen moeten zich niet afvragen is er iets 
te doen in de Flint, maar wat is er te doen in de Flint! En 
iedereen dacht dat de alternatieve Witte Zaal en theater De 
Lieve Vrouw concurrenten waren, maar ik niet. Dat maakt 
mensen alleen maar nieuwsgieriger naar de voorstellingen 
die je brengt."

Het was eind jaren tachtig en uitbreiding van het theater 
naar 700 stoelen en het bouwen van een toneeltoren werd 
besproken. Maar er waren ook grote plannen voor het 
zogenoemde centrale stadsgebied en daarin kwam ook het 
verplaatsen van de Flint naar het Stationsgebied weer aan 
de orde. "Er werd zoveel gepraat dat uitbreiding hier weer in 
het archief kwam. Ik heb mij steeds verzet tegen de verhuis-
plannen. Ik vond het een enorme kapitaalsvernietiging en 
ik zag niet in dat een nieuw theater dezelfde aantrekkings-
kracht zou hebben als de Flint. Voor mij hoefde het theater 
echt niet bij het station. Misschien leuk voor congresgangers, 
maar niet voor theaterpubliek."

Intussen werkte Porringa wel aan verbetering van de 
theaterzaal. "De stoelen werden rood in plaats van bruin. 
De wanden kregen een andere kleur. De balkons werden 
zilverkleurig aan de voorzijde. Alles werkte heel positief. Een 
artiest zei tegen mij: ‘De lach klinkt sneller dan vroeger’…"

En toen was er op die donkere novemberdag de brand. Op de 
dag dat Tonnie en Hans 25 jaar waren getrouwd. "We zouden 
naar Bremen gaan, maar dat ging niet door. We waren de 
dag ervoor in een museum en kwamen toevallig wethouder 
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Fons Asselbergs tegen, toen wethouder van cultuur. ‘s Nachts 
stond er politie aan de deur. Die belde aan maar we sliepen 
zo vast dat we het niet hoorden. We werden wakker van de 
telefoon die bleef rinkelen. Hans zei direct: je gebouw staat in 
de fik…"

"Ja, ik moest huilen. Hier en later in Amersfoort nog een 
keer. Ik vond het verschrikkelijk. Tegelijkertijd moet je niet 
bij de pakken gaan neerzitten. Je weet niet hoe dat gaat, 
ineens is het gebouw van iedereen. Brandweermensen, 
schoonmakers en politieagenten die ineens in elke kamer 
opduiken. Op een gegeven moment heb ik gezegd: ‘Iedereen 
het gebouw uit, nou is het afgelopen!’ Alleen de verzekerings-
mensen mochten blijven. Schoonmakers sputterden tegen 
en riepen dat ze gespecialiseerd waren in dit werk en dat ze 
het beste waren. Ik zei: ‘Ik ga morgenvroeg beslissen en als 
ik jullie bedrijf kies hoor je dat wel’."

Na de brand laaide de discussie over verplaatsen van de Flint 
en een zaal met 700 stoelen en een toneeltoren weer op. "Op 
een gegeven moment heb ik Onno Greiner, en dat weet nog 
niemand, gevraagd of het mogelijk was hier een theaterzaal 
met 800 stoelen te bouwen. Onno is gaan tekenen, terwijl er 
druk werd gespeculeerd over verplaatsing. Op een gegeven 
moment belde Onno en zei: ‘Tonnie, ik ben al zo lang aan het 
tekenen, dat gaat hartstikke veel geld kosten zo… weet je al 
iets meer?’ Maar dat wist ik niet. Hij bleef gelukkig vertrou-
wen houden."

"De hele periode na de brand zijn we wel in het kantoor 
blijven werken. Er hing een vreselijke brandlucht en het 
was echt onaangenaam werken. Personeelszaken van de 
gemeente begreep niet hoe we dat volhielden. Ik zei nog: 
zeg dat nou niet hardop, wij houden het vol! Later, toen het 
kantoor werd aangepakt, hebben we nog een tijdje opgepakt 
bij elkaar gezeten in een van de stramienen van Kreatief 
Centrum de Hof. Dat was die zomer zo benauwd…"

Fons Asselbergs, in de beginjaren negentig wethouder 
van cultuur, hakte de knoop door en koos voor herbouw op 
dezelfde plek. "De uitbreiding naar 800 stoelen viel samen 

met het verkrijgen van de A-status. Dat betekende dat 
gesubsidieerde gezelschappen in de Flint kwamen spelen. 
Die status kregen we op grond van onze programmering. 
Reden te meer een toneeltoren te bouwen!"

Samen met topambtenaar Gerard Gielen ging Porringa op 
sponsortocht. Ze vonden negen grote bedrijven bereid te 
sponsoren. Minimaal 100.000 gulden. En wilde het bedrijf 
zijn naam aan een logo verbinden, dat kon voor 250.000 
gulden. En dan kregen ze ook korting op de huur en het 
gebruik van de zogenoemde Gijs Bakker Foyer.

Intussen verstreken jaren voordat het theater weer kon 
worden gebruikt. "De verandering van 500 naar 800 stoelen 
vereiste een andere programmering. Ik organiseerde bus-
reisjes naar grotere voorstellingen in Utrecht en Amster-
dam. Onderweg vertelde ik over de stand van zaken en over 
onze plannen voor het nieuwe theater. Programmeur Freek 
van Mierlo had een rijke fantasie, hij bedacht steeds weer 
momenten tijdens de herbouw om mensen attent te maken 
op de vorderingen. Nieuwjaarsgroeten in de vorm van puz-
zels van de nieuwe Flint en zo. Alles in het kader van de 
brand en het nieuwe theater."

De opening van het nieuwe theater in 1994 werd een mooi 
feest. Met Jasperina de Jong en met het Nederlands Dans
Theater. Met een voorstelling geprojecteerd op de toneel-
toren; bezoekers stonden op het dak van de parkeergarage. 
De Flint ging een mooie toekomst tegemoet. Artiesten  
kwamen graag in het nieuwe theater spelen en planden 
vaak de laatste voorstelling van hun toer in Amersfoort.

Snel na de uitbreiding kwam er een nieuw adjunct- 
directeur bij. Hij deed onder meer commerciële verhuur.  
Na de verzelfstandiging van de Flint in 1997 (de Flint  
werd een NV, de gemeente bleef eigenaar van het gebouw) 
werd een nieuw hoofd financiën van de Flint benoemd.  
Hij was als ambtenaar van de gemeente ook belast  
met de financiën van het cultureel centrum. Juist met  
deze twee kreeg Porring in de nadagen van haar  
carrière problemen.
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"We hadden een zakelijke discussie over de begroting. Daar 
hebben we in Den Treek met het hele managementteam 
over gesproken. Daar ontstond een conflict, een zakelijk 
geschil over het aantal culturele voorstellingen versus de 
inkomsten uit de commerciële verhuur. De adjunct was van 
mening dat hij zijn target nooit kon halen. De financiële man 
was het daar mee eens. Het aantal culturele voorstellingen 
was volgens hen te groot en er was te veel in het weekeinde 
geprogrammeerd."

Het conflict liep hoog op. Volgens Porringa werd er ook heel 
erg op de persoon gespeeld. "Er volgden allerlei schijnheilige 
acties." Adjunct Bernsen en financiële man Van Tamelen 
meldden zich ziek en uiteindelijk ging er een brief van de bij 
de verzelfstandiging ingestelde Raad van Commissarissen 
rond, waarin het vertrouwen in Porringa werd opgezegd. 
Een groot deel van de werknemers ondertekenden de brief. 
"Ik heb toen besloten een jaar eerder weg te gaan. Ik heb 
 in 22 jaar praktisch geen dag gemist, maar ging een jaar 
eerder weg."

Porringa werd onder meer verweten kil en zakelijk te zijn. 
"Ik kan heel direct zijn. Dat is niet altijd even prettig. Ik ben 
niet de altijd complimenten uitdelende directeur geweest. Ik 
vind het normaal dat je je werk goed doet, daar heb je geen 
complimenten voor nodig. Mij werd kwalijk genomen dat ik 
mensen niet vaak genoeg een aai over de bol gaf. Maar zo zit 
ik kennelijk niet in elkaar. Dat neemt niet weg dat ik men-
sen die hun werk goed deden altijd zeer heb gewaardeerd. Ik 
ben altijd meelevend geweest."
Ze had zich een ander afscheid voorgesteld, nog een jaartje 
doorgaan. "Ja natuurlijk deed het pijn. Het was vreselijk die 

laatste tijd naar mijn werk te gaan, maar ik ben altijd wel 
gegaan. Ook al werd mij steeds meer uit handen genomen."

Terugkijkend: "Ik heb altijd heel veel kunnen doen in de Flint. 
Achteraf zeg ik dat ik er te lang heb gezeten. 22 jaar lang, 22 
jaar met dezelfde mensen werken. Een theaterdirecteur moet 
na 15 of 16 jaar ander werk zoeken. Ik heb mij wel eens afge-
vraagd waarom ik zo lang ben gebleven, terwijl ik ook voor 
andere schouwburgen werd gevraagd. Maar er was altijd wel 
een reden om te blijven. Telkens was er iets anders. De vlakke 
vloer, slechte zichtlijnen, problemen met de ACR, uitbreiding 
van de kantoren, verandering culturele programmering, de 
discussie over het verplaatsen, de brand, de bouw van het 
nieuwe theater, de verzelfstandiging, er gebeurde zo veel…  
Er lag altijd wel wat op mijn bordje."

Amersfoort is niet helemaal uit zicht van de geboren Gro-
ningse, die haar sporen in deze stad achterliet. Ze is nog altijd 
lid van NOVA, het Netwerk Ondernemende Vrouwen Amers-
foort, waar ze maandelijks praat en eet met vriendinnen als 
Conny Meslier en oud-burgemeester Albertine van Vliet. 

Weken na het interview is ze terug in de Flint, die nu Flint 
heet. Ze gaat samen met haar trouwe secretaresse Ingrid 
Tieland op de foto. Ze kan het niet laten om nog iets te zeg-
gen over de nieuwe Flint. "Het is er niet op vooruitgegaan. 
Vreselijk die grote foto’s. En de patio is weg! Daar heeft nog 
een keer een eend gebroed!"

"Je werkt in een theater,  
niet op een bank zei ik altijd"
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De secretaresse    O    Ingrid Tieland

We 
deelden

jarenlang
lief en 

leed
Ingrid Tieland (1944, Amersfoort) woont in een huisje 

schuin tegenover de ingang van AFASzaal van Flint. Zes 
schilderijen van haar beroemde vader hangen aan de 
muur. Ingrid is broos. Ze heeft net een ziektebed van 

veertien maanden achter de rug en is herstellende van 
een ingrijpende operatie waarbij een gebroken en twee 
verzakte rugwervels zijn behandeld. Een rollator is elk 
moment van de dag binnen bereik. Zonder kan ze niet.

Maar afgelopen maandag was ze toch even in Flint. Even 
koffie drinken met iets lekkers met Dorie, die na 25 jaren 
afscheid nam. Zelf maakte Ingrid daar 31 jaren vol. Ze is 
gekleed in theaterrood, jurk, panty’s en schoenen zijn van 
dezelfde kleur als het fluwelen theaterdoek dat voor het 
podium hangt.

Ingrid komt uit een gezin van vijf kinderen. Haar vader 
en moeder zijn beiden overleden maar nog steeds bekende 
Amersfoorters. Toon als kunstschilder, Cobie als de vrouw 
van. Haar eerste baan was directiesecretaresse in Dieren-
park Amersfoort. "Dat klinkt gewichtig, ik was gewoon een 
manusje-van-alles. Ik deed alles samen met directeur Astrid 
Vis. Achter de bar drankjes doorgeven, aan de kassa kaartjes 
verkopen,  zelfs wc’s schoonmaken op zondag."

Bij Bronswerk was het niet veel anders. Daar kwamen de 
telex en de telefooncentrale erbij. "Toch iets anders dan de 
managementassistente van tegenwoordig!" Ze werkte bij een 
architectenbureau, dat naar Amsterdam verhuisde. Maar 
Ingrid wilde niet mee naar de hoofdstad. "Ik vroeg pa eens 
rond te kijken waar ze een goede secretaresse nodig hadden. 
Hij vroeg aan Math Meester of die nog iets wist. Hij zei:  
‘Laat haar bellen naar het stadhuis en vragen naar  
Tonnie Porringa’."

In 1977 kwam ze bij de Flint. "Het klikte direct, Tonnie 
Porringa was een geweldige vrouw. Ik vertelde dat ik een 
alleenstaande moeder was en moest vechten voor mijn zesja-
rig dochtertje en mezelf. En dat ik uit een kunstzinnig gezin 
kwam. Dat sprak haar allemaal aan. O ja, ik zei ook nog dat 
ik minstens 1200 gulden per maand wilde verdienen… alleen 
de ochtend werken van 09.00 tot 13.00 uur."
 
Half augustus solliciteerde ze, half september kon ze begin-
nen, net voor de opening van de Flint. "Van alle acties tegen 
de bouw van het cultureel centrum heb ik weinig gemerkt, 
ik was druk met mijn werk. Die zijn langs mij heengegaan."
Ze werd aangenomen als directiesecretaresse, maar als 
Petra Timmermans achter de kassa afwezig was, schoof 
Ingrid door. 
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Ze was weer multifunctioneel inzetbaar. "Daarnaast deed ik 
het secretariaatswerk. Ik nam ook de telefoon van de ACR 
op. Natuurlijk merkte ik veel van de meningsverschillen 
tussen de Flint en ACR. Porringa was niet gelukkig met 
de manier waarop de ACR programmeerde. Dat leidde tot 
conflicten. Onze jongens van de technische dienst waren 
ook niet zo gezellig tegen de mensen van de ACR."

"Als Porringa de verhuringen deed, zat ik bij de besprekin-
gen. Ik weet nog dat ze de lustrumviering van de Neder-
landse Vereniging voor Verkeersvliegers binnenhaalde. 
Dat was een uitgebreid congres met gala en al. We trok-
ken alle registers open en keken onze ogen uit. Dat feest 
is mij bijgebleven, net als het feest van het Bouwfonds. 
Dat huurde de hele Flint af, inclusief de hal van Kreatief 
Centrum de Hof."

Een dag voor de brand regelde ze een draaiorgel omdat 
‘haar directeur’ 25 jaar getrouwd was. "Gelukkig hadden 
we dat al gevierd. Wat een toestand die brand. Ik werd 
gebeld en ben direct uit bed gevlogen en naar de Flint 
gegaan. Ik probeerde Porringa te bellen, maar die was niet 
bereikbaar. We hebben iedereen opgetrommeld en in het 
Berghotel besproken wat we moesten doen. De volgende 
dag waren er alweer examens… Een grote ploeg heeft alles 
opgeruimd en de grote zaal schoongemaakt."

De afgelastingen van de voorstelling leverde een enorme 
klus werk op, toch kijkt Ingrid daar niet vervelend op 
terug. "Dat was ook weer leuk al dat werk. En we maakten 

er het beste van met onze busreisjes naar andere theaters, 
compleet met drankjes en zoutjes."

Jarenlang deed ze de commerciële verhuur samen met 
Diederik de Waal. "Met congressen van politieke partijen 
mochten de huurders een dag lang hun vlag voeren op de 
Flint, het was voor een dag hun Flint, met eigen garage en 
eigen ingang." Er waren ook wel bijzondere wensen van 
huurders. "Soms moesten mensen door de lucht slingeren of 
vanuit een gat uit de grond met veel stoom omhoog komen. 
Of een kooi met tijgers op het podium zoals tijdens een show 
van Peugeot. Onze technische dienst kwam meestal met 
heel bijzondere oplossingen. "

Ze werkte samen met Porringa, tot het gedwongen afscheid 
van de directeur. "Ik heb mij niet aangesloten bij de coup, 
want zo noemde ik het, een coup. Samen met de brand was 
dat een dieptepunt in mijn Flintjaren. Ik stond achter Por-
ringa, jarenlang hebben we lief en leed gedeeld. Als het ’s 
avonds heel laat werd, bleef zij soms bij mij slapen op het 
Boldershofje. Ik vond het heel erg dat ze weg moest. Met 
interim-directeur Margriet Kapteijns kon ik niet overweg. 
Dat was geen leuke periode. Gelukkig kwam Pieter in beeld."

En Pieter is natuurlijk de nieuwe directeur Erkelens. Met 
hem werkte ze tot aan haar vertrek in 2008. "Hoe Pieter 
was? Wat zal ik zeggen? Het was een poppenspel. Por-
ringa had alle touwtjes in handen en daaronder bungelden 
allemaal kleine poppetjes. Erkelens liet al die touwtjes los 
en gaf iedereen verantwoordelijkheid en iedereen ging zijn 
eigen weg. Als het niet goed ging, kwamen ze vanzelf bij 
Erkelens terug. Die loste het probleem op en liet ze vervol-
gens weer los."

"Op het commerciële vlak was Erkelens heel anders dan 
Harold Warmelink nu. Ik heb wel eens tegen Erkelens 
gezegd dat we op zoek moesten naar nieuws sponsors, omdat 
een aantal afhaakte. Daar had hij geen zin in. Hij bemoeide 
zich het liefst niet met de commerciële afdeling. Hij was ook 
directeur van de Parade en daar stak hij heel veel tijd in.  
Hij werkte soms halve dagen in de Flint. Daarbij kwam dat 

D
e secretaresse    O

    In
g

rid
 Tielan

d



97

zijn vrouw erg ziek was en hij elke dag boodschappen deed 
en eten kookte."

Ingrid Tieland kreeg ook met Erkelens een bijzondere band. 
"Ik kan nog wel janken als ik eraan denk dat hij er niet meer 
is. Ik lag in het ziekenhuis op intensive care toen hij stierf 
en hoorde pas later dat hij was overleden. Dat was vreselijk. 
We zouden zijn 65e verjaardag gaan vieren in Abu Dabi of 
zoiets…"

Waarna ze vertelt over de uitjes van het personeel van de 
Flint. "Porringa heeft mij nog gebeld en gevraagd of ik jou 
daarover wilde vertellen... We gingen naar alle theaters in 
het land, maar ook naar Budapest, Praag, Londen en Parijs. 
Voorstellingen zien. Kijken hoe mensen in andere theaters 
werkten. In Londen waren we technicus Evert Druyff een 
keer kwijt. Porringa was in de zénuwen…"

Net als Petra Timmermans verzamelde Ingrid Tieland ook 
handtekeningen van artiesten in een boekje. Het is een 
feest dat door te nemen. Artiesten van Veronica’s Count-
down, Debbie Harry, een foto van haar met Vader Abraham, 
Vanessa, Urbanus, André Hazes, Lee Towers… Jos Brink 
schreef: ‘Waar ik nooit over inzit, is de inzet van Ingrid!’ 
Zoals al in de inleiding werd genoemd was ze bijna veer-
tien maanden niet thuis. Ze heeft net een operatie in het 

UtrechtsMedisch Centrum achter de rug. "Ik had veel zenuw-
pijn, kon amper lopen. Ik heb na het UMC nog vier weken 
in Meander Medisch Centrum gelegen, drie weken in het 
revalidatiecentrum en de rest van de weken bij mijn dochter 
thuis…"

Op de eerste dag thuis kreeg kwam Tonnie Porringa haar 
verrassen. "Dat was leuk. Net als mijn afscheid bij de Flint. Ik 
kreeg een mooi boek met foto’s. Ik heb mijn 50ste verjaardag 
ook in het restaurant gevierd. Robert Pols had een mooi buffet 
gemaakt."

Tot slot herinnert ze zich ook nog dat werken bij de Flint haar 
veel fietsen heeft gekost. "Ik wilde ’s nachts niet alleen door 
het plantsoen wandelen, dus kwam ik altijd op de fiets. Maar 
al mijn fietsen zijn gestolen bij de Flint. Zelfs eentje vanuit de 
gang van de Flint."

Maar dat alles is, weet ze, niet zo erg als wat Tonnie Por-
ringa overkwam: "Haar sleutels werden uit haar kantoortje 
in de Flint gestolen. En dezelfde dag werd er bij haar thuis 
in Apeldoorn met die sleutels ingebroken en werd er van 
alles weggehaald. En dat terwijl haar man Hans achter in de 
schuur bezig was."
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Feest in de Flint. Het veel besproken cul-
tureel centrum bestaat tien jaar en wordt 
al gevierd tijdens de Seizoensmarkt van 
9 september met optredens van Hetty 
Blok, Robert Paul, Liesbeth List en Rob van 
Dijk, het Scapino Ballet en The Deep River 
Quartet. Op de dag van het echte jubileum, 
op 1 oktober opent wethouder Albert van 
der Weij, met muziek van The Shooting Party 
op de achtergrond, een expositie in de thea-
terstraat over tien jaar Flint.

Porringa laat verslaggever Smith weten dat 
het goed gaat met de Flint. Het aantal abon-
nementen stijgt, de bezettingsgraad wordt 
steeds hoger. Mensen uit de regio komen 
zelfs uit Leersum en Doorn. En de theaterza-
len van de Witte Zaal en de Grachtkerk ziet 
zij niet als concurrenten. Voor Porringa komt 
elke verrijking het totale culturele klimaat in 
Amersfoort ten goede.

Maar duidelijk is dat de Flint ‘een te krappe 
broek aanheeft’. De afmetingen zijn beschei-
den en er is geen toneeltoren. Producties 
van Het Nationale Ballet, het Nederlands 
Dans Theater, de Haagse Comedie, van 
Globe, Baal en het  RoTheater, doen 
Amersfoort niet aan evenals verschillende 

reisopera’s. In de Stad Amersfoort zegt 
Porringa over de Flint: "Het is in essentie een 
heel goed gebouw. Het ziet er net zo uit als 
het is en wil niet meer lijken dan het is. Dat 
is heel belangrijk. Het gebouw vraagt veel 
onderhoud. Er komen nu onderhand 250.000 
mensen per jaar. Dat is niet gering en daar 
heeft het gebouw van te lijden."

In het jubileumjaar wordt een plan voor ver-
bouwing van de Flint gepresenteerd. De the-
aterzaal moet van 500 naar 700 stoelen, er 
moet een toneeltoren komen en het restau-
rant en de vergaderruimten worden aange-
pakt. Geraamde kosten: ongeveer evenveel 
als de bouw van de Flint tien jaar terug. Een 
meerderheid van de politieke partijen in de 
Amersfoortse gemeenteraad reageert posi-
tief op de plannen. En dat is misschien wel  
het best voorstelbare cadeau bij het  
tienjarig jubileum.

En wat gebeurt er zoal in het jubileum-
jaar? De tiende tentoonstelling van de 
Sierduivenvereniging Amersfoort en 
Omstreken in de Stadshal telt 2.500 dui-
ven! Voorzitter Kas Butter is dolenthousi-
ast: "Amersfoort is een voorbeeld voor veel 
andere gemeenten door hier een gebouw 

neer te zetten als de Flint, dat werkelijk voor 
alle doeleinden geschikt is." De tentoonstel-
ling van de Amersfoortse Kleinveefokkers 
Vereniging telt 1572 konijnen in alle variaties, 
cavia’s, partrijzen, sier- en watervogels en 
hoenders. Burgemeester Schreuder onthult 
dat hij best weer kippen wilde gaan houden, 
als hij wat meer tijd over had.

Paravisie, de manifestatie over paranormale 
verschijnselen, leidt tot een gebeds- en vas-
tenmarathon van de leden van de orthodoxe 
kerken in de stad. De kerkgangers willen daar-
mee de ‘geestelijke schade’, aangericht door 
Paravisie, beperken.

Er voltrekt zich ook een klein drama. Anneke 
Grönloh raakt lichtgewond na een val in de 
Flint. Ze was bij het radioprogramma Te gast 
bij Herman Emmink. Na afloop zwaait ze nog 
even naar het publiek en ziet een box aan de 
rand van het podium over het hoofd. Ze maakt 
een koprol en komt met een harde klap op de 
grond terecht. Presentator Herman Emmink 
probeert het verschrikte publiek gerust te 
stellen, maar weet dat de zangeres achter de 
schermen ligt te krimpen van de pijn...

1
9

8
7 De Flint past  

na tien jaar een ruimer jasje
Dat schrijft cultuurverslaggever Max Smith boven zijn artikel in de Amersfoortse Courant in 1987.  Smith: "Nu 
het te merken is dat Amersfoort groeistad is geworden, kan het theater onmogelijk achterblijven wil het naar 
behoren functioneren." Directeur Tonnie Porringa weet dat al langer: "Vijf jaar geleden zouden ze mij voor gek 
hebben verklaard, wanneer ik serieus het idee zou hebben geopperd de Flint uit te breiden, maar nu zien velen de 
noodzaak er ook van in."
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Het tienjarig bestaan van de Flint werd tegelijk 
met de jaarlijkse seizoensmarkt gehouden. 
Op de markt presenteerden de Amersfoortse 
verenigingen zich aan het publiek. Foto: Flint
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De stafleden    O    Joke en Freek

We konden 
elkaar blind 
vertrouwen

Tenminste zes jaar lang waren ze een soort  
drie-eenheid: Tonnie Porringa, Joke van de Grootevheen en Freek 
van Mierlo. In de jaren van wederopbouw na de brand verschijnen 

veel krantenartikelen met foto’s van Joke en Freek samen, de 
publiciteitsmedewerker en de cultureel programmeur. 
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Freek zal het niet altijd gemakkelijk hebben gehad te 
midden van twee sterke, zeg maar ‘ijzeren’ vrouwen. Hij 
was wel de meest creatieve van de drie en verzon veel 
opmerkelijke acties om mensen bewust te maken dat de 
Flint niet dicht was na de brand in 1990. 

Een gezamenlijk interview van Joke (1947, Hoogland) en 
Freek (1954, Den Haag) ligt voor de hand. Joke neemt vooral 
het woord, zelfs als vragen heel gericht aan Freek worden 
gesteld, neemt ze de leiding weer snel over.

Het lijkt ook een kleine reünie. Tijdens het gesprek komt de 
programmeur Ank Marx gedag zeggen. Johan van der Vegt, 
hoofd van de technische dienst, ook en oud-directiesecreta-
resse Ingrid Tieland schuifelt met haar rollator het restaurant 
binnen om de twee te knuffelen.

Joke kwam vanuit de zorg en met een kunstopleiding in het 
theater terecht in 1984. Ze bleef elf jaar in de Flint en werd 
toen directeur van ’t Voorhuys in Emmeloord. Freek is een 
culturele duizendpoot. Via zijn werkzaamheden voor de 
Haagse Comedie en Toneelgroep Theater kwam hij in contact 
met directeur Porringa. Die zocht een programmeur en zei: 
"Ik leer je het vak wel." Freek bleef tien jaar in de Flint. Hij 
vertrok in hetzelfde jaar als Porringa.

De twee zijn beiden verlaat door files. Hun begroeting is harte-
lijk. Freek is even alleen aan het woord voordat Joke aan-
schuift. "Net in mijn eerste seizoen hier brandde het theater 
af. Dat was dramatisch. Van buiten zag je niet zo veel, binnen 

was het een groot, gapend gat van smeulend vuur en rook 
met in het midden twee verbrande vleugels. Ook elders in het 
gebouw was er schade. Ik weet nog dat de plastic lepeltjes alle 
rond de kopjes gebogen waren en dat de melkcupjes waren 
ontploft. Het was een heftige toestand."

Hij spreekt ook met plezier over de busreizen naar andere 
theaters, naar voorstellingen die in de Flint moesten worden 
afgelast. "Soms zaten er wel vijf bussen vol. Ik maakte altijd 
een praatje over de voorstelling. Zei altijd: ‘Zorg dat je snel 
terug bent, want we vertrekken binnen vijf minuten na het 
einde van de voorstelling. Kijk naast je of je naast dezelfde zit’. 
Gelukkig is het nooit gebeurd dat we iemand hebben achter-
gelaten. De reizen waren zo populair dat we na de opening 
nog een paar keer een busreis hebben georganiseerd naar Het 
Nationaal Ballet."

Joke schuift aan. "Het zat bij Nijkerk helemaal vast." Zij startte 
ruim voor de brand bij de Flint. "In de jaren tachtig ging Ton-
nie Porringa voor kwaliteit. Ik deed de hele public relations, 
folders, brieven, affiches." Ze heeft een tas met plakboeken 
meegenomen. Een aardig archief van elf jaren de Flint. 

De plakboeken bevatten veel foto’s, krantenartikelen en nieuw-
jaarsgroeten en andere acties, bedacht door Freek. Zoals een 
Fintje, een speciaal voor de Flint gebrouwen biertje bij brouwe-
rij De Drie Ringen. En veel foto’s van de verbouwing in 1993 en 
1994, gemaakt door de Amersfoortse fotograaf Iepe Leeman.

Ze gaat verder over de brand, waar Freek stopte. "Bijna al 
het personeel was aanwezig. Het was treurig om te zien. 
De eerste dag werd vooral beheerst door schrik, de dagen 
en weken die volgden waren veel spannender. We moesten 
alles aanpakken, terwijl alles onder het roet zat. We waren 
een gemeentelijke afdeling. Maar pas na een week kwam 
de GGD, de gezondheidsdienst, met het advies dat we meer 
melk moesten drinken. Werken in een roetomgeving was 
toch niet zo gezond. Daar ben ik wel boos om geweest. Ook 
toen bleek dat sommige impresariaten heel moeilijk deden 
over het derven van inkomsten. Alsof wij er iets aan konden 
doen dat het theater afbrandde."
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"We moesten werken onder grote druk. De bussen stonden 
om vijf uur al klaar en afloop van de voorstellingen waren we 
vaak pas na twaalf uur thuis. Ik had op een gegeven moment 
stewardessbenen, ik kon gewoon in een rijdende bus drankjes 
uitdelen en blijven staan. En de buitenwacht dacht dat we 
allemaal in de WW waren beland. We kregen weinig support, 
terwijl het moeilijk was. Het seizoen was net begonnen en er 
waren heel veel kaartjes verkocht."

Freek: "Ik heb hier tien buitengewone jaren beleefd. In die 
tien jaar heb ik heel veel mooie dingen meegemaakt, niet 
alleen nare. De heropening van de Flint was voor  mij het 
hoogtepunt. De bouwperiode was ook leuk. We werkten alle-
maal heel transparant, werden overal voor ingezet." Joke: "We 
lieten mensen steeds weten als we weer een moment hadden 
bereikt: het hoogste punt, het gebouw glasdicht. Dat was een 
bewuste strategie."

In de jaren na de brand draaide de Flint op de Stadshal. Freek 
en Joke noemen beiden, net als Tonnie Porringa in haar inter-
view, de Marathonerre en Föld als absolute hoogtepunten. 
Freek: "Bij Föld liep iedereen zand te scheppen en te sjouwen 
met zakken zand." In een interview met Anco Mali van De 
Stad Amersfoort noemt Joke nog andere producties: "Het 
Noord Nederlands Toneel voerde vaudevilles van Tsjechov uit 
op diverse locaties door de hele Flint. En de Tibetanen met 
adembenemende kopstemmen in de St. Aegtenkapel."

In de jaren na de brand werkten ‘de drie’ nauw samen. Freek: 
"Dat was bijzonder. In crisissituaties konden we elkaar blind 
vertrouwen. We hoefden maar iets te zeggen en de anderen 
begrepen het, één blik was voldoende."

Natuurlijk worden er herinneringen opgehaald. Aan Gert van 
Reenen die tijdens een middagconcert in het restaurant de 
radio zo hard had staan om een voetbalwedstrijd te kunnen 
volgen. Aan het Wintercircus… Joke: "Er stonden allemaal 
kleine caravans rond de Flint. Dat kon toen nog. De circus-
mensen konden binnen achter het toneel water halen. Op 
een gegeven moment was er een dansvoorstelling. Achter 
het podium hing het vol met was aan lijntjes." Freek: "Een 

olifantje heeft nog eens een klein brandje veroorzaakte door 
met zijn slurf hooi op een kacheltje te gooien."

Ze moeten wennen aan de nieuwe Flint. Joke: "Ik mis de 
buitenlucht. Het is donker, maar misschien is dat ’s avonds 
wel heel mooi met al die lichtjes." Freek: "Ik ben vroeger wel 
honderdduizend keer om het gebouw gelopen. Nu zitten er 
ineens allemaal frisse, jonge meiden in de ruimte die ik ken 
als directieruimte... Zijn al die touwtjes echt van de oude trek? 
Dat is wel heel leuk  bedacht!"

Is er leven na de Flint? Freek: "Toen Porringa wegging, ik 
heb de petitie tegen haar niet getekend, zag ik geen toekomst 
meer voor mij hier. Ik ben twee jaar naar Spanje geweest en 
heb daarna mijn eigen bedrijf, de culturele onderneming De 
Vierde Wand opgericht. Ik werk nog steeds voor theaters."

Joke werd directeur van een theater in Emmeloord. "Ik heb 
veel geleerd van Tonnie Porringa. Dat was een goede basis 
voor mijn werk in ’t Voorhuys."

Tonnie Porringa, 
Bart Boekenoogen 
en Joke van de 
Grootevheen op 
het binnenterras 
van de Flint. Foto: 
archief Joke van de 
Grootevheen
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Fucking
Flint! 
Joep van Deudekom droomt nog wel 
eens van zijn eerste ervaringen met 
de Flint. Voor Jandino is Amersfoort 
elke keer een beleving. 

O De Flint was tien jaar oud toen in 1987 
de cabaretgroep Niet Uit Het Raam werd 
opgericht door Joep van Deudekom 
(1960, Amsterdam), Peter Heerschop en 
Viggo Waas. Een bordje in de trein was de 
inspiratiebron voor de naam, die tegenwoor-
dig als NUHR wordt afgekort. 

Voor NUHR maakte Joep van Deudekom al 
kennis met de Flint: "Het was rond 1985. 
NUHR bestond nog niet eens. Peter en Joep 
bestonden al wel, maar nog als twee goed-
willende gymleraren met een gitaar samen 
met Rob Conradi, nog zo’n goedwillende 
gymleraar, de voorganger van Viggo. Na een 
paar jaar veel bevestiging te hebben gekre-
gen voor hun studentencabaret op de A.L.O. 
in Amsterdam smeulde er iets van ambi-
tie. Door optredens op een enkele school 
en diverse bruiloften en partijen waren we 
enigszins gepokt, maar nog niet gemazeld."

"Toen kwam uit het niets het verzoek: willen 
jullie bij het afscheid van een zekere meneer 
huppeldepup van de een of andere dit-
en-datvereniging een voorstelling komen 
doen van een halfuur tot drie kwartier en 
het is IN DE FLINT IN AMERSFOORT! In die 
tijd sleepten we voor voorstellingen nog 
meestal onze eigen schuifdeuren mee, maar 

dit was serious business. We kregen er 
200 gulden voor, onze allereerste betaalde 
voorstelling! We gingen doorbreken, dit was 
waar we op gewacht hadden. In de  
Fucking Flint!"

"Na weken van repeteren, liedjes schrijven op 
maat op de betreffende scheidende voorzitter 
en rekwisieten verzamelend, was het zover. 
In de auto naar de Flint. Voor techniek zou 
gezorgd worden. Diep onder indruk betraden 
we het heiligdom de Flint met zijn indruk-
wekkend grote zaal. En indrukwekkend lege 
zaal, want er was niemand, er stond alleen op 
het podium een stel stoelen en muziekstan-
daards, blijkbaar voor een orkest. Hier was 
het dus niet. Teleurgesteld dropen we af op 
zoek naar de kleine zaal. Maar door de gangen 
lopend werden we toch weer enthousiast; we 
staan gewoon in de Flint, weliswaar de Kleine 
Zaal, maar wel de Fucking Flint! En betaald. 

De Kleine Zaal bleek op slot en zou op slot 
blijven. Waren we op de verkeerde dag? Bij de 
receptie vonden we de man, ene John, die ons 
ingehuurd had. ‘Wat leuk dat jullie er zijn! Daar 
is jullie podium…!’ In een soort gang in de foyer 
stonden zes blokken van een vierkante meter 
tegen elkaar als podium opgesteld. Geen licht, 
geen geluid."

"Nu hadden wij als gymleraren die weken veel 
gerepeteerd op een spectaculaire bewegings-
act, het hoogtepunt van onze voorstelling. We 
hadden gerekend op het podium in de grote 
zaal. Toen ik dit probeerde uit te leggen aan 
John, reageerde hij alleen maar met: ‘Kom op 
man, beetje sporting attitude, jullie zijn toch 
gymleraren. Komt helemaal goed.’ En op alles 
wat ik zei was zijn enige antwoord: ‘Beetje 
sporting attitude’."

"We pasten ons aan en we stonden klaar voor 

Foto: Joris van Bennekom
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onze act. Het feestvarken was gearriveerd en 
stond met zijn vrouw op zijn paasbest voor 
het podium. De 150 genodigden stonden ver 
weg van het podiumpje nog steeds bij de bar 
bij te kletsen en te zuipen. John gaf het teken 
dat we moesten beginnen. Ik wees naar de 
mensen bij de bar die nog geen enkele bewe-
ging richting het podium maakten, maar John 
zei: ‘Begin maar vast, dan komen ze wel’."

"Na een paar vergeefse ‘Mensen, we gaan 
beginnen, hoor!’ begonnen we dan maar met 
ons op maat gemaakte lied. Het was bijna sur-
realistisch. Drie man op zes blokken met een 
gitaar met het feestvarken en zijn vrouw daar 
vlak voor staand en voor de rest niemand die 
ons ook maar enige aandacht schonk."

"We waren verder ook niet te verstaan zon-
der microfoon en met 150 luid pratende en 
lachende mensen aan de beide uiteinden van 
de foyer bij de bar. Ook ging er op een gege-
ven moment tijdens ons tweede refreintje 
gewoon muziek aan. Iets van de Eagles weet 
ik nog. Nadat ons eerste lied volkomen gene-
geerd tot een eind kwam, zei ik tegen John 
dat dit toch nergens op sloeg. Hij antwoordde 
met: ‘Kom op, een beetje sporting attitude, 
gewoon doorgaan, dan komen ze wel’."

"Dit was natuurlijk het moment dat ik mijn 
Takaminegitaar op zijn hoofd kapot had moe-
ten slaan, maar we gingen door. Ik durf te 
beweren dat van de 150 gasten er eigen-
lijk maar een stuk of zes überhaupt in de 
gaten hebben gehad dat wij daar stonden. Ik 
schaamde me tegenover het feestvarken en 
zijn vrouw. Jarenlang heb ik een pokkenhekel 
gehad aan de Flint. De 200 gulden hebben 
we direct na afloop verbrast bij Buddah, toen 
een heel sjieke Chinees, maar ook daar kon 

je voor 200 gulden HEEL erg veel eten. En 
drinken. Na afloop hebben we nog overwo-
gen om de eerste de beste voorbijganger in 
elkaar te slaan, gewoon omdat het kon."

"Gelukkig was er op dat moment geen 
voorbijganger."

O Zeg Jandino Julian Asporaat en je 
ziet het breed lachende gezicht van de in 
Willemstad (1981) geboren stand-up-come-
dian, acteur, presentator en zanger voor je. 
Hij speelde voor het eerst in de Flint tijdens 
het Camerettenfestival in 2006. 

"Ik kom heel graag in Amersfoort. Het publiek 
is net zo gestoord als ik en begrijpt mijn 
humor. Moet je voorstellen dat je als jonge 
jongen met het openbaar vervoer naar 
Amersfoort komt, en daar deed ik altijd wel 
twee of drie uur over, dan is het fijn als bij 
aankomst blijkt dat er mensen zijn die naar 
je komen kijken. Ik was in die tijd al blij als er 
50 waren…"

"Ik heb wel zalen meegemaakt met publiek 
dat aan mij moest wennen. Ik speel heel 
energiek. Als cabaretier leek ik op niemand 
en niemand leek op mij. Alleen Bert Visscher 
misschien, die ook vol energie zit. Het liefst 
studeer ik 50 procent in en improviseer ik 
de andere 50 procent met het publiek. In 
Amersfoort gaat dat altijd heel goed. De 
mensen zijn mondig. "

"Amersfoort was één van de zalen, die mij 
vanaf het begin durfden te boeken. Het was 
natuurlijk de vraag of ze mij wel leuk von-
den. Nu speel ik elke show voor volle zalen 
en treed ik vaker dan één keer op. Vaak als 
ik in Amersfoort kom ga ik eerst wat eten in 

de stad. Dat doe ik niet overal. Dan zoek ik 
de gezelligheid op voor de show. Voor mij is 
Amersfoort elke keer weer een beleving. Ik 
kom terug met Keihard. Ik heb er nu al zin in. 
Ik ga de mensen weer lekker laten lachen."

Foto: Ministerie van Beeld
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Kun je er ook  
voor zorgen  
dat hij wordt  
afgebroken?

Ze komen wat voorzichtig Flint binnen.  
Bep Jansen en zijn buurman Lau Ham. Ze wonen aan de 

Teut, Bep op 43 en Lau drie deuren verderop richting 
Coninckstraat. Ze zagen de Flint steen voor steen verrijzen. 

In de nieuwe Flint zijn ze nog niet binnen geweest. Ze 
kijken hun ogen uit. "Dit is wel heul mooi…"

De buren    O    Bep Jansen en Lau Ham
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Lau stemde bij de eerste kennismaking direct toe in 
een interview over de komst van de Flint in de oude 
volksbuurt. Maar in de daaropvolgende bijzin vroeg 
hij direct: "Kun je er ook voor zorgen dat hij wordt 
afgebroken?" Er zit namelijk nog wat oud zeer.

Als Bep en Lau de AFASzaal binnenlopen komen de 
herinneringen. Bep: "Hier waren we met het openingsfeest. 
Met Willeke Alberti. Dat was mooi. Ik ben ook hier geweest 
met een bokswedstrijd met in de pauze André Hazes. Riepen 
ze allemaal van Hazes! Hazes! En dan zei Hazes: ‘Hallo 
jongens!’ En ik was hier met Frans Bauer. Ook mooi." Lau 
is wat stiller: "Ik heb hier het Nederlands kampioenschap 
biljarten gezien, driebanden." Hij wijst: " Ik zat daar… boven  
op het balkon."

De twee poseren ongemakkelijk voor het rode doek. Dat is ook 
lastig zonder zelf gedraaid shaggie in de hand. Ze houden hun 
jassen aan en hebben veel weg van twee typetjes van Koot en 
Bie. Als de fotograaf vraagt of ze even met elkaar willen praten, 
komen ze niet verder dan ‘Jaaa-jaaa!’ (Bep) en ‘Jaaa-jaaa!’ (Lau).

Een week later zitten we samen in het woonkamertje van Bep 
op Teut 43. Vloerbedekking bruin, meubels bruin, wanden 
bruin. Met dat verschil dat die laatste ooit wit zijn geweest. 
Jarenlange inwerking van nicotine heeft de kleur aangepast 
aan het meubilair. Ook deze middag steken de twee het ene 
na het andere shaggie op. Het zijn kleine huisjes, gebouwd aan 

het begin van de vorige eeuw. "En nog te groot voor mij," zegt 
Bep. Zijn vrouw is net als die van Lau overleden. "Ik heb drie 
slaapkamers en maak elke morgen schoon, telkens een andere 
ruimte. ’s Middags houd ik rust. En ’s avonds ga ik rond half 
tien, tien uur naar bed."

Bep (1938) is in de Walikerstraat geboren, de straat die de Teut 
met het plantsoen aan de Scheltussingel verbindt. Werkte zijn 
hele leven als metaalpolijster bij Kamphorst in de Eemstraat. 
48 jaar lang. Hij moest trouwen met Jopie en ging aan de 
Bisschopsweg wonen. "Maar ik had zo’n heimwee, man, ik 
viel met de dag af. ’s Morgens om zeven uur zat ik al hier bij de 
buurvrouw koffie te drinken."

Dat ging niet goed. "Toen mijn broer het huis uit ging, zijn 
Jopie en ik bij mijn ouders gaan wonen. Na een jaar konden 
we hier naartoe. Dit huisje was van vrouw Van Keulen, van 
het verwarmingsbedrijf. We betaalden drie gulden in de week. 
Nu betaal ik 193 euro." Jopie overleed twaalf jaar geleden, zijn 
dochter en zoon wonen in Vathorst en Kattenbroek. "Maar ik 
blijf hier wonen tot ik zelf het leven uitga."

Lau (1949) is van die andere volksbuurt ’t Sasje tussen de 
spoorlijn, Eem en Amsterdamseweg. "Ik was een voorkind 
van mijn moeder. Ze kreeg mij ongehuwd." Lau werd 
grootgebracht door opa en oma. "Moeder overleed toen ze 43 
jaar oud was." Lau trouwde met Annie Dreumer en woonde op 
de Fuchsiastraat in het Soesterkwartier en de Methorststraat 
in de Kruiskamp voordat hij op Teut 49 ging wonen. "Dat is 
44 jaar geleden. Het huisje stond leeg en moest nodig worden 
opgeknapt. Ik zei: ‘Dat kennen we zelf wel.’ Ik heb alles 
gestukadoord. Het huis was van een particulier vrouwtje, 
dat vijf huizen in de Teut en vier in de Walikerstraat had. Ik 
betaalde zeven gulden per week, maar ik heb er eerst een jaar 
voor niks gezeten omdat ik alles zo mooi had opgeknapt."

Wat voor werk hij heeft gedaan? "Zo’n beetje alles. 
Ik werkte als chauffeur voor Kamphorst in ’t Sasje, 
ben jarenlang betonvlechter geweest in de bouw en 
achttien jaar lang buurtbeheerder voor De Alliantie, de 
woningbouwvereniging."  Ons gesprek wordt telkens 
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onderbroken door een harde ringtone. Het is de telefoon van 
Lau en de ringtone is van het clublied van Ajax. Keihard. 
"Anders hoor ik ‘m niet als ik op de scooter zit!" Lau krijgt 
berichtjes van zijn kinderen en kleinkinderen. "Ik heb een 
zoon en een dochter. Een kind is overleden toen ze veertien 
dagen oud was. Ze had te veel vruchtwater binnengekregen. 
De dokters waren toen nog niet zo goed als nu." 

Terug naar de Walikerstraat in de jaren vijftig en zestig. Er 
stonden toen kleine woningen aan beide zijden van de straat 
van Teut tot singel en één boerderij. Lau heeft een idioot 
goed geheugen. Hij noemt achter elkaar de namen op van 
de mensen die er woonden. En verhaalt over vroeger. Die 
dierbare tijd werd verstoord door de komst van het nieuwe 
cultureel centrum. "Dat hadden ze beter bij het station 
kunnen bouwen. Dat was veel beter bereikbaar geweest dan. 
Zo dacht iedereen er over hier."

Bep voert voornamelijk het woord. Lau knikt en mompelt 
instemmend. Hij vindt dat Bep het goed verwoordt. 
"Vroeger stond hier ook sigarenfabriek Spanebetram. Daar 
werkten veel mensen uit de buurt. Net als bij Electrofact, 
later High Voltage. We waren allemaal tegen dat de huisjes 
weg moesten. Maar ja, als de gemeente iets wil, dan doet 
de gemeente dat."Het was definitief het einde van de 
volksbuurt. Definitief, want de verpaupering had zich al 
jaren eerder ingezet. "Ons is veel gezelligheid ontnomen. We 
zaten ’s avond altijd voor het huis. Dan ging die koffie zetten 
en dan weer die. Of een biertje halen. Tot tien uur, half elf 
en dan was het klaar." Lau zet nog wel eens een stoel op het 
stoepje voor zijn huis. "Maar het is anders."

De twee waren wel blij met de uitnodiging voor het 
openingsfeest van de Flint in 1977. Bep: "Ja, dat was mooi dat 
alle buurtbewoners waren uitgenodigd. We hebben ook een 
mooi feest gevierd. Met Willeke Alberti. Ze kwam nog bij mij 
op schoot zitten..." Ze moet hebben gedacht: die man heeft 
geld! Bep: "Nee, geld heb ik niet. Ik heb wat bewaard voor mijn 
begrafenis en leef verder van dag tot dag. Willeke Alberti zong 
een liedje, waarbij ze altijd op schoot ging zitten bij iemand." 
Hij veert op en zingt: "Zaterdagavond.. jaa.. jaa… Zo ging dat. 

Wat? Ja, mijn vrouw zat naast mij, natuurlijk!"

"Die avond was echt gezellig. Je kon daar goed slurpen. Piet 
van de Zuidwind van hier uit de buurt stond achter de tap. Het 
vat was nog niet leeg en hij vroeg of wij het even leeg wilden 
maken. Na afloop stonden we te schudden als een gek!"
Lau weet nog goed dat Frans Bauer optrad. "Daar zijn we met 
zijn allen naartoe gegaan." En dat Hans Vultink en Raymond 
Ceulemans in de Stadshal meededen aan een biljarttoernooi. 
Hij is zelf ook fervent biljarter en speelden nog jarenlang in 
wijkcentrum De Lanteern aan de Kortegracht. Bep: "Als er 
nu een band speelt in de Stadshal hoor je hier alleen maar 
kaboem, kaboem. Dan kun jij wel zeggen: dan woon je midden 
in het leven, maar ik ga toch wel graag lekker rustig slapen om 
half tien."

Slecht slapen deden ze ook tijdens de jaarwisseling. "Het was 
herrie tot ’s morgens zeven uur toe." Maar de twee willen niet 
klagen. Ook al zit die goeie ouwe tijd voor altijd in hun hoofd. 
Ze mijmeren er graag over. Het bakje soep van tante Jans, 
Gerrit van de Werf die accordeon speelde, de kroeg op de hoek 
van Coninckstraat en Teut. 

De twee worden nooit Vriend van Flint, ook geen fervente 
theaterbezoekers. Maar ze zijn inmiddels wel gewend aan 
het theater aan de overkant. Stiekem hopen ze dat ze weer 
worden uitgenodigd als Flint veertig jaar bestaat. Bep: "Zeker, 
maar dat moet het wel gratis drinken zijn." 

En dan weer, net als veertig jaar geleden, het vat leegmaken? 
"Geen probleem. Het gaat er nog gemakkelijk in! Elke dag 
voor het eten neem ik een beugel Grolsch. En als hij goed 
smaakt, nog eentje. Dat doe ik al sinds mijn veertiende. 
Mijn kleinzoon komt elke vrijdagmiddag een biertje bij mij 
drinken." Lau: "Daar kun je de klok op gelijk zetten." 

Bep: "Hij krijgt altijd een pijpje, de beugels zijn voor mij. Hij zei 
laatst: ‘Opa, als je dood gaat, dan stop ik een beugel in je kist’. 
Ik zei: dat is een heel goed plan jong."
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Het enige dagblad in Amersfoort, de 
Amersfoortse Courant, besteedde uiteraard 
veel aandacht aan de brand. Een kleine bloem-
lezing uit de artikelen in de AC, gevolgd door 
twee minidrama’s die de Flint in 40 jaar over-
kwam: een breuk in de waterleiding in 2010 
en een enorme hoosbui tijdens de verbou-
wing in 2014. Oftewel het verhaal van  
de rampen. 

Dat de AC berichtte dat de brand vermoedelijk 
was aangestoken, was naar aanleiding van 
informatie van de politie. Aan de zijde van de 
Walikerstraat troffen agenten een gebro-
ken ruit aan, niet ingeslagen door brandweer 
of politie. Bovendien werd bij de brandhaard 
geen technisch mankement geconstateerd, 
waardoor de brand zou kunnen zijn ontstaan.

De brand werd zondagmorgen om vijf minu-
ten over zeven gemeld. In het gebouw 
heerste grote hitte en rookontwikkeling. 
Brandweerlieden kwamen toen ze arriveer-
den tot de ontdekking dat de brand al bijna 
was gedoofd. De sprinklerinstallatie boven 
het toneelgedeelte werkte volop. De brand-
weer bluste het vuur met vier stralen. Om 
één minuut over acht werd het sein ‘brand 
meester’ gegeven. De brandhaard werd 
gevonden in het theatergedeelte onder het 
balkon. De brand is vandaar in de richting van 
het podium en het toneelhuis getrokken. De 
inventaris van het theatergedeelte en de 

toneelinstallaties waren volledig verwoest. 
De schade werd voorzichtig geraamd op tien 
miljoen gulden.

De AC kopte op de voorpagina: ‘Theater de 
Flint volledig uitgebrand’. En binnenin: ‘Brand 
bespoedigt nieuwbouw de Flint niet’. En: 
Porringa: ‘Ik heb even gehuild’. In het nieuws-
bericht zegt ze: "Dit is het ergste wat een the-
aterdirecteur buiten zijn privéleven kan over-
komen. Zo’n bericht is verschrikkelijk, ik durf 
best te bekennen dat ik even heb gehuild.'

Vertegenwoordigers van het stadsbestuur 
waren snel ter plekke. De AC: ‘Tot de enkels 
in het water, een penetrante stank en een 
benauwde lucht voor lief nemend, inspecteren 
burgemeester Bert Schreuder en cultuurwet-
houder Fons Asselbergs wat over is van het 
theater. "Blijf niet te lang", wordt hen gead-
viseerd door een brandweerman. "Dit is het-
zelfde als een slof sigaretten roken."

Van buiten leek er weinig aan de hand. De 
AC: ‘De steenmassa die de Flint heet, lijkt een 
gewone, bijna  winterse zondagochtend te 
beleven. Alleen de brandweerauto’s zijn geen 
vaste parkeerders op het terrein.’ Binnen was 
de situatie geheel anders. ‘De pakweg vijfhon-
derd stoelen zijn half vergaan, van de bekle-
ding resteert slechts as. Alle ingrediënten 
lijken aanwezig voor een horrorvoorstelling, 
maar het is drama. Met heel even stemmige 

muzikale begeleiding op een half verkoolde 
Bösendorfervleugel’. 

Zaterdagavond waren duizenden duiven 
uit de Stadshal gereden (Porringa: ‘Gelukkig 
maar…’) en was er in het theater nog een 
voorstelling van Drie Zusters van Anton 
Tsjechov door Theater van het Oosten. Nadat 
omstreeks middernacht de attributen waren 
opgeruimd, waren technici van de Flint alweer 
bezig met de voorbereidingen van de familie 
opera Die Kluge, die de stichting Nederlandse 
Kamer Opera zondagmiddag in het theater 
zou geven. Daar waren ze ’s nachts om vijf 
over drie mee klaar, waarna alle deuren zoals 
gebruikelijk werden gesloten.

De brand was volgens Fons Asselbergs 
geen aanleiding de voorgestelde nieuw-
bouw van het theater aan de Stationsstraat 
te bespoedigen. "Er is besloten met man en 
macht te gaan werken om het theater zo snel 
mogelijk weer bedrijfsklaar te maken", aldus 
Asselbergs. "Het is ondenkbaar dat een stad 
als Amersfoort vier à vijf jaar zonder theater 
zit. Een andere keuze is er eenvoudig niet."

Het lopende theaterseizoen was voor 
wat betreft het culturele aanbod verloren. 
Theater De Lieve Vrouw zegde direct alle 
medewerking toe om voorstellingen op te 
vangen. Tonnie Porringa meldt dat de reac-
ties van andere theaters hartverwarmend 
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Er is veel gezegd en geschreven over de brand, die op de vroege zondagmorgen van 25 november 1990 uitbrak in de 
theaterzaal van de Flint. De Amersfoortse Courant begon het nieuwsbericht op de voorpagina met: ‘Een vermoedelijk 
aangestoken brand…" Een dader is echter nooit gevonden. "Jammer," zegt oud-toneelmeester Rob Bosch, "Dat nooit 
iemand zijn mond voorbij heeft gepraat."
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zijn. "Schouwburgen uit Utrecht, Zutphen en 
Harderwijk hebben opgebeld met de vraag 
of ze iets voor ons konden betekenen.  Bij 
voorbeeld door mensen die bij ons had-
den geboekt de voorstelling in een andere 
schouwburg te laten bijwonen."

Een dag later meldt de AC dat de Flint sinds 
dinsdag 27 november 1990 een noodbestuur 
heeft, bestaande uit Porringa en drie leden 
van de vaste beheerscommissie van de Flint, 
wethouder Asselbergs, Levobdirecteur Kees 
van Heest en oud-notaris Jan Prins. 

Maandagmiddag, een dag na de brand,  lukt 
het alweer om geplande examens van het 
gasinstituut VEG af te nemen in de Stadshal. 
Porringa: "Gelukkig blijkt de straat tus-
sen de Stadshal en het theater niet alleen 
geluidwerend, maar ook brandwerend te 
zijn." Toneelmeester Rob Bosch bleef vrolijk: 
"Morgenavond is hier alweer een grote voor-
stelling van kippen en konijnen in de Stadshal."

Op vrijdag 30 november meldt de AC: 
‘Personeel de Flint is niet uitgeblust’.  Door het 
rampenplan van de Flint wist iedere werkne-
mer direct wat hij of zij moest doen. Porringa 
prijst zich gelukkig met de stressbestendig-
heid van haar personeel. "Maar als je in een 
bedrijf als dit werkt, moet je dat ook wel zijn." 

Wethouder Fons Asselbergs zegt in 2017 dat 
de periode na de brand voor hem persoonlijk 
‘het Flintmoment’ is. Asselbergs: "De over-
winning van alle problemen rond de brand, 
samen met de eigenzinnige Porringa, die wel 
wist wat ze wilde en een enorme slagkracht 
had. Het was een heel dynamische periode. 
Toen betekende de Flint echt iets voor mij. Ik 
heb persoonlijk inspanningen geleverd, veel 

vergaderd, heel gepassioneerd bezig geweest 
met de club van de Flint en ook die van het 
stadhuis. Iedereen had het gevoel van: Actie!"

Jaren na de brand werd de Flint twee keer 
getroffen door wateroverlast. Een breuk in de 
waterleiding leidde op woensdag 1 septem-
ber 2010 tot een forse overstroming van een 
deel van het theater van de Flint. In de kelder 
en opslagplaats onder het podium stond meer 
dan twee meter water. 

Een ondergrondse waterleiding brak af van 
het theatergebouw aan de zijde van de 
Scheltussingel. Gedurende enkele uren kon 
water uit een zestien centimeter dikke buis 
bij de Flint naar binnen spuiten. Dat veroor-
zaakte een ravage. Als door een wonder 
werd de houten vloer van het hoofdpodium 
gevrijwaard van een overstroming, meldt 
AC-verslaggever Leo de Vries. Ook de op het 
podium staande concertvleugel kon worden 
gered voor het wassende water. Wel werden 
de eerste zes rijen stoelen in het theater nat 
en een deel van de vloerbedekking.

Directeur Pieter Erkelens was net op vakan-
tie in China. Programmeur Ank Marx bleef 
optimistisch over het doorgaan van het 
programma. "De zaak moet eerst worden 
leeggepompt en dan zal het moeten drogen. 
Gelukkig is de eerste voorstelling pas over 
twee weken. Dat zou genoeg moeten zijn."

Twee jaar later, op maandag 28 juli 2014, 
kampte de Flint weer met wateroverlast. Maar 
nu was de oorzaak een andere: een enorme 
hoosbui. Donkere wolken pakten zich samen 
boven de Flint, die juist een grote verbouwing 
ondergaat, tachtig bouwvakkers zijn aan het 
werk om de klus in de stille vakantieperiode te 

klaren. Directeur Harold Warmelink maakte de 
schade op: "De orkestbak is vol water gelopen. 
Het stucwerk in de foyer dat nog niet droog 
was, is aangetast. En we hebben schade aan 
de betonnen vloer, die nog moest uitharden." 
Maar ook hij blijft ondanks alles optimistisch 
en vrolijk: "Het enige voordeel van de regenbui 
is dat alle stof weg is."

Aan de buitenkant was er van de brand 
in het theater nauwelijks iets te zien. 
Brandweerwagens en naar buiten 
gegooid verbrand materiaal trokken de 
aandacht. Foto: Brand Overeem
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1990. Binnen was het een ravage. 
De vleugel was volkomen vernield. 
De stoelen waren onbruikbaar 
geworden. Nieuwsgierigen 
probeerden een glimp op te 
vangen van wat er binnen was te 
zien. De brand zorgde voor enorme 
overlast voor het personeel van 
de Flint. Tientallen voorstellingen 
moesten worden verzet of 
verplaatst. Foto’s: Brand Overeem
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2010. De beweegbare orkestbak en de opslagplaats 
onder het podium zijn net leeggepompt. Een breuk 
in de waterleiding van Vitens zorgde voor enorme 
wateroverlast in september. 

2014. De orkestbak en de toiletten stonden in juli 
weer onder water na een zware hoosbui. De pas 
gelegde, nieuwe betonnen vloer moest het ook 
ontgelden. Foto's: Saskia Berdenis van Berlekom
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De actievoerder    O    Willem Borra

De Flint 
staat niet 

meer in  
de weg

Hij was als docent keramiek verbonden aan De Hof, 
onderdeel van de Flint. Als actievoerder pleegde hij 

burgerlijke ongehoorzaamheid als protest tegen 
uitbreiding van dezelfde Flint. Uiteindelijk kwam het 

goed: hij beleefde zijn finest hour in de Stadshal en 
kreeg daar de Stadspenning van Amersfoort.  

En hij woont nog steeds heel dichtbij. "Maar  
de Flint staat niet meer in de weg…"

Willem Borra (Putten, 1953). Waarom stond die Flint dan 
in de weg? Willem was gewend te verhuizen. Zijn vader 
was lid van het korps van de rijkspolitie en om promotie 
te maken verhuisde het gezin Borra keer op keer. Put-
ten, Breda, Arnhem, Middelburg en Zwolle, dat waren 
de plaatsen waar de kleine Willem groot werd. In 1973 
kwam hij naar Amersfoort. Ook daar leefde hij een soort 
nomadenbestaan.

Hij begon met een kamer van 2 bij 3,5 meter op de 
Utrechtseweg en bewoonde achtereenvolgens de Roeland-
plaats, de Hendrik van Viandenstraat, ’t Vijver, de Grote 
Haag en de Drie Ringensteeg. En belandde uiteindelijk op 
het Dreyershofje. Op nummer 2, wat je misschien wel het 
mooiste huis van het in de jaren dertig aangelegde hofje 
kan noemen.

Als Willem zijn tuindeuren opendeed, dan kon hij zo vanuit 
zijn tuin een grasveldje oplopen om met zijn zoontje Lukas 
te gaan vliegeren. En dat pure speelgenot kwam in gevaar. 
Zijn ‘werkgever’ wilde juist daar begin jaren negentig een 
grote parkeergarage bouwen, omdat de vernieuwde Flint 
aan de kleine parkeerplaats aan de zuidzijde onvoldoende 
ruimte had. 

Willem werd boos en richtte de actiegroep Buurtbewoners 
omgeving Flint op, de BBOF. Zo’n dertig mensen uit de 
Walikerstraat, Teut, Coninckstraat en Pothstraat sloten 
zich aan. "We wilden de uitbreiding tegenhouden", kijkt 
Willem nu terug. "Het was niet ideaal avond aan avond 
zoveel mensen in auto’s de binnenstad in te jagen. Wij had-
den zoiets van: zet dat theater dicht bij het station neer!"

De leden van BBOF gingen de strijd aan met bestuurders 
en politici. "Maar er waren er te veel die het idee van een 
nieuwe Flint wilden doordouwen." BBOF vond dat er te 
veel en te lang werd gepraat. "Op een gegeven moment 
dacht ik: al dat gepraat, ik ben er helemaal klaar mee." 
Vanuit zijn huis volgde hij de ontwikkelingen op de voet. 
Voorbereidingen werden getroffen voor de bouw van een 
nieuwe toneeltoren.
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Dat inspireerde tot burgerlijke ongehoorzaamheid. Willem: 
"Voordat beton kon worden gestort, moest eerst het grond-
water worden weggepompt. Dat gebeurde met van die grote 
pijpen. Samen met een buurman, ik zal zijn naam niet noe-
men maar het was een echte autochtoon, klommen we over 
de containers en draaiden we de pijpen om. Het water werd 
daardoor direct weer teruggespoten in de bouwput…"

"Omdat het best lastig was om daar te komen besloten we via 
de andere kant het bouwterrein te verlaten. Toen sloeg mijn 
buurman wat door. Hij vond stenen en er sneuvelden enkele 
ramen. Dat ging mij te ver. We zijn ‘m snel gesmeerd door 
over de hekken te klimmen."

"Ach", stelt Willem nu vast, "het was gewoon een kwajon-
gensactie. We hadden echt het gevoel dat we iets moesten 
doen, we waren zó klaar met al dat praten. Maar alle plannen 
waren te groot voor ons. De ondersteuning was er van alle 
politieke partijen in de raad."

Terug naar de opening van de Flint in 1977. Daar verschenen 
Willem en zijn collega-docent Joop van der Poll als Fred 
Flintstone en zijn kleinere buurman Barney. "Van papier 
maché hadden we knotsen gemaakt. Daar moeten foto’s van 
zijn."
Willem werkte van 1976 tot 2000 als docent keramiek in de 
Hof. Hij maakte drie directeuren mee: Frans van Schaik, 
André Oudheusden en Arie Keijzer. Hij was dus docent 
én actievoerder tegen uitbreiding van de Flint. Een wat 

vreemde combinatie. Willem: "De Hof was toch een stukje 
apart. Architect Onno Greiner bedacht het open karakter 
van de Flint met straatjes, die bezoekers moesten verbinden. 
Maar in de eerste week draaide directeur Tonnie Porringa de 
verbindingsdeur naar de Hof op slot. We vonden dat ook niet 
zo erg, daardoor hadden we er een ruimte bij. De gang naar 
de deur gebruikten voor het geven van cursussen keramiek."

De uitbreiding van de Flint kon hij niet tegenhouden. Maar 
hij kwam toch weer in actie toen hij op tekeningen zag dat 
de helft van zijn tuin werd opgeofferd voor de bijna zeven 
miljoen gulden kostende parkeergarage voor 360 auto’s. "Ik 
ben naar de Stichting Centrale Woningzorg, de eigenaar van 
mijn woning aan het Dreyershofje, gegaan en heb gezegd: 
over mijn lijk! Ik geef mijn tuin niet op!" 

Willem was niet de enige die protesteerde. In totaal 425 
omwonenden tekenden protest aan en probeerden tot aan de 
Raad van State om de bouwplannen te stoppen. Daar werd 
het protest niet ontvankelijk verklaard omdat de advocaat 
was vergeten het griffierecht te betalen…

Later kreeg hij de kans te verhuizen naar een nieuwe woning 
aan de Cavaleriestraat. "Achteraf had ik alles gewoon moeten 
slikken. Die woning aan het Dreyershofje is nog steeds 
geweldig, zeker nu de kinderen de deur uit zijn."

Willem maakte van café Borra op de Hof een echt theater-
café. Beginnende Amersfoortse artiesten kregen bij hem een 
podium om op te treden en hun eerste ervaring op te doen. 
De huidige muziekscene van jonge talenten in Amersfoort 
is geboren in theatercafé Borra, dat later werd overgenomen 
en verder uitgebouwd door cultureel ondernemer Teun van 
Essen. Het heet nu Miles.

Aan Willems zwerftocht is voorlopig een einde gekomen. Hij 
woont nu in de Pothstraat. Op steenworp afstand van theater 
Flint. "Maar het staat nu niet meer in de weg", lacht hij. Zijn 
relatie met het theater is er een van een soort haat-liefdever-
houding. "Ik heb hier ooit gesolliciteerd voor de functie van 
programmeur. Persoonlijk vind ik het geen mooi theater. 
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Ik houd niet zo van het moderne, ik voel mij hier niet echt 
thuis. Ik houd meer van een knus, oud gebouw."

"Maar de Flint is voor Amersfoort prima zo, past bij de stad. 
Als je binnenkomt, heeft het theater de uitstraling van een 
casino. Je gaat echt uit. Dat bedoel ik niet negatief, integen-
deel. Het is alsof de rode loper voor je wordt uitgelegd. Maar 
juist dat kan voor sommige mensen ook een drempel zijn…"

Dat neemt niet weg dat Willem zijn finest hour beleefde  
in de Stadshal van de Flint. Hij hoeft niet na te denken:  
"20 januari 2000, de afsluiting van La Mama. Op 20 januari 
1999 hebben we het startschot gegeven in de theaterzaal 
met cabaret van Guido de Wijs en Antoine van Roemburg."  
La Mama was de grote stadsopera, die ter gelegenheid van de 
millenniumwisseling werd opgevoerd in alle wijken van de 
stad. De apotheose was de uitvoering op 31 december 1999  
op het Lieve Vrouwekerkhof.

Willem: "In september 1998 presenteerden Yvonne Sophie 
en ik onze plannen voor het eerst aan het stadsbestuur. 
Daarna hebben we een jaar lang met meer dan 1500 mensen 

gewerkt aan de verschillende uitvoeringen. We kregen van 
Corry van Amstel een kantoortje op Hof 25, waar ik later  
theatercafé Borra begon. Op het afsluitingsfeest waren meer 
dan duizend mensen!" Willem en Yvonne kregen bij die gele-
genheid de Stadspenning van Amersfoort uitgereikt.

We zitten in restaurant Trek. De voorstelling The Real Deal 
van de artiesten en percussionisten van Pergossa is net 
afgelopen. Er is livemuziek in de foyer. Het restaurant vult 
zich geheel met bezoekers die nog wat drinken en nagenie-
ten. Willem: "Dat is natuurlijk mooi zo, deze sfeer. Je loopt 
na de voorstelling vanzelf het restaurant binnen en er is 
livemuziek. En ik vind het ook goed dat directeur Harold 
Warmelink hier rondloopt. Echt, ik kan niet zeggen dat het 
echt ‘mijn Flint’ is, maar ik heb hier wel heel veel genoeglijke 
avondjes gehad."

Tijdens de opening van de 
Flint krijgt directeur Frans van 
Schaik van Kreatief Centrum de 
Hof bezoek van Fred Flintstone 
(Willem Borra) en zijn buurman 
Barney (Joop van der Poll).  
Foto: Jos Ruijssenaars
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Porringa spreekt in haar voorwoord van een 
lang verwachte comeback, met een gebouw 
dat ‘in zijn totaliteit allure uitstraalt.’ En 
wat minstens zo belangrijker is: "We prijzen 
ons gelukkig dat we voortaan alle produk-
ties, die in Nederland ten tonele worden 
gebracht, gastvrij kunnen onthalen.’

Het was niet vanzelfsprekend dat de Flint 
na de brand van 1990 zou worden her-
bouwd aan de Coninckstraat. De gemeente-
raad maakte eind jaren tachtig volop plan-
nen om het centrum richting het NS-station 
te verplaatsen. Wethouder van cultuur Fons 
Asselbergs hakte de knoop door. 

Terugkijkend vertelt hij: "Toen de brand in 
de Flint was, werd direct weer geroepen dat 
de plek waar het centrum stond niet goed 
was. En daar hadden ze gelijk in. Het publiek 
ging niet graag naar de Teut. Ik was bereid 
de Flint te verplaatsen naar de voormalige 
Brouwerstraat, maar er stond nog wel een 
Stadshal van meer dan tien miljoen. Ik heb 
gekeken naar investeerders, heb ook met 
Joop van den Ende gesproken, maar die had 
geen interesse."

"Porringa liet al weten dat als ze drie jaar uit 
beeld was, dat er niemand meer zou komen. 

Ik wilde de voorziening zo snel mogelijk heel 
maken, niet wachten tot sint-juttemis. De 
gemeenteraad was ook voor verplaatsing, 
maar wilde daarvoor geen geld uittrekken. 
Toen heb ik de knoop doorgehakt. Er werd 
wel weer geroepen: ‘Die stomme Asselbergs 
heeft geen visie’, maar die had ik wel. Ik 
was het eens met verplaatsen, maar er was 
geen geld. Dan houdt alles op."

Onno Greiner had in het geheim al een plan 
klaarliggen voor een nieuw theater met 800 
stoelen, ingefluisterd door Tonnie Porringa.    
Op 1 december 1992 werd begonnen met 
de herbouw van het theater, in 1993 met 
de bouw van de parkeergarage. 

De nieuwe theaterzaal kreeg 814 zitplaat-
sen: 379 in de zaal, 218 op het eerste 
en 169 op het tweede balkon. In de acht 
loges kunnen nog eens 48 mensen zitten. 
De nieuwe toneeltoren, een stalen karkas 
opgevuld met blokken kalksteen, werd 24 
meter hoog en 30 meter breed. Het speel-
vlak van het nieuwe theater werd uitge-
breid tot 15 meter breed en 19 meter diep, 
exclusief het achtertoneel. Op het nieuwe 
Flinttoneel kwamen 50 trekken, met de 
mogelijkheid er nog 18 te plaatsen. De 
orkestbak bood plaats aan ongeveer 70 

musici. Er kwamen 73 schminkplaatsen en 
drie ‘sterrenkleedkamers’.

De nieuwe Flint kreeg vier ruime foyers, die 
met uitzondering van de bovenste direct 
toegang geven tot zaal en balkons. De 
bovenfoyer is volgens de 1 procentsrege-
ling ingericht door kunstenaar Gijs Bakker. 
Pal naast het theater werd een nieuwe 
bovengrondse parkeergarage gebouwd, die 
plaats biedt aan 360 auto’s. Kosten: onge-
veer 5 miljoen gulden. Aan de zijde van de 
parkeergarage kwam een extra ingang.

De totale bouwsom bedroeg 18,5 miljoen 
gulden. De gemeente Amersfoort betaalde 
17 miljoen, de provincie 1 miljoen en van het 
Rijk kwam 0,5 miljoen gulden. Voor extra 
voorzieningen werd 1,6 miljoen gulden aan 
sponsorgeld binnengehaald. De negen hoofd-
sponsors waren Schuitema, Amersfoortse 
Verzekeringen, Bouwfonds Nederlandse 
Gemeenten, DHV Groep, PTT Telecom, Akzo 
Nobel, Anova Verzekeringen, Moret Ernst & 
Young en Unisys.

De theaterzaal kreeg een grote koepel van 
staal en goudkleurig glas. De koepel wordt 
’s avonds van onderuit verlicht. Aan de kant 
van de Coninckstraat kwam een hoge, glazen 
gevel die de foyer zichtbaar maakt. Daar waar 
bij de bouw van de Flint in 1977 beton en ste-
nen essentieel waren, is dat nu glas en staal.

Op 10 mei gaf cabaretier Herman Finkers 
de allereerste voorstelling in de nieuwe 
Flint, een show speciaal voor iedereen die 
bij de verbouwing van de Flint was betrok-
ken. Later waren er try-outs met optredens 
van Mini & Maxi, Brigitte Kaandorp en Het 
Nationale Toneel. 

1
9

9
4 Uitgaan wordt  

een feest! 
Dat staat op het programmaboekje voor het seizoen 1994-1995. De 
voorzijde toont de nieuwe theaterzaal met een extra balkon. Boven het 
voorwoord van Tonnie Porringa staat groot: ‘Welkom in de nieuwste 
schouwburg van Nederland’.
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Tonnie Porringa in haar voorwoord in de 
seizoensbrochure: ‘Een nieuwe toekomst 
voor de Flint ontvouwt zich. Achter een 
stormachtige periode wordt een punt gezet. 
De bouwhekken zijn weg. Het puin is van de 
stoep geveegd. De metselaars en timmerlie-
den zijn naar een ander project. Parkeren is 
weer mogelijk. De dekorwagens kunnen af 
en aan rijden.’

Toneelmeester Rob Bosch is blij en trots. 
In de Stad Amersfoort zegt hij: ‘De samen-
werking met Onno Greiner is heel goed 
geweest. Hij heeft naar mij geluisterd en ik 
naar hem. Dat is een redelijke zeldzaamheid 
in den lande, denk ik. Ik probeer techniek, 

architectuur en esthetica met elkaar te  
integreren, zodat het een zo prachtig moge-
lijk gebouw wordt. Dat is gebeurd. Ik ben dik 
tevreden."

Op 22 september 1994 wordt de nieuwe 
Flint geopend. De Flint zelf was die avond 
middelpunt, decor en hoofdrolspeler. Zo’n 
achthonderd genodigden verzamelden zich 
op de bovenste laag van de nieuwe par-
keergarage. Metersgrote Mondriaanachtige 
projecties waren op de toren zichtbaar. 
Door middel van een gongslag startte 
Jasperina de Jong het programma. Leden 
van Circle Percussion sloegen met kort en 
daverend slagwerk de Flint ‘open’ vanaf 

het dak van de nieuwe toneeltoren. De 
metershoge trom op de toneeltoren deed 
denken aan een volle maan. Daarna danste 
Angela Verdurmen een solo-duiveldans op 
de rand van het parkeerdek, met kleurpro-
jecties op de toneeltoren. Tot slot van het 
buitenprogramma verbonden laserstralen 
Flint, Stadshuis en Onze Lieve Vrouwetoren, 
symbolisch voor de verbondenheid van het 
theater met de gemeentelijke overheid en 
de Amersfoortse bevolking. Binnen was  
er een voorstelling van het Nederlands  
Dans Theater. 

De verbouwing in 1994 in volle gang. Op de volgende pagina’s een serie, die we aantroffen 
als dia’s in een van de vele met stof bedekte archiefdozen. Foto’s: Iepe Leeman
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Gouden koepel  
een markant  
herkenningspunt
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Sta je bovenop de tweede omloop van 
de Onze Lieve Vrouwetoren en kijk je 
naar het noorden, dan valt direct de 
goudkleurige koepel van Flint op. Een 
markant herkenningspunt. In 1994 
kwam ook de in het oog springende 
goudgele koepel op het dak. Zoals 
vaak zijn de meningen verdeeld over 
de koepel. 

Architect Martien van Goor is (natuurlijk) rond-
uit enthousiast over de wat hij noemt ‘uitver-
grote iglo’. Van Goor heeft er een verhaal bij: "De 
koepel symboliseert het omarmingsverhaal van 
Onno Greiner en het theater. "Dat vergt enige 
uitleg. Greiner ontdekt de speciale kracht van de 
vorm van zijn theater toen hij een oud theater 
in Leiden restaureerde. Een persfotograaf zette 
hem tijdens de bouw in de lege zaal. Greiner zag 
de foto de volgende dag in de krant. Hij leek op 
een reus van twee en een halve meter lang. 

"Die bijzondere perspectiefwerking greep hem. 
Hij ontdekte dat in de hoefijzervormige tekening 
van de zaal een ellips zat, die met zijn kromming 
op het toneel eindigde. In hoogte en breedte 
vond hij ellipsen en cirkels, de vide bleek de vorm 
van een ei te hebben. Door die vorm voelt het 
voor de artiest, als hij voor op het podium staan, 
alsof hij midden in de zaal staat. Hij wordt als het 
ware omarmd door de zaal. Dat omarmingsver-
haal keert terug in de koepel. Die is van verre te 
zien, vanaf de toren nu een herkenningspunt."

De koepel is een onmiskenbaar onderdeel van 
de skyline van Amersfoort geworden. De koepel 
bestaat uit 3.600 kilo staal met daarin kunst-
stofplaten van een soort plexiglas in de kleuren 
oranje, lichtgeel en donkergeel. De tinten ver-
springen in een soort mozaïek, met de bedoe-
ling dat spots onder de doorschijnende koepel ’s 
nachts een gouden gloed verspreiden, die tot ver 
in de omtrek is te zien.

De constructie is veertien meter in doorsnede en 
kwam in onderdelen naar Amersfoort toe. Daar 
werden die op 29 april 1994 in elkaar gezet en 
met behulp van een veertig meter hoge kraan-
mast op het dak geplaatst. 

De halve bol is pas later aan het oorspronkelijke 
ontwerp van de te herbouwen Flint toegevoegd. 
Het gemeentebestuur van Amersfoort trok er 
extra geld voor uit, zodat het nieuwe theater uit-
eindelijk achttien miljoen gulden kostte. 

De Amersfoortse Courant meldde: ‘Ook de politie 
was er als de kippen bij om auto’s van aannemers 
en andere betrokkenen van een bon te voorzien. 
De eerste theaterklanten van de Flint, die kaart-
jes kochten voor een voorstelling, werden ook 
niet ontzien."

In een ingezonden brief in dezelfde krant maakte 
een bewoner zijn mening duidelijk. Hij schreef: 
‘Ook al heeft de Flint een gouden bol, het is en 
blijft een oude snol'.

De Flint met de nieuwe koepel vanaf de toren gezien. 
Vanaf de plek waar Onno Greiner zijn eerste plannen 
bedacht voor zijn Speelstadje.  
Foto: Shody Careman
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De Koperen Kees is niet alleen de 
naam van een toneelvereniging 
in Huissen, het is ook een begrip 
in de theaterwereld. Het is het 
ijkpunt op het podium van waaruit 
alle decorbouwers werken. Het 
merkteken op de speelvloer is in 
bijna alle Nederlandse theaters 
te vinden en is vernoemd naar de 
bedenker, Kees van der Wilk.

De Koperen Kees bevindt zich op het 
kruispunt van de middellijn van het podium 
en de denkbeeldige lijn, die langs de 
achterzijde van de verplaatsbare stellages 
links en rechts van het podium kan worden 
getrokken. 

Koperen Kees is niet te verwarren met 
Koperen Ko. Dat is de bijnaam van de Duits-
Nederlandse straatartiest Johannes Willem 
Leiendecker die tegelijkertijd accordeon, 

trommel en bekkens bespeelde. Dat inspi-
reerde Wim Sonneveld tot zijn creatie van 
Nikkelen Nelis. 

Bij de opening van de nieuwe Flint in 1994 
richtten medewerkers het spotlicht op 
de Koperen Kees op het podium van het 
nieuwe theater. Alleen was de naam ver-
anderd in De Koperen Por, genoemd naar 
directeur Porringa. Onder het koperkleurige 
plaatje was een kleine, geheime koker ver-
stopt. In 2017 vroegen veel medewerkers 
wat er in de koker zit. 

Gebouwenbeheerder Klaas Spoelstra 
onthulde het mysterie. Hij schroefde de 
Koperen Por los en vond in de koker een 
negatievenfilm met allemaal portretten. 
Oud-directeur Tonnie Porringa wist meer: 
het zijn pasfoto’s van alle medewerkers, die 
in 1994 in dienst waren van de Flint. Wie de 
fotograaf is, herinnert zij zich niet meer. 

Oud-programmeur Freek van Mierlo: "Ik 
heb dit ideetje bedacht, als finale van de 
heropening in 1994, inclusief de naam De 
Koperen Por. Het was als verrassing op het 
eind van de openingsactiviteiten." 
 
De foto’s staan hiernaast afgedrukt. In de 
geheime koker zat ook een briefje met alle 
namen erop.Tonnie Porringa kreeg een 
ingelijste foto van de Koperen Por van het 
personeel met een envelopje met afdrukken 
van alle pasfoto’s. 

Overigens is Koperen Kees niet van koper 
maar van messing. Koperen Kees klinkt ech-
ter een stuk beter.

De  
club  
van  
de Por
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Gijs  
Bakker 
Foyer
Het was een bijzondere tijd voor 
industrieel ontwerper Gijs Bakker. 
In 1995 kreeg de oud-Amersfoorter 
eerst uit handen van prins Bernhard 
de Prins Bernhard Fonds Prijs en 
een week later werd de naar hem 
vernoemde foyer op de derde 
verdieping van de Flint geopend. 
De Gijs Bakker Foyer werd door 
burgemeester Annie Brouwer  
en de ontwerper zelf geopend.

De foyer met het prachtige uitzicht over de 
Amersfoortse binnenstad werd door Bakker 
vormgegeven in het kader van de 1-procents-
regeling Beeldende Kunst en staat officieel te 
boek als kunstopdracht. Hij plaatste de foyer 
in het teken van wat zijn handelsmerk was 
geworden: het doorschieten van toegepaste 
materialen met gaten. Die gaten vond je terug 
in de stalen panelen van de verrijdbare bar, in 
de gezandstraalde glazen plafondplaten en 
de wandbekleding. Zelfs de grote keramische 
bloemenvaas kreeg een gatenkraag. 

Gijs Bakker zelf wilde verdergaan. In de Stad 
Amersfoort: ‘Ik wilde iets doen met glas, spie-
gel en licht. Door de doorboring en de spiegel 
die erachter zit, krijgt het een onpeilbare diep-
tewerking. Van de bar wilde ik een soort boek 
maken dat je open en dicht kunt slaan. Bij 
sluiting van de bar vallen de bladen van de bar 

over het buffet heen en resteert uitsluitend 
een wandelelement.’

In de AC: ‘Het is nu eigenlijk niet meer dan een 
fragment dat aan weerszijden eindigt bij de 
trappenhuizen. Ook had ik graag de verlich-
ting van de trappenhuizen in mijn ontwerp 
meegenomen, maar daar wilde architect Onno 
Greiner niet aan.’ 

De foyer van de man die ook de meubels 
ontwierp voor theater De Lieve Vrouw, is 
niet meer. Tijdens de laatste verbouwing 
van de Flint in  2014 sneuvelde het kunst-
werk. Een kunstwerk mag niet worden ver-
anderd, schrijft het beeldrecht voor, maar 
mag wel worden ‘weggegooid’. En voor dat 
laatste koos directeur Harold Warmelink. Tot 
spijt van onder anderen architect Martien 
van Goor (‘het lijkt nu wel een aula van een 
uitvaartcentrum’) 

en oud-directeur Tonnie Porringa (‘vreselijk!’). 
Harold Warmelink: "De foyer werd nooit 
gebruikt. Jammer, want het is een van de 
mooiste plekjes van het gebouw met een 
geweldig uitzicht over de oude binnenstad. De 
luchtbehandeling was helaas slecht, het was 
er altijd benauwd. Ik wilde er een bruikbare 
ruimte van maken. Nu kunnen we op de foyer 
eronder mensen ontvangen, die later boven 
gaan dineren."

"Ik heb contact gezocht met kunstenaar Gijs 
Bakker. Hij wilde niet dat er iets werd veran-
derd. Plafond, behang en inrichting, samen 
was het één kunstwerk. Verkopen mocht ook 
niet. Vernietigen wel, wij zijn immers eigenaar. 
Er zat dus niets anders op."

Foto: Robert Jan Stokman
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Ik ben zo blij dat 
de Flint op deze 
plek is gebleven

De twee meldden zich als eerste Vrienden van Flint aan. 
Bij het bespreekbureau vertelden ze enthousiast dat ze 

een box vol met kaartjes, affiches, programmaboekjes en 
krantenartikelen van bijna veertig jaar Flint hadden… 

De bezoekers    O    Tineke en Hidde
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Tineke (1955, Eindhoven) en Hidde Terpstra (1952, 
Grijpskerk) wonen boven de Sint Jorisschool aan 
de Schimmelpenninckstraat en kijken vanuit hun 
woonkamer uit op het Eemhuis en Eemplein. Twee 
tieners uit de muziek- en cultuurrijke jaren zestig en 
zeventig van de vorige eeuw.

Psychiatrisch centrum Zon & Schild werd de bindende factor 
voor de twee. Tineke werkte op personeelszaken, Hidde 
kwam solliciteren. Tineke: "Het was behoorlijk gênant… Ik 
was gelijk verliefd. Toen hij wegging, heb ik hem helemaal 
nagekeken totdat hij de Utrechtseweg afging. " Hidde: "Tja. Ik 
vond haar ook wel een leuke meid." Tineke: "Dat heb je nog 
tegen je ouders gezegd."

Het vervolg laat zich raden. Het was 1975. Op 1 augustus begon 
Hidde als ambulant verpleegkundige op Zon & Schild, negen 
dagen later waren ze een setje. De Flint was in aanbouw toen 
Tineke huismoeder werd en in vier jaar tijd drie kinderen 
kreeg. "Ik had mijn handen vol…"

Tineke was bij de opening van de Flint. "Ik zat in een overleg 
in Kreatief Centrum de Hof en directeur Frans van Schaik 
deelde kaarten uit voor het openingsfeest. Ik herinner mij 
een groot orkest en dat Willeke Alberti zong. Koos Postema 
praatte alles aan elkaar. Het viel mij op dat er veel omwonen-
den bij de voorstelling waren, dat waren toch mensen van de 
kleine portemonnee. Die hadden anders nooit een theater van 
binnen gezien…"

Ze waren beiden groot liefhebber van het theater. In Grand 
zagen ze Herman van Veen in 1976. Toen de kinderen klein 
waren, was er weinig geld over voor theater, moest er een 
oppas worden geregeld of ging een van de twee alleen op 
pad. "Ook met de kinderen naar het poppenfestival in Park 
Randenbroek of het straatfestival in de binnenstad. In die tijd 
gingen we wat minder naar de Flint. Later gingen we wel 
met de kinderen naar Youp van ’t Hek en het Groot Niet te 
Vermijden Orkest."

Het theatervirus kregen ze van huis uit mee. Tineke: "Als 
tienjarig meisje ging ik bij een vriendinnetje spelen. Haar 
vader draaide liedjes van Toon Hermans. Mijn vriendinnetje 
vond dat niets, die wilde alleen spelen. Ik vond het geweldig en 
wilde alsmaar luisteren. Dat zat er toen al in."

Ze gaan vaak naar kleinkunst, musicals en cabaret. Pas nog 
waren ze bij Pulp Fiction en NUHR. Afgelopen zondag nog 
bij Paul de Munnik solo. "Als we op vakantie gaan, zoeken 
we altijd of er een theater in de buurt is. Zoals in Salzburg het 
Landestheater. Zaten we met zijn vieren in zo’n hokje apart. 
Theater is zo mooi…" Ze herinneren zich steeds meer voor-
stellingen die ze zagen in de Flint. En meestal is het bezoek 
gekoppeld aan een verhaaltje. "We waren bij Zondagskinderen 
van Johnny Kraaijkamp en Pieter Lutz op 20 november 1990. 
Kraaijkamp speelde een demente man. Enkele dagen later 
brandde het theater af. We grapten: dat zal hij toch niet heb-
ben gedaan…"

Al hun Flintherinneringen zijn bewaard in een box, een soort 
schatkist. Toen Tineke hoorde dat ze samen met Hidde zou 
worden geïnterviewd voor de Vriendenavond van de Flint en 
voor dit boek, stelde ze een schriftje samen met daarin zo veel 
mogelijk voorstellingen die ze hebben gezien in de Flint. We 
bladeren er doorheen en Tineke duikt af en toe een kaartje op 
uit de schatkist.

 "Kijk hier, verhuiskaarten van Kreatief Centrum de Hof van 
Hof 19 en Schoutensteeg 2 naar de Coninckstraat... Oh, een 
kaartje van BZN, dat is mijn guilty pleasure.. een foto van ons 
in de stadszaal, daar schaam ik mij een beetje voor…"
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Tineke is groot fan van Herman van Veen. "Ik heb heel veel 
respect voor die man. Wat hij allemaal doet voor Unicef en zijn 
stichting Herman van Veen Arts Center Fonds. Hij helpt jonge 
artiesten. Ik heb hem voor het eerst gezien in het Grand Théâtre 
en later in 2001, 2007, 2011 en 2015 in de Flint. Een geweldig 
mens met een mooie stem en oog voor de wereld, die jonge men-
sen een kans geeft. Hier een foto waar ik samen met Herman 
op sta. Ik houd er niet van artiesten lastig te vallen. Maar Hidde 
vroeg het en Herman sloeg zijn arm om mij heen. Nee, die foto 
mag niet in het boek, die is echt voor mij alleen…"

Hiddes favoriet is Maarten van Roozendaal. "Hij is zanger, lied-
jesschrijver en cabaretier. Mijn grote held. Ik heb hem gezien 
in de St. Aegtenkapel, een bijzondere locatie voor kleinschalige 
optredens. Ik was er ook bij in 2013 toen Maarten van Roozen-
daal in de Flint optrad. Hij was toen al zo broos en overleed 
enkele maanden later. Toen ik hem zag in de Kamers in Nieuw-
land sprak ik hem in de pauze. Toen had hij al geen zin meer in 
optreden…"

"Flint is ons favoriete theater. Ook omdat we altijd fijn worden 
opgevangen. Het voelt steeds weer als een warm bad. Zeker na 
de laatste verbouwing. Het is ruimer, mooier. Het is nu echt een 
avondje uit, heerlijk om naartoe te gaan. In het oude theater was 
alles recht, nu zijn er meer stoelen. En een mooie koepel. Het is 
echt een cadeau die nieuwe Flint."

"Porringa zag je niet zo veel. Harold is een bijzondere gastheer, 
Het is heel leuk als je gedag wordt gezegd door de directeur. 
En na afloop blijf je vanzelf hangen. Laatst speelde een Amers-
foortse band, Cortez. We zijn nog lang blijven luisteren."

Ze waren de eerste Vrienden van de Flint. Tineke: "We lazen 
erover en zijn direct naar de Flint gegaan. Daar hoorden we dat 
het nog niet zover was dat je al kon inschrijven, maar ik wilde 
vast betalen. En dus zijn we de eerste Vrienden." De nieuwe 
brochure wordt binnenkort gelanceerd. Tineke: "Dan gaan we 
gelijk een lijstje maken. Een van de dingen die we echt willen 
zien en een van de twijfelaars. Voor die laatste kunnen we altijd 
nog gedurende het seizoen kaartjes kopen. Wat we echt willen 
zien is Herman van Veen, Vreemde Kostgangers, NUHR, Kom-

mill Foo, Hans Dorrestein. We twijfelen nog aan Antology Beat-
les en de Pink Floyd-coverband. De rest van het programma is 
ons nog niet bekend…"

Ze vinden het lastig om hun mooiste moment in het theater te 
noemen. Hidde: "Die vraag had ik al verwacht, maar ik vind het 
moeilijk. Ik heb Leonard Cohen gezien in Ziggo Dome en dat 
was echt kippenvel! Zo’n moment heb ik in de Flint niet gehad. 
Misschien de Vlaamse cabaret- en folkgroep De Nieuwe Snaar." 
Tineke: "De oude Mini & Maxi misschien?" 

We praten over Cohen in Ziggo Dome, Ernst Jansz en CCC 
Incorporated in het Beauforthuis. Over Richard Thompson, 
Fairport Convention en Sandy Denny. We blijken veel muziek te 
delen samen. Maar langzamerhand komen er toch weer mooie 
momenten in de Flint naar boven. "Kees Torn, die taalvirtuoos. 
Hij zei: als mollen mollen mollen mollen mollen mollen." En: 
"Diederik van Vleuten speelde helemaal alleen drie program-
ma’s. Als je het over iemand raken hebt…" En: "Mijn nachten 
met Churchill. Het was doodstil, er werd geen kick gegeven. 
Zelfs geen kuchje.." 

Tineke: "Ik ben zo blij dat de Flint op deze plek is gebleven. Bij 
het Eemplein zou een ramp zijn met die rotonde en het parke-
ren. De parkeergelegenheid is nu ideaal, gemakkelijk te berei-
ken vanaf de Stadsring. Toen ik hier voor de eerste keer de trein 
uit stapte voelde ik direct: dit is mijn stadje… Hidde: "Tja, dat is 
niet zo gek als je uit Eindhoven komt…"

Waarna hij plotseling zegt: "Harold Warmelink moet gewoon de 
leegstaande Elleboogkerk bij Flint trekken. En er dan een mooi 
cultuurcentrum bij maken voor een nog bredere programme-
ring." Een verrassende zijstap.
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Uit die brief: ’t Had een mooie jubileum-
avond kunnen zijn. Het zou tevens een 
fraaie start van het seizoen zijn geweest: 
‘Schakels’ van Herman Heijermans met 
John Kraaijkamp in een bejubelde hoofdrol 
als Pancras Duif.  Met als achterliggende 
gedachte: Misschien voor het laatst ten 
overstaan van Amersfoorts publiek.

Op papier was alles geregeld. Champagne 
voor de 780 aanwezigen bij binnenkomst. In 
de pauze koffie met een punt gebak. Hapjes 
na afloop. Tussen de bedrijven door muziek. 
Geen groots feest (dat gebeurt in 2002), 
wel een avond met een feestelijk cachet.  
De griep besliste anders. Zonder Pancras 
Duif is er geen ‘Schakels’. Dus werd 1 okto-
ber een dag van afbellen. Jammer, maar 
helaas. Ook dat hoort bij theater.’

Programmeur Freek van Mierlo in de 
Amersfoortse Courant: "We hadden er echt 
iets bijzonders van willen maken. Zo hadden 
we honderd mensen  die de afgelopen twin-
tig jaar een belangrijke rol hebben gespeeld 
bij de ontwikkeling van het theater uitgeno-
digd. Alle ingrediënten voor een geslaagde 
verjaardag  waren voorhanden. Maar als de 
hoofdrolspeler uitvalt, kan de voorstelling 
niet worden gespeeld. Triest natuurlijk, maar 
je doet er niets aan." De medewerkers van de 
Flint zetten daarop de normale procedure bij 
een afgelasting in werking, maar stuitten op 

tal van extra problemen. De bloemen bijvoor-
beeld die waren besteld om het theater op 
te fleuren, de accordeonisten die in de pauze 
zouden optreden en tal van andere onver-
wachte zaken. Vrijwel alles lukte. Alleen de 
slagroomtaarten met in marsepein ‘De Flint 
20 jaar’ erop… 

In allerijl werden oproepkrachten opgetrom-
meld om de taarten in dozen te verpakken en 
vervolgens bij verzorgingstehuizen en omwo-
nenden af te leveren. De onverwachte actie 
bleek een schot in de roos. Lau Ham, één van 
de bewoners die elders in dit boek uitgebreid 
aan het woord komt, liet de verslaggever van 
de krant weten: "Oh lekker, mijn avond kan niet 

meer stuk. Lekker bakkie koffie, stukkie taart en 
voetbal op tv. Wat wil een mens nog meer?"

De Flint vierde wel een eigen feestje: Vijf teil-
tjes met water en een potje blauwe verf. Die 
teiltjes waren voor de vijf medewerkers, die 
vanaf het begin van de Flint in dienst waren: 
Ingrid Tieland, Jan de Vries, Rob Bosch, Ben 
Schraverus en natuurlijk Tonnie Porringa. Zij 
mochten in de blauwe verf gaan staan en hun 
voetafdruk plaatsen op een later ingelijste 
Walk of Fame. De lijst hangt nog steeds in de 
personeelskantine van Flint.

1
9

7
7 Flint 20 jaar feestje afgelast

De Flint 20 jaar oud. Dat zou gevierd worden met een ‘bescheiden’ feestje aan het begin van het seizoen 1997-1998.  
‘Zou’, want het feest ging niet door. Boven een brief van Tonnie Porringa aan burgemeester Annie Brouwer-Korf stond:  
‘In de Flint gebeurt altijd iets bijzonders!’
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Links: Karin klein Wassink brengt taart rond. Het feest gaat niet 
door. Foto: Ronald Kersten

Vijf teiltjes en een pot blauwe verf. De werknemers van de Flint 
vierden wel een klein feestje. De voetafdrukken van vijf mensen 
die er al 20 jaar werken, werden vereeuwigd en hangen nog 
steeds in de lunchruimte. Foto’s: Marco Hofsté en Flint
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Tot zover de wat droge feiten. 1997 was 
ook een goed jaar voor het theater met 
onverwacht veel belangstelling voor artis-
tieke producties zoals Sacre du Printemps 
van Scapino Ballet, Trojaanse Vrouwen 
door het Zuidelijk Toneel, Regina Mater van 
Compania Vicente Saez en Don Giovanni 
door Music Theatre Londen. Twee debu-
tanten, Jeroen van Moerdijk en Jaap Mulder, 
speelden voor een uitverkochte zaal op het 
Stadshalpodium.

1998 zou een heel ander jaar worden. 
Tijdens de aandeelhoudersvergadering 
van 23 juni ligt een begroting voor het sei-
zoen 1998-1999 op tafel. De vergadering 
vindt deze onvoldoende onderbouwd en 
weigert goedkeuring te verlenen. De Raad 
van Commissarissen wordt om opheldering 
gevraagd.

Een dag later stuurt de gemeente (burge-
meester Annie Brouwer en wethouder van 
cultuur en financiën Tom de Man) een brief 
per fax en post naar de Flint met de mede-
deling dat ‘de begroting onvoldoende voor-
ziet in het door ons verlangde inzicht’.  Het 
gemeentebestuur wil inzicht in de opbreng-
sten van de culturele programmering en de 
commerciële activiteiten. 

Op 18 juli meldt de Amersfoortse 
Courant: ‘Begroting de Flint afgekeurd’. En: 
‘Amersfoort weigert de begroting goed te 
keuren, de enige aandeelhouder wantrouwt 
de financiering van het komend theatersei-
zoen. Directeur Porringa mag de komende 
vijf maanden geen beslissingen op eigen 
houtje nemen. Ze heeft een interim-mana-
ger naast zich gekregen en gaat al per 1 
januari 1999 met de vut, één jaar eerder 
dan gepland.’

Het gemeentebestuur is boos op de krant. 
De begroting is niet afgekeurd, maar nog 
niet goedgekeurd, het theaterseizoen staat 
niet onder druk en aan het functioneren 
van de Raad van Commissarissen wordt niet 
getwijfeld, zoals de krant doet vermoeden. 

Op maandag 27 juli krijgen Brouwer en 
De Man antwoord op de vragen aan de 
Flintdirectie. De stijging van de kosten van 
het culturele aanbod is veroorzaakt door de
uitbreiding van het aantal culturele voor-
stellingen van 170 naar 183. Voorts is er 
nog een risico omtrent de commerciële acti-
viteiten van rond de ton. De stukken worden 
besproken in het college op 18 augustus en 
daarna in de aandeelhoudersvergadering 
met de directie van de Flint en de RvC. En er 

wordt alsnog ingestemd met de begroting.
Maar het kwaad is geschied. De ruzie over de 
programmering tussen enerzijds de culturele 
kant en anderzijds de commerciële, heeft 
de arbeidsverhoudingen danig verstoord. 
Financiële medewerkers meldden zich ziek 
en Porringa besluit op te stappen. Zeker 
nadat een brief circuleerde onder het perso-
neel met de bedoeling handtekeningen te 
verzamelen om het vertrouwen in Porringa 
op te zeggen. De brief belandt bij de RvC met 
handtekeningen van het merendeel van de 
medewerkers.

Een interim-manager wordt benoemd. En 
het duurt niet lang of Amersfoort krijgt het 
verzoek om hulp bij het bezweren van een 
dreigende financiële crisis. Ook al gaat de 
nieuwe begroting uit van een positief saldo 
van 60.000 gulden, te weinig om de ver-
wachte crisiskosten van 250.000 gulden op 
te vangen.

Jippe Hoekstra, voorzitter van de Raad van 
Commissarissen, schrijft een lange inge-
zonden brief aan de krant over ‘Zin en onzin 
over de Flint’. Hij maakt duidelijk dat de ver-
zelfstandiging van de Flint niets te maken 
heeft met de ontstane situatie. Er zijn geen 
grenzen overschreden en er is een sluitende 

Opstand in zelfstandige Flint
Sinds 1 januari 1997 heet de Flint officieel Theater en Congrescentrum De Flint nv. In de raad van november 1996 
werd besloten tot verzelfstandiging van de Flint, tot dan een ‘vakdienst’ binnen de gemeente Amersfoort. De Flint 
telde op dat moment 21 medewerkers. Op 13 maart 1997 kwam de nieuwe Raad van Commissarissen onder leiding 
van voorzitter Jippe Hoekstra, lid van Gedeputeerde Staten van Utrecht, voor het eerst bijeen. Op 19 juni van 
hetzelfde jaar kwam de Algemene Vergadering van aandeelhouders bijeen, waarin de wethouder van financiën de 
gemeente Amersfoort vertegenwoordigt.

1
9

9
8



139

begroting. Extra kosten hebben te maken 
met personeelskwesties. De RvC ging zich 
bezighouden met de kwestie toen bleek 
dat de financiële medewerkers, inclusief de 
adjunct, zich ziek meldden en dat een groot 
deel van het personeel het vertrouwen in 
de directeur opzegde.

‘Ondanks het feit dat de directeur verwe-
ten kon worden dat zij bij tijd en wijle op 
autoritaire wijze leiding gaf aan mensen 
in de organisatie, was de RvC van mening 
dat de directeur met zo’n staat van dienst, 
met veel respect voor haar cultureel beleid, 
in haar functie te handhaven was. Een 
interim-manager werd aangetrokken om de 
adjunct-directeur te vervangen.’

Bij haar afscheid zei burgemeester Annie 
Brouwer tegen Porringa: "Streven naar 
kwaliteit kan uiteraard botsen met andere 
belangen en meningen. ‘Mensen met kwa-
liteit mogen ook lastig zijn’, heb je wel eens 
gezegd. Dat heeft bij je eigen medewer-
kers, je eigen mensen, een tegenbeweging 
op gang gebracht. Een tegenbeweging, 
waarvan niet iedereen de consequenties 
heeft overzien en velen inmiddels spijt 
hebben. En waarvan het Flintpubliek  
niets begreep…"

In 2000 werd duidelijk wat de directiecrisis 
in de Flint heeft gekost. In totaal werd in 
enkele jaren 1,3 miljoen gulden afgeschre-
ven voor kosten van interim-management, 
inhuur van ander extra personeel, wacht-
geldverplichtingen en de afkoopsom van 
de vertrokken directeur. Een leuke start 
voor de nieuwe directeur…

In de jaren van de opstand: Megagames in de Stadshal in 
1998 en een jaar later een stadsdebat onder leiding van  
Koos Postema. Foto’s: Ronald Kersten
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Tonnie Porringa nam op 16 decem-
ber 1998 afscheid van ‘haar’ Flint. 
Ze kreeg lof toegezwaaid van 
de architecten Onno Greiner en 
Martien van Goor en ook van burge-
meester Annie Brouwer. 

Daarbij haalde de laatste, net als Porringa 
geboren Groningse Shakespeare aan: ‘Een 
goede wijn behoeft geen krans, een goed 
toneelstuk geen epiloog.’ Letty Kosterman 
presenteerde de avond, Armando en Cherry 
Duyns traden op.  De Amersfoortse Courant 
liet verschillende mensen aan het woord 
over het afscheid van Porringa.

O Gert van Reenen, horeca-exploitant: 
"Natuurlijk, ze had haar nukken, ze had de 
bokkenpruik wel eens op, maar als je dat 
wist was er niets aan de hand."

O Wim Smink, tien jaar naaste mede-
werker: "Ik heb  geen zin om in het verleden 
van Porringa te duiken, te meer omdat ze de 
stad uitgaat. Voor het overige doe ik er het 
zwijgen toe."

O Tom de Man, wethouder cultuur: "In 
de belangbehartiging van de Flint vond ik 
haar onnavolgbaar. Dat heeft ze al die jaren 
gedaan zonder te versagen."

O Leo Schalkwijk, rechterhand van 
directeur Peter Reurslag: "Het is moeilijk 
voor mij een eerlijke terugblik te geven op 

mijn samenwerking met Porringa. Er zijn in 
het verleden dingen gebeurd waarover ik 
maar beter kan zwijgen."

O Jan Knopper, directeur van de 
Nederlandse Vereniging voor Schouwburg- 
en Concertgebouwdirecties: "In de dertig 
jaar dat ik Tonnie ken, ben ik alleen maar 
meer op haar gesteld geraakt. Een lastig 
mens, maar ook een leuk mens. Tonnie 
slikte niets voor zoete koek. Wellicht had 
haar assertieve gedrag ook iets te maken 
met het feit dat zij de eerste vrouw 
was die toetrad tot de mannenclub van 
schouwburgdirecteuren."

O André Oudheusden, voormalig 
directeur Kreatief Centrum de Hof: "Ik vind 
de manier waarop Porringa afscheid moet 
nemen heel naar. Het is bekend dat wij 
nooit vrienden zijn geweest en regelmatig 
met elkaar in de clinch lagen. Voor de Flint 
was ze dag en nacht in touw, maar de buren 
vergat ze. Wat dat betreft was het iemand 
die met oogkleppen op liep. Dat was het 
probleem met haar. Maar voor de Flint heeft 
ze uitstekend werk gedaan."

O Jippe Hoekstra, voorzitter van de 
Raad van Commissarissen van de Flint: 
"Tonnie had heel sterk van: ‘De Flint dat 
ben ik’. Ik ken haar al heel lang als een heel 
goede ambassadrice. Altijd aanwezig op de 
juiste plekken, altijd vol vuur en vlam als het 
om haar theater ging. Ze had opvattingen 

waaraan je je geest kon scherpen. Ik ben 
zeer op haar gesteld geraakt."

O Fons Asselbergs, wethouder van 
cultuur begin jaren negentig: "De stad van 
de Flint was na de brand overgeleverd aan 
de bestuurlijke besluitvorming rond de ver-
plaatsing van de Flint. En het was wach-
ten op geld van de verzekering. Dat heeft 
geloof ik drie en een half jaar geduurd. Dat 
is voor een directoraat natuurlijk niet de 
beste tijd, het vergt veel van het personeel, 
maar Porringa heeft dat heel straight en 
eerlijk gedaan. De recente moeilijkheden 
konden wel eens de naweeën van de brand 
zijn geweest. 
Als iemand karakter heeft dan heeft dat 
ook nadelen. Kwaliteit doet pijn, zeg ik wel 
eens."

O Tot slot architect Onno Greiner in Vrij 
Nederland in 1994: ‘Tonnie Porringa is een 
ideale opdrachtgever. Ze is in elk detail geïn-
teresseerd. Lastig, maar dat ben ik ook. We 
hebben voortdurend gekeken: kunnen we 
van dit theatertje iets groters maken? Dit is 
het resultaat.’

Het einde van de twintigste eeuw was 
een rumoerige tijd voor de Flint. De nieuwe 
directeur heette Pieter Erkelens. 

‘...een goed toneelstuk  
behoeft geen epiloog’
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Het afscheid van directeur Tonnie Porringa. Ze staat op de 
foto met burgemeester Annie Brouwer en daarnaast met 
Armando. Onder twee directeur van Kreatief Centrum de 
Hof met hun partners André Oudheusden (links) en Frans 
van Schaik. Foto’s: Conny Meslier
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Foto: Hans Geerlings
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Nieuwe  
blauwe theater 

lente luchten

Het Droomtheater aan het Water. Dat was de droom van 
Pieter Erkelens. Amersfoort was er volgens hem klaar voor. 
Dat zei hij in 2005. Bij zijn afscheid begin 2011 zei hij het 

nog eens: "De stad is rijp voor ’n supertheater."

De directeur    O    Pieter Erkelens
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Pieter Erkelens (1948, Eindhoven) dacht groot en hield 
ervan buiten de begane paden te treden, controversiële 
dingen te doen of te organiseren. Amersfoorters zullen 
hem altijd herinneren als de man die de omstreden Johan 
Heesters terug naar zijn geboorteplaats haalde. Twee 
keer zelfs. Eerst in 2008 en nogmaals bij zijn afscheid in 
2011. Maar ook van de manifestatie Hart onder de Riem, 
opgezet uit solidariteit met Armando nadat in 2007 het 
Armandomuseum werd getroffen door een zware brand.

Hij volgde in Amersfoort de Academie voor Beeldende 
Vorming. Bij zijn aanstelling als directeur van de Flint was 
hij ook directeur van Mobile Arts en De Parade. Hij volgde in 
1999 Tonnie Porringa op. In zijn eerste interview als directeur 
van de Flint zei hij in de Amersfoortse Courant: "Het tijdperk 
Porringa is voorbij, het tijdperk Erkelens breekt aan." Maar 
het tijdperk Porringa bleef nog lang de begroting van de Flint 
bepalen. Daarvoor was de erfenis te hachelijk. "Een gespreid 
bedje zou bij mij niet passen, er moet wel een uitdaging zijn."

Erkelens wilde dat de Flint zich ging onderscheiden, spraak-
makender werd. In zes jaar tijd vormde hij De Meervaart om 
van buurtcentrum tot het derde theater van Amsterdam. 
Erkelens: "Amersfoort wil spraakmakend zijn in Midden-
Nederland. Bij 95 procent van de theaters in Nederland is de 
programmering hetzelfde. Dat kan ook moeilijk anders, maar 
ik denk dat er in de marge mogelijkheden voor verrassingen 
liggen." In de programmering van de Flint constateerde hij 
een oververtegenwoordiging van klassiek repertoiretoneel  

en moderne dans. Hij miste diverse dansvormen, de meer 
toegankelijke vormen van avant-gardistisch theater en 
diverse uitingen van popmuziek en swing (‘jazz klinkt zo 
oubollig’).

Erkelens wil ook het stedelijke isolement van de Flint door-
breken. "In de stedelijke cultuur staat de Flint vrij eenzaam. 
Het heeft geen relatie met Theater De Lieve Vrouw, noch 
met de musea. Ik wil werken aan een gestructureerd overleg 
tussen de culturele instellingen. Niet zeggen: ja, maar dat 
kan niet. Als je echt iets wilt, dan komt het er ook."

Vijf jaar later constateert hij in een interview met Robin 
Bruinsma van de Amersfoortse Courant tevreden: "De Flint 
is geen bastion meer." In hetzelfde artikel meldt hij dat de 
Flint de magische grens van 100.000 bezoekers heeft door-
broken. Er werden in het seizoen 2002-2003 in totaal 105.000 
kaartjes verkocht. De bezettingsgraad was 80 procent. "Lan-
delijk ligt dat gemiddelde op 52 procent," aldus Erkelens.

Hij roemt de samenwerking met De Lieve Vrouw en jonge-
rengroeperingen als Per Expressie en d*Amor en met het 
festival ETCETERA. "Er zijn muren geslecht in Amersfoort, 
er wordt goed samengewerkt en naar elkaar geluisterd, het 
klimaat is aanmerkelijk verbeterd." Het duurt niet lang of 
De Lieve Flint wordt gestart, een samenwerking tussen Flint 
en De Lieve Vrouw.  In 2004 introduceert hij de specials in 
de Flint. Het hoort bij zijn ideaal de Flint onderscheidend te 
laten zijn. In het seizoen 2003-2004 kreeg het publiek daar 
een voorproefje van met voorstellingen van onder meer 
MOMIX, Derevo en Swamp Circus. En er volgden heel veel 
specials in de jaren daarna.

In hetzelfde jaar lanceert hij plannen voor een Eemtheater, 
een theater met drie zalen in het Eemkwartier. Erkelens 
denkt 250.000 bezoekers te kunnen trekken. "Het kost mij 
nu al moeite Acda & De Munnik of André van Duijn naar 
Amersfoort te halen. De musical 42nd Street krijg ik niet en 
ook K3 treedt niet bij ons op, omdat er minstens 1.500 bezoe-
kers in de zaal moeten zitten," zegt hij tegen verslaggever 
Robin Bruinsma van de AC.

D
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Een jaar later volgt ‘Droomtheater aan het Water’. In een door 
Adri Colpaart prachtig vormgegeven boek vertelt Erkelens 
over zijn droom. Het nieuwe Droomtheater moet bestaan uit 
een grote zaal met 1.200 stoelen (of meer), een zaal met 800  
tribuneplaatsen (om te bouwen naar 1.500 staanplaatsen) en 
een zaal met een capaciteit van 400 bezoekers. 

Dat betekent niet dat hij in de Flint achterover zit. Het aantal 
voorstellingen gaat hij stabiliseren op 200 tot 250, maar hij 
wil investeren in nieuwe technieken, waaronder een automa-
tische trekkenwand. En hij wil de foyers een warmer uitstra-
ling geven.

Wat zijn droomtheater betreft krijgt Erkelens steun uit 
verschillende hoeken. De Amersfoortse bouwer Martin van 
Hoogevest is een groot voorstander. In de AC: "De betrok-
ken partijen moeten zich niet laten tegenhouden door de 
financiën. De reactie ‘er is geen geld, dus we gaan er niet over 
praten’, moeten we vermijden. Amersfoort moet het lef, elan 
en de visie hebben om te zeggen dat het nu moet gebeuren. 
Een nieuw gebouw voor de Flint, het liefst met spectacu-
laire architectuur, kan het gezicht van Amersfoort voor de 
komende vijftig jaar bepalen." 

Het Eemplein komt er, met het Eemhuis maar zonder het 
Droomtheater aan het Water, dat blijft een fata morgana. 
Erkelens knapt daarna ‘zijn eigen Flint’ op en zorgt ervoor 
dat de Stadshal een Stadszaal wordt, waar ook voorstellingen 
tot 500 mensen kunnen staan. Hij zorgt voor een inklapbare, 
verrijdbare tribune van 180 plaatsen. Maar bij zijn afscheid 
kon hij het niet laten weer te pleiten voor een ‘supertheater’ 

voor grote voorstellingen. Zijn afscheid was groots. Een soort 
special in kwadraat. Gezeten in een van de loges van de 
theaterzaal met een grote bos witte rozen en een koeler met 
champagne onderging hij alle optredens en loftuitingen. Het 
afscheid in de Flint was groots door de enorme opkomst van 
vrienden en theaterrelaties en het optredens van Armando 
en Cherry Duins, De Stille Fanfare, Niki Romijn en Jeroen 
en Lucas van Merwijk. Shockerend door het gastoptreden 
van zijn vriend Johan Heesters en ook over de top door de 
overdreven verheerlijking van de Flintdirecteur zelf. Maar 
voor alles was het een bijzonder afscheid, een theaterstuk.

De flamboyante Pieter Erkelens hield van theater zoals 
hij van zijn Van Bommelschoenen, Theobrillen en Society 
Shoppakken hield. Zijn personeel en vrienden verrasten 
hem met een glossy met de naam Pieter. In het blad kwa-
men alle eigenschappen van Pieter aan bod. Zijn poëtische 
voorwoorden in de seizoenbrochures, zijn dromen en  
visionaire ideeën en zijn uitspraken (‘het is een briljant  
idee, maar we doen het toch anders’). 

Over het waarom van zijn afscheid zei hij tegen verslaggever 
Jeroen de Valk van AD Amersfoortse Courant in 2011: "Het 
theater moest gaan bezuinigen, snijden, veranderen. Ik dacht: 
zoiets duurt een jaar of drie en daarna heb ik nog eens drie 
jaar nodig om de zaak weer op te bouwen. Tegen die tijd loop 
ik tegen de zeventig, wil ik dat allemaal? Kan ik niet beter de 
hartaanval of de hersenbloeding voor zijn? Het was bij de Flint 
één groot feest, maar ook op een feest moet je weten wanneer 
je tijd is gekomen. Ik wilde voorkomen dat de mensen zouden 
zeggen: ‘Hè, hè, eindelijk is die ouwe met pensioen’."

"Een briljant idee, maar we 
doen het toch anders"
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Dat pensioen van Erkelens duurde helaas niet lang. De man 
die de Flint kleurrijker en gevarieerder qua sfeer, beleid en 
programmering maakte, overleed op 12 juli 2013 aan een 
hartstilstand. Zijn uitvaartdienst in de St. Aegtenkapel 
werd live uitgezonden in de Flint. Tijdens de dienst vertelde 
burgemeester Albertine van Vliet, die Erkelens als vriend 
beschouwde,  geëmotioneerd over het ‘roséoverleg’ dat zij met 
hem had in de aanloop naar de vieringen van Amersfoort 750 
jaar. Het feestprogramma was toen in geen betere handen 
dan bij Erkelens, stelde zij vast. Erkelens werd begraven in 
Normandië, waar hij een huisje had. 

Pieter Erkelens was elf jaar en elf maanden directeur van 
de Flint. In die tijd werden er ruim 2.100 voorstellingen 
gegeven, waren er ruim 1.400 verhuringen en werden bijna 
1,3 miljoen kaartjes verkocht. In de brochure van seizoen 
2010-2011 schreef hij: ‘Ergens dit seizoen vertrek ik / ga ik u 
missen / theater zit zo in mijn  botten en bloed / mijn eigen 
keuze / nieuwe blauwe theater lente luchten / blijft u van de 
Flint houden / dan houd ik eeuwig van u / bedankt!’

Pieter Erkelens wil zijn 
droomtheater aan het water. 
Daarvoor wil hij zelfs in het 
water poseren.  
Foto: Conny Meslier
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De foyer van de Flint hangt vol 
met 100 vlaggen, gemaakt voor 
de manifestatie Hart onder de 
riem naar aanleiding van het 
afbranden van het Armando 
Museum in 2007. Pieter in AD AC: 
‘We willen solidariteit betuigen, 
onze betrokkenheid laten zien bij 
het Armando Museum. Cultureel 
Amersfoort toont veerkracht 
en wil plannen maken voor een 
nieuw museum.’ Artiesten die 
optraden waren Alexander Beets, 
Thijs Borsten, Jeroen en Lucas 
van Merwijk, Niki Romijn, de Stille 
Fanfare, de Levende Jukebox en 
Armando zelf met zijn maatje 
Cherry Duyns. Foto: Conny Meslier 

Aan het einde van zijn 
veelbesproken afscheid in en van de 
Flint gaf Pieter Erkelens witte rozen 
aan vriendinnen in het publiek.  
Foto: Marjan van Grimbergen
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Super-
lekker
spelen 
Dolf Jansen en Hans Sibbel speelden 
samen en alleen in de Flint, beiden 
komen graag naar Amersfoort. Peter 
de Jong (Maxi) vertelt over oom Piet.

O Dolf Jansen (1963, Amsterdam) is 
bekend als cabaretier, schrijver, muzikant, 
presentator en marathonloper. Samen met 
Hans Sibbel vormde hij Lebbis en Jansen en 
trad hij verschillende keren op in Flint, ook 
met oudejaarsprogramma’s. 

Wat maakt Flint nu bijzonder voor Dolf 
Jansen? "Dat het in Amersfoort is. Geen 
enkel ander dorp in Nederland, laat staan 
een stad is een Flint waard, laat staan DE 
Flint. Een paar jaar geleden, onderweg naar 
Flint voor mijn oudejaarsconference, stond 
er een dromedaris of een kameel in de stati-
onshal. Tja, dat levert dan in mijn geval een 
heel andere avond op…"

"Sara Kroos organiseerde eens een 
grootse benefiet in Flint, ik denk voor Haïti. 
Natuurlijk deed ik daar graag aan mee. Ook 
al omdat Sara dingen van mijn privéleven 
weet, en daar foto’s van schijnt te hebben, 
dat ik haar niks kan weigeren. Maar ik vind 
het ook altijd mooi als een ‘artiest’ op een 
andere manier betrokkenheid kan tonen. 
Afijn, ik bleek die avond een soort vliegende 
keep te zijn. Heb zes keer opgetreden, 

waarvan drie keer in de grote zaal, drie 
keer in de kleine zaal, solo, met Sara, met 
haar band, met Karin Bloemen, gekkenhuis! 
Topavond en mooie opbrengst ook!"

De veelzijdige kunstenaar komt graag in 
Amersfoort. "Leuke mensen, de techniek is 
top en de artiestenfoyer heel fijn. Ergens 
tussen een huiskamer en op bezoek bij een 
leuke vriendin. En het publiek in Amersfoort 
is wilder en enthousiaster dan zeg in 
Apeldoorn. Maar goed, wat zegt dat…?"

Als hij aan Amersfoort denkt, dan denkt 
Dolf Jansen aan: "Door een parkeergarage 
lopen om twee straten verderop in een klein 
restaurantje top-vega-Indonesisch te eten, 
om dan twee uur later het dak van Flint af 
te spelen. Heb er nu alweer zin in…"

O Hans Sibbel (1958, Amsterdam) stu-
deerde economie en was systeemontwer-
per voordat hij Dolf Jansen leerde kennen 
in 1989 en een jaar later het cabaretduo 
Lebbis en Jansen vormde. Als Lebbis speelde 
hij in januari van dit jaar De Paardenpoetser 
in Flint. 

"Ik heb lang nagedacht wat nu het geheim 
van Flint is", zegt Sibbel. "Want zo noem ik 
het. Het is altijd lekker spelen daar. Met Dolf, 
alleen en met de Comedy Train. Altijd leuk. 
Ik denk dat het komt omdat Amersfoort 
niet een uitgesproken stad is. Den Haag is 
dat wel, Rotterdam ook. Amersfoort is een 
gemiddelde stad, met een theater dat aan 
de buitenkant gemiddeld is. Maar binnen is 
het publiek altijd scherp. Het is in Amersfoort 
denk ik de combinatie van zaal en publiek."

"In Rotterdam, Groningen en Utrecht wonen 
meer studenten. Die zijn net iets scherper, 
een fractie van een seconde sneller. Daar 
kan ik meer zijwegen inslaan en dat doe ik 
in Amersfoort ook. Het publiek is altijd heel 
open. In Limburg zitten ze de hele avond met 
de armen over elkaar. Soms denk ik wordt 
eens wakker! Maar aan het einde van de 
avond krijg je een ovationeel applaus."
Sibbel vond nog een reden waarom hij graag 
naar Amersfoort komt: "De artiestenfoyer! 
Het is lekker om vanuit de artiestenfoyer 
direct het podium op te lopen en niet eerst 
door allerlei gangen te hoeven lopen. Extra 
in de artiestenfoyer is dat je de auto’s van de 
bezoekers de garage ziet inrijden. Dan krijg ik 
echt het gevoel van het gaat beginnen! Ik zit 
daar niet in een afgesloten kamertje. Nu het 
oude Luxor is opgeknapt kijk je zo de foyer in, 
in De Kleine Komedie werken ze met came-
ra’s, maar in Amersfoort is het al jaren zo."

Foto: Janita Sassen
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"Mensen denken vaak: de artiest komt het 
podium op en doet zijn verhaal. Voor mij 
geldt heel sterk aan wie ik het verhaal vertel. 
Dat is in een gewoon gesprek ook zo, je gaat 
sneller praten of niet en dat is in zalen ook 
zo. Amersfoort heeft een mooie, open zaal. 
Het is fijn om daar te spelen. Achter is het 
leuk, je kan er superlekker spelen, perfect."
Amersfoort kent hij ook van zijn zomerhuisje 
in Maarn. Als hij daar is bezoekt hij de stad 
geregeld. En hij komt jaarlijks voor de Karper 
Studiegroep Nederland. "Dan houden we de 
jaarvergadering en gaan we een karpertje 
vangen." 

"Mijn broer had bovendien vroeger een disco 
in Amersfoort en zijn vrouw komt er van-
daan. Ook een link met Amersfoort, maar 
daar heb je natuurlijk geen reet aan! Weet 

je, ik kom er gewoon heel graag spelen. Dus 
ergens doen jullie iets heel goed."

O Peter de Jong (1947, Amsterdam) is 
Maxi in het duo Mini & Maxi. "Ik moest even 
graven in mijn geheugen maar ik heb een 
soort van verhaal gevonden over de Flint, 
dat met mij persoonlijk te maken heeft. In de 
eerste plaats is het natuurlijk een prettige 
schouwburg. Karel (Mini) en ik werken al 50 
jaar samen en in het begin deden we veel 
schnabbels. Ik weet nog dat we in een zaal 
van een restaurant in Amersfoort speelden, 
tegenover de Kei. En we waren ook in de 
oude Markthal, daar is de Flint toch voor in de 
plaats gekomen?"

"Mijn verhaal gaat over mijn oom Piet. Hij 
maakte mijn vader Willem attent op een audi-
tie bij Tom Manders, Dorus. Hij zei: ‘Dat is iets 
voor je zoon!’ Karel en ik deden auditie en de 
rest van het verhaal is bekend. We deden het 
zo goed dat we doorgingen als Mini & Maxi. 
Toen oom Piet 65 werd, verhuisde hij van 
Delft naar Amersfoort. 

In 1997 overleed mijn oom Piet. Kort hierna 
speelden wij in de Flint en wie zat er in de 
zaal? De vrouw van mijn oom, tante Annie 
en een vriendin hadden kaartjes gekocht en 
zochten mij op in de kleedkamer. Ik vroeg haar 
waarom oom Piet nooit was komen kijken. 
Ze zei: ‘Hij hield er niet van wat jullie 
deden…’ Dat is natuurlijk een lulverhaal als 
je het over de Flint hebt, maar juist die oom 
maakte mij attent op de auditie en door 
hem ben ik in het vak beland en er nooit 
meer uit weggegaan. Gek, je maakt zoveel 
mensen blij met je optredens, maar ik heb er 
nooit bij stilgestaan dat oom Piet er niet blij 
van werd."

"Het is voor ons altijd prettig spelen in Flint. 
De garage is dicht bij de artiestenfoyer en 
de foyer is weer dicht bij de bühne. Er zijn zo 
veel theaters waar je echt moet zoeken waar 
je moet zijn. En vaak is er geen artiesten-
foyer. In de Flint gelukkig wel en we worden 
er altijd heel hartelijk verwelkomd. De laatste 
tijd soundchecken we om vijf uur en gaan 
daarna eten, zodat alles kan zakken. Ook het 
eten is altijd goed verzorgd. Heel prettig. Het 
publiek is bovendien heel plezierig. We spe-
len er sinds de jaren zeventig en we hebben 
nooit een avond gehad dat het loodzwaar 
was om te spelen. En die hebben we echt 
wel gehad…"

Foto: Ko van VelzenFoto: Martin Oudshoorn
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De directeur van Scholen in de Kunst   O    Arie Keijzer

Na zijn afscheid als directeur van Scholen in de Kunst 
verbleef Arie Keijzer enkele maanden in Berlijn. Hij 

heeft een novelle in zijn hoofd en die moet eruit. Berlijn  
inspireert hem. Al sinds 1979, toen hij daar de eerste 
keer kwam. "De Muur heeft een onuitwisbare indruk 

op mij gemaakt. Een straat met ergens halverwege een 
muur. Mijn novelle speelt zich voor een deel in Berlijn 

af. Het is pure fictie, afgewisseld met de dagelijkse 
ervaringen die ik hier opdoe."

"Ik vind het overigens best moeilijk een novelle te schrij-
ven omdat de tijd die het schrijven kost totaal niet over-
eenkomt met de tijd die het de lezer kost om het te lezen. 
De spanning vasthouden is bij voorbeeld erg lastig. Wordt 
het niet snel saai?"

Het schrijven is niet de enige reden van zijn ‘vlucht’ naar 
de Duitse wereldstad. "Ik wilde na mijn pensionering 
een moment creëren om van oud naar nieuw te gaan, om 
te ontdekken welke betekenis de komende periode moet 
hebben. Wat mij hier tegenvalt is het alleen zijn. Ik ben 
erg gehecht aan Liesbeth zonder dat wij thuis overigens 
elkaar op de lip zitten. Integendeel." Hij ziet er goed uit. 
Met een baardje. Dat is even wennen. "De eerste keer dat 
ik mijn baard laat staan." Als hij naar Flint komt heeft hij 
een versiering op zijn jasje. Van de ridderorde, die hij bij 
ter gelegenheid van zijn afscheid ontving van burgemees-
ter Bolsius.

Ridder Arie (1951) is Rotterdammer van geboorte. Hij 
trouwde met Liesbeth van der Jagt en samen kregen twee 
kinderen, Maartje en Marijn. Die brachten een groot deel 
van hun jeugd in Amersfoort door. "Flint betekent voor 
Maartje de plek waar zij in dansvoorstellingen van de 
regionale muziekschool danste, maar ook de plek waar Per 
Expressie werd geboren. Maartje is momenteel artistiek 
en zakelijk leider van theatergroep Gajes. Marijn is aan 
het promoveren in Groningen."

"Mijn eerste kennismaking met de Flint was tevens mijn 
eerste kennismaking met Amersfoort. Renske Nieweg 
organiseerde jaarlijks een kerstzang. We gingen met  
Marjolein Haasbroek, een vriendin mee naar de Flint. 
Het verbaasde mij dat zo’n evenement zoveel publiek trok. 
Blijkbaar wonen er veel in muziek geïnteresseerde men-
sen in Amersfoort."Na de mulo ging hij naar het conser-
vatorium. "Aanvankelijk om piano te gaan studeren, maar 
omdat er naast mij al 30 andere Arthur Rubinsteintjes 
rondliepen, wist ik al snel dat er voor mij geen podium-
plek was weggelegd." Hij schakelde over op schoolmuziek. 
"Omdat diep in mij altijd een leraar verscholen zit."

We waren 
een soort 

Sjors en  
De Rebel-

lenclub
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Arie werd schoolleider en later directeur van de Stichting 
Kunst voor Rotterdammers (SKVR), voordat de Regionale 
Muziekschool Amersfoort in beeld kwam. "Die werd tot de 
beste van het land gerekend en nog steeds." In Amersfoort 
wilde hij betekenis geven aan twee belangrijke dingen: "Ten 
eerste het oude socialistische ideaal van het ‘verheffen van 
het volk’. Ik geloof dat educatie en vorming, noem het leren 
en ontwikkelen, je een zinvoller en gelukkiger bestaan geven. 

Daarin neemt kunst en educatie een speciale plek in. Ten 
tweede het ontwikkelen van talenten op welk gebied dan 
ook, geeft je een leerweg die met geen ander is te vergelijken. 
Het gaat over doorzettingsvermogen, je kunnen focussen, 
obstakels overwinnen, omgaan met teleurstellingen.  
Het gaat wat mij betreft niet om het resultaat, het gaat over 
de weg."

De muziekschool was op dat moment volgens hem ‘een 
stuurloos schip’. Er was grote onderlinge verdeeldheid onder 
het personeel over de benoeming van een nieuwe directeur. 
"Voor mij was het zaak eerst de neuzen weer in de goede 
richting te krijgen en vervolgens iedereen weer trots te laten 
zijn op de school en op zijn of haar eigen kwaliteit."
Hans Snoek, oprichtster van het Scapino Ballet, begon ooit 
op de Amersfoortse muziekschool. "De dansafdeling wilde 

ik graag betekenisvoller laten worden. Het werd Regionale 
Muziek- en Dansschool Amersfoort en er kwamen steeds 
meer leerlingen. Later, toen de Danserije van de Appelmarkt 
erbij kwam, werd het een dansschool van betekenis!"

Samen met Hanneke Delissen richtte hij het kamerorkest 
Flehite Sinfoniëtta op, een orkest voor goede amateurmusici. 
Ze zetten muzikale sprookjes op compact disc, de laatste  
was Jungle Book met de stem van Lucas Bolsius. "Samen 
met hem in rokkostuum hebben we twee uitvoeringen  
live gedaan."

Het viel hem op dat de culturele instellingen in Amers-
foort zich allemaal met hun eigen sores bezig hielden en 
geen boodschap aan elkaar hadden. Een eerste poging om 
gezamenlijk een afspraak te maken liep mis. "Flintdirec-
teur Porringa liet zich door een van haar medewerksters 
vertegenwoordigen…"

Kreatief Centrum de Hof kwam in de schijnwerpers toen 
onder leiding van cultuurwethouder Tom de Man fors 
moest worden bezuinigd. "Dat was voor mij aanleiding om 
gesprekken aan te gaan over verdergaande samenwerking 
en eventueel fusie met De Hof. Dat was ook het moment dat 
ik veel vaker in de Flint kwam. De gesprekken met directeur 
André Oudheusden liepen voorspoedig en in 1998 nam ik als 
directeur van De Hof het stokje over."

In 2000 kwam het tot een volledige fusie en was Scholen 
in de Kunst (SidK) een feit. Ontstaan uit de Hof, de RMA, 
de Danserije, theaterschool Mirakel en de amateurkunst 
en onderwijsactiviteiten van de ACR. "Daarmee was SidK 
direct de grootste culturele instelling." Van 1998 tot 2012 
hield Arie Keijzer kantoor aan de Conninckstraat. 

In De Hof kreeg Keijzer een verhaal te horen, dat hem aan 
Berlijn deed denken. "De meningsverschillen tussen de 
directeuren Oudheusden en Porringa waren niet van de 
lucht. Met als triest dieptepunt dat de glazen doorgang van 
het creatief centrum naar het theaterdeel na een vakantie 
plotsklaps door een ruw gemetselde muur was versperd. 

D
e directeur van Scholen in de Kunst    O

    A
rie K

eijzer
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Geen overleg, niets en inderdaad aan de kant van De Hof 
stond een onafgewerkte muur tegen de glazen wand aan.  
Nu ik in Berlijn ben, heeft een muur een speciale betekenis. 
En dit was in het klein precies hetzelfde als de Russen deden 
in Berlijn."

In 2000 maakte zijn dochter Maartje een voorstelling voor 
het scholierenfestival. Ide Koffeman speelde gitaar. "Na een 
paar succesvolle voorstellingen kwam Ide bij mij met een 
idee over een festival voor en door jongeren gemaakt. Anton 
Groot en ik hebben hem bij dit initiatief ondersteund. Maar 
het initiatief bij de jongeren gelaten, zoals ik het graag zag bij 
SidK. Per Expressie is toen geboren."

Arie Keijzer kon het goed vinden met Pieter Erkelens.  
"Zijn gevoel voor pr en zijn timing waren ongeëvenaard. We 
bedachten samen het DAC, het Directeurenoverleg Amers-
foortse Culturele instellingen. Hij maakte er direct een pers-
moment van en legde uit dat we geen officiële status wilden, 

maar een soort Sjors en de Rebellenclub waren. Daarmee 
kregen we een enorme status op het stadhuis."

"Harold ken ik al sinds zijn directeurschap van het Berghotel. 
Altijd maar nieuwe initiatieven, die hij ook realiseerde. 
Harold is een doener. Hij heeft zo’n aanstekelijke positieve 
energie, daar word ik blij van. Hij heeft door zijn kijk op het 
theaterbedrijf, de Flint op een hoger plan gebracht. Hoewel er 
bij zijn aantreden hier en daar scepsis doorklonk, of het wel 
goed was dat iemand zonder theaterachtergrond directeur 
zou worden, heeft Harold in zijn periode meer bereikt dan zijn 
voorgangers!"

Toen Arie Keijzer de Conninckstraat verliet en met Scholen 
in de Kunst introk in het nieuwe Eemhuis, werd hij Vriend 
van Flint voor het leven. "Dat vind ik een buitengewone eer."

Tijdens zijn afscheid werd Arie 
Keijzer verrast door Luuk een 
oud-klasgenoot uit Rotterdam, 
de broer van Jules Deelder 
(Lucas Bolsius).  
Foto: Anton Havelaar
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Antoine van Roemburg was drama- en klein-
kunstdocent van Kreatief Centrum de Hof. 
"Ik maakte elk jaar met de cursisten een 
kleinkunstproductie. Hoe we het voor elkaar 
hebben gekregen, weet ik niet meer, maar elk 
jaar konden we het ons financieel permit-
teren om de theaterzaal van De Flint, onze 
buurman, te huren. Waarschijnlijk doordat we 
het combineerden met een andere Hofgroep, 
Dans of Drama, en misschien ook wel dankzij 
Anton Groot van Bureau Kunsteducatie."

"In het eerste jaar maakte ik dus kennis met 
Rob, Klaas, Ben, Bart en Bart en anderen 
van wie ik naam niet meer weet. Voor ’die 
mannen van de techniek’ was ik gewaar-
schuwd: lastige mannen. Dat bleek al meteen 
volslagen onzin: ik heb fantastisch met hen 
samengewerkt en veel van hen geleerd. 
Van het verhaal achter de Koperen Kees 
tot en met het gebruik van kleurfilters en 
het gebruik van bepaalde type microfoons. 
Problemen, vragen en wensen; ze wisten er 
altijd raad mee." 

Directeur Harold Warmelink moest op 
zoek naar nieuwe bewoners. Even dacht 
hij aan een popzaal. "Maar het bestuur 
van De Kelder wilde niet verhuizen naar 
deze plek. Dat wilde in de buurt van het 
Eemplein." Daarna kwam Parkeerservice 
tevoorschijn. Warmelink: "Maar ik wilde de 
ruimte niet alleen als kantoor verhuren. 
Wij zijn van cultuur, dus wilden we alleen 

culturele huurders." Het pand kreeg de naam  
Cultuurhuis. Warmelink vond vier huurders. 
Theaterschool De Springplank huurt bijna 
de gehele bovenverdieping. Couturier By 
Christiaan, die tevens de kostuums voor De 
Springplank maakt, was de tweede. 

De gehele begane grond werd het nieuwe 
onderkomen van de landelijke kunstenaars-
vereniging Galerie de Ploegh. De vereniging 
zetelde sinds 1934 in Amersfoort, maar de 
meer dan honderd aangesloten kunstenaars 
moesten noodgedwongen uitwijken naar 
Soest in 2004. Bestuursvoorzitter Mirjam 
Barendregt: "We horen in Amersfoort, hier 
zijn we ontstaan. In 2012 zijn we ons gaan 
richten op een terugkeer. Uiteindelijk bleven 
er twee locaties over, waarbij de Flint de 
voorkeur kreeg. 

Niet in de laatste plaats door directeur 
Harold Warmelink. Hij is een man van samen-
werken en verbinden." 

Tot slot kwam de geloofsgemeenschap Jong 
en Vrij erbij. De laatste houdt elke zondag 
een kinderdienst in het Cultuurhuis en een 
kerkdienst in de AFASzaal. Arie Keijzer was 
na Frans van Schaik en André Oudheusden 
de laatste directeur van Coninckstraat 58. 
"Bij het vertrek van Scholen in de Kunst heeft 
Harold Warmelink het gebouw, weliswaar in 
de nieuwe tijd, weer een multifunctioneel 
karakter gegeven. Wel twee voordeuren, 
maar daarachter is alles met elkaar verbon-
den. Zoals het ooit is bedacht door  
de architect."

2
0

1
4 Het Cultuurhuis

Na 37 jaren kwam Coninckstraat 58 leeg te staan. Kreatief Centrum de Hof begon er in 1977, later kwam Scholen 
in de Kunst (SidK) en jarenlang huurde Omroep Amersfoort de bovenverdieping. De culturele activiteiten van SidK 
verplaatsten zich naar het nieuwe Eemhuis op het Eemplein. 

Tijdens de opening 
van de Flint brachten 
buurtbewoners een 
voorstelling in Kreatief 
Centrum de Hof.  
Foto: Jos Ruijssenaars
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Met de klok mee: de docenten van De Hof in de jaren zeventig. Scholen in de 
Kunst gebruikte de centrale foyer aan de Coninckstraat tot 2014 als expositie- 
en presentatieruimte. Zo veranderden de begane grond en de eerste verdieping 
maandelijks van aankleding en sfeer. Theater de Springplank brengt Vlucht in Flint in 
2016. Erwin van Zijl doceert in één van de beeldende lokalen in 2012. Foto’s: Conny 
Meslier, SidK, Henry Krul, Saskia Berdenis van Berlekom en Henry Krul.
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Flint  
hoort 

bij ons 
thuis zijn

Jim Schuyt was negen jaar lid van de Raad van 
Commissarissen van Flint. Directeur Harold Warmelink 

spreekt met veel respect over hem en somt moeiteloos 
op: "Fijn besnaard in zijn woordkeuze, charmant, goede 

strateeg, stille kracht, bescheiden, gek op cultuur, hij 
houdt echt van theater, een bevlogen Flintambassadeur."

Jim Schuyt (1949, Leidschendam): "Amersfoort is mijn  stad." 
Hij woont er met vrouw Yvonne. Samen hebben ze twee 
kinderen. "Ik ben gek op middelgrote steden. Ze hebben de 
intimiteit van een dorp en de voorzieningen van een stad. 
Intiem als je wilt, anoniem als je wilt. Ik heb ook in Nijme-
gen en Leeuwarden gewoond. Wij voelen ons thuis hier. En 
Flint hoort bij ons thuis zijn."

Hij heeft zijn hele arbeidzame leven in de woningbouw geze-
ten. Hij was directeur van Werkgroep 2000 en bestuurder 
van de Stichting Centrale Woningzorg en later De Alliantie. 
Wethouder Jelle Hekman vroeg hem lid te worden van de 
Raad van Commissarissen van Flint. Schuyt: "Ik kende Flint 
al, natuurlijk als consument, maar ook van de ruzies en de 
brand. De Flint stond op de verkeerde plek, dus welke debiel 
heeft de brandweer gebeld?"

"Hekman vroeg of ik het leuk vond om zitting te nemen 
in de raad. Dat was een onverwachte vraag, maar wel een 
leuke. Om twee redenen. Eén: omdat ik veel nevenfuncties 
en commissariaten had, maar alle op het gebied van bouwen. 
Dus onbekend terrein vond ik heel leuk. En twee: ik vind het 
leuk cultuur te ondersteunen in de stad waarvan je houdt. Ik 
moest dus van goeden huize komen om daar geen rol in te 
willen spelen. Ik heb daarna altijd gezegd dat het één van de 
leukste commissariaten is geweest."

De vraag kwam in 2004. "In de tijd van Pieter. Ik heb hier 
negen jaar een beetje mogen helpen aan bouwen aan Flint. 
In het begin lag de nadrukkelijke focus op de culturele pres-
tatie van Flint. Al het andere was volstrekt ondergeschikt 
aan de totale focus cultuur. Het zakelijke moest natuurlijk 
wel kloppen en onderhoud plegen moest wel als het een 
mooiere voorstelling opleverde."

"Langzaam maar zeker ging iedereen in Nederland en ook in 
Flint zaken meer in samenhang zien. Naar elkaar groeien. 
We zochten dan ook naar een directeur, die daar veel meer 
naar keek. Niet alleen naar cultuur, maar naar een totaal 
avondje uit. Niet alleen een mooie voorstelling, ook een pret-
tig gebouw, een mooi restaurant en gastvrijheid."

Het bestuurslid     O    Jim Schuyt
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Schuyt was een tijdje interim-voorzitter van de raad, na het 
vertrek van Jippe Hoekstra. Samen met Marion Kroezen 
vormde hij de sollicitatiecommissie. "We zochten dus niet 
naar de grootste cultuurpaus. Ik sprak er met Herman Beens 
over. We kwamen tot de conclusie dat we iemand zochten als 
Harold Warmelink. Iemand die is gericht op een avondje uit, 
op een avondje beleving."

Harold Warmelink solliciteerde via een videoboodschap, 
gefilmd door zijn vriend Marco Hofsté. Schut: "Dat was een 
uitermate onorthodoxe manier van solliciteren. 

Wat met dat filmpje duidelijk werd: hij is iemand die creatief 
is, die met hoofd en hart creatief en zakelijk weerspiegelt. 
Via een videoboodschap. Tijdens het sollicitatiegesprek 
raakte zijn openingszin mij ook. Hij zei: ‘Een avondje uit in 
Flint begint in de parkeergarage!"

Niet lang na de komst van Warmelink nam Schuyt afscheid. 
"Het beeld dat wij voor ogen hadden is uitgekomen. Het the-
atergevoel, de passie, de culturele samenhang, de beleving, 
de aankleding en de horeca zijn geslaagd. Een  majeur punt 
was: wat doen we met Flint als gebouw?"

Schuyt maakte de tijd mee dat directeur Erkelens droomde 
van een theater aan het water. "Ik heb daarover gesproken 
met bevriende ontwikkelaars. Dat project liep in de vele mil-
joenen euro’s. Dromen zijn bedrog. Je kan wel enthousiast 
zijn, maar het politieke klimaat in Amersfoort is wel zo dat 
podiumkunst voor velen niet belangrijk is."

Waarmee Schuyt een voor hem gevoelig punt aanroert. "De 
gouden tijden onder Pieter waren afgelopen. Podiumkunst 
heeft echter naar mijn mening nooit gouden tijden gekend 
in Amersfoort. Bezuinigen was de opdracht, niet alleen van 
gemeente, ook van provincie."

"Dat droomtheater bleef maar boven de markt hangen. En 
we moesten gaan investeren in Flint, want die werd sleetser 
en sleetser. Ik heb gezegd: ‘Niks droomtheater, we gaan ons 
focussen op dit pand’. Iedereen heeft gelijk die zegt dat hij op 
de verkeerde plek staat, maar hij staat er wel. Die keus is al 
lang geleden gemaakt. Wij, en met wij bedoel ik Harold en 
zijn medewerkers, hebben plannen gemaakt, geld geleend 
bij de gemeente en de ambitie uitgesproken extra inkomsten 
te genereren zowel door de programmering als door horeca. 
Daar hebben wij goed aan gedaan."

Even terug naar de jonge Jim Schuyt. Hij groeide op met een 
vader, die slager en operazanger was. "Als kind was ik volko-
men talentloos. In huize Schuyt was ik voor de twee dingen 
die mijn vader graag van mij wilde, volkomen ongeschikt. 
Hij wilde dat ik als enige zoon de slagerij overnam en dat ik 
bij de Haagse Leken Opera ging. Wil je dat een avond uit snel 
is afgelopen? Dan moet je mij laten zingen!"

Zijn zus ging wel voor de opera en ook zijn vrouw Yvonne 
bleek van opera te houden. "Naast opera houd ik van ballet. 
Maar ik zie Youp van ’t Hek ook graag in Flint, net als De 
Dijk. En iets waar ik blind voor inteken is Scapino Ballet. Dat 
heb ik echt ontdekt in Flint."

Vanzelf komt het gesprek weer op zijn stokpaardje: Amers-
foort doet zich tekort door zo weinig over te hebben voor 
cultuur. "Het is zo belangrijk voor de inwoners van de stad. 
Amersfoort is een interessante en aantrekkelijke stad. Scoort 
hoog op bekende lijstjes. 

Belangrijk voor die aantrekkelijkheid is niet alleen de infra-
structuur en nieuwe restaurants, maar ook: hoe staat het 
met de cultuur van de stad. Horeca en restaurants zitten wel 
goed. Die staan op het lijstje van de 50 middelgrote steden 
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op plaats 8. Podiumkunst op het lijstje van 2016 op plek 34!  
Daarbij kijken ze naar het geld dat wordt geïnvesteerd en 
naar het aantal voorstellingen."

"Het mooie van Flint is dat het niet van de elite, maar van 
de stad is. Vergelijk eens met andere steden van dezelfde 
omvang wat Amersfoort voor podiumkunst over heeft.  
Volstrekt weinig. Daar doen we de inwoners en de stad 
tekort mee. Het is uiterst schraal, we zouden meer over 
moeten hebben voor een goed cultureel aanbod. Het gaat 
niet om Flint, het gaat om de mensen in Amersfoort en de 
mensen in de regio. Flint heeft een belangrijke functie in de 
regio, dertig tot veertig procent van de bezoekers kom uit  
de regio."

"Amersfoort is een centrumstad. Ook in economische zin is 
investeren in cultuur belangrijk. Bedrijven kijken ook naar 
de zogenoemde zachte elementen als cultuur en kwaliteit 
van scholen. Dat zijn belangrijke overwegingen bij de keuze 
van vestiging. Dat wordt onderschat. Flint kan daar een 
goede rol in spelen, het is een belangrijke pijler waar veel 
meer mee gedaan kan worden om de beeldvorming van de 
stad aantrekkelijker te maken. Het is zo doodzonde dat dat 
niet gebeurt."

Terug naar Scapino Ballet. "Ik was bij een voorstelling die 
mij diep raakte. Zo’n mooie totaalbeleving, het ballet, de 
kostuums. Ik was geroerd en bewogen tot tranen toe, het was 
echt schitterend. Daarna volgde een deceptie. Harold was 
er ook, samen met Fons de Backer en zijn vrouw Gemma, 
die professioneel bij podiumkunst is betrokken. Ik zei heel 
enthousiast: ‘Mooi hè?’ Waarop Gemma zei dat ze het maar 
matig vond… Ik heb er nog dagen mee gelopen hoe iemand 
dat zo anders kan beleven. Voor mij was het de herontdek-
king van de schoonheid van modern ballet. De prachtige har-
monie van mensen en bewegen en de entourage van decor 
en kostuum, die dat versterken. Prachtig theater…"

Bij zijn afscheid werd hij Vriend van Flint voor het leven. De 
oorkonde hangt ingelijst aan de muur van het toilet in zijn 
huis. "Dat was de mooiste onderscheiding die ze mij konden 
geven: Vriend voor het leven. En vrienden moeten elkaar 
bezoeken. Zo lang als ik het kan en al moet ik strompelen, 
zal ik hier blijven komen. En als anderen blijven zeggen dat 
de plek niet goed is zeg ik: ‘Blijf met je poten van die rotflint, 
want het is onze Flint!"

Klaar voor het Wintergala Chic ‘n 
Soul 2013. De leden van de RvC 
aangevuld met gasten. Vanaf links: 
Marion Kroezen, Harold Warmelink, 
Eric Balemans, Hans Buijtelaar, 
Leontien Wiering, Jim Schuyt, Paul 
Duin en Herman Beens. Foto: Flint
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De gastheer   O   Kees van Kesteren

Lofzang op 
St. Aegtenkapel

‘Wie als klassiek minnend luisteraar wel eens NPO 
Radio 4 aan heeft staan, hoort eens in het uur rond de 

nieuwsblokjes het meeslepend wervende spotje ’ALLES 
klinkt mooier in het Concertgebouw...’. Laat u echter niet 

voor het lapje houden... dit behoort tot het tegenwoordig 
steeds populairder wordende nepnieuws.

In een tijd waarin men als zwevende kiezer dagelijks zwaar 
wordt voorgejokt door pluchehongerige onverlaten kan men 
echter een fakebericht als dit eenvoudigweg factchecken 
door in de bovenzaal van de Amersfoortse St. Aegtenkapel 
plaats te nemen en te luisteren naar bij voorbeeld spinet, 
pianoforte, klavecimbel, harp, viool of vele andere snaar- en 
tokkelinstrumenten om te horen dat élke noot tot in élke 
uithoek van de ruimte qua volume en toon onvervormd exact 
en zuiver hetzelfde wordt weergegeven.

Maar wel het állermooiste beleeft men bij het ‘ondergaan’ 
van instrumenten als bijvoorbeeld de cello en contrabas die 
met de eikenhouten vloer van de zaal contact maken. Naast 
het luistergenot kan men dan als toehoorder het vetbassig 
geluid namelijk ook tot in elke lichaamscel vóelen... een voor 
mij altijd weer sublieme sensatie die in het Amsterdamse 
Concertgebouw absoluut nergens is terug te vinden.

En dan hebben we het nog niet eens over de sfeer... als de zon 
haar warme stralen door het historisch glas in lood over het 

warm-gele eikenhout naar binnen plenst tijdens zo’n heerlijk 
onthaastend lunchconcert... ach, houd maar op.... Trouwens, 
ik stem sowieso liever een cello dan op meneer Krol, Nagel  
of Knevel.’

Aldus Facebook. Eén grote lofzang op de St. Aegtenkapel. 
Dat kan maar van één man afkomstig zijn: Kees van 
Kesteren (1951, Tilburg). Jarenlang gastheer, coördinator, 
beheerder, horecaman en technicus van de St. Aegtenkapel, 
sinds 1985 in beheer van Flint.

Kees was vijf jaar oud toen hij naar Den Haag verhuisde. Wat 
hij toen niet wist: in dezelfde wijk woonde en speelde een 
jongetje dat naar de naam Harold Warmelink luisterde…  Hij 
doorliep de Academie voor Beeldende Kunsten en woonde 
tien jaar in Madrid en Barcelona. 

Hij kwam bij toeval in Amersfoort terecht. Zijn moeder ging 
bij haar broer in Amersfoort inwonen. Dat was begin jaren 
negentig. "Als kunstenaar moest je wel werk zoeken om 
brood te verdienen." Hij werd beheerder van de St. Aegten-
kapel. En bleef in zijn vrije tijd realistisch schilderen en 
tekenen.

Toneelmeester Rob Bosch leidde hem rond in de kapel.  
"Het gebouw paste mij direct als een jas. Ik weet niet 
waarom. Misschien wel omdat ik hier mijn gang kon gaan. 
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Zelfstandig werken en niet voortdurend de hete adem van 
een ander in mijn nek."

Hij werkte 24 uur per week, maar omdat de kapel in de 
zomer dichtging, werkte hij ‘s winters soms 50 uur per week. 
"Ik was voortdurend bezig met concerten en verhuringen 
van bruiloften en recepties, workshops en vergaderingen 
regelen."

Hij genoot in de St. Aegtenkapel. Niet alleen van klassieke 
muziek, ook van populaire met Stef Bosch, Huub van der 
Lubbe en Mathilde Santing. "Maar de buren bleven klagen, 
ze vonden dat ze overlast hadden. Laat ik alleen maar zeggen 
dat het eigenaardige mensen waren. Dat heeft mij genekt 
hier. Alleen de klassieke muziek bleef over. En dan alleen 
maar concerten zonder percussie of koperwerk. Omdat er 
zoveel verhuringingen moest worden afgezegd, verdwenen 
mijn uren."

Het werd een jarenlange juridische strijd. Uiteindelijk 
besliste de rechter in het voordeel van de buren. "Maar ze 
zijn inmiddels verhuisd en de nieuwe buren vinden alles 
best. Flint zou gewoon weer moeten programmeren…"

Hij heeft een mooie periode meegemaakt in de St. Aegten-
kapel. Hij noemt op: "Herman Krebbers, Jantine Jansen, 
Emmy Verhey, Joop Visser… de akoestiek is hier fenomenaal. 

Dit vind je nergens! Geweldig dat ze in de tijd dat ze het  
bouwden al letten of de spraak goed te horen was. Razend 
knap. Ze hadden geen microfoons in die tijd."

Kees ging op zoek naar de historie van de kapel en schreef 
het boekje  ‘Sint Aegtenkapel, kloosterkapel, turfschuur, 
concertgebouw… een worsteling door de eeuwen… 1410-
2010’. "Het was leuk dat ik ontdekte dat het in 2010 600 jaar 
geleden was dat het gebouw tot kapel werd gewijd. Ik heb 
zelf een feest georganiseerd. Was je erbij toen Huub van der 
Lubbe solo optrad? Leuk!"

Had hij zelf wel tijd om te luisteren of was hij voortdurend 
aan het werk? "Artiesten kwamen vaak eerder om in te 
spelen. Ik gebruikte die inspeeltijd om zelf te luisteren. 
Harry Sacksioni heeft een keer verschillende verzoeknum-
mers voor mij getokkeld op zijn gitaar. Ook klassieke  
muzikanten spelen heel vrijuit zonder publiek. Dat was  
altijd genieten!"

Kees is inmiddels gepensioneerd, woont bij zijn vriendin in 
Den Haag en komt geregeld terug naar Amersfoort. Hij heeft 
een passepartout voor het leven voor de St. Aegtenkapel.
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De St. Aegtenkapel wordt geroemd om zijn sfeer 
en uitstekende akoestiek. Flint programmeert 
kamermuziek in de kapel. Enige tijd zetelde Fotostad 
Amersfoort in de kapel en was het Centrum voor 
Fotografie. Foto’s: Robert Jan Stokman
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De St. Aegtenkapel biedt al jaren een podium aan 
jonge musici uit Amersfoort en omstreken. Samen 
met Scholen in de Kunst organiseert Flint geregeld 
lunchconcerten en avonduitvoeringen, waarop 
leerlingen van de muziekschool als solist, duo of in 
kamermuziekbezetting spelen. Voor de jonge musici 
een unieke podiumervaring, voor het publiek een 
ontdekking van veelbelovend talent. Deze avond in 
2015 speelden leerlingen van de School voor Talent. 
Foto’s: Rombout Stegink
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Bij de ACR trok ze al snel de publiciteitswerkzaamheden 
naar zich toe. Dat leidde ertoe dat ze door de raad werd 
gevraagd na haar afstuderen mee te werken aan de grote 
culturele festivals als Steden Forum Europa, Armando 
en Mondriaan. Toen de ACR werd opgeheven, schreef ze 
een open sollicitatie naar de Flint. Ze kon meedoen in de 
gemeentelijke selectieprocedure en werd uiteindelijk geko-
zen. Maar niet van harte. "Ik had een gesprek met Porringa, 
Van Mierlo en Bernsen en kreeg letterlijk te horen dat ik 
niet de ideale kandidaat was, maar dat ze wel zagen waar het 
schip strandde…"

Dat was in maart 1996. "De beginperiode was zwaar. Ik 
moest een weg zien te vinden in wat voor mij de grote Flint 
was en niet lang daarna brak de crisis in het management 
uit. Maar ik mocht mijn eerste brochures maken met Freek 
van Mierlo en Ank Marx en ik werd contactpersoon voor de 
pers." Het duurde een jaar voordat er weer een ‘echte’ direc-
teur werd benoemd.

Dat was Pieter Erkelens. "Hij zei tegen Ank en mij:  ‘Jullie 
hebben een jaar lang zelfstandig gewerkt, hebben jullie wel 
een nieuw afdelingshoofd nodig?’ Ik was wat onzeker maar 
hij vond dat wij dat uitstekend konden. 

Dus werd de heersende hiërarchie losgelaten en kregen we 
alle verantwoordelijkheid en vrijheid. En wij konden daar 
prima mee omgaan. We troffen het dat het een tijd was 
waarin alles kon. Er was veel geld voor cultuur. Soms kregen 
we een bericht vanuit het stadhuis dat er nog een potje met 
geld was, of wij daar een bestemming voor hadden…"

Uit die tijd stammen ook de verhalen, die zij moeiteloos 
terughaalt. Zoals de stalker van Ramses Shaffy: "Ramses was 
al heel kwetsbaar en het was een bijzondere avond. Ik bege-
leidde het publiek die avond. Net nadat de voorstelling was 
begonnen, stond er een jongeman bij de deur met twee grote 
tassen. Hij zei dat hij de nieuwe kledinglijn voor Ramses had 
ontworpen. Ik vroeg aan een van de technici of hij ervan 
wist en hij zei direct: ‘Dat is een stalker’. We sloten hem op in 
de kleedkamer en lieten hem na afloop pas weer vrij."

De pr-medewerker   O   Nanda de Geus

Flint  
staat mij 

na aan  
het hart

"Van Pieter kregen alle medewerkers ineens een 
mobiele telefoon. ‘Dan kan ik jullie 24 uur per dag 

bellen’, zei hij. Dat heeft hij natuurlijk niet gedaan. Maar 
Harold kan mij nog steeds dag en nacht bellen. Mijn 

Flinthart is nooit opgehouden met kloppen."

Nanda de Geus (1967, Haarlem) werkte tien jaren bij de 
Flint. In 1996 kwam zij samen met Ank Marx van de ACR. 
Ze studeerde recreatie, toerisme en cultuur, destijds een 
nieuwe studierichting aan de Akademie voor Edukatieve 
Arbeid Jelburg in Baarn en vond woonruimte in Amers-
foort. Ze liep stage bij Anton Groot van de ACR en hielp bij 
de zomerprogrammering van het Openluchttheater. "Ik 
herinner mij nog dat ik elke vrijdagavond met theaterlam-
pen liep te sjouwen. En het regende bijna altijd."
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De stalker mocht even naar Ramses, die in het restaurant, 
omringd door bezoekers, aan een glas rode wijn zat. Daar 
viel hij de artiest huilend in de armen, praatte met hem en 
demonstreerde de kleding. Na tien minuten vonden zijn 
technici het genoeg. "Ze begeleidden hem naar de trein, 
zodat we zeker wisten dat hij niet zou terugkomen." 

Tijdens een andere voorstelling, in een uitverkochte Stads-
zaal, stond er ineens politie in de foyer. Een bewoner van de 
Walikerstraat had gemeld dat een inbreker een ruit had inge-
slagen en naar binnen was gegaan. Signalement: jongeman, 
klein van postuur met zwarte capuchon op. Er was inder-
daad een ruit bij de kassa aan de Walikerstraat ingeslagen, 
er stonden al wat losgekoppelde pc’s klaar, maar er was geen 
dief te bekennen. Ook een zoektocht in het donker, onder de 
verrijdbare tribune, leverde niets op. Pas nadat al het publiek 
weg was, trof de hoofdportier een weggedoken jongen in de 
hoek van het balkon van de Stadszaal.

Ze vertelt van het protocol dat in werking treedt als een 
artiest zich ziek meldt. Alle aanwezige medewerkers worden 
dan direct ingeschakeld. Zoals bij het uitverkochte optreden 
van Ilse DeLange in de Stadszaal, alle 1500 kaarten waren 
uitverkocht. Ilse had problemen met haar stembanden. Op 
één echtpaar na werd iedereen bereikt. En dat nog zonder 
inzet van sociale media.

Het vreemdste voorval is misschien wel de ‘Russische 
stoorzender’ in de St. Aegtenkapel. "Dat was bij een optreden 

van Maarten van Roozendaal. ’s Middags bleek al dat we een 
probleem hadden. De geluidsapparatuur ving een signaal 
van een buitenlandse radiozender op. De technicus kreeg 
het niet verholpen. Toen Van Roozendaal optrad, hoorde je 
tijdens de stillere nummers steeds gebabbel in een vreemde 
taal… Na afloop waren er veel klachten. Pieter besloot toen 
het concert opnieuw te programmeren en iedereen gratis 
terug te laten komen. Het gekke is dat we die radiozender 
daarna nooit meer hebben gehoord."

Begin 2005 besloot ze te kiezen voor een radicale omme-
zwaai. Ze nam ontslag, verkocht haar huis en spullen en ver-
trok naar Spanje om weer te gaan studeren en nieuwe plan-
nen te maken. Pieter schrok van de mededeling en vroeg of 
ze langer wilde blijven. "Kort nadat ik vertelde dat ik weg-
ging, werd Pieter ernstig ziek. Hij kreeg keelkanker en was 
wel een halfjaar uit de roulatie. Ik ben toen tot september in 
Amersfoort gebleven. Elke dag van vier tot zes konden we bij 
hem thuis aan ’t Havik terecht als er problemen waren. Den 
Brielle, zo heet zijn woning, werd een soort inloophuis."

Pieter verzekerde haar dat ze altijd kon terugkomen in 
Amersfoort. "Maar dan moet je wel iets leuks voor mij 
hebben", was het antwoord. In 2008 kwam Nanda terug 
en had Pieter iets leuks. Hij was intendant geworden van 
burgemeester Albertine van Vliet bij Het Verjaardagsfeest, 
Amersfoort 750 en de komst van de Parade naar de stad. Of 
Nanda de publiciteit wilde doen.

Toen haar opvolgster bij de Flint, Ingrid van Ulden, in de 
herfst van 2008 vertrok, maakte ze opnieuw enkele brochu-
res voor de Flint. In totaal heeft ze een derde van de veertig 
jaarbrochures, samen met Adri Colpaart, gemaakt."In mijn 
Flintjaren heb ik de eerste full colour brochure, de eerste 
website en het eerste online ticketingsysteem meegemaakt. 
Dat waren grote veranderingen. Ik wist bij mijn vertrek 
zeker dat ik niet in een ander theater dan de Flint wilde wer-
ken. Voor mij is er geen leuker theater in Nederland. Flint 
staat mij nog altijd na aan het hart."
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Artiesten zijn soms euforisch over de theaterzaal in 
Amersfoort. Youp van ’t Hek in het bijzonder. "Als publiek 
zit je goed en als artiest is het een feest daar te staan. Het 
lacht weldadig." Foto: Marco Hofsté
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Op vakantie in Frankrijk kreeg directeur Pieter 
Erkelens te horen dat de inmiddels 104-jarige 
Heesters nog een keer in zijn geboorteland 
wilde optreden. Dat moet dan in de Flint 
plaatsvinden, dacht hij. Heesters had voor het 
laatst in 1967 in Nederland opgetreden. Zijn 
oorlogsverleden stond een comeback in de 
weg. Tegenstanders namen hem kwalijk dat 
hij bleef optreden in Duitsland, nadat de nazi’s 
aan de macht kwamen. Vooral zijn bezoek aan 
Kamp Dachau werd hem kwalijk genomen. 
Heesters hield vol dat hij onder dwang naar 
Dachau was gegaan en ontkende daar gezon-
gen te hebben.

Het besluit van Erkelens om Heesters naar 
de Flint te halen leverde een enorme stroom 
van reacties, boze telefoontjes en e-mails op. 
Tegenstanders waren antifascisten, jonge 
communisten en het nieuw opgerichte Comité 
Heesters Raus! Zijn optreden op 16 februari 
2008 in zijn geboorteplaats - Heesters werd 
in het Soesterkwartier geboren - was groot 
nieuws in zowel Duitsland als Nederland. 

Heesters verbleef enkele dagen met zijn 46 
jaar jongere vrouw Simone Rethel en vaste 
pianist Uli Kofler in het Berghotel. Daar werd 
hij verwelkomd door Erkelens. De dag vooraf-
gaand aan het concert bezocht hij de markt op 
de Hof. De Flint was uitverkocht. Bezoekers 
moesten een kopie van hun paspoort ach-
terlaten bij binnenkomst. Buiten waren 

protestdemonstraties. Op een spandoek stond: 
‘Mijn opa was ook in Dachau’. Tegenstanders 
gooiden met eieren naar bezoekers.  De voor-
stelling was een vocale wandeling door het 
gehele oeuvre van artiest Johannes Heesters, 
begeleid door foto’s en filmbeelden en met 
tekst van Simone Rethel. Robin Bruinsma 
schreef in de AD Amersfoortse Courant: "Nog 
voor de 104-jarige Heesters een noot had 
gezongen kreeg hij  een overdonderende 
staande ovatie."

Het concert van Heesters in de Flint verliep 
rustig. Aan het einde van de voorstelling, 
waarin Heesters een dozijn liedjes zong uit 
operettes en muziekfilms, zong hij ‘Daar bij die 
molen’. Een groot deel van het publiek zong 
mee. In de St. Aegtenkapel vond een ‘tegen-
concert’ plaats. Pianist Marcel Worms en flui-
tiste Eleonore Panmeijer namen het initiatief. 
Op het programma stonden werken van door 
nazi’s vervolgde componisten.

Na afloop gaf de zanger, die in het Guinness 
Book of Records staat als langst optredende 
artiest ter wereld, een persconferentie. Hij zei: 
"Ik wilde er met het publiek een mooie avond 
van maken,. Ik geloof dat dat wel is gelukt. 
Het was wunderbar." Arie Keijzer was goed 
bevriend met Pieter. "Het optreden van en zijn 
fascinatie voor Johan Heesters, zijn bezoek 
aan zijn verjaardag, heb ik nooit begrepen. Ik 
heb hem bij gelegenheid gevraagd waarom hij 

Heesters niet gewoon voor eigen rekening en 
risico de zaal had laten huren, en hem niet zelf 
had geprogrammeerd? Hij zei dat Heesters 
best goed zong. Dat heb ik beaamd, dat hij 
zelfs de beste 104-jarige zanger was, maar 
alleen dat het niet meer door artistieke maat-
staven kon. Ik kon hem niet overtuigen. Op zijn 
afscheid ben ik weggelopen omdat Heesters 
zo’n prominente plek kreeg, die ik niet kon 
begrijpen."

Dat was drie jaar later. Heesters, inmiddels 
107, was onverwacht terug in Amersfoort. 
Hij verzorgde een verrassingsoptreden 
tijdens het afscheid van Pieter Erkelens. 
‘Jopie’ en Pieter kregen een speciale band 
door het eerste optreden in de Flint. Erkelens 
in de AC: "Ik had  Johannes op zijn verjaardag 
persoonlijk gevraagd of hij wilde komen. Dat 
mensen weggingen in de pauze is jammer, 
maar je kunt het nou eenmaal niet iedereen 
naar zijn zin maken. Theater moet tot de 
grens gaan van het toelaatbare. Als je 
alleen veilig theater wilt brengen, zou je ook 
Hans Teeuwen en Theo Maassen niet meer 
kunnen laten komen."

Jim Schuyt, lid van de Raad van 
Commissarissen van de Flint: "Ik liep in de 
Bijenkorf en werd gebeld over het optreden 
van Heesters. Even stond ik voor een dilemma. 
Als lid van de raad bemoei je je niet met de 
programmering en dat is maar goed ook, daar 

Meest omstreden optreden
Het ongetwijfeld meest besproken optreden in de Flint was dat van de in Amersfoort geboren operettezanger  
Johan Heesters in 2008. De nationale en internationale pers stroomden toe. Binnen waren 25 beveiligers aanwezig  
en camerabewaking, buiten stond ME paraat om in te grijpen als het nodig was. Acht mannen werden opgepakt 
vanwege ordeverstoring. 
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hebben wij geen verstand van. Maar het was 
natuurlijk wel uitermate ongelukkig gekozen 
om Heesters weer te laten komen."
Er volgde koortsachtig overleg met voorzit-
ter van de RvC, Eric Balemans. "Hij zei: ‘Als 
iemand die optreedt zo controversieel is, dan 
ik kom liever niet’. Ik vond dat we er overheen 
moesten stappen. Pieter verdiende een mooi 
afscheid. Maar het deed wel pijn in de buik. Ik 
zag mensen in de pauze weggaan."

Een van die mensen was burgemeester Lucas 
Bolsius. "Ik heb uitvoerig gesproken met verte-
genwoordigers van de grote Joodse gemeen-
schap in Amersfoort en afgesproken dat ik 
in de pauze zou weggaan. Na de pauze trad 
Heesters op. Ik heb het zo geregeld dat ik de 
koninklijke onderscheiding die Erkelens kreeg, 
voor de pauze kon geven."

De nieuwe directeur Harold Warmelink hield 
zich op de vlakte. In de AC liet hij weten: "Ik 
zeg hier helemaal niets over, sorry. Alleen dat 
dit het feestje van Pieter is."

Jim Schuyt kon er ook wel de humor van 
inzien: "We maakten ook grappen. Dat hij vast-
geplakt zat aan die piano en er na afloop van 
afgetrokken moest worden. Ik wist dat hij in 
het Berghotel sliep. Ik heb Harold gevraagd of 
hij daar nog connecties had. Dan hadden we 
de ramen van zijn kamer tegen elkaar open 
kunnen zetten en was het probleem vanzelf 
opgelost…"

Het optreden tijdens het afscheid in de Flint 
bleek een van zijn laatste. In hetzelfde jaar 
stierf Johannes Heesters aan de gevolgen van 
een beroerte. Hij werd 108 jaar oud.

Pieter Erkelens wachtte Johan 
Heesters en zijn vrouw Simone 
Rethel op bij het Berghotel 
in Amersfoort. Voorafgaand 
aan het optreden in 2008 
waren er protesten buiten de 
Flint. Er ontstond een lange 
rij wachtenden buiten de 
Flint omdat er streng werd 
gecontroleerd.  
Foto’s: Marnix Schmidt
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HeestersJohan Heesters tijdens zijn verrassingsbezoek 
aan Amersfoort. Hij zong bij het afscheid van 
Pieter Erkelens. Heesters trad in het tweede deel 
van de avond op. Verschillende gasten keerden 
na de pauze niet meer terug in de zaal. Ook 
burgemeester Bolsius niet. 

Heesters (107) werd begeleid door zijn vaste 
pianist Uli en Hauser Orkater. Terts Brinkhoff (met 
accordeon) gunt Heesters het applaus.  
Foto: Bram Petraeus
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Finest 
hours
De mooiste momenten in Flint van 
achtereenvolgens docent Antoine 
van Roemburg, gitarist van Hunker 
Michel Ramselaar, programmamaker, 
columnist en brugwachter Joop 
de Keijzer en oud-wethouder van 
cultuur Mirjam Barendregt.

O  Antoine van Roemburg Natuurlijk 
komen veel Flintherinneringen naar boven: de 
brand op zondag 25 november 1990;  Tonnie 
Porringa en Joke van de Grootevheen die in 
1992 Théâtre à Chatillon naar Amersfoort 
haalden met de voorstelling Marathonnerre 
(12 heures, de midi à minuit) met live muziek 
van Art Zoyd; de seizoensopeningen in de 
theaterzaal en Stadshal in de jaren 80 en 90; 
de droom van de in 2013 overleden Pieter 
Erkelens (directeur van 2002 - 2010) over 
een theater aan de Eem; de laatste voorstel-
ling die Koos Terpstra regisseerde van het 
Noord Nederlands Toneel waarbij het publiek 
niet alleen een prachtige voorstelling kreeg 
(De Vrouw met de Baard) maar ook het boek 
met alle voorstellingen die Koos bij het NNT 
regisseerde.

Bij de toneelcursus ‘Toneel kijken’ die ik zo’n 
25 jaar gegeven heb voor de Flint (elk jaar 
rondom zo’n viertal voorstellingen een uit-
gebreide avond over dramaturgie, de auteur, 
stroming, het stuk, thematiek, e.d.) hadden we 
vaak een ruimte in de Flint, of de beneden-
ruimte in de St. Aegtenkapel. De cursisten 
moesten worden uitgenodigd, kopieën van 

scripts worden gemaakt en/of verstuurd, de 
ruimte moest in orde gemaakt zijn en regel-
matig had ik wensen om audio of video af te 
spelen. Het was altijd geweldig in orde. Dank 
aan Joke, Karin, Nanda, Paulien, Ank en Kees 
en de technici.

Zonder al deze Flinters zou het niet gelukt 
zijn. Zonder deze vrouwen en mannen achter 
de schermen:  geen voorstelling , geen evene-
ment en is er slechts een kale, lege ruimte. 

O  Michel Ramselaar Het was mistig 
achter het podium. Ze koelden de apparatuur. 
Ik zag geen hand voor ogen. Waar is de kleed-
kamer? Rechtdoor, linksaf. Ik opende een deur. 
Een bankstel, een grote tafel met twee krat-
ten bier erop, een fles Jack Daniels, rode wijn, 
witte wijn, broodjes zalm. Plotseling een stem: 
"Hé, wat moet dat?" Een grote getatoeëerde 

roadie kwam dreigend de kleedruimte binnen. 
"Uh, we zijn het voorprogramma, ik zoek de 
kleedkamer!""Oh, dan ben jij van Hunker zeker? 
Jullie kleedkamer is hier recht tegenover!"

Ik opende de deur van onze kleedkamer. Half 
kratje bier, vijf kleffe broodjes en een waterko-
ker. Verschil moet er zijn! We hadden net een 
soundcheck gedaan, want wij speelden in het 
voorprogramma van De Dijk. Dat voelt alsof je 
een voorwedstrijd mag spelen in De Kuip, in 
de grote mannen competitie. Geil, spannend, 
zum kotzen.
 
We zaten te wachten in de kleedkamer. Plots 
een klop op de deur. Een gozer met een head-
set. "Nog vijf minuten heren!" Wéér wachten, 
ijsberen, nog een keer pissen (wéér niks) en 
dan met een lampje richting podium. De head-
set riep: "Hunker komt eraan!" Zaallicht gaat 
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De Amersfoortse band Hunker speelt in 2011 voor de vierde keer in  het voorprogramma van De Dijk.  
Van links naar rechts: Michel Ramselaar, Peter Mohr en Jan Heijnders. Foto: Frans van Hal
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uit, iedereen op zijn plek en dan: beng, licht, 
begonnen!

Dertig minuten later was het alweer voorbij. 
In de kleedkamer landde ik weer. Huub van 
De Dijk wipte even langs. Hij vond het leuk en 
wij boden hem onze cd aan en vertelden onze 
droom: "We willen óóit nog eens voor jullie 
openen in Paradiso!" "Daar ga ik niet over jon-
gens", zei de zanger. "Neem contact op met het 
management en wie weet!"

Uren later. De Dijk vertrok. Jan en ik wankel-
den met de uit de kleedkamer gejatte fles Jack 
Daniels naar de auto van De Dijk. Langzaam 
reed de grote Amerikaan weg in de nacht en 
uit de speakers klonk snoeihard ‘In de stad’, 
het openingsnummer van onze cd. Acht  
hoofdjes wiegden zachtjes heen en weer, acht 
duimen tegelijk omhoog. We hebben nog vier 
keer geopend voor De Dijk en Paradiso is nog 
steeds een droom! 
 
O Joop de Keijzer Heb in de afgelopen 
theaterseizoenen heel veel komieken en cab-
aretiers zien optreden in theater Flint, van 
Martijn Koning en Bert Visscher tot Daniël 
Arends en Ronald Goedemondt. Na afloop bij 
het drankje aan een statafel nog heerlijk staan 
nagenieten met vrienden of familie, maar mijn 
finest hour was die onvergetelijke opkomst 
van Youp van ‘t Hek. 

Als mijn eega vroeg in de morgen in de rij ligt 
bij het knusse Idea-theatertje in Soest om 
kaartjes te bemachtigen voor de try-out van 
Youp slaagt zij daar tot grote vreugde van 
iedereen in. Maar dan wordt Youp onwel en 
gaat een traject van operaties en herstelpe-
riodes in. Kaartjes worden terugbetaald. Na 
uren in de rij bij Flint, waar directeur Harold 

Warmelink, de schat, nog met een karretje met 
koffie/thee en fris langskomt, ook kaartjes 
voor Youp gescoord. Deze tickets gaan in de 
wacht want de cabaretier is nog lang niet 
hersteld. Maar dan komt de avond waar we 
zolang naar hebben uitgekeken en als de  
muziek start, Youp het toneel opstormt, super-
fit, kilo’s kwijt, dolblij er weer bovenop te zijn, 
een en al energie uitstralend, ontploft de zaal 
en een oorverdovende staande ovatie doet 
hem zichtbaar goed. 

Kippenvelmoment. Mijn adem stokt, heb  
moeite mijn emoties onder controle te houden. 
Ik slik een paar keer heftig om daarna uitbun-
dig mee te gillen en te fluiten. Absoluut mijn 
finest hour. Na deze topavond nog lang blijven 
hangen met biertjes en bitterballen, weer door 
Harold geserveerd!

O  Mirjam Barendregt Ik denk dat ik mis-
schien wel 39 jaar geleden voor het eerst in 
Flint kwam. Samen met mijn ouders. Voor het 
eerst in een echt theater.  Met mooie stoelen, 
licht en dan gaat het doek open...  Wat een 
belevenis, wat een indrukken. En daar is het 
niet bij gebleven.

Gravend in mijn geheugen strijden vele 
momenten om voorrang.  Wende Snijders, 
zittend op de eerste rij… weergaloos… 
Brunchconcerten op zondagochtend, lekker, 
Gé Reinders in de Aegtenkapel en  
vooraf samen met Harold Warmelink kaar- 
tjes scheuren, intens, Wuivend Graan van Wim 
T. Schippers, hilarisch (kan dat nog een keer 
terugkomen alsjeblieft) maar ik kom tot twee 
bijzondere voorstellingen die symbool staan 
voor de mooiste Flint-ervaringen.
In 2007 was er de voorstelling Het Verschil 
met Jenny Arean en een nog onbekende Wende 

Snijders, met prachtige liedjes, een voorstel-
ling over oorlog, vluchten en discriminatie, 
een voorstelling die nog steeds actueel is, 
maar zoveel indruk maakte door de kracht van 
de teksten, de weergaloze vertolking en de 
prachtige combinatie van zang, acteren en een 
stand-upcomedian.
De cd Het Verschil die ik na afloop in de foyer 
kocht, draagt de handtekeningen van Jenny 
Arean en Wende Snijders. Ik moest hem heb-
ben en ik moest die handtekeningen. Iets wat 
ik normaal echt nooit vraag en daardoor kan ik 
nog heel vaak deze mooie theaterherinnering 
terughalen.

Met de komst van Harold Warmelink werd het 
theater ook meer van de stad. Meer van de 
Amersfoorters en zo ontstond de voorloper 
van een soort Amersfoortse uitmarkt, toen nog 
gekoppeld aan een goed doel. Het was 2011, 
17 september, AmSup (AmersfoortSupports). 
Ik was koud twee weken gestopt als wethou-
der. Toch een emotionele periode. Er hing een 
geweldige sfeer in Flint, veel bekenden. Ook op 
het podium. 

Het absolute hoogtepunt, wat niet alleen bij 
mij voor een rilling en een traantje zorgde, 
maar bij de gehele zaal, was het door het 
Miles Orchestra onder leiding van Teun van 
Essen uitgevoerde Frank Boeijen-nummer De 
Verzoening. Deze avond omgedoopt tot De 
Verkering en van tekst voorzien en voorgedra-
gen door de toenmalige stadsdichter Arjen van 
der Linden. Deze ode aan Amersfoort, uitge-
voerd met groot orkest: kippenvel. Nog altijd. 
Toen viel ik voor de stadsdichter. En dat duurt 
nog altijd. 
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Programmeren 
is echt mijn  

vak

Wie je op de meest ongeregelde momenten in Flint aantreft 
is Ank Marx. Programmeur. Voor een theater een van 

de  belangrijkste personen. Ze kent alle artiesten, ze ziet 
alle voorstellingen. In binnen- en buitenland. Ze stelt het 

culturele programma samen en zorgt voor veel opwinding bij 
het uitkomen van de seizoenbrochure.

De programmeur    O    Ank Marx
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Ank (1963, Delft) kwam met haar man, die werkte bij 
Twijnstra Gudde, in 1988 naar Amersfoort. Ze gingen 
aan de Breestraat wonen. Ank werkte eerst voor de 
Rabobank voordat ze in 1990, net na de brand in de Flint, 
bij de ACR ging werken. 

Toen de raad werd opgeheven belandde ze bij de Flint. "Bij de 
ACR deed ik de programmering van de klassieke muziek in 
de St. Aegtenkapel en ik bemiddelde voor de amateurkunst 
met de gemeente Amersfoort: koren, muziekkorpsen en 
toneelverenigingen. Anton Groot was van de kunstzinnige 
vorming. Paul Coumans voor de beeldende kunst en ik van 
de klassieke muziek. Toen het beheer van de St. Aegtenkapel 
naar de Flint ging heb ik de dinsdagserie concerten mee-
genomen. Er stonden Nederlandse topmusici in de kapel: 
Janine Jansen, Ivo Janssen, Pieter Wispelwey…"

"Toen ik bij de Flint kwam, ging Joke van de Grootevheen 
weg. Freek van Mierlo was programmeur. Joke deed de publi-
citeit. Ik kreeg haar baan aangeboden. Maar ik was niet van 
de publiciteit, maar van de klassieke muziek… Dus werd ik 
programmeur klassieke muziek en kreeg ik publiciteit erbij…"

Freek van Mierlo en Tonnie Porringa vertrokken ook, Mar-
griet Kapteijns werd interim-directeur en Nicolette van der 
Wal interim-programmeur. En toen kwam Pieter Erkelens. 
"Hij zei: ik ga het met jullie allemaal proberen. Hij heeft mij 
bij de hand genomen in het vak van programmeren. Van 
hem heb ik het geleerd. Hij was een flamboyante, open man 
bij wie alles kon. Als je structuur was gewend, dan was het 
moeilijk. Ik vond die werkwijze wel fijn."

"Ik mocht bij alle gesprekken over programmering met impre-
sariaten zijn. Keek mee en leerde veel. In het begin boekte hij, 
we sparden samen. Langzamerhand draaiden de rollen om en 
bleef Pieter buiten de gesprekken. Het sparren bleef."

"De wereld van impresariaten en theaterprogrammeurs is 
een warrige. Vaak heb je met verschillende impresariaten of 
agenten te maken. Heel complex soms. Bijna alle voorstellin-
gen moeten nog worden gemaakt of zijn bezig om gemaakt 
te worden. Een zekerheid het ene jaar is geen zekerheid voor 
het andere jaar, of zoals banken zeggen: geen garantie voor 
de toekomst. Maar het is een leuk en dynamisch vak."

In mei moet de brochure voor het nieuwe seizoen klaar zijn. 
In de zomermaanden heeft Ank twee maanden rust. Dan 
begint het circus opnieuw. Ze is vaak ’s avonds en in het 
weekend bij voorstellingen in Flint aanwezig. "Soms is het 
heel veel en heel druk. Drie, vier avonden per week in Flint 
en het contact met de artiesten. Maar ik wil zien hoe de thea-
tergezelschappen zich ontwikkelen. " 

In juni worden grote producties al besproken. "Een grote 
opera of musical. Die boek ik nu al voor het theaterseizoen 
2018-2019. Ik ben altijd aan het werk in de toekomst. Over 
een paar maanden overleg ik weer met de producenten en 
maak afspraken. In september en oktober loopt dat door. In 
december is het iets rustiger. Vervolgens worden in januari 
en februari prijsafspraken gemaakt. De prijzen worden pas 
vastgesteld als de tournees zijn geboekt. Soms vallen voor-
stellingen af omdat ze de tournee niet voor elkaar krijgen. 
Dan volgt er een tweede boekingsronde. Impresario’s die  
nu op bezoek komen, komen soms begin van het volgend  
jaar terug."

"Ik heb globaal een verhouding in gedachten wat theater, 
cabaret, muziek, opera en zo betreft. Flint moet een prestatie 
neerzetten die overeenkomt met wat de gemeente wil. We 
zijn een provinciaal theater, we programmeren zoveel moge-
lijk voor Amersfoort en de regio en boeken zoveel mogelijk 
genres." Onder Pieter Erkelens startte Ank Marx De Lieve 
Flint. Een samenwerking tussen Flint en Theater De Lieve 
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Vrouw. "We vullen elkaar naadloos aan: in de vlakke vloer 
van De Lieve Vrouw zie je voorstellingen die je in Flint niet 
kunt zien en andersom. Een enkele keer is er overlap omdat 
een bekende cabaretier die normaal in Flint volle zalen trekt 
een try-out doet in De Lieve Vrouw of als een voorstelling in 
De Lieve Vrouw zo populair is dat we hem gemakkelijk nog 
een keer in Flint kunnen doen."

Ingrid Melman is programmeur van De Lieve Vrouw. Zij zegt:  
"Rond februari gaan Ank en ik om de tafel. We nemen dan 
voor het eerst en in het geheim onze nieuwe theaterprogram-
ma’s door. Welke voorstellingen zijn zowel voor bezoekers van 
Flint, als voor onze theaterliefhebbers interessant en kansheb-
ber voor onze gezamenlijke serie De Lieve Flint? Soms is de 
selectie zonneklaar, soms volgt in de weken na onze eerste 
afspraak nog een goede discussie. We komen er altijd uit."

Het is een samenwerking die Pieter Erkelens al voor ogen stond 
bij zijn benoeming tot directeur van de Flint. "Soms vind ik het 
jammer dat we geen kleine zaal hebben, maar ik heb het karak-
ter van accepteren zoals het is. Ik heb een oosterse achtergrond, 
mijn vader komt uit Indonesië, en dan krijg je dat mee."

Ze noemt wat bijzondere producties. "Neem Blick Théâtre,
dat kan hier in Amersfoort wel, in veel andere steden niet. Wij 
hebben daar publiek voor. Pieter heeft dat soort bijzondere 
voorstellingen hierheen gehaald. Parade-achtige dingen. Hij 
hield veel van circus en van het genre bijzondere producties. 
Zoals de Opera Koeien, in Amsterdam heel gewoon, hier expe-
rimenteel. En De Passie natuurlijk, dat is een coproductie van 
Flint. Echt alleen voor Amersfoort."

Ank Marx en Flint, het is een twee-eenheid. Youp van ’t Hek 
noemde Ank in een interview voor dit boek ‘een schat!’ "Dit 
is echt mijn baan. Het is leuk om een band op te bouwen 
met de artiesten. Hoe leuk is het als Mini & Maxi zeggen dat 
ik een van de weinige ben die overdag langskomt, terwijl ik 
ze ook ervoor heb gezien. Die belangstelling stellen ze zeer 
op prijs. Een van de kernwaarden van Flint is persoonlijke 
aandacht. Dat willen artiesten allemaal. Hallo zeggen is zo 
belangrijk."

"Allemaal zeggen ze dat ze hier graag komen spelen. Het 
publiek zit lekker dichtbij, gezellig. Ook dat Amersfoort een 
fijn publiek heeft. Als je in je eentje op het toneel staat en 
niemand lacht bij de eerste grap… je zal er maar staan…"

Haar favoriete artiest? "Ik ben echt van de klassieke muziek. 
Dat is mijn vak. Mijn favoriete artiest? Ik zie er zo veel… Wat 
ik wel heel leuk heb gevonden is Quirine Viersen, die cel-
losuites van Bach speelde in de St. Aegtenkapel. Tussen twee 
concerten door gingen we altijd samen eten. Met elkaar over 
muziek praten, heerlijk. Dat doe ik ook met de zakelijk leider 
van Opera Today. Het geeft mij heel veel energie om over de 
inhoud te praten."

Toen Harold Warmelink directeur werd, veranderde er 
veel in de Flint. "Dat was even wennen. Maar hij heeft mij 
laten doen wat ik doe. En het sparren doe ik nu met andere 
mensen. Ik heb veel contact met andere programmeurs in 
Nederland. Als groep van 25 komen we vier of vijf keer per 
jaar bij elkaar. Als ik naar het buitenland ga om voorstel-
lingen te zien, dan ga ik vaak samen met andere program-
meurs. De scheidslijn tussen zakelijk en privé is klein. Als ik 
met de programmeur uit Alkmaar naar Oslo ga, dan ontbij-
ten we samen en drinken we na afloop van de voorstelling 
samen wat. Het is zo anders dan normaal. Dat geldt ook voor 
impresario’s en producenten. Maar zoals ik al zei: dit is echt 
mijn vak!"

"Het geeft mij  
energie om over de 
inhoud te praten"
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De columnist   O   Guido de Wijs 

De kermis 
van het 

verlangen
Het is eind jaren tachtig als mijn zoon Bram en ik een 

gewond duifje op straat vinden. We rapen het beestje 
voorzichtig op en bellen ergens in Queekhoven aan. 

"Oh, die is vast van Wim Smink", constateert de 
buurvrouw meteen. Even later voeren we met Wim een 

vertederend gesprek over Turkse tortels en Japanse 
kwartels. 

Hij blijkt de adjunct-directeur te zijn van Theater De Flint. 
Bram onthult dat hij ook graag een volière met duifjes en 
kwarteltjes wil. "Dan zorg ik wel voor afdakjes", belooft 
Wim. Die kunststof afdakjes komen van het Centrum voor 
Creativiteitsontwikkeling De Flint. Ze zijn na de zoveelste 
wanhopige verbouwing overbodig geworden. "Die mogen 
jullie wel hebben". 

De Flint. Hoe is het toch mogelijk dat in 1977 de nieuwe 
schouwburg van onze stad precies op de verkeerde plek 
terecht is gekomen? Aan de rand van de Kruiskamp, de 
wijk waar fanatieke supporters van het Nederlands elftal 
eendrachtig hun straten oranje kleuren, maar waar nog 
nooit iemand interesse heeft getoond voor toneel, cabaret, 
musical of ballet. 

Ik kom in Amersfoort wonen, nu al weer vijftig jaar 
geleden. Het Grand Théâtre aan de Snouckaertlaan is net 
verbouwd en het seizoen 1967-1968 gaat daar met nieuw 
elan van start. Verder hebben we nog de markante Markt-
hal in de Breestraat. In het Grand Théâtre zie ik voor het 
eerst Herman van Veen optreden en in de Markthal zing ik 
onder leiding van Renske Nieweg mee tijdens de jaarlijkse 
kerstliedavonden. 

Amersfoort wil al lange tijd een nieuwe ‘stadsgehoorzaal’. 
Het woord zegt het al, een gehoorzaal, dat is een opgewaar-
deerde markthal. Dat kan natuurlijk nooit een schouwburg 
met allure worden. In mijn geboortestad Tilburg is de halve 
binnenstad afgebroken om de bouw van een juweel van een 
stadsschouwburg mogelijk te maken, in Amersfoort sloopt 
men bij de Teut een school en een elektraonderdelenfabriek 
en smoort men de protestacties van bezorgde bewoners. 
Architect Onno Greiner ontwerpt een ‘speels doe-centrum 
waar alles kan’, een soort ‘Speelstadje’ met sobere tentdak-
jes, maar helaas, dat creatieve complex is te kostbaar. 

Het moet goedkoper. En ja hoor, het wordt spotgoedkoop. 
Het low budget Cultureel Centrum, dat op 30 september 
1977 officieel wordt geopend door Koos Postema, is sober, 
bruin en sfeerloos. Er deugt niks van de theaterzaal. Slecht 
zicht op het podium, abominabele akoestiek en storende 
geluiden van buitenaf. Verder is er geen bewaakte garde-
robe, grijnst de foyer je koud toe en ontbreken ouvreuses. 
Alles in het nieuwe gebouw is multifunctioneel en heeft 
de uitstraling van een slecht afgewerkte noodbunker. De 
brand op 25 november 1990 komt als een zegen. De thea-
terzaal wordt omgetoverd tot een feestelijke en chique zaal 
met kroonverlichting. 
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Helaas blijft de Stadshal nog altijd een betonachtige aanbouw. 
Ik ben bij concerten van The Nits en Earth and Fire, maar 
sfeervol en warm willen die in de rechthoekige holle evene-
mentenhal maar niet worden. In 1999 komt er een nieuwe 
directeur, Pieter Erkelens. Hij kondigt zes jaar na zijn aanstel-
ling aan dat hij met zijn theater wil verhuizen van de Coninck-
straat naar het Eemkwartier en ontvouwt zijn enthousiaste 
plannen in een inspirerend boek over een Droomtheater aan 
het Water. De Flint moet niet afglijden naar ‘een middelmatig 
dorpsniveau’ en niet ‘een aardig B-theater’ blijven: ‘Stilstand 
is achteruitgang’. Yes! Bij het Eemhuis wil hij een groots en 
gloednieuw Grand Théâtre laten verrijzen. De Flint wordt 
afgebroken en op de vrijgekomen plek moeten dure apparte-
menten komen. De Teut kijkt beteuterd toe. Het Theater aan 
de Eem zal echter nooit gerealiseerd worden, het project blijkt 
te ambitieus en vooral te duur. 

Op een dag spreek ik Pieter Erkelens voor zijn huis op ’t 
Havik. Is hij erg teleurgesteld nu zijn eerzuchtige plannen 
voor zijn droomtheater niet door kunnen gaan? Hij kijkt mij 
even over zijn kleurige brilmontuur aan en zucht. In 2011 gaat 
hij met pensioen. Bij zijn afscheid op donderdag 24 januari 
2010 treedt de 107-jarige operettezanger Johan Heesters op 
in de Flint. Ik ben getuige van dit ‘geheime’ optreden en weet 
niet of ik moet lachen of huilen. Ik doe het allebei wanneer ik 
hartstochtelijk meezing met Daar bij die molen. Mijn groot-
vader was molenaar in Tilburg, vandaar.

Op 1 januari 2011 krijgt de Flint een nieuwe directeur: Harold 
Warmelink. Amersfoort kent hem als de gastvrije en hartver-
warmende reus van het BergHotel. Harold kijkt kritisch naar 
het theatergebouw en beseft meteen wat er mis is. Oeps, veel 

Amersfoorters zijn niet van plan om hun slobbertrui thuis 
te laten als ze hier een avondje uitgaan. Nee, De Flint nodigt 
bepaald niet uit tot het aantrekken van gedistingeerde of 
excentrieke kleding. De nieuwe directeur realiseert zich dat er 
iets moet gebeuren met bezoekers op het moment dat zij bin-
nentreden in een theater. Het hectische bestaan vol routine, 
realisme en bekommernis moet de bezoeker achter zich kun-
nen laten om zich open te kunnen stellen voor een feeërieke 
omgeving vol verbeeldingskracht. 

De kermis van het verlangen en de fantasie draait immers 
op volle toeren in een theater. Ding-dong, hartelijk welkom 
dames en heren, we nodigen u uit om naar de zaal te gaan, 
neem plaats in de pluche stoelen, de deuren kunnen dicht, het 
licht kan uit, nu niet meer piekeren en fluisteren, maar kijken 
en luisteren. Muziek zwelt aan, spots focussen, het toneelgor-
dijn zwaait open, de voorstelling kan beginnen en de artiesten 
komen op. Dit is de magie van de theaterwerkelijkheid, het 
wonder van de fictie en de feestelijke ervaring. Geniet van 
de show. Applaudisseer onbezwaard uw vlerken aan flarden. 
Wees ontroerd, juich, hul u in stilzwijgen, koester een bin-
nenpretje of proest het uit. Harold weet wat theater en show 
voor bezoekers kan betekenen. Het gaat om omtoveren, zelfs 
De Flint verandert in Flint. Ook snapt Harold dat voor niets de 
zon opgaat. De grote zaal heet nu Rabobank Theaterzaal. De 
bank draagt je stoel, maar wat maakt het uit? Hij zit onbe-
taalbaar. Al zeventig bedrijven ondersteunen ruimhartig de 
podiumkunsten in Flint. Zonder sponsors geen sprookjes.
 
Ik sta in de tuin te kijken naar de volière met de afgedankte 
afdakjes en voer mijn Turkse tortels en Japanse kwartels. Ze 
staan in het nachthok voor de spiegel hun toetjes te schmin-
ken en lopen op eieren als ze hun tutu’s en fluwelen mantels 
aantrekken. Ze poseren uitdagend met hun veren, ijsberen 
nerveus door de ruimte en repeteren een sketch. Over tien jaar 
worden ze ontdekt door Harold en mogen ze optreden tijdens 
het gouden jubileum van Flint. De kunststof afdakjes vormen 
het decor. Wat zal dat een glorieuze start zijn van het nieuwe 
theaterseizoen 2027-2028. 
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Misschien wel één van de meest populaire 
evenementen in de AFASzaal van Flint is de 
jaarlijkse Hond van het Jaar-show. Tientallen baasjes 
paraderen met hun hond over de catwalk, maar niet 
nadat ze urenlang bezig zijn geweest hun dier te 
wassen, kammen, knuffelen en moed in te spreken. 
Het levert jaarlijks fraaie beelden op. En trotse 
hondenbezitters. Foto’s: Marco Hofsté
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Gastvrijheid, 
creativiteit en 
enthousiasme

De directeur die de Flint door zwaar weer loodste: Harold Warmelink. 
De  ondernemer met een groot hart voor cultuur. Met zijn team 

verbouwde hij Flint spectaculair, haalde Jazz Amersfoort, Spoffin 
en Dias Latinos en Kraft binnen, bedacht de seizoensopening 

AmSup, het kampvuurconcert, vogelhuisjes, muziek na afloop van 
een voorstelling, pauzedrankjes, de rollerdisco en de culturele 

sfeermakers. Een directeur boordevol gastvrijheid,  
creativiteit en enthousiasme. 

De directeur    O    Harold Warmelink
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Harold Warmelink (1962, Den Haag) deed de Hotelschool 
en werkte zich van chef-kok op tot directeur van het 
Rotterdam Airport Hotel. Job Heilijgers, bouwer van de 
Flint, was zijn grote baas bij Regardz. Hij haalde hem 
naar het Berghotel in Amersfoort. Vandaar verhuisde hij 
na enkele jaren naar congrescentrum La Vie. Maar daar in 
Utrecht miste hij Amersfoort… 

Heilijgers: "Hij heeft 21 jaar bij ons gewerkt. Toen de functie 
van directeur Berghotel vrijkwam, schoot door mijn kop dat 
het wel iets voor Harold was. Ik zei hem dat ik dacht dat hij 
het Berghotel weer in de Amersfoortse gemeenschap kon 
plaatsen. Ik heb er diep respect en bewondering voor hoe hij 
dat heeft gedaan. Harolds kracht is dat hij niet alleen gepas-
sioneerd is, maar ook werkelijk  geïnteresseerd is  
in mensen."

Warmelink: "Ik heb altijd gedaan waar ik blij van werd. Op 
een gegeven moment was ik als directeur van La Vie in 
Utrecht niet meer blij. Het contact en de gesprekken met de 
gasten vond ik altijd leuk. Ik kreeg een functie aangeboden 
waarbij dat verloren zou gaan. Ik ben in mijn  tuin gaan zit-
ten en opgeschreven waar ik blij van wordt. Dat is: onderne-
men, gastvrijheid, maatschappelijke betrokkenheid, cultuur 
en Amersfoort."

Het was juist het moment waarop in de Flint een vacature 
ontstond door het vertrek van Pieter Erkelens. "Die sloot 
naadloos aan op wat ik had opgeschreven." Warmelink sol-

liciteerde. Eric Balemans, voorzitter van de Raad van Com-
missarissen: "Harold stuurde bij zijn sollicitatie een filmpje. 
Hij stond voor de Flint. Briljant. Hij liet gelijk merken dat 
hij affiniteit heeft met cultuur en dat hij creatief is. Hij stond 
als kleine man voor een grote Flint. Goed gefilmd. Hij liet 
merken dat hij snapt waarom het draait en dat hij buiten 
begaande paden wil treden. Met zulke mensen werk ik 
graag. Toen stond hij al 2-0 voor op de andere sollicitanten. 
In een gesprek gaf hij zijn visie. Daar droop gastvrijheid 
vanaf, evenals enthousiasme. Natuurlijk kenden wij zijn 
zakelijk instinct van het Berghotel en La Vie. Hij is iemand 
die past bij deze tijd. Met hart voor cultuur, maar niet ten 
koste van alles cultuur. Hij is een cultuurman, die begrijpt 
dat de schoorsteen niet kan roken als je geen kolen hebt." 

En zo iemand had de Flint nodig in 2011. Geen cultuurpaus, 
maar een cultureel ondernemer. Staatssecretaris Halbe 
Zijlstra had zojuist een bezuiniging van 200 miljoen in de 
cultuursector aangekondigd. De subsidies stonden onder 
zware druk. "Ik was en ben een liefhebber en enthousiast 
bezoeker van theater Flint. Ik kende Pieter als enthousiast 
medebestuurslid van Amersfoort 750. Ik vond Flint een 
geweldige uitdaging." 

Harold bouwde in het Berghotel een enorm netwerk op in 
Amersfoort met nieuwe activiteiten als B-Art. "Dat netwerk 
wilde ik verzilveren voor Flint. Met de gedachte dat Flint niet 
van de werknemers is maar van alle inwoners in Amersfoort. 
Ik wilde met mijn team waarde creëren voor de stad. Flint 
moet bij elk festival betrokken zijn of betrokkenheid tonen."
En zo kwam de opening van Rabobank Amersfoort Jazz naar 
het theater evenals de Amuse van Spoffin. En sinds kort ook 
de mede door Harold geïnitieerde comeback van Dias Latinos. 
"Ik zocht cultuurmakers in de stad op en vroeg om advies. 
Met Teun van Essen ontstond de coproductie De Passie en het 
Wintergala, met Hans van Horck Flirting with the Blues als 
opvolger van het verloren gegane bluesfestival Highlands."

Maar voordat het zover was, moest hij grote hindernissen 
overwinnen. "De derde werkdag zat ik al in de rechtbank 
vanwege geluidsoverlast in de St. Aegtenkapel. Daarvoor is 
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een oplossing gevonden. De rechter heeft ons strikte regels 
opgelegd. Met kamermuziek kunnen we daarmee uit de 
voeten. We zijn er niet op uit overlast te bezorgen, we zijn  er 
vóór de stad, niet om de stad te dwarsbomen." De week erna 
zat hij op het stadhuis tegenover de toenmalige cultuurwet-
houder Mirjam Barendregt. Die vertelde dat hij boven de 
al in gang gezette bezuiniging van twee ton nog eens een 
half miljoen moest besparen. "Ik heb gezegd dat ik eerst een 
financiële analyse wilde maken. Anders kon ze de Flint beter 
direct sluiten. Daarmee zou ze het goedkoopste theater van 
Nederland krijgen."

De analyse wees uit dat een half miljoen niet haalbaar was in 
2011. "Ik had tijd nodig om een achterstand in te halen, slim-
mer te gaan werken en meer geld te gaan verdienen. Pas dan 
zou ik ruimte kunnen creëren om de bezuiniging te halen." 
Die ruimte kreeg hij. De eerste besparing moest in 2014 een 
feit zijn en de jaren erna structureel.

Samen met zijn team en met gratis hulp van deskundi-
gen van Twijnstra Gudde ontwikkelde Warmelink een 
toekomstvisie met als kernwaarden theatergevoel, plezier, 
persoonlijke aandacht, lef en pro-actief bezig zijn. "Dat moest 
zich nestelen in ons dna. Gelukkig ondervond ik dat alle 
medewerkers al gastvrij en gastgericht zijn. Iedereen wil 
de bezoekers een leuke avond bezorgen. Dat is de basis van 
gastvrijheid. Voor mij is theater een avondje uit vanaf het 
moment van reserveren tot het verlaten van Flint. Ik wil de 
mensen een ervaring, een beleving die blijft, meegeven. Een 
herinnering creëren. De artiesten zorgen daarvoor op het 
toneel, wij zorgen voor alles eromheen."

In het gesprek met Barendregt kreeg Warmelink ook te 
horen dat de bouw van een nieuw theater op het P+R-terrein 
van de Wagenwerkplaats voorlopig niet aan de orde was. In 
elk geval de eerste vijftien jaar niet. Het terrein werd een 
zogenoemd pauzelandschap, gereserveerd voor ooit een the-
ater of een school. Harold ontwikkelde daarna plannen voor  
een complete revitalisering van Flint. Een nieuw theater had 
55 miljoen euro gekost, Harold bespaarde ruim 50 miljoen 
door te verbouwen en het theater nieuw leven in te blazen.
Hij nodigde alle raadsleden uit om te vertellen over zijn plan-
nen, maar wist bij voorbaat dat niet iedereen zou komen. 
Daarom maakte hij weer een filmpje, waarin hij enthousiast 
over zijn plannen vertelde. "Het was duidelijk dat wij op een 
andere manier geld moesten gaan verdienen om de kwaliteit 
van de voorstellingen te kunnen waarborgen. Elke voorstel-
ling kost geld. We moesten de horeca in eigen beheer krijgen."

Die werd tot dan gepacht door eerst Gert van Reenen en 
later Robert Pols, twee mensen in 27 jaar. "We zijn daar met 
Robert op respectvolle wijze uitgekomen. Hij heeft zelfs 
nog een halfjaar op zijn manier doorgedraaid, zodat wij ons 
concept konden uitwerken." Dat werd Trek Theaterkeuken 
& Café, genoemd naar de oude trekkenwand van het theater.
Dat concept moest aansluiten op de kernwaarde theaterge-
voel en moest ook verhalen uitbeelden en vertellen. Zo keer-
den de touwen van de oude trekkenwand terug als decoratie 
in het plafond en werden de planken van het plafond van de 
oude foyer omgetoverd tot eetplankjes. De eetbakjes blijven 
met magneetjes goed staan, onder de bakjes zijn winkelwa-
genmuntjes van Flint geplakt. "Ik vond enkele zakken met 
duizenden muntjes…" Aan de binnenkant van de kopjes 
staat: ‘Geniet van het vertellen’ en ‘Wat is uw verhaal?’ Op 
tafel liggen boekjes waarin gasten het verhaal van die tafel 
kunnen opschrijven.

Maar niet nadat een spectaculaire verbouwing had plaatsge-
vonden met als architect Wim Woensdregt van het bureau 
ADP Architecten en binnenhuisarchitect Suzanne Holtz. 
Bouwer Van Wijk Vastgoed in Utrecht becijferde een halfjaar 
nodig te hebben, Harold gaf hem tien weken. "Meer tijd had-
den we niet." Het werden krankzinnige weken. 

"Het echte avondje uit  
is terug in Flint"
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Op aangeven van Rob Smit van marketingbureau L5 werd 
de naam veranderd van de Flint in Flint. Net zoals de naam 
van theater ’t Spant door hetzelfde bureau werd veranderd 
in Spant! Warmelink: "De naamsverandering past bij onze 
ambities. Met onze transitie naar een theatercomplex met 
een andere uitstraling past in onze filosofie de naam Flint 
als merknaam. Zoals Carré in Amsterdam. Dus Flint en 
niet de Flint. Zoals Carré en niet de Carré. Flint is een 
persoonsnaam en persoonlijkheid willen we ook uitstralen. 
Het is een merk met een lading. De naam van een orga-
nisatie die zich breder inzet dan theater alleen. Het is een 
ambitie om Flint als merk goed neer te zetten. Daar worden 
wij sterker van. Niet alleen lokaal, maar ook landelijk. "

Warmelink richtte ook het landelijke Theaterlocaties 
Nederland op als onderdeel van het Genootschap van 
Eventmanagers. Inmiddels zijn 44 theaters in Nederland 
lid. "Daar ben ik trots op. Ik heb tegen de directeuren 
gezegd: kijk eens wat we hebben! Wij hebben de beste tech-
nici en beste apparatuur. Dat heeft niemand. Ideaal voor 
congressen en evenementen. Laten we die kennis delen."

Bij zijn aantreden sprak hij van een droomjob. Na zes jaren 
is er wat hem betreft niets veranderd. "Er is nog zoveel 
te bereiken. Cultuur is nog steeds een sectie in transitie. 
Cultuur kost geld, dus je moet het slim doen en aan de ene 
kant geld verdienen om aan de andere kant podiumkunst te 
kunnen bieden. Wij zijn op aarde om die podiumkunst naar 
de stad te brengen. Maar we moeten het zelf verdienen met 
commerciële congressen en evenementen. "

Samen met zijn team is hij nu bezig met een nieuwe visie 
op de toekomst van Flint. "We moeten steeds meer de stad 
in gaan. Aantoonbare meerwaarde voor de stad hebben en 
de regio. Actief in de stad werken, zoals met Dias Latinos.  

Mooie, nieuwe dingen intiëren en bijdragen aan de mooie 
dingen die er al zijn. Daarmee creëren we een goede toe-
komst van Flint voor Amersfoort en de regio. Want  
een economisch sterke regio kan niet zonder een sterk 
cultureel klimaat." Hij wil Flint ook interessant maken voor 

meer jongeren. "Het is de tijd van festivals. We hebben de 
makers van Kultlab uitgenodigd en laten zien wat er in de 
AFASzaal kan. Dat heeft geleid tot het muziekfeest Kraft tij-
dens oud en nieuw. Dat is een groot succes. Eén van de leuke 
dingen die voorbijkwamen was een tweet van een jongere. 
Hij schreef zijn moeder: ‘Hé mam, je raadt nooit waar ik ben. 
In de Flint!"

Harold is vaak ’s avonds en in het weekeinde in Flint te 
vinden. Hij vindt het nog altijd een feest om gasten te ver-
welkomen, met hen in gesprek te gaan. "Ik heb altijd gezegd: 
een avondje uit begint bij het reserveren. Ik wil graag dat 
mensen napraten over de impact van de voorstelling. Ik vind 
het leuk om te horen hoe ze het vonden. Ik stimuleer arties-
ten dat ook om te doen. In de artiestenfoyer moeten ze hun 
drankje betalen, als ze naar Trek komen, dan betalen wij."

"Wij betalen de gage van de artiest, maar doen dat natuur-
lijk uit de recette. Dus de bezoekers betalen het salaris van 
de artiest. Daarom is het fijn als ze hun ervaringen met de 
artiest kunnen delen. Jandino is er bij voorbeeld  altijd. Hij is 
er als eerste en doet het licht uit!"

"Belangrijk is dat we als team alles samen doen. Ik wil ver-
antwoordelijkheden zo laag mogelijk in de organisatie leg-
gen, wil werken met zelfsturende teams. Ik kom zelf van de 
werkvloer, ik weet hoe het is. Als initiator en inspirator geef 
ik richting, maar een goed team is onmisbaar voor Flint."

"Zelf vind ik het natuurlijk ook het mooiste dat er is om met 
gasten om te gaan. Daarom ben ik ook naar Flint geko-
men! Ik wil met mijn voeten in de klei staan. Inspelen op 
wat mensen vertellen, dat helpt bij keuzes maken voor het 
nieuwe seizoen. We stimuleren bezoekers hun verhalen ook 
op te schrijven in de boekjes op de tafels van Trek. Het komt 
altijd weer neer op het vertellen van verhalen. Blijf je verhaal 
vertellen, dan kunnen wij tot in lengte van dagen mooi thea-
ter brengen en mooie podiumkunst beleven."
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Na de spraakmakende verbouwing in 2014 
broedde directeur Warmelink op een idee om 
het terras van Flint een theatraal aanzicht te 
geven. Hij bedacht vogelhuisjes. Iedere artiest 
die in Flint optreedt krijgt een vogelhuisje, dat 
versierd, beschilderd, beplakt, verfraaid kan 
worden. Alle vogelhuisjes krijgen een plek op 
de muren rond het buitenterras.

Het idee is simpel. Geef iedere artiest een 
vogelhuisje en een grote doos met oppimp-
spullen. Claudia de Breij, Brigitte Kaandorp, 
Donna Alberti van Gard du Nord, Guido Weijers, 
Edwin Ome Willem Rutte en veel andere 

artiesten reageerden enthousiast. En hun 
kastjes hangen aan de muur. Alsof ze een 
handtekening achterlaten in het theater. 

Harold Warmelink: "Ik wilde iets met onze 
binnenplaats. Daar stonden een oud fietsen-
hok, wat verdwaalde bomen en een nood-
trap. Het was een soort vergeten plek. En ook 
daar wilde ik een van onze kernwaarden laten 
terugkeren, het theatergevoel."

Bij een Deense woonspecialist trof hij een 
vogelhuisjes in een groot aantal kleuren. Daar 
werd zijn idee geboren. "Ik was benieuwd hoe 

onze binnenhuisarchitect en ons management 
zouden reageren. Een beetje met angst en 
beven heb ik het plan gepresenteerd. Iedereen 
zag het wel zitten de vogelhuisjes op te han-
gen om zo het theatergevoel te creëren."

Van alle kunstwerkjes van artiesten wordt 
een foto gemaakt. Die beelden zijn te zien in 
een ‘piepshow’, in een groot, geel vogelhuisje, 
gemaakt door de Amersfoortse kunstenaar 
Marian Dessing. 

Piepshow van vogelhuisjes

Artiesten en hun vogelhuisjes. Vanaf links met de klok mee: Bert Visscher, Hans Liberg, Brigitte Kaandorp, Huub 
Stapel, Claudia de Breij, Guido Weijers, Pipi Langkous, Paulien Cornelisse, Gerard Hilhorst en Harold Warmelink.
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In 2012 kreeg het theater nieuwe vloerbedekking, 
nieuwe bekleding op de stoelen en een nieuw 
verflaag op de muren. Directeur Harold Warmelink 
geeft tekst en uitleg aan zijn voorgangers Pieter 
Erkelens en Tonnie Porringa. Foto: Bram Petraeus
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Harold Warmelink was een echte bouwpastoor, 
hij was elke dag op de bouwplaats te vinden. 
"Ik verruilde mijn kostuum voor bouwschoenen 
met stalen neuzen en een bouwhelm." Elke 
avond rapporteerde hij de uitvoerder wat er 
misging. In tekst en foto’s. "Bij alle grote projec-
ten worden budgetten overschreden. Ik wilde 
dat niet en het is ook niet gebeurd. We zijn  
binnen de budgetten gebleven."

Het lukte in tien weken. Ondanks een zware 
storm, die voor fikse waterschade zorgde. 
Tijdens de verbouwing werd ook nog eens 
besloten van één van de kleedkamers een 
podium te maken, zodat na afloop van de 
voorstellingen in het restaurant muziek kon-
den worden gebracht. "We wilden een open 
karakter, geen bakstenen meer. Alles moest het 
gevoel van theater uitstralen. We wilden veel 
meer openheid. Daarom hebben we die rare 
patio, die centraal in het restaurant lag, weg-
gehaald. We wilden een toegankelijk, laagdrem-
pelig restaurant."

Kenmerkend is de glazen overkapping die het 
gebouw doorkruist. Dat is goed te zien aan 
weerszijden van het gebouw bij de entrees 
aan de Coninckstraat en de Walikerstraat. De 

overkapping biedt veel licht, sfeer en een groot 
ruimtelijke gevoel. Het principe van architect 
Woensdregt: "Waar geen licht is, is geen ruimte."

Zaterdag 27 september 2014 was het spet-
terende openingsfeest, een dag later de Open 
Dag voor iedereen. Verslaggever Eric van der 
Velden van AD Amersfoortse Courant was 
bijna lyrisch over de nieuwe Flint. Hij schreef 
over ‘een verbluffende metamorfose’. 

Uit zijn relaas: "De begane grond blijkt onher-
kenbaar veranderd. Geen spoor meer van die 
lange, smalle foyergang die met zijn straatte-
gels aan een uit de kluiten gewassen buurt-
centrum deed denken. Misschien draait de in 
2001 overleden architect Onno Greiner zich om 
in zijn graf. Zijn  typisch jarenzeventigopvat-
tingen over een ‘speelstadje’ en een knusse 
Amersfoortse maat leven alleen nog voort aan 
de buitenkant van het gebouw. Binnen wordt 
de huidige tijd verwelkomd met een royaal 
grand-café, spannende hoekjes, een open 
keukenvuur, theatrale interieurgrapjes en de 
traditionele schouwburgkleuren rood en zwart. 
Levensgrote scènefoto’s en theaterposters 
accentueren waarom het hier draait. Niet hip of 
trendy, wel uitnodigend en behaaglijk."

Ook voormalig directeur van de Rijksdienst voor 
Monumentenzorg Fons Asselbergs, die bij het 
afscheid van Porringa nog zei dat Flint niet uit-
nodigt om een avond uit te gaan in een lange 
jurk, is enthousiast. "Het is veel beter na de ver-
bouwing. Vriend Warmelink doet dat heel goed. 
Het is veel feestelijker. Ik kende Greiner goed. 
Eigenzinnig en eigenwijs. Maar van een andere 
school. Bij het constructivisme zijn de elemen-
ten heilige dingen. Die zijn nu doorbroken, de 
vormdwang is opgeheven. Godzijdank. "

Zonder risico is de investering niet. De Flint 
leende 2,8 miljoen euro van de gemeente 
tegen een alleszins marktconforme rente. In 
het artikel in ADAC geeft de Flintdirecteur toe 
dat hij zijn nek uitsteekt: "Zoals bij mijn weten 
nog nooit eerder door een culturele instelling is 
gedaan. Redden we het niet dan gaat de Flint 
failliet en heeft Amersfoort geen schouwburg 
meer. Zo simpel is dat."

In 2016 volgde de toneeltoren, die een bron-
zen huid kreeg. Er kwam nieuwe signing. "De 
wensen van binnen zijn vertaald naar de bui-
tenkant. De bronzen toren is een soort poort 
naar de binnenstad." In 2017 volgde de verbou-
wing van de AFASzaal. Suzanne Holtz heeft 
bij haar plannen naar drie belangrijke punten 
gekeken: belichting, akoestiek en gebruik. De 
ramen zijn weggewerkt en beter geïsoleerd. 
De rauwe uitstraling bleef behouden door het 
plaatsen van een soort gaas voor de nieuwe, 
stoffen wanden.

Drie jaar na de grote verbouwing in 2014 kan 
worden geconstateerd dat Flint in 2014 mis-
schien wel het beste besluit in veertig jaren 
heeft genomen.

Flint-directeur  
als bouwpastoor
De zomer van 2014 deed bewoners van Teut en Pothkwartier denken 
aan de jaren zeventig. Tien weken lang was Flint bevolkt door tientallen 
bouwvakkers en omringd door werkbusjes, kranen en vrachtwagens. 
Het Speelstadje van Onno Greiner werd het domein van architect Wim 
Woensdregt van bureau ADP Architecten en interieurontwerper Suzanne 
Holtz van SH Studio.
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Bij de grote verbouwing in 2014 verzamelden directeur Harold Warmelink en zijn mensen 
overbodige attributen en prullaria. Alle ruimten in Flint werden opgeruimd en spullen, die 
niet meer werden gebruikt, werden op het podium uitgestald. Dat leverde een fraai beeld 
op. Glazen, potten en pannen, stoelen en tafels, zelfs speciaal Nokbier, gebrouwen ter 
gelegenheid van het bereiken van het hoogste punt van de verbouwing in 1994. Alles 
werd geveild. Het leverde Flint bijna twintigduizend euro op. Foto: Frans Kanters
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De toneeltoren is van ‘Bluebandtoren’ veranderd in een echte 
theatertoren. Flint heeft meer uitstraling gekregen, zowel binnen als 
buiten. Het gevoel van echt een avondje uit is terug. Op het podium 
van het theater vinden diners, feestjes en vergaderingen plaats. Na 
afloop is er muziek in de foyer bij Trek Theaterkeuken & Café. Eten 
voor de voorstelling is ook weer een feest. Foto: Peter Putters en  
op de pagina 195 van linksboven met de klok mee: Janita Sassen,  
Ron Baltus, Flint, Janita Sassen, Frans Kanters, Maarten Laupman.
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De teamleider    O    Karin klein Wassink

Door de ver-
bouwing is 

er superveel 
veranderd

Karin klein Wassink kwam vanuit het bescheiden 
Noordijk in de Achterhoek in 1995 naar de Flint. Ze ging 
er nooit meer weg. "Er kwamen altijd nieuwe kansen. En 
ik kon werken met heel veel leuke mensen." Het verhaal 
van de evenementen en congressen. En hoe de fanfare 
St. Caecilia toch vanuit het ooit geannexeerde  Hoogland 
naar Amersfoort kwam…

Karin (1971) studeerde toerisme in Breda en ging stage lopen 
bij Joke van de Grootevheen en Freek van Mierlo in de 
Flint. Een neefje van Joke was haar vriendje en die woonde 
in Leusden. Vandaar. En na haar stage mocht ze blijven. 
Maar Flintmedewerkers waren ambtenaren en daar waren 
er teveel van op het stadhuis. Dus werkte ze anderhalf jaar 
via een uitzendbureau. "Als er mensen van de gemeente bin-
nenkwamen moest ik mij verstoppen."

Dat veranderde toen de Flint in 1997 zelfstandig werd. Joke 
van de Grootevheen was inmiddels vertrokken naar Emme-
loord, dus kon ze 24 uur per week op de afdeling publiciteit 
werken. "Maar ik was ambulant. Ik deed alles dat nodig was 
om aan mijn uren te komen, ook de garderobe en de kassa. 
In die tijd kwamen Ank Marx en Nanda de Geus ook naar 
de Flint. Samen hadden we een goede tijd. Dat ik zo lang 

ben gebleven is omdat ik het fijn vind in een klein bedrijf te 
werken. Je werkt nauw samen en smeedt een hechte band. 
We hebben allemaal een Flinthart."

In 2001 kwam ze op de afdeling verhuur. Pieter Erkelens 
was inmiddels directeur. "De Flint was al sinds de opening 
één van de eerste theaters die ook evenementen en congres-
sen deed. We hadden natuurlijk de Stadshal, nu de AFAS-
zaal. Het is nog steeds leuk om met een team te bedenken 
hoe we alles moeten aanpakken. Om uit te vinden wat 
huurders belangrijk vinden en hoe we dat gaan realiseren."

"Vaak zie je dat er tijdens een evenement een dutymanager 
is. Wij doen dat liever zelf. Alles vanaf het begin. De offerte, 
de rondleiding, de begeleiding en de evaluatie. Als je er zelf 
bij bent tijdens het congres of het evenement, zie je wat er 
goed en niet goed is geregeld. Bovendien bouw je een band 
op met de mensen en komen ze sneller terug. Dat betekent 
soms dat je lange dagen maakt. Ik wil een halfuur voordat 
de mensen aankomen aanwezig zijn. Ze zijn soms nerveus 
en dat geeft rust. En dan blijf ik totdat ze weggaan."

"Natuurlijk ging het vroeger veel gemakkelijker. Je kreeg 
een telefoontje van Levob, de Amersfoortse Verzekeringen, 
de Staalbouwdag of de Kamer van Koophandel en ze vroe-
gen niet eens om een offerte. Ze wilden alles erop en eraan. 
Ook wat de catering betreft. Tijdens de crisis veranderde 
veel. Bedrijven moesten allemaal bezuinigen. Ineens wilden 
ze een stamppotbuffet, dat was lekker voordelig. En nu 
wordt er standaard om korting gevraagd."

Wat bleef waren de scholen en dansscholen. "We krijgen 
veel scholen. Guido de Brès (nu: Guido) houdt jaarlijks twee 
avonden waarop leerlingen kunnen optreden. Er vinden 
eerst voorronden plaats op school. De Amersfoortse Berg 
houdt elk jaar de schoolmusical hier met een eigen school-
orkest. De leraren Esther de Lang en Guido van der Waals 
zijn zulke bevlogen mensen. Die stoppen er het hele jaar 
zoveel tijd in. Dan is het leuk om mee te helpen." Ze is vol lof 
over Pieter Erkelens, die haar veel heeft geleerd en vertrou-
wen in haar had, maar ze is ook blij met de komst van zijn 
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opvolger. "Harold heeft de stad meer betrokken bij de Flint. 
En door de verbouwing is er superveel veranderd. Het was 
crisis en juist toen gingen we verbouwen. Aan het einde van 
de crisis stond hier een nieuwe Flint, geheel up to date. De 
architect heeft goed naar ons geluisterd. We hebben veel 
ervaring natuurlijk en hebben verteld wat we wilden. Hij 
heeft een Flint gemaakt voor mooie voorstellingen, maar 
ook goed gekeken naar de evenementen. "

Ze prijst ook de technische dienst. "We hebben een sterke 
ploeg van acht mensen. Toen ik begon op deze afdeling 
hadden ze nooit zin in congressen. Dat vonden ze een soort 
noodzakelijk kwaad. Dat is nu helemaal omgedraaid. Ze 
denken veel meer mee wat mogelijk is, ze zijn veel meer 
creatief bezig. Wij kunnen nu eenmaal niet zonder eve-
nementen. Die hebben we nodig om mooie voorstellingen 
te kunnen brengen. En met onze moderne apparatuur en 
technische kennis staan we sterker op de congresmarkt. 
We willen niet rijk worden van de verhuur, we willen mooie 

voorstellingen neerzetten voor Amersfoort. Natuurlijk is de 
gastvrijheid belangrijk. Als jij binnenkomt en de receptieme-
dewerker is niet aardig dan heb  je het al gehad. Als mensen 
van een congres binnenkomen en de technische dienst 
heeft weinig zin om iets voor ze te doen, dan gaat het niet 
goed. Die cultuuromslag is gemaakt. Wij zijn allemaal zeer 
betrokken." 

Natuurlijk praten we over de Hond van het Jaar-show, mis-
schien wel één van de trouwste bezoekers van de AFASzaal. 
"Dat is altijd een feest. Ik heb helemaal niets met honden, 
maar die mensen zijn zo aardig. En de show is ook heel seri-
eus." Ze noemt de Reünie Orkest van de Cavalerie, Bouwend 
Nederland, Folia/Atrium, maar ook Per Expressie en Kraft.

"Per Expressie met Ide Koffeman is hier in de Stadszaal begon-
nen. De jongeren halen je echt uit je comfortzone. Net als Kraft 
met oud en nieuw. Zij zijn zo creatief, ze dwingen je tot naden-
ken, je grenzen op te zoeken. Waarom zeggen we nee? Dat is 

Het team Evenmenten & Congressen van Flint. Van links naar rechts Suzanne Bakker, 
Talita Bos, Karin klein Wassink en Tessa Harkema. Foto: Fred Sonnega
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superinspirerend! Die ervaring gebruiken we dan weer met 
een groot meerdaags congres als ICT Open of bij de NVOG."

Ze was betrokken bij geboorte van De Passie, de Amersfoortse 
productie van Flint in samenwerking met Teun van Essen, 
Isaäk Hofland en Carel den Hertogh. "Ik heb met bewonde-
ring gekeken hoe hard die mensen werken. Als ik ze dan een 
klein beetje kan helpen is dat zo leuk. Bij de voorstelling had 
ik echt tranen in mijn ogen. Van zulke mensen krijg je veel 
energie. Daar kan geen sessie teambuilding tegenop."

Ook de Amuses van Spoffin komen voorbij, Flirting with 
the Blues, Dias Latinos. En de grote, meerdaagse producties 
waarbij alle ruimten van Flint worden gebruikt. Maar ook de 
vroegere Bruce Springsteen Fanclubdag en de benefietavond 
voor het door een aardbeving verwoestte Haïti in 2010. "Sara 
Kroos organiseerde de benefiet en ze riep op tv dat ze een 
theater zocht. Eén smsje van mij naar Pieter, één minuut 
was genoeg en ik kon de Flint aanbieden. En het werd een 
bijzondere avond."

"Weet je, het werk is zo gevarieerd. Ik heb een keer een week 
gehad met op zondag een kerkdienst van de Doorbrekers,  
op dinsdag een optreden van popgroep BZN, op woensdag 
een uitvaart met een kist op het podium en op donderdag 
een beurs."

Voorstellingen die haar raken? "De show Hete Vrede en 
optreden van Claudia de Breij. Veel herkenning en ze is 
bovendien ongeveer even oud. En het optreden van amateurs 
en dansscholen zoals A-Dance. Ik weet hoeveel al die kinde-
ren moeten doen het hele jaar om hier te kunnen optreden. 
Ik heb geen kinderen maar ik kan zo genieten van die jon-
gens en meisjes op het podium. Ze doen het wel. Ze durven 
het wel. Dat raakt mij elke keer weer."

Maar hoe zit het dan met muziekvereniging St. Caecilia 
uit Hoogland? Het dorp dat in 1974 werd geannexeerd door 
Amersfoort en sindsdien een soort aartsvijand van Amers-
foort werd. St. Caecilia treedt op in Flint in Amersfoort? 
"Ik heb lange tijd in Hoogland-West gewoond en eindelijk 
kwamen ze voor een rondleiding naar de Flint en vroegen 
om informatie. Het is uiteindelijk gelukt! En daar ben ik trots 
op. Het bewijst dat de Flint van de hele stad is. En het leuke 
is dat ze het ook naar hun zin hebben. Alleen het pilsje na  
afloop, tja, dat wordt nog wel in Hoogland gedronken…"
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De vele gezichten van Flint. Armand speelt op de platenbeurs in 2003. De dansers 
van dansschool A-Dance zorgen altijd voor een vrolijk muziek- en dansfeest.  
Foto’s: Rodney Kersten en Jamie Janssen. 
Hierboven: De AFASzaal kan worden omgetoverd tot elke gewenst sfeer.  
Foto’s: Flint, Henry Krul, Maarten Laupman en Janita Sassen.
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Flint is voor Sanne Hans van Miss 
Montreal een thuiswedstrijd. Jon 
van Eerd  vertelt over de ziel van het 
theater en het plezier dat hij in Flint 
beleeft.

O Als je Harrie zegt, denken theater- 
kenners direct aan Jon van Eerd (1960, 
Maastricht): Harrie en Abba, Harrie en de 
twee Meesters en Harrie let op de klein-
tjes. Het alter ego Harrie Vermeulen zorgt 
voor kolderieke, dolkomische situaties. Hij 
maakte als beginnend acteur kennis met 
de Flint voor de brand. Als gevierd acteur 
speelde hij verschillende voorstellingen in 
Amersfoort na de brand. Speciaal voor De 
Verhalen van de Flint schreef hij over zijn 
belevenissen in Amersfoort. 

"In 1994 zei de toenmalige directeur van de 
Flint in Amersfoort Tonnie Porringa dat zij 
vier jaar na de brand het litteken nog steeds 
voelde schrijnen. Natuurlijk, want de verwoes-
ting van het theater in 1990 was een schok 
voor de hele (theater)wereld. Als jong begin-
nend broekie heb ik nog voorzichtig wat tenen 
over de drempel mogen zetten. En toen kwam 
dat bericht: brand! Het was een beetje alsof er 
een heiligdom in brand stond, alsof de ziel die 
op het toneel en in de kleedkamers en door de 
gangen doolde geen plek meer had."

"Maar meteen werd er begonnen aan de 
heropbouw. Binnen korte tijd stond er een 
nieuwe Flint. Het theater herrees uit de as 

als een Phoenix, met de naam de Flint weer 
trots op de gevel. Veertig jaar de Flint! Wat 
wil dat zeggen? Ik ging er eens goed over 
nadenken. 

Wat heeft de Flint voor mij betekend al die 
jaren? Maar eerst: wat betekent het woord 
Flint eigenlijk? Een beetje googelen hier 
en daar, gaf mij de volgende betekenis-
sen voor Flint: Engelse jongensnaam, deel 
van Engeland, kristalglas, geweer, plaats in 
Amerika, plaats in Engeland, plaats in Wales, 
automerk, veldkei, vuursteen, zwerfsteen. 
En de leukste was nog: driehoekig plankje 
met uitstekende hoek aan het eind van een 
vaarboom."

"Zo veel betekenissen voor één woordje. En 
dat is waar voor mij de Flint in Amersfoort 
voor staat: veelvuldigheid, diversiteit en 
afrondend met een vleugje humor. Elk jaar 
kom ik weer met veel plezier terug naar dit 
gebouw waar de ziel al weer heel lang een 
plek heeft gevonden. Ik heb er tv-opnames 
gehad, premières, blessures en veel, heel 
veel werkplezier beleefd. Dat komt door dat 
gebouw! Dat komt door iedereen die er werkt. 
En dat komt door de gastvrijheid waarmee 
publiek en artiest worden ontvangen. En dus 
zeg ik: gefeliciteerd allen. Op naar de volgende 
40 jaar Flint!"

O In het jubileumjaar sloot Miss Montreal 
op 8 juni een nieuwe theatertour af in Flint. 
Voor een stampvolle zaal werd het een 
sfeervolle, swingende en vrolijke avond met 
een uitzinnig publiek. Zangeres Sanne Hans 
vertelde tussen de nummers door over haar 
belevenissen als inwoner van Amersfoort en 
kreeg de zaal keer op keer plat van het lachen. 
De foto voor de cover van dit boek werd door 
Marco Hofsté gemaakt tijdens het voorlaatste 
nummer voor de pauze.

Ze vertelde hoe blij ze is met haar eerst 
gekochte huisje aan het water in de binnen-
stad en hoe ze ’s morgens boodschappen doet 
in de Plus. Hoe ze zonder make-up, in pyjama-
broek en lange regenjas (‘een keer meegeno-
men ’s avonds laat uit Miles’) bij de kassa als-
nog wordt aangestaard. "Wat is ze lelijk in het 
echt…", hoorde ze ‘zo’n oud wijf’ verderop in de 
rij zeggen. "Even later vroeg dezelfde vrouw 
wel of ze een selfie maken mocht…"

Sanne Hans (1984, Dedemsvaart) maakt er 
geen geheim van dat ze blij is in Amersfoort 
te zijn gaan wonen. Ze leidt een druk bestaan 

Amersfoort voelt 
echt als thuis

Foto: Robin Kamphuis
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als artiest met een theatertour en als jurylid 
van The Voice of Holland. Voor dit boek had 
ze helaas geen tijd voor een groter inter-
view, dus putten we uit eerdere interviews 
voor AD Amersfoortse Courant en het 
Flint-magazine.

In 2013 zei ze tegen verslaggever Marco 
Willemse: "Amersfoort is een prachtige stad, 
ik ben er oprecht trots op als ik er rondwan-
del. De binnenstad heeft iets kneuterigs, 
maar met genoeg hippe tenten om je te 
vermaken. Verrassende evenementen als 
Spoffin en Gluren bij de Buren, daar is deze 
stad goed in. Tot zes uur ’s morgens in een 
bubbelbad bij restaurant De Vereeniging met 
vrienden en een half rugbyteam, dát is voor 
mij Amersfoort. Die dingen gebeuren hier. 
Dat is toch prachtig?" 

"Ik merk dat de aantrekkingskracht van 
Amersfoort op muzikanten toeneemt. Niet 
alleen om hier te spelen, maar ook om er te 
gaan wonen. En laten we eerlijk zijn, hè, de 
stad is al aardig verwend met goede artiesten. 
Blaudzun, Handsome Poets, Kensington, Only 
Seven Left, wij; er komt heel wat poptalent uit 
Amersfoort." 

En 2016 aan verslaggever Thijs Tomassen: 
"Het is zo’n mooie stad. Ik woon nu aan de 
Stadsring, vlak bij de Monnikendam. Als ik daar 
’s avonds mijn hond Lola uitlaat, pak ik nog 
altijd mijn telefoon om een foto te maken. 
Iedereen die ik meeneem, zegt: ‘Tjongejonge, 
wat is Amersfoort mooi’. Amersfoort is ook hip 
en vooruitstrevend. Maar je moet het wel de 
kans geven. Geef jezelf de tijd om het te ont-
dekken. Dat moest ik ook in het begin.  

En ik ben dol op Hoogland. Het doet me den-
ken aan mijn geboortedorp. Ik ga er graag 
boodschappen doen, langs de slijter, naar café 
De Noot of een hapje eten bij Bij Bart. Lekker 
dorps. Het zijn plekjes die ik aan mijn vader 
wil laten zien. Amersfoort voelt echt als thuis. 
Ik wil niet meer weg. Wat ook meehelpt: ze 
schenken hier in veel kroegen Grolsch..." 

In het laatste magazine van Flint vertelt ze 
over het theater: "Ik vind het theater erg mooi, 
het is pal naast mijn huis en directeur Harold 
Warmelink is een gouden kerel. Flint is één van 
de redenen waarom ik trots ben  
op Amersfoort."

Foto: Mark Uyl
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De drager   O   Adriaan de Vries van Henri en Herman

Flint is 
een uit-

hangbord 
voor de 

stad
Er is maar één iemand die zegt: "Ik ben opgegroeid in de 

olie en de benzine druipt door mijn aderen." Zijn beide 
ouders hadden een autobedrijf.  Zijn favoriete auto: een 

Corvette.  Adriaan de Vries. De man die Miss Montreal 
haar rijbewijs liet halen. En die medeverantwoordelijk is 

voor de Flintmobiel. 

Zie hier een mooie inleiding voor het verhaal van een 
bekende Drager van Flint, autobedrijf Henri en Herman 
van Adriaan de Vries (1968, Zutphen).  Tijdens het interview 
in Flint zien we een energieke, betrokken en enthousiaste 
ondernemer. "Is Harold er? Dan ga ik hem even  
gedag zeggen…"

Het zal duidelijk zijn dat Adriaan de Vries in het autovak 
opgroeide. "Ik heb een tijdje gedacht dat de marine iets voor 
mij was, maar vier maanden weg en een maand thuis is niets 
voor mij."  Zijn vader was dealer van Opel, zijn moeder van 
Vauxhall, voor zij elkaar leerden kennen en trouwden. In 1982 
namen ze Nefkens in Amersfoort over. Inmiddels heet het 
bedrijf Henri (van Nefkens) en Herman (van Stam). Adriaan 
nam de zaak in 2001 over.

Enkele jaren daarvoor kwam hij in Amersfoort wonen met 
zijn vrouw Machteld. "We gingen geregeld naar het theater. 
We zijn  gek op musicals en cabaret. Mijn vrouw is actief 
bij theater De Springplank in het Cultuurhuis van Flint. Ik 
kende Harold al van het Berghotel. Daar hebben we gekeken 
wat we samen konden doen. Toen hij naar de Flint kwam heb 
ik direct contact gezocht."

Dat was logisch. Adriaan de Vries, die van zijn vader relatie-
management leerde en van zijn moeder handelsgeest, heeft 
‘gunnen’ hoog in het vaandel staan. "Een klant moet je een 
deal gunnen. Als je iemand aardig vindt, kom je bij hem terug. 
Geld is natuurlijk een issue, maar aardig gevonden worden, is 
minstens zo belangrijk."

Zo was het ook bij de nieuwe Flintdirecteur. "Flint zou Flint 
niet zijn zonder Harold. Harold is Flint. Hij was een keer geno-
mineerd voor de titel Gouden Parel, maar hij werd tweede. 
Het volgende jaar kwamen ze bij mij voor een donatie. Ik 
zei; ‘Dat is goed maar dan moet je Harold weer nomineren!’ 
Harold bedacht hier het verhaal van de dragers. Hij wilde iets 
bedenken met een haal- en brengservice. Een soort shuttle-
dienst. Voor ons vallen de theatertijden natuurlijk buiten onze 
openingstijden. Maar Harold zei: ‘Regel jij een auto, dan regel 
ik vrijwilligers’. "
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Zo werd de Flintmobiel geboren, voorzien van reclame voor 
Flint. "We rijden overdag met de auto om klanten op te halen 
en weg te brengen. Onderweg vertellen we ook over Flint. De 
vrijwilligers hebben een sleutel van de auto en kunnen hem 
ophalen en terugbrengen wanner ze willen. Leuk toch? Ik 
misbruik hem zelf ook wel eens. Ga ik in de Flintmobiel naar 
een voorstelling. Kan ik ‘m lekker voor de deur parkeren…"

Maar hoe zit het nu met het rijbewijs voor Miss Montreal? 
"Ik was bij een groot feest in Ahoy en daar zag ik Sanne 
Hans optreden. Ik wilde iets met haar doen. Ik heb haar 
management gebeld en overlegd wat mogelijk was. Ze bleek 
geen rijbewijs te hebben. We hebben een leuke deal gemaakt. 
Ik wilde graag iets met cultuur doen. Zij heeft een keer een 
nieuw merk van ons gelanceerd en is een keer opgetreden 
voor het ondernemersblad OnderNamen, waarvoor Harold 
een column schrijft. Haar band heeft een tijd getoerd in een 
bus van ons."

Adriaan de Vries komt graag in Flint. "De laatste keer bij 
Mini & Maxi heb ik echt buikpijn van het lachen gehad. Die 
grime van die lange, zo briljant. Een absoluut geweldig optre-
den vond ik ook Circus Stiletto met Ellen ten Damme. Ik 
herinner mij een vent die zich met één hand horizontaal aan 

een paal vasthield en er ging nog iemand op staan ook. Die 
man moet zo ongelooflijk sterk zijn!  En als Miss Montreal 
optreedt (zie cover) ben ik er natuurlijk ook. Dan drinken we 
samen een biertje na afloop."

Zijn bedrijf heeft inmiddels vier vestigingen, naast Amers-
foort ook in Nieuwegein, Utrecht en Bilthoven. In Utrecht 
sponsort hij de plaatselijke FC. "Het is leuk klanten mee te 
nemen naar voetbal of naar cultuur. Theater is elke keer 
anders, dat is het leuke concept van Flint." 

Zijn twee dochters zijn gek op muziek en zijn beiden Vriend 
van Flint. "Aan sponsoren van Flint verdien je niet, maar 
je draagt wel bij aan cultuur in de stad. Dat is belangrijk. 
Zonder Harold zou Flint niet staan waar Flint nu staat. Een 
verrijking voor de stad, een uithangbord voor de stad. Flint is 
echt iets Amersfoorts geworden. "

De drager   O
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Adriaan de Vries hielp Flint 
bij het mogelijk maken van 
de Flintmobiel. Foto: Flint
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De rollerdisco moest Amersfoort 
herinneren aan soortgelijke disco’s in 
de oude sporthal de Koppel. Dansen 
met rollerskates onder is inmiddels een 
jaarlijks terugkerend fenomeen in Flint. 
Foto’s: Walter Goyen (boven) en Peter 
Putters (onder)
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De drager   O   Henri Hofsteenge van Rabobank

Flint
straalt
klasse

uit
AD Amersfoortse Courant meldt op zaterdag  

30 augustus 2014: ‘Sponsors in de rij voor Flint’. 
Journalist Eric van der Velden schrijft: ‘In nog geen 

drie jaar tijd heeft theater de Flint het aantal sponsors 
kunnen uitbreiden van 1 tot 70. De grootste particuliere 

geldschieter werd onlangs binnengehaald. Vanaf dit 
seizoen draagt de theaterzaal de naam  

van de Rabobank.’

Flintdirecteur Harold Warmelink legt in het artikel uit dat 
het opmerkelijke succes in een economisch slechte tijd is te 
danken aan drie factoren: een lage instap (vanaf 400 euro), de 
keuze om het geld alleen voor de programmering te bestem-
men en een heldere overeenkomst, die slechts één A4’tje 
beslaat. Warmelink: "Dat is bij mijn weten uniek in Neder-
land. 75 procent van het ingebrachte bedrag komt recht-
streeks ten goede aan de programmering. Voor de overige 25 
procent krijgt het bedrijf een tegenprestatie, bij voorbeeld in 
de vorm van kaartjes voor een voorstelling of korting op de 
huur voor congressen." 

Warmelink spreekt niet van sponsors maar van dragers. "Je 
draagt bij aan een kwalitatief goed programma in Flint." 
De grootste drager is dus de Rabobank. In het artikel wil 
de Amersfoortse directievoorzitter Henry Hofsteenge van 
de Rabobank geen bedragen noemen. Journalist Van der 
Velden schrijft droog op: ‘Wat tamelijk uitzonderlijk is voor 
een bankdirecteur.’

Henri Hofsteenge (1961, Groningen) is sinds 2007 directie-
voorzitter bij de Rabobank in Amersfoort. Hij is getrouwd, 
heeft drie kinderen en is al tien jaar bekend met Flint. Via de 
mail geeft hij antwoord op de vragen.

De Rabobank heeft iets met cultuur. "Met sponsoring van  
cultuur maken we concreet wat we beloven. Het is een 
tastbaar bewijs, dat we een maatschappelijke bank zijn. De 
Rabobank voelt zich sterk verbonden met haar klanten en 
leden. En daarmee ook met de toekomst van de regio Amers-
foort Eemland. Als coöperatieve bank willen wij een bijdrage 
leveren aan duurzame welvaart en welzijn in de regio. 
Dit vullen we onder meer in door te kiezen voor cultuur. 
Sponsoring van cultuur geeft kleur en houvast aan de iden-
titeit van de samenleving. Het biedt uitstekende mogelijkhe-
den om de veelzijdigheid en maatschappelijke betrokkenheid 
van de Rabobank aan te tonen. Rabobank Amersfoort Jazz, 
theater Flint en diverse culturele activiteiten in Soest, Baarn, 
Eemnes, Hoevelaken en Leusden dragen bij aan de aantrek-
kelijkheid om te wonen en te werken in deze regio. 
Het zet de regio op de kaart!"
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"Met Flint hebben we al een jarenlange relatie opgebouwd. 
Niet alleen als drager maar ook als afnemer van een verga-
der- en congreslocatie. Samenwerken met dit theater is ple-
zierig en professioneel. Zeker na de verbouwing van enkele 
jaren geleden heeft dit prachtige theater een landelijke allure 
gekregen en biedt zij een inspirerende context, waar we 
graag als bank zo nu en dan deel van willen uitmaken. Met 
medewerkers en klanten."
 
"De breedte aan kleuren en vele schakeringen, die verbonden 
zijn met Flint zijn voor mij een representatie van de maat-
schappij. De maatschappij heeft vele smaken, ingrediënten 
en voorkeuren. Deze breedte vind ik zeer boeiend. Als privé-
persoon en als voorzitter van onze lokale bank."
 
Het theater van Flint wordt alom geprezen om de sfeer, inti-
miteit en uitstraling. Die aspecten zijn ook belangrijk voor de 
bank. "Rabobank Amersfoort Eemland is lokaal. Wij ‘zijn’ de 
regio. In wat we denken en doen, samen met heel veel lokale 
en regionale partijen. Particulieren, bedrijven en overheden. 
Theater Flint is op cultureel vlak een zeer voorname speler 
in de regionale cultuurmarkt en daarbuiten. Zij straalt klasse, 
kwaliteit en betrokkenheid uit en boeit een zeer grote groep 
mensen met haar programma. Daarmee verbindt zij, net als 
wij, mensen en organisaties met elkaar."

Hofsteenge zelf is ook een cultuur- en theaterliefhebber. "Ik 
heb een brede culturele interesse, variërend van muziek, 
dans en toneel tot cabaret. Recent bezocht ik Swingin’ 
Harlem, heerlijk. Ik speel af en toe op mijn saxofoon. Niet 
om indruk te maken op het publiek, maar vooral om zelf te 
genieten van het unieke geluid. En dankbaar voor elk com-
pliment van mijn echtgenote."
 
"Ik heb mooie, grote en kleine momenten meegemaakt. Zo 
kwamen we tijdens de fusie van Rabobank Amersfoort en 
omstreken met Rabobank Soest Baarn Eemnes met zo’n 
350 medewerkers voor de eerste keer bijeen in Flint. In zo’n 
fusietraject is het belangrijk, dat je mensen aan elkaar weet 
te binden. In de omgeving van een theater als Flint kun je 
wat dat betreft alle kanten op. We hebben er een prachtige 
avond gehad, die bijdroeg aan het boeien en binden van 
medewerkers. Maar ik denk ook aan andere momenten, zoals 
de jaarlijkse opening van Rabobank Amersfoort Jazz en 
grootschalige ledenbijeenkomsten, waar soms wel duizend 
mensen op af komen. Maar het kan ook klein. Een heideses-
sie in de panoramalounge is ook inspirerend."
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cultureel vlak een  

zeer voorname  
speler"



209

Artiesten spreken lovend over de artiestenfoyer aan de zijde van de Walikerstraat. 
Een gezellige huiskamer met een kleine, sfeervolle bar. Kasten met boeken en foto’s 
van artiesten aan de muur. Hans Sibbel vindt het prachtig dat hij kan zien dat mensen 
naar de voorstelling komen. Als hij uit het raam kijkt, zie hij de parkeergarage. Youp 
van ’t Hek ontvangt er graag zijn vrienden, Peter de Jong (Maxi) vindt het heerlijk dat 
hij vanuit de artiestenfoyer blind het podium kan vinden.Flint heeft verschillende 
kleedkamers voor de artiesten. Op de foto bereiden acteurs van de musical Evita zich 
voor in 2008. Foto’s: Daphne Korff (boven) en Henry Krul (onder)
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Ze speelden Down Under van de Australische popgroep 
Men at Work. Delahaye zingt de eerste regel: "Do you come 
from a land down under…" En vertelt: "Ik zat op Eemland 
Noord en elk jaar was er een wedstrijd onder leerlingen van 
middelbare scholen in Amersfoort. Er werd gestreden op 
gebied van sport en cultuur. Wij deden met een schoolband 
van dertien leden mee, met drie zangeressen, twee piano’s 
en een paar gitaristen en ik speelde op de synthesizer. Vol-
gens mij was het 1988 of 1989."

Die wedstrijd heette de Interscholaire. "Ik weet niet meer hoe 
onze band heette, dat moet ik toch eens opzoeken. We wonnen 
en dat was natuurlijk geweldig. Als beloning mochten we 
op de afsluitende avond optreden naar mijn gevoel voor zo’n 
twee- à drieduizend mensen." Onlangs stond hij op dezelfde 
plek op het podium. "We hadden een groot AFAS-evenement 
in Flint. Stond ik weer op het podium waar ik als kleine jon-
gen optrad. Nu als commercieel directeur van AFAS. Ik dacht 
een moment aan dat optreden terug. Dat deed mij wel iets. Je 
kent dat wel, zo’n weeë steek in je buik…"

Zijn artistieke kwaliteiten zijn niet te benoemen, lacht 
hij, maar hij beroert graag de toetsen van zijn synthesizer 
en componeert muziek op de computer. Als kind ging hij 
met zijn ouders naar de Flint, een paar keer per jaar een 
uitvoering zien hoorde bij de opvoeding. Hij is inmiddels 
getrouwd, heeft drie kinderen en woont in Leusden. Dicht 
bij het kantoor van zijn werkgever AFAS, groot geworden 
in software.

De vanouds bekende naam van de grote zaal is al enkele 
jaren veranderd van Stadszaal in AFASzaal, genoemd naar 
drager AFAS uit Leusden; het bedrijf dat ook zijn naam 
verbond aan voetbalclub AZ in Alkmaar, aan het Circusthe-
ater in Scheveningen en aan de muziektempel AFAS Live, 
voorheen Heineken Music Hall in Amsterdam. 

Delahaye: "Ik vind software heel sfeervol, maar de gemid-
delde klant vindt er geen reet aan. Software is niet zo’n 
spannende sectie. Wij willen graag in de harten van onze 
klanten komen en emotie toevoegen." 

De drager   O   Martijn Delahaye van AFAS

Flint
hoorde bij
opvoeding

Toen Martijn Delahaye (1974, Amersfoort) tijdens  
de drukbezochte klantendagen van AFAS in de Flint 

op het podium van de zaal met die naam stond, gingen 
zijn gedachten even terug naar eind jaren tachtig. Toen 

stond hij op dezelfde plek te spelen met  
zijn schoolbandje.
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"Cultuur- en sportevenementen zijn een prachtig middel om 
in harten van mensen te komen, te verbinden, vertrouwd te 
raken en plezier te hebben. En als mensen je vertrouwen, 
kun je zaken doen."

AFAS heeft niet alleen plannen voor de bouw van een 
nieuw kantoor, maar ook voor ‘een fantastisch theater 
met 850 stoelen’. Delahaye: "Dat wordt iets on-Leusdens. 
We hebben met Harold Warmelink gesproken. We willen 
geen concurrenten zijn van Flint, we willen juist kijken 
hoe we elkaar kunnen versterken. Kennis delen, elkaar 
ondersteunen."

AFAS sponsort alleen lokaal (Leusden) en nationaal. Flint 
in Amersfoort is een uitzondering op die regel. Delahaye: 
"Flint heeft ook een functie voor de inwoners van Leusden. 
Daarom sponsoren wij. Ons nieuwe theater wil geen handel 
van Flint wegtrekken, we willen graag samen optrekken. 
Wij sponsoren Flint en Flint kan ons vertellen hoe het 
werkt in de artiestenwereld. Misschien kunnen we samen 
investeringen doen, samen mensen inzetten, samen grote 
voorstellingen maken voor Amersfoort en Leusden. "

"Het gaat goed met AFAS en daar ben ik trots op. We willen 
graag wat teruggeven. We hebben onze klantendagen 
ook gehouden in Flint. Twee dagen lang heette Flint 
AFAStheater en het was geweldig. In ons theater willen 

we langlopende producties brengen, het gevoel van Broadway 
oproepen. De intieme producties naar Flint, de hele grote hier."

"Flint is natuurlijk voor veel mensen een emotiedrager. Als 
ik met mensen uit Amersfoort of Leusden praat, hebben ze 
altijd wel iets meegemaakt in Flint. Voor sommigen is Flint 
nog steeds dat oude hok, ze weten niet dat het fantastisch is 
verbouwd en dat er een prachtig theater is. Ik bespeur toch 
nog steeds dat kleineluitjesgevoel. Amersfoorters mogen 
best trots zijn op Flint."

"Voor mij mag Flint wel wat meer een vuist maken. Wat dat 
betreft doet Warmelink het goed, hij trekt meer jongeren 
naar zijn Flint. Neem de rollerdisco en evenementen die 
zomers buiten plaatsvinden en in de winter in Flint. Dance-
avonden. Flint is niet meer van de happy few, maar van alle 
Amersfoorters."

"De gids van Flint lag vroeger altijd op tafel bij ons. Flint is 
een begrip in Amersfoort en ver daarbuiten. Wat Warmelink 
nu doet vind ik mooi. Geboren uit een droom, niet vanaf een 
excelsheet. Als persoon heb ik een klik met Flint. Ik ben er 
heel veel geweest. Bij cabaret, bij Frank Boeijen, mooi." 

"Voor komend seizoen ga ik van alles zien. Ik ben verwend 
wat voorstellingen betreft. Wij hebben zelf voetbal, theater 
en live-evenementen. In Flint ga ik vaak naar cabaret. 
Humor is zo fijn. Er wordt nooit genoeg gelachen."

Delahaye prijst tot slot nogmaals Flint. "Flint doet zichzelf 
tekort. Flint mag best wat groter zijn en uitdragen van: 
‘wij kunnen meer’. Veel bedrijven zijn staccato bezig. Flint 
wordt ook gedwongen om commerciëler te denken om af 
te komen van het infuus dat subsidies heet. Flint doet het 
goed met bijvoorbeeld het restaurant. Het is een restaurant 
met een verhaal. Goed dat die handtekeningen bewaard 
zijn gebleven. Die gouden koepel is prachtig, die laat een 
stukje van de trots zien. Ik zou zeggen: ga gewoon eens heel 
on-Amersfoorts denken!"
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De artiest   O   Jouke Westerhof

Te gek
om hier
in Flint

te spelen
Het is een warme dag. We zitten onder een parasol 

op het terras van biercafé De Dikke Koning op de 
Appelmarkt. Jouke Westerhof komt net uit bed. Het was 
laat gisteravond. Door het warme weer begon de Friday 
Night Sessions in Miles laat en stopte pas om twee uur. 

Vanavond speelt hij met zijn band Queen Forever in Sint 
Isodorushoeve, volgende week met zijn vriendin Emma 

Lou in het naprogramma van Flint.. 

Gitarist Jouke Westerhof (1988, Malden) woont aan de Appel-
markt. In een appartementencomplex dat House of Talent 
wordt genoemd. Naast Jouke wonen onder anderen Sheila 
van de Weerd (zangeres, Voice of Holland), Ricardo Szabo 
(bassist Handsome Poets),  Erik Verweij (gitarist, producer) 
en Abke Bruins (zangeres, actrice) in het complex, dat speci-
aal is gebouwd voor jonge artiesten.

Jouke werd geboren in Malden onder Nijmegen. Zelf zegt 
hij: "Wij zeggen altijd het drielandenpunt waar Gelderland, 
Limburg en Brabant bij elkaar komen in het Land van Maas 
en Waal." Daar woonde hij tot zijn achttiende voor hij naar 
Enschede verhuisde om te muziek te gaan studeren aan het 
conservatorium, uitvoerend musicus met als hoofdvak gitaar.

Voordat hij afstudeerde overleed zijn  vader op 54-jarige 
leeftijd aan een hersenbloeding. Jouke: "Voor mij was het 
een tijd van leve de lol, veel drinken, je kent het wel. Stappen 
en zo. De plotselinge dood van mijn vader veranderde mijn 
kijk op het leven. Het kan zo maar gebeurd zijn, één klein 
moment. Ik kreeg ineens een ander beeld van de wereld."

In het derde jaar van het conservatorium speelde Jouke 
samen met buurman Erik in de band Vivid Circus. 
"Dat was kicken. Vivid Circus was een soort hardrock-
progband." Toen hij een jaar tobde met blessures aan zijn 
handen, realiseerde Jouke zich dat hij meer moest kunnen 
dan alleen gitaar spelen. Hij deed daarom ook de masterop-
leiding Muziek en Technologie aan de HKU in Hilversum. 
"Ik dacht: het is leuk om, behalve te kunnen spelen, ook iets 
te weten van de productie van muziek."

Zo belandde hij in 2011 in het Amersfoortse Nieuwland, 
waar hij met wat vrienden een huis vond. Hij gaf al les 
op de popschool in Bunschoten toen hij hoorde van het 
huis op de Appelmarkt, dat werd gebouwd voor mensen 
die cultureel iets betekenen voor de stad. "Hier kwam ik 
erachter hoe het echte Amersfoort is. Ik vond Nieuwland 
verschrikkelijk om als jongere te wonen." Op 23 november 
2013 speelde hij in de band Amber Roots in de grote zaal 
van de Flint. 
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De band toerde door het land om ten minste 20.000 euro 
bijeen te spelen voor KiKa. Een tweede optreden in de Flint 
was met The Duster Sisters in het naprogramma van Tineke 
Schouten.

Zijn mooiste moment in Flint was echter het optreden in de 
rockmusical I want to break free, ter nagedachtenis aan Queen-
zanger Freddie Mercury. Op diens 25ste sterfdag, 24 november 
2016, was de première van de musical in het theater van Flint. 
Jouke speelde de wervelende gitaarpartijen van Queengitarist 
Brian May.

Met zijn eigen band Queen Forever speelde hij in normale 
zalen door heel Nederland. "Dit was voor het eerst in een thea-
terbak, echt een dikke zaal." De producer van de musical zocht 
spelers voor zijn musical en contracteerde gelijk de gehele 
band Queen Forever. 

"In de huid kruipen van Brian May was spannend. Ik kende 
zijn spel al redelijk goed. Met onze band speelde we wel live 
medleys van een aantal nummers. We probeerden telkens 
het legendarische concert van Queen in 1986 op Wembley in 
Londen na te spelen. In een theater speel je meer de plaatop-
namen. Dan moet je net iets andere accenten leggen en letten 
op speciale details. "

"Brian May kwam uit een arm gezin. Maar zijn vader en hij 
waren wel handig. Van mahoniehout van de schoorsteenman-
tel en ander restafval maakten ze een gitaar. Ze waren te arm 
om een Fender of Gibson te kopen. Hij noemde zijn gitaar Red 

Special. Het was een gitaar met een heel eigen geluid. Als plec-
trum gebruikte hij een muntje, een sixpence. Ik heb er lang 
over gedaan om dat speciale gitaargeluid van May te reprodu-
ceren, maar ik vond het. Het geluid van staal op staal krijg je 
natuurlijk nooit met een plastic plectrum. Tijdens de toer heb 
ik dat geluid steeds verder ontwikkeld. De sound die jij hebt 
gehoord in Flint klonk heel anders dan later tijdens de toer."

De musical werd 55 keer gespeeld in theaters door het hele 
land. De première was na enkele try-outs in Flint. "Dat was 
toeval maar wel heel tof. Ik kon zo naar de zaal toe wandelen. 
Het was de dag dat Freddie Mercury 25 jaar geleden overleed. 
Voor mij was het te gek om hier te spelen. Ik kan nooit lopend 
naar mijn werk! Ik heb schaamteloos geflyerd hier in de buurt 
en wist dat er veel vrienden en bekenden kwamen kijken. 
Dat geeft een gezonde spanning. Ik zei tegen iedereen dat het 
echt vet werd, dus ik moest het ook wel goed doen! Het pakte 
goed uit, ik was extra gefocust. Het was een perfect begin van 
onze toer: een volle bak en waanzinnig enthousiaste mensen."

Tof vond hij als beginnend gitarist natuurlijk de muziek van 
Jimi Hendrix, maar ook Metallica, Guns & Roses, Lenny 
Kravitz. "Pa en ma waren meer van de rock van The Rolling 
Stones en mijn twee zusjes Marjolein en Nienke speelden 
klarinet en viool." Later ontdekte hij Deep Purple en Led 
Zeppelin. Zijn gitaarhelden waren naast Hendrix ook Ritchie 
Blackmore en Whitesnake. Samen met  Daniël Smit, Michel 
Scholten, Bas Bons, zijn buurman Ricardo, buurvrouw Sheila 
en oud-buurvrouw Kim Naomi Pendjol speelt Jouke in de 
FCA-band.  FCA staat voor Fan Club Amersfoort. "Het zou 
wat zijn als we met die band een keer in Flint kunnen spelen!" 

"Ik heb veel zin om met Emma Lou in Flint te gaan spelen. 
Maar het liefst zou ik terugkeren in het theater van Flint om 
met een band mijn eigen theatertoer te doen. Ik vind het leuk 
om muziek van anderen na te spelen, maar mijn droom is 
eigen muziek maken, een band vormen en gaan spelen. Ja, 
daar dacht ik aan toen ik op het podium van Flint stond: hier 
staan en mijn eigen werk spelen met een band…"
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De artiest    O    Abke Bruins

Flint voelt  
als dubbel 

thuiskomen
Ze kreeg een hoofdrol in de musical Je Anne en verhuisde 

naar Amsterdam. ‘Dat is the place to be’, dacht ze.  
Ze was er volledig op gericht om alles op alles te zetten 

om succes te halen. Maar Amsterdam voelde niet als 
thuiskomen, voelde als alleen carrière maken. Ze kreeg 

een aanbod om boven café Thuis in de Amersfoortse 
binnenstad te gaan wonen. "Dat is de beste stap die ik 

ooit heb gezet."

Abke Bruins (1985, Balkbrug) is actrice en zangeres. Ze 
groeide op in een muzikaal gezin. Vader speelde verschil-
lende instrumenten, van gitaar tot accordeon en hij kon 
goed zingen, moeder was dirigent van verschillende 
kinderkoren. "Bij ons thuis werd altijd gezongen en muziek 
gemaakt." Vanaf haar 13e ging ze jarenlang ’s avonds met de 
bus naar Zwolle naar de musicalschool; altijd op zoek naar 
drama, zang en danslessen.

Na de Hogeschool voor Kunsten in Tilburg deed ze auditie 
voor de rol van Anne Frank in de musical Je Anne, die 
vertelt wat er zich gedurende twee onderduikjaren in het 
Achterhuis afspeelde. Ze kreeg de rol, haar eerste grote, en 
speelde ruim honderd voorstellingen door het hele land, 
inclusief Flint. In 2011 kreeg ze de John Kraaijkamp Musi-
cal Award voor haar acteer- en zangprestatie in Je Anne.

Inmiddels woonde ze in Amersfoort. Daar leerde ze via 
haar eveneens zeer muzikale broer Bouwe Teun van Essen 
kennen van theatergezelschap d*Amor. Samen met Bouwe 
bracht ze een liedjesprogramma tijdens ETCETERA op  
de Hof. 

Teun vroeg haar Friday Night Sessions te gaan organiseren 
in zijn muziekcafé  Miles. "Ik werd zo warm ontvangen, 
muziekcafé Miles voelde als een warm bad. Ik kreeg de 
vrijheid om de Friday Night Sessions te organiseren. Vele 
muzikanten uit mijn netwerk kwamen optreden."

Het interview vindt plaats op de Appelmarkt. Dat is het 
pleintje waar Abke nu is neergestreken, in het appartemen-
tencomplex met verschillende andere muzikanten. Ze is 
ontspannen, vrolijk en vertelt bevlogen over haar werk en 
dromen. Een mooie, zelfstandige vrouw, die van kinds af 
aan weet wat ze wil.

Haar eerste kennismaking met Flint was Je Anne op 23 
januari 2011. "Al mijn Amersfoortse vrienden van Miles 
waren er om mij te supporten. Dat was heerlijk." Flint 
betekent voor Abke Bruins meer dan alleen Je Anne. Flint 
is ook AmSup, De Passie, en het Wintergala. 
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Tijdens AmSup, Amersfoort Supports, een soort UIT-presenta-
tie aan het begin van het seizoen, zong ze in 2011 een geweldige 
uitvoering van ‘Telkens weer’, samen met Miles Orchestra 
onder leiding van Teun van Essen. "Harold was er ook. Hij 
kwam na afloop naar mij toe om te vertellen hoe geweldig hij 
het vond. Hij was onder de indruk van mijn zingen en zei: ‘Je 
wacht rustig het moment af waarop je gaat zingen en duikt er 
dan volledig in’. Ik vind het ook mooi van een theaterdirecteur 
dat hij begaan is met de artiesten en tijd neemt te delen wat hij 
voelt. Hij snapt het hoe wij als artiesten te werk gaan." 

Abke was vanaf het begin betrokken bij De Passie, de muzi-
kale samensmelting van Jezus Christ Superstar en de Mat-
theus Passion, waarin ze al jaren de rol van Maria Magdalena 
speelt. Tijdens het Wintergala in Flint zong ze een medley 
van kerstliedjes, in close harmony met haar muzikale buren 
Sheila van de Weerd en Kim Naomi Pendjol. "Ze wilden 
mooie kerstsongs, daarom maakten we een medley. Flint 
was prachtig aangekleed met mooie doeken en een enorme 
vleugel. Het is zo fijn te zingen in een mooie zaal waar alles 
op orde is en waar veel publiek is. Het gebeurt zo vaak dat je 
zelf voor publiek moet zorgen, je lichtplan moet maken en 
het geluid moet regelen. Nu kon ik alleen bezig zijn met wat 
ik het liefste doe: zingen en spelen."

Een ander hoogtepunt was een jaar later tijdens het Winter-
gala toen ze, gezeten op een schommel, ‘One day I’ll fly away’ 
zong. "Dat was misschien wel het mooiste moment in Flint, het 
voelde als een sprookje. In Flint is het zo lekker spelen! Voor 
mij voelt Amersfoort al thuis en als ik naar Flint om te spelen 
voel ik mij dubbel thuis. Theater voelt altijd zo, maar in Flint is 
dat dubbel. Ik wandel er naar toe om te spelen… heel leuk. Na 

de verbouwing is er meer gezelligheid en blijven mensen na 
afloop om te delen wat ze hebben gezien. Theater, muziek 
en dans verbindt. Dat ze ervaringen delen, leuk of niet, dat is 
fantastisch."

"Dat is ook de reden waarom ik theater maak. Verbinden. Van 
hart tot hart mensen aanspreken. Iets los maken. Ik heb hard 
geknokt om hier mijn werk van te maken. Vier avonden in de 
week met de bus naar Zwolle en om tien uur ‘s avond alleen 
terug. Dat deed ik naast de middelbare school. Toen wilde ik al 
naar de grotemensen-musicalschool. Ik wist dat theater hard 
werken is, door al die avonden was ik wel wat gewend. De mid-
delbare school vond ik pas hard werken. Dat vond ik vervelend. 
Ik snapte ook niet waarom het zo moest zijn, met al die regel-
tjes. In het theater gaat het niet om regels, maar om bezieling."

Na haar optredens als Anne Frank kreeg ze de rol van Etty 
Hillesum in het gelijknamige muziektheaterstuk. Ook Etty 
werd in de Tweede Wereldoorlog vermoord. De voorstelling 
van Etty Hillesum loopt nog enige tijd door tot in 2018. "Etty 
past niet in Flint. We spelen op bijzondere locatie zoals oude 
kerken of kapellen. Wel vet om in zo’n oude kerk te spelen." 
Daarnaast maakt ze liedjesprogramma’s met haar broer 
Bouwe, pianist en componist en soms met Jonas Pap op cello. 
"Als het beschikbare budget dat toelaat." Haar droom is ooit 
in het Flinttheater te staan met een avondvullende show.

Ze heeft zojuist auditie gedaan voor Diva Dichtbij, dat optre-
dens verzorgt voor mensen die door langdurige ziekte of 
beperking niet meer naar het theater kunnen. "Ze zochten een 
nieuwe zangeres omdat de aanvragen oplopen en die zangeres 
ben ik geworden". Dat zijn zo’n tachtig optredens per jaar die 
Abke mag verzorgen in verpleeghuizen of bij mensen thuis 
aan bed. "Het is zo bijzonder om te ervaren dat mensen die zo 
weinig zeggenschap meer hebben over wat er gebeurt met hun 
lichaam en geest weer opleven als ik voor ze zing. Dan gebeurt 
er iets magisch. Prachtig. Dat sluit naadloos aan op wat ik zei 
over verbinden met mensen van hart tot hart."
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Het was ook een reactie op een bijdrage van burgemeester 
Albertine van Vliet, die Amersfoort omschreef als een dorp. 
Teun: "Waarom praat je zo over je stad? Elke binnenstad lijkt 
op een dorp. Waarom zou je je eigen stad als dorp omschrij-
ven? Het is een stad. Ik geloof wel dat zij het zo zag, met een 
glas rosé op een terrasje met haar goede vriend directeur 
Pieter Erkelens van de Flint… Maar voor mij is Amersfoort 
meer, veel meer." 

Toen hij op de middelbare school op schooltoneel wilde, 
zeiden zijn ouders: ‘Kies toch iets normalers, zoals fotografie.’ 
Teun: "Ik maakte ze wijs dat ik hielp bij techniek. Totdat ik 
na een première thuiskwam met schmink en een plakbaard. 
Toen viel ik door de mand…"

Na een jaar rechten startte hij in 2001 op het conservato-
rium (zang en piano), maar in dezelfde periode richtte  
hij productiehuis d*Amor op in Amersfoort. "Daar was 
ik zo veel mee bezig dat er van studeren niets kwam. 
Toen bleek mijn opleiding niet de juiste." d*Amor was 
heel actief van 2001 tot en met 2009. "Ik heb vooral veel 
projecten gedaan met mensen die nog op hun opleiding 
zaten, zoals Jeroen de Man en Isaäk Hofland. d*Amor 
was de schaal van beginnelingen of semiprofs. Sinds 2007 
gingen we vooral professionele voorstellingen maken en co-
produceerden we ook te gekke voorstellingen zoals Rainer 
Maria. Maar het werd steeds moeilijker om daarvoor ook 
de middelen te vinden. De makers groeiden harder dan de 
mogelijkheden, die er in Amersfoort waren."

Nadat d*Amor in 2001 haar eerste voorstelling De Vurige 
Stad, over het verdwijnen van De Lieve Vrouwekerk in 
1787, op het theaterfestival ETCETERA presenteerde, werd 
Teun in 2002 en 2003 verantwoordelijk voor de publiciteit 
van het festival. Nadat de toenmalige leiding vertrok, werd 
hij met d*Amor gevraagd de organisatie over te nemen.  

"Er volgden zes edities ETCETERA. Die van 2008 was de 
mooiste met een openingsconcert door Maarten van Roozen-
daal, die we begeleidden met een voltallig Amersfoorts orkest. 
Mijn eerste keer als dirigent!"

De culturele duizendpoot   O   Teun van Essen

Flint en  
de geheime 

kracht van 
Amersfoort

Dirigent, arrangeur en kroegbaas. Een unieke 
combinatie. Teun van Essen. Geboren in een gezin 

waar wetenschap en muziek het wonnen van theater. 
Werd toevallig ondernemer. De man achter d*Amor,  
muziekcafé Miles, ETCETERA, Miles Orchestra, Jesus 

Miles Superstar en De Passie.

Teun van Essen (1981, Amersfoort) leverde in 2003 een bij-
drage aan een serie in de Amersfoortse Courant over Amers-
foort Wat Nu? Oftewel: waar gaat het heen met Amersfoort? 
Teun van Essen schreef dat we op zoek moeten naar de 
geheime kracht van Amersfoort. En hij doelde op het enorme 
potentieel aan creatieve en artistieke jongeren in de stad.
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De onvermijdelijke bezuinigingen volgden en cultuurwethou-
der Arriën Kruyt vond dat ETCETERA, de Keistadfeesten en 
TheaterTerras moesten gaan samenwerken. "Ik voelde er niets 
voor een verplicht traject in te gaan. Ik dacht: laat ik dapper 
zijn en iemand anders het laten overnemen. Samenwerking 
had ongetwijfeld geleid tot oorlogstijding."

De viering van Amersfoort 750 jaar stadsrechten was een 
teleurstelling voor hem. "Het idee van Pieter Erkelens 
en burgemeester Van Vliet was professioneel bloed van 
buitenaf in te huren. Eerst wilden ze Joop van den Ende 
een soort musical over Amersfoort laten maken. Toen dat 
niet lukte kwam De Parade tevoorschijn. Ik zag Amersfoort 
750 juist als een mooie gelegenheid om de jonge garde van 
Per Expressie, d*Amor en ETCETERA naar een landelijk 
niveau te tillen." 

Door zijn vele projecten kwam hij in contact met dranken-
handelaar Emil Scheerder. Hij zei eens tegen Teun: "Waarom 
begin jij geen kroeg?" Het antwoord was: "Als jij voor een 
kroeg zorgt, begin ik een karaokecafé." Aldus geschiedde en 
de oude Stadsherberg werd café Thuis en karaokecafé, want 
Teun was nog steeds gek van zingen. Later kwamen daar 
onder meer club Jackson en muziekcafé Miles bij. En juist 
Miles werd het middelpunt van de nieuwe muziekscene in 
Amersfoort. "Ik heb altijd een haat-liefdeverhouding gehad 
met cultuur, althans de organisatie daarvan. Het was altijd 

schooien om geld om iets voor elkaar te krijgen. Ik moest 
altijd als bedelaar de hort op. Het leuke is dat ik nu met Miles 
pas dat vrije gevoel heb bereikt, dat ik cultuur kan brengen 
zonder subsidie."

Op vakantie in Barcelona kwam hij Pieter Erkelens tegen, met 
wie hij ging lunchen. "Een geweldig vakantie. Pieter was een 
geweldig mens, een joviale, bevlogen kerel. Maar Pieter had 
niet zoveel op met de Amersfoort scene van muziek- en the-
atermakers. Ik zocht ook samenwerking toen wij onder pro-
ductie van d*Amor de musical Into the Woods maakten in het 
Openluchttheater. Hij wilde wel de kaartverkoop doen, maar 
verder geen betrokkenheid. Ik vond dat een gemiste kans."

Volgens Teun was dat een kronkel in het denken van de the-
aterdirecteur. "Voor Pieter had je in Amersfoort festivals, een 
stapje hoger was Theater De Lieve Vrouw en het allerhoog-
ste was de Flint, dus puur voor landelijke of internationale 
producties. Terwijl in werkelijkheid de cultuur hetzelfde 
is, alleen het podium is anders, groter. Gelukkig is het nu 
anders. Vanaf de eerste dag dat Harold Warmelink binnen-
liep was duidelijk dat hij de connecties met Amersfoortse 
artiesten wilde aanhalen. Hij vroeg al heel snel om advies. 
Hij zei eerlijk dat hij heel veel verstand heeft van zaken en 
horeca, maar minder van cultuur."

De brainstorm tussen de nieuwe directeur en Teun van Essen 
leidde tot Amersfoort Supports, een nieuwe opening van het 
theaterseizoen. "De naam was een slechte keuze, maar in een 
maand tijd bouwden we iets moois op. Het idee was iets gala-
achtigs te doen. Met een soort Amersfoortse Metropole Orkest. 
Dat was natuurlijk ook eigenbelang, ik wilde gewoon zelf weer 
graag voor een orkest staan." AmSup, zoals het feest werd 
afgekort, werd een succes. Met voor Teun als hoogtepunt het 
optreden met Paul de Leeuw en Sanne Hans, die samen met 
Bauke Bakker Roxanne van The Police zong. 

"Flint staat voor cultuur voor alle Amersfoorters. Mijn pro-
fiel zou zijn: breng voor 95 procent de programma’s, die nu 
eenmaal spelen in Nederland, en laat de overige vijf procent 
open voor speciale nieuw geproduceerde voorstellingen van 
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Amersfoortse bodem. Laat mensen van elders naar Flint in 
Amersfoort komen, werk voor vijf procent aan je toekomst-
beeld. Waarom zou al het landelijk aanbod in Flint moeten 
staan? Voor een avondje ouderwetse schouwburg kun je ook 
naar Amsterdam gaan. De waarde van Flint voor Amersfoort 
bestaat vooral uit unieke voorstellingen, producties van eigen 
bodem. Maak voor die vijf procent een eigen tak voor Amers-
foortse producties."

Een heel mooi voorbeeld daarvan is De Passie. Voortgekomen 
uit Jesus Miles Superstar in 2011 in Miles. "Op verzoek van 
Harold hebben we in 2013 een uitvoering in de Flint gedaan." 
Dat werd een succes. Zo zelfs dat programmeur Ank Marx, 
van huis uit klassiek geschoold, in gesprek ging met Teun 
van Essen en zijn medecomponist Carel den Hertogh om iets 
nieuws te bedenken. Dat werd De Passie, een samensmelting 
van twee fenomenen: Jesus Christ Superstar en de Matthäus 
Passion. "In de oude Flint was dit nooit gebeurd, zou worden 
gezegd dat het niet professioneel genoeg is. Harold gaf Ank 
het vertrouwen dat het kon en Ank kreeg daardoor vertrou-
wen in het slagen van het project."

Carel en Teun hadden ieder een partituur van Jesus Christ 
Superstar en de Matthäus Passion voor zich en overdach-
ten hoe er één van te maken viel. "Het gekke is dat je denkt 
allerlei kunstgrepen te moeten uithalen, zoals de ene voor 
de pauze en de andere erna. Maar we zijn gaan luisteren en 
hoorden hetzelfde verhaal en dezelfde dramatische keuzes. 
Het verraad door Judas en de dood van Jezus. In de Matthäus 
vertelt een evangelist het verhaal in recitatieven en zijn de 
aria’s en koralen er voor de dramatische onderbouwing, ter-
wijl in Jesus Christ het verhaal wordt uitgespeeld. Dat is voor 
ons het enige en juist heel bruikbare verschil."

De Passie speelde in het jubileumjaar voor de derde keer. In 
drie avonden kwamen zo’n 1400 mensen naar Flint om de 
zeventig artiesten op het podium aan het werk te zien. Voor-
namelijk Amersfoortse artiesten! "Carel woont in Rotterdam, 
maar is hier geboren. Isaäk Hofland, die de regie doet en de 
tekst van de verhalen schreef, woont ook hier."
Voor Teun van Essen toont De Passie wat Flint kan en moet 
zijn. "Wij hebben een unieke kans gekregen. Met een goede 
plek, de middelen en goede technici kan zo’n grote productie. 
Dat maakt Flint uniek. Het is een waardevolle toevoeging 
voor de stad. Als Flint niet de ruimte had geboden, was De 
Passie er nooit geweest."

De toegift op de laatste avond was voor Teun speciaal. "We 
startten het slotkoraal van de Matthäus Passion, maar dat 
kun je niet in zijn geheel als toegift brengen. Die spanning 
was er. Dus namen we het eerste deel van het slotkoraal en 
gingen over in het lied Jesus Christ Superstar. Het publiek 
ging helemaal uit zijn dak!"

Die eigen tak in Flint voor Amersfoortse producties, Teun 
gelooft er heilig in. Dat doet denken aan die ‘geheime kracht 
van Amersfoort’: "Laat het publiek uit het land naar Amers-
foort komen! Dat lukte ook bij de Soldaat van Oranje op vlieg-
veld Valkenburg. Maak een productie voor de zomer en een 
voor de winter. Ik zou graag de op Romeo en Julia gebaseerde 
werken van Tsjaikovski en Prokofjev combineren met de 
West Side Story van Bernstein. Misschien nog aangevuld met 
nummers uit de Juliet Letters van Elvis Costello. Liefde is iets 
passioneels, past goed in de zomer. Elke zomer een project!" 

Opeens denkt hij terug naar wat misschien wel zijn eerste 
bezoek aan de Flint was. "Een goede vriend van mijn ouders, 
Adriaan Ligtvoet, was een fan van opera. Hij nam ons mee 
naar Madame Butterfly. Ik was vijf en betoverd, dus wilde 
steeds keihard meezingen… Als ik zie wat ik nu doe, dan denk 
ik: daar is het zaadje geplant."

"Flint staat voor cultuur 
voor alle Amersfoorters"
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Na afloop van de Passie is er een staande ovatie 
voor de artiesten. In het midden Teun van Essen van 
Carel den Hertogh. Foto: Peter Putters
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De voorzitter    O    Eric Balemans

Ik ben
trots op

Flint
Natuurlijk wist hij van het maken van het boek Flint 

40. Daaraan had hij als voorzitter van de Raad van 
Commissarissen ook zijn fiat gegeven. Maar dat hij ook 
onderdeel zou zijn van de inhoud, nee, dat had hij zich 

geen moment gerealiseerd. Achteraf begrijpt hij het wel. 
En werkt hij graag mee. Heel graag zelfs!

Eric Balemans (1961, Sittard) is een joviale, uiterst vriende-
lijke en vrolijke Limburger. Komt binnenwandelen in Flint 
in een dun jack, met daaronder een strak pak met (natuur-
lijk) een oranje stropdas. Waarom hij het bijzonder vond te 
figureren in het boek? "Niemand kent de leden van de Raad 
van Commissarissen en dat hoeft ook niet. Het gaat niet om 
ons." Hij is welbespraakt, vol van passie en intens enthousi-
ast over Flint.

Als niemand hem kent dan is de eerste logische vraag: wie is 
Eric Balemans? Wat volgt is allereerst de opmerking dat het 
moeilijk is om iets over jezelf te vertellen en vervolgens een 
ruime uiteenzetting van zijn passie, die Flint heet. Zijn pas-
sie voor mooie voorstellingen, ruimte bieden aan creativiteit, 
uitdagingen, frisse gedachten, aan anders denken dan we 
gewend zijn. In Flint moet iets moois boven komen.

En dat doet hem denken aan wat zijn ouders in Limburg 
hem meegaven: haal het beste uit jezelf en doe daar iets 
moois mee. "Nu kan ik zelf niet dansen of zingen of muziek 
maken. Maar ik kan wel genieten van een fantastische show. 
Cultuur kan je ogen openen voor de wereld, kan een nuttige 
boodschap brengen. Van liefde en boosheid.  Dat kan ande-
ren stimuleren. De wereld is echt veel meer dan wat je ziet 
op televisie of leest in de kranten."

"Er zijn mensen die zeggen dat ze naar het theater gaan om 
de ellende van elke dag te ontvluchten. Ik zeg: draai het om! 
Gebruik wat je ziet en hoort in het theater om je dag mooier 
in te kleuren. Om je leven te verrijken. Dat is een andere 
manier van in het leven staan. Dat hebben mijn ouders mij 
ook meegegeven."

Eric Balemans was twee perioden Tweede Kamerlid voor 
de VVD en is sinds 2014 wethouder in de gemeente Stichtse 
Vecht. Hij woont in Utrecht. Maar hoe wordt een Utrechtse 
VVD-politicus nu voorzitter van de RvC van Flint?  
Balemans: "Marion Kroezen, lid van de RvC, is een vrien-
din van mijn vrouw. Ik vertelde haar dat ik de wereld van 
cultuur wilde gaan verkennen. ‘Waarom solliciteer je dan 
niet naar de functie van voorzitter bij Flint’, zei ze. Ik heb 
dat gedaan. Ik wilde met een frisse blik zien hoe een theater 
wordt gerund."

"Ik heb wel direct gezegd dat, als ze iemand zochten die 
snapt hoe de culturele wereld in elkaar zit, ze niet bij mij 
moeten zijn. Duidelijk werd dat de rol van de voorzitter 
moet zijn dat je ervoor zorgt dat het theater in deze tijd kan 
functioneren. Dat het een totaalbeleving wordt. En niet bij 
de pakken neerzitten." 
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"Tja, en dan heb je wel wat aan mij. Jan Terlouw zei ooit: ‘Je 
hoeft geen visser te zijn om goed te kunnen functioneren op 
het ministerie van landbouw en visserij’."

Balemans kwam bij de Flint toen Pieter Erkelens net ver-
trok. Hij volgde Jippe Hoekstra op. "Ik heb nog wel kennis-
gemaakt met Pieter. Het was in een tijd dat het denken over 
cultuur veranderde. De subsidies werden teruggedraaid, 
die discussies heb ik ook nog wel gevoerd in de Tweede 
Kamer. Er waren veel protesten, zelfs demonstraties op het 
Malieveld. Maar met demonstraties op het Malieveld krijg 
je de theaters niet vol. Er moest zakelijker worden gedacht. 
Kijken wat je moet doen en kijken waar je het geld vandaan 
haalt."

"Er was net een hele discussie gevoerd over een droom-
theater aan de Eem. Daar was 60 miljoen mee gemoeid. Ik 
ben naar wethouder Buijtelaar toegestapt en gezegd dat ik 
hem een besparing van 55 miljoen euro kwam aanbieden. 
Voor vijf miljoen konden we dan de Flint opknappen, de 
hele toko verbouwen. We begonnen met een betonnen blok, 
maar wel met een mooi betonnen blok."

"Dat is wat ik doe. Het samenspel van politiek en theater, die 
twee verbinden. De rol van de RvC is voor het grote publiek 
niet zichtbaar. We gebruiken de steun en kennis van de 
leden. Soms juridisch, soms bouwtechnisch, soms politiek, en 
daar ben ik dan van. Ik zit al twintig jaar in de politiek, die 
ervaring gebruik ik. Alle disciplines moeten in de RvC zijn 
vertegenwoordigd, samen geven we positieve steun."

"Als wethouder zeg ik dat ik in een begroting geen termen wil 
lezen als streven naar, beogen of wensen. Vertel wat je doet. 
En lukt dat niet, dan heb je pech of zeg je sorry. Niet zeuren en 
mauwen, maar zelfverzekerd voor de dag komen. Toon creati-
viteit. En kijk naar je kansen, zoals Harold ook altijd doet. Out 
of the box denken."

Eric Balemans werd in 1981 lid van de VVD. Zijn eerste 
politieke bijeenkomst was het afscheid van Hans Wiegel. En 
de installatie van Ed Nijpels. In de Flint! Hij kwam met een 
vriend (‘die had een rijbewijs’) in de auto naar Amersfoort. "Ik 
heb er thuis nog een poster van, dat was op 7 mei 1982. Ik zat op 
het balkon in de Stadshal. Ik weet het nog uit mijn hoofd, Hans 
Wiegel was mijn grote idool."

De wat hij noemt ‘grand opening’ na de grote verbouwing in 
2014 noemt hij zijn finest hour. "Dat hebben we met z’n allen 
gedaan. Natuurlijk, Harold en zijn medewerkers voorop en wij 
als raad op de achtergrond. We hebben zakelijk lef getoond, ter-
wijl we het culturele niveau hebben gewaarborgd. We hebben 
alle angsten weggenomen en geschiedenis geschreven."

Hij haalt de Amersfoortse bescheidenheid aan. "Mensen 
hebben het nog steeds over die lelijke betonnen bak als ze het 
over Flint hebben. Maar spiegel Flint niet aan Carré of Kleine 
Komedie. Denk niet we zijn maar een klein provinciestadje. 
Haal die schroom weg! Zeg: dit is mijn stad! Dit is mijn theater! 
Dit is goed en daar ben ik trots op!"

"Ik ben trots op Flint en dat vertel ik ook als ik in de Stads-
schouwbrug in Utrecht ben. Daar kunnen ze echt leren van 
wat Harold hier doet. En ja, ik baal er enorm van dat mijn zit-
tingsperiode van acht jaar als voorzitter van de raad erop zit. Er 
gebeuren hier zoveel mooie dingen, er is zoveel te genieten!"
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De Raad van Commissarissen. Van links naar rechts: Marion 
Kroezen, Edward Dijxhoorn, Eric Balemans, Leontien Wiering 
en Henk van der Stelt. Foto: Marco Hofsté
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Het Flintteam aan het einde van theaterseizoen 
2016-2017. Foto: Marco Hofsté
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Wees trots  
op je theater

O  Willem Meuleman (auteur) Als kind droomde ik ervan spoorwegovergang of 
spook te worden. De spoorwegovergang met zijn op en neer gaande armen, fel knippe-
rende lichtjes en rinkelende belletjes. Het spannende spook met zijn zwaaiende armen, 
wit wapperend kleed en angstaanjagende oehoegeluiden. Was dat al theatergevoel?

Als tiener stond ik met mijn vrienden op de voormalige podia van Houd Rust in 
Hooglanderveen, Concordia in Hoogland, Tivoli in Utrecht en Orpheus in Apeldoorn. Wij 
deden mee aan een landelijke theaterwedstrijd. Met een stuk gebaseerd op het gedicht 
Tijd van Vasalis werden we provinciaal kampioen. Met een stuk gebaseerd op een verhaal 
uit Genesis ‘Ben ik mijn broeders hoeder?’ zelfs Nederlands kampioen! We bedachten alles 
zelf en gebruikten muziek van Miles Davis en Pink Floyd en effecten van zelfgemaakte 
spots en vloeistofdia’s.

Op je hoogtepunt moet je stoppen en dat deden wij ook. Ik was (en ben) veel te verlegen 
om op het podium te acteren, ik ben meer een mens van de luwte. Dus werd ik schrijver. Ik 
stond daarna wel voor podia over de hele wereld. Van Paradiso in Amsterdam, The Royal 
Albert Hall in Londen tot Madison Square Garden in New York en van de Laugardalshöll 
Arena in Reykjavik tot Waikiki Beach in Honolulu en Sultan’s Pool in Jeruzalem. Maar dat 
zijn  verhalen voor een heel ander boek.

Flint is voor mij feest. Flint is Johnny van Doorn, Herman Brood, Het Diner, Golden 
Earring, Cuby, Ilse DeLange, Freek de Jonge, Ton Kas, het TEP-biljarttoernooi, de Bruce 
Springsteen Fanclubdag,  de platenbeurs, de Hond van het Jaar-show, ons eigen 
Amersfoortse Hunker, Johan Heesters en De Passie. 

Flint is niet zomaar een theater. Dat werd mij wel duidelijk in gesprekken met artiesten. 
Na afloop van ons gesprek zei Youp van ’t Hek: "Wees trots op je theater." 

Dat is een boodschap aan alle Amersfoorters! 

De makers    O   
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O  Raymond van den Hoek (vormgever) Als kind in 
de Kruiskamp zag ik de Flint meer als buurthuis dan theater. De 
Flint was onderdeel van onze speelplek. We speelden er verstop-
pertje, klommen op het dak… Met alle basisscholen vierden we 
Sinterklaas in de Flint. En natuurlijk het carnaval! Daar ging de 
hele buurt naartoe.

Twee ooms van mij werkten in het restaurant, dus ik kon zo via 
de achterdeur naar binnen. Ik ontken echter alle betrokkenheid bij 
de brand… Mijn moeder werkte als schoonmaakster in de Flint. Ze 
nam mij af en toe mee. Bijvoorbeeld naar de Platentiendaagse. 
Zo zag ik Willy Alberti en een heel jonge André Hazes.

Persoonlijk hoop ik dat de AFASzaal meer wordt gebruikt voor 
popconcerten, de zaal is immers net zo groot als Paradiso. 
Waarom gaan veel popartiesten naar Utrecht en komen ze niet 
hier? Flint is een cultuurhuis en een grote vorm van cultuur is de 
popcultuur. Ik ben wel blij dat er ook wat meer breder entertain-
ment is zoals de foute avonden…

O  Marco Hofsté (fotograaf) Het leek zo’n goed idee. Harold 
nodigde mij en mijn partner uit om samen met hem en Sandra naar de 
voorstelling van Ton Kas te gaan. Harold en ik vooraan in de directiestoe-
len, Sandra en Silvia daarachter. Harold en ik lachten onbedaarlijk om de 
vrouwonvriendelijke grappen van Kas. Achter ons was het rustig.

Na afloop bleek dat onze partners toch beduidend minder hadden geno-
ten dan wij. Het werd ons zelfs kwalijk genomen dat we zo ongeneerd 
om de grappen lachten… Het jaar daarop gingen we weer. Harold en ik. 
Samen met Pieter Klaassen en Willem Meuleman, onze medebestuurs-
leden van het fotoboek Met het Oog op Amersfoort. Nu bleef het niet 
stil achter ons…

Flint is voor mij samen met de kinderen naar Dirk Scheele en de 
Liedjesband gaan en samen met mijn muziekvrienden naar De Dijk en 
Golden Earring. Voor komend theaterseizoen hebben Silvia en ik een 
reeks voorstellingen geboekt. 
Nee, Ton Kas zit daar niet bij. 
Nog niet.
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1957-1958 Voor het eerst 
wordt gesproken over ‘een nieuwe 
‘stadsgehoorzaal’ onder aanvoering 
van PvdA-buregemeester Hermen 
Molendijk.

1966 Burgemeester Johan de Widt 
voert eerste gesprekken met architect 
Onno Greiner. 

1969 Gemeenteraad gaat akkoord met 
plannen nieuwbouw cultureel centrum 
in de Teut.

1970 Greiner krijgt opdracht voor 
ontwerp cultureel centrum.

1973 Gemeenteraad krijgt nieuwe 
lijst van wensen met betrekking tot 
cultureel centrum. Greiners eerste 
ontwerp is te groot.

1975 Start bouw de Flint.

1977 Stinkbommen en tomaten in 
gemeenteraad bij beslissing huisjes weg 
voor parkeergarage / Opening de Flint 
/ Naam bedacht door familie Kuipers / 
Koningin Beatrix in Flint bij bijeenkomst 
in kader van Jaar van het Kind.

1978 Optreden Lionel Hampton / Van 
Agt in Flint / Eerste concert Golden 
Earring / Abonnementshouders krijgen 
10 procent geld terug in verband met 
slechte zicht sommige stoelen / De 
Pasar Malam trekt 8000 bezoekers.

1979 Optreden Blondie voor tv-
programma Countdown / Luv, Joop 
Doderer en Willem Ruis treden op / 
Dizzy Gillespie in Trosprogramma Schuin 
/ Jazz Amersfoort strikt Herbie White.

1980 Opname Wie van de Drie in de 
Flint met Martine Bijl, Albert Mol, Kees 
Brusse en Eveline Velsen.

1981 Uitbreiding met drie stramien 
aan plantsoenkant / Viering 30 jaar 

sportman van het jaar met grote 
sporthelden als Anton Geesink, 
Jan Janssen, Joop Zoetemelk, Johan 
Cruyff, Erika Terpstra en Abe Lenstra 
/ Grote nationale demonstratie van 
gehandicapten in de Stadshal tegen 
het regeringsbeleid. / Bond van 
Amersfoortse Musici (BAM) vertrekt uit 
de Flint.

1982 Tumultueuze Roze Zaterdag 
met slotbijeenkomst in Flint / 
Acties voorafgaande aan bijeenkomst 
Oud Strijders Legioen / Vijf jaar Flint 
zonder jubileumfeestje.

1983 ‘Koude Oorlog’. Veel artikelen 
over machtsstrijd Flint-ACR.

1984 Tonnie Porringa krijgt algehele 
leiding.

1985 Flint wil groter theater met 
toneeltoren / Beheer St. Aegtenkapel 
naar Flint / Big Bam Boom in Flint 
eerste Amersfoortse popfestival.

1986 Manifestatie Steunt uw geld 
de apartheid? Met Zuid-Afrikaanse 
dominee dr. Allan Poelslak / Opening 
rijkswegen A28 en A27 door Neelie 
Smit-Kroes met protesten liefhebbers 
Amelisweerd.

1987 Tien jaar de Flint / Verbouwing 
zou tien miljoen kosten.

1988 Herman Brood wint BV Popprijs 
en speelt voor speciale tv-opnamen 
in Flint met gastoptreden van George 
Kooymans / Discussie over verplaatsen 
van Flint, Porringa is tegen / Eerste 
Bedrijven Kontakt Dagen.

1989 Föld van Krisztine Châtel in 
de Stadshal / Evert Druyff, technicus 
van het eerste uur, neemt afscheid: ‘Ik 
kwam hier als een kat in een vreemd 
pakhuis, ik ken nu elk stopcontact’ / 
De Flint steekt zich in het nieuw. De 

theaterstoelen worden rood, de muren 
antracietgrijs.

1990 Brand verwoest het theater. 
Veel voorstellingen worden afgelast, 
de rest verplaatst naar de Stadshal of 
theaters elders. Bezoekers worden met 
bussen gebracht en opgehaald.

1991 Eerste Amersfoortse Kunst 
manifestatie met 55 kunstenaars 
uit het gehele land / Het nieuwe 
hoofd financiële administratie is 
niet op zijn post te handhaven, 
de boekhouderfunctie is op niet 
reglementaire wijze uitgeoefend / Extra 
aandacht voor popmuziek genereert 
een nieuw jong publiek / Enkele 
impresariaten dienen een schadeclaim 
omdat voorstellingen na de brand niet 
konden worden verplaatst / Laatste 
vier dagen durende TEP-biljarttoernooi 
in de Flint. Hans Vultink  keert speciaal 
hiervoor na vijf jaar terug.

1992 Optreden Regionaal 
Concertorkest onder leiding van Jos 
Pommer en balletschool De Danserije 
onder leiding van Joyce Miranda 
/ Twaalf uur durend spektakel 
Marathonerre / Eerste platenbeurs 
/ Start herbouw van de Flint op 1 
december.

1993 Hoogste punt nieuwbouw 
met speciaal Nokbier, voor de Flint 
gebrouwen door brouwerij De Drie 
Ringen.

1994 Heropening Flint en opening 
parkeergarage / Nieuwe huisstijl / Mei 
inspeelprogramma met onder anderen 
Herman Finkers, Mini & Maxi, Brigitte 
Kaandorp, Frank Groothof, Simone 
Kleinsma, Het Nationaal Toneel, Het 
Zuidelijk Toneel / Flint heeft negen 
hoofsponsors: Moret Ernst & Young,  
de Amersfoortse, DHV, Schuitema, 
Bouwfonds, PTT, Akzo Nobel, Anova 
en Unisys / Up with People brengt 
wervelende muzikale show.

1995 Gijs Bakker Foyer geopend /
Flint tonnen in rood / Verkeerschaos 
bij congressen / Plannen om de Flint 

zelfstandig te laten worden / Flint sluit 
deuren voor fokkers.

1996  De gemeenteraad besluit tot 
verzelfstandiging van de Flint / Aantal 
abonnementhouders overschrijdt voor 
het eerst de grens van 4000 met 4069.

1997 Oprichting Theater en 
Congrescentrum De Flint nv / Jippe 
Hoekstra eerste voorzitter Raad van 
Commissarissen / 20-jarig jubileum gaat 
niet door, Johnny Kraaijkamp is ziek / 
Twee debutanten spelen voor een volle 
Stadshal: Jeroen van Merwijk en Jaap 
Mulder.

1998 Crisis in directie Flint / Vertrek 
Porringa / Adjunct-directeur Bernsen 
meldt zich ziek en wordt uitgekocht.

1999 Pieter Erkelens wordt directeur.

2000 De kosten van de bestuurscrisis 
blijken uit te komen op 1,3 miljoen 
gulden / De Hof fuseert met de 
Regionale Muziekschool, theatergroep 
Mirakel en de Danserije en wordt 
Scholen in de Kunst / Per Expressie 
vindt zijn oorsprong in de Flint.

2001 Wethouder Tom de Man 
overweegt verkoop Flint.

2002 25 jaar de Flint Feest met 
optredens van Paul Morocco en de 
Amersfoortse band Pater Moeskroen / 
Er zijn acht uitverkochte voorstellingen 
van STOMP / Prachtige serie Aegten 
Apart met Jan Rot, Magna Carta, 
Intermezzo en Maarten van Roozendaal.

2003 De Flint doorbreekt magische 
bezoekersgrens van 100.000. Er 
worden 105.000 kaartjes verkocht bij 
een bezettingsgraad van 80 procent 
/ Première van Zeg ‘ns AAA / Filip 
Jordens brengt in de St. Aegtenkapel 
een hommage aan Jacques Brel / 
Hans Teeuwen zegt voor derde keer ’s 
middags een voorstelling af.

2004 Christen-Unieraadslid Van 
Berkum protesteert in een brief aan de 
Flint tegen de voorstelling I.N.R.I. van 

Flint in jaren



237

de Bloeiende Maagden. Commentaar 
directeur Erkelens: "Politieke partijen 
behoren zich niet te bemoeien met de 
programmering van ons theater."

2005 Tijdens de kaartverkoop loopt 
de computer vast. Verwarring en 
consternatie onder klanten. / Nieuwe 
trekkenwand kost 2,8 miljoen euro / 
Wende Snijders krijgt de Stadshal vol. 

2006 Ernst Jansz speelt 
Molenbeekstraat / De Dijk Zullen we 
dansen / Scapino Ballet It’s a beautiful 
world.

2007 Dertig jaar Flint / Er zijn 
dit seizoen 204 voorstellingen 
geprogrammeerd in Flint en St. 
Aegtenkapel en er zijn 94.537 kaartjes 
verkocht / Solidariteitsmanifestatie 
Hart onder de Riem indrukwekkend 
eerbetoon aan medewerkers afgebrand 
Armandomuseum.

2008 Optreden operettezanger Johan 
Heesters (104) met demonstraties en 
nationale en internationale aandacht / 
De Stadshal krijgt een nieuwe verrijd- en 
inklapbare tribune.

2009 Stadshal heet voortaan 
Stadszaal. / De Flint blijft gewoon op 
de plek van de Flint. Pas over 5 jaar, 
als het gebouw is afgeschreven, wil de 
gemeente een nieuw congrescentrum 
met theater bouwen op het terrein van 
de Wagenwerkplaats.

2010 Hoofdwaterleiding breekt 
net buiten de gevel en zet de gehele 
kelderverdieping onder water. / Harold 
Warmelink wordt nieuwe directeur van 
de Flint / Seizoen 2010-2011 biedt in 
totaal 195 voorstellingen met 81.080 
bezoekers.

2011 Afscheid Pieter Erkelens met 
verrassingsoptreden Johan Heesters 
(107) / Nieuwe seizoenouverture 
heet AmSup / Flint introduceert 
Dragers / Kosten afscheid Erkelens 
35.000 euro / Try out Spot op de Kei, 
plezierdichtersfestival van de Flint en 
Guido de Wijs.

2012 Renovatie van de theaterzaal. 
Stoelen en vloer theaterzaal voorzien 
van nieuw tapijt / Flint bestaat 35 
jaar. In AD AC een foto van de drie 
directeuren samen / Musical Zero zes 
keer uitverkocht. / Première Thomas de 
Stoomlocomotief / 50-jarig jubileum 
Emmy Verhey in St. Aegtenkapel 
/ Celliste Quirine Viersen met alle 
cellosuites van Bach in dubbelconcert 
in de kapel / Flint sluit met klein, 
maar positief saldo af / Prinses 
Máxima bezoekt vijfjarige stichting 
Petje Af / Eerste Vriendenavond met 
600 bezoekers / De rechter beslist 
negatief in kwestie geluidsoverlast St. 
Aegtenkapel en legt beperkingen op.

2013 Breuk in de waterleiding zorgt 
voor veel waterschade in theater van 
de Flint / Eerste opvoering van De 
Passie, de Amersfoortse productie die 
Jesus Christ Superstar en de Matthäus 
Passion combineert / Harold Warmelink 
wil 5 miljoen euro investeren in de Flint 
en wil een popzaal in de vrijkomende 
ruimte van Scholen in de Kunst  / 
Flint Wintergala Chic ’n Soul / Aantal 
bezoekers groot in tegenstelling 
tot landelijk beeld. Bijna 80.000 
bezoekers bij 197 voorstellingen 
/ In het masterplan voor de Flint 
wordt afscheid genomen van het 
voornemen tot nieuwbouw in 2026 
en wordt gekozen voor revitalisatie op 
huidige locatie / Proef met Flintmobiel 
geslaagd

2014 Spectaculaire verbouwing van 
de Flint in tien weken tijd / Hoosbui 
zorgt veel schade bij verbouwing van 
de Flint / De Flint heet voortaan Flint 
/ St. Aegtenkapel wordt Centrum 
voor Fotografie / Flintdirecteur 
Harold Warmelink ontvangt de 
Gouden Parel, een verkiezing die 
jaarlijks wordt georganiseerd door 
het zakenblad OnderNamen / 
Eigen Flintproducties zijn de eerste 
uitvoering De Passie, AmSup, 
Wintergala en de Vriendenavond 
/ Veiling van de oude inventaris 
levert 18.500 euro op / Scholen in 
de Kunst verlaat Coninckstraat 58, 
het pand heet voortaan Cultuurhuis. 

Theater de Springplank meldt zich 
als eerste huurder / Tijdens de bouw 
wordt een ‘verborgen schat’ ontdekt, 
de handtekeningen op de muren in 
Trek theaterkeuken & café / Beste 
congreslocatie Midden Nederland, 
derde landelijk in competitie van 
vaktijdschrift MEETINGS / Introductie 
gratis drankje in de pauze / Horeca 
Flint voor het eerst in eigen beheer / 
Rabobank wordt sponsor theaterzaal.

2015 Toppers waren Kinderen voor 
Kinderen, Ton Kas, André Kuipers, 
Bloeiende Maagden, Brandweerman 
Sam, Schudden en Cirque Extremiste 
/ Nieuwe huurders Cultuurhuis zijn 
couturier By Christian, Galerie de 
Ploegh en de stichting Jong en Vrij  / 
Theater Locatie Nederland opgericht 
door Flint. / AFAS wordt drager, 
Stadszaal wordt AFASzaal / Benefiet 
Knopjesmuseum / Eerste Rollerdisco.

2016 Toppers waren het Nationale 
Ballet, Opera2Day, Intouchables, 
Koeien / Eigen producties: Uitweekend, 
Vriendenavond en Flirting with the 
Blues / Samenwerking met Spoffin 
Amuses, kamermuziekfestivals 
Amersfortissimo en Monteverdi XL en 
De Lieve Flint / Samenwerking met 
Fotostad Amersfoort wordt beëindigd 
/ Nieuwe bronzen folie op toneeltoren 
en nieuwe belettering / Flint heeft 684 
betalende Vrienden / Eerste rollerdisco 
in AFASzaal.

2017 Flint Theater Evenementen 
Congressen bestaat 40 jaar / Boek 
Flint 40 verschijnt / Leontien Wiering 
treedt tijdelijk terug als lid van de 
Raad van Commissarissen om de 
zieke directeur Harold Warmelink 
te vervangen / Dias Latinos keert 
met succes terug in binnenstad met 
dank aan samenwerking met Flint. 
/ Feestavond #Flint40 met Flint 40 
band en Wipneus & Pim.

Flint Dragers
Addictions - netwerk van 
reclamemakers, AFAS Software, 
Arai Helmet, AtmR van Munster, 
Autoverhuur Van Dusschoten , 
AV Brothers, Baspartout, Benzoni, 
Besseling Vervoert, Bosscher & Klein 
Bureau voor Destinatiemarketing, 
Brayn Design, Bron Architectuur, 
Croonwolter&dros, Crop 
registeraccountants, De Observant, 
Devenco, Digna de Bruin Advocatuur, 
Docuconcept, Driessen HRM, 
Drukmakers , DuurzaamGebouw B.V., 
EQUITY Accountants & Adviseurs, EY, 
Finedi, Gate51, Govaert Makelaardij 
Verhuur & Beheer, Graphic, Hästens 
Store Amersfoort, Opeldealer Henri & 
Herman, Hotel De Tabaksplant, Kuijpers 
Installatie, L5 communicatie + design, 
Latei, Los Accountants + Adviesgroep, 
LVB Networks , Mark Two Academy, 
M2 Security, M2 Vloeren, Marree 
en Dijxhoorn Advocaten, Marxman 
Advocaten, Meeùs, Mega Elektra 
Groep Amsterdam B.V., Molenbeek 
Makelaars , MSA B.V., Natuurlijk 
Mooi, POT Verhuizingen/Logistiek, 
Rabobank, Raet, Randstad, RéBM 
Bedrijfsmakelaars, Regardz, Restaurant 
het Bergpaviljoen, Rohde & Grahl, Royal 
HaskoningDHV, Scheerder B.V., Seec 
B.V., Smit & Dorlas, Sure Vastgoed 
Advies, ’t Koetshuys, Van Deuveren 
Traffic b.v., Van Ek Consultancy, 
Van Poelgeest BMW/MINI, Van Wijk, 
Vastgoedonderhoud, VBC Notarissen, 
Veenendaal Catering & Partyverhuur, 
VODW, Wanda Dijkstra scherpschrijver, 
Wilco Printing & Binding, Woonvast 
Makelaars , Xcellent.
 

Flint vrienden 
voor het leven
Arie Keijzer, By Christian, Galerie 
de Ploegh, Herman Beens (Beens 
notariaat), Jim Schuyt, Loek van 
Hasselt, Matti Austen, Paulien Kompier, 
Robert Pols,Theaterschool  
de Springplank, Marion Kroezen  
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Naslagwerken
De auteur heeft de volgende bronnen 
geraadpleegd:

Amersfoortse Courant
15-09-1977 Jos Bouten. Bijlage tgv 
opening Flint.
29-09-1977 Koos Postema brengt 
openingsprogramma als presentator.
01-10-1977 Flint nu bouwen zou 
drie miljoen duurder zijn. Amersfoorts 
cultureel centrum officieel geopend. 
Openingsfeest in Flint lange zit.
21-10-1977 Muziek, protest en zitten 
op de grond, dat kon gisteren allemaal 
in De Flint.
03-11-1977 Omroepen ontdekken Flint 
voor de radio.
19-11-1977 Wethouder: Flint wordt 
aangepast. (Na veel klachten over zicht 
in theater).
24-08-1978 Slechtste Flinttheaterrijen 
gaan de hoogte in.
1979 ACR aast op de macht in cultureel 
centrum De Flint
15-10-1982 ASLOS verhuurt sporthal 
aan fascistische organisatie: Grijze 
Wolven vergaderen in Koppel.
03-02-1983  Arjeh Kalmann. De Flint al 
vijf jaar toneel van  Koude Oorlog.
22-03-1983  Arjeh Kalmann. ‘De Flint 
heeft niets feestelijk’.
23-03-1983 Arjeh Kalmann. Groot 
heimwee naar de Markthal.
24-03-1983 Arjeh Kalmann. ’n Heerlijk 
gebouw, alles kan hier’.
25-03-1983 Arjeh Kalmann. Veel 
pretenties en weinig kapsones.
17-11-1993 Vorst kan theatervesting 
niet storen / Bouw Flint is nog op 
schema.
02-09-1987 Max Smith. De Flint past na 
tien jaar een ruimer jasje.
02-09-1987 Anneke Grönloh 
lichtgewond na val in Flint.
01-10-1987 Kerken in opstand tegen 
paravisie.
04-11-1987 Verbouwing Flint kost tien 
miljoen.
27-11-1987 Amersfoort paar dagen 
vogeltjesstad.
03-12-1987 Kleinveefokkers houden 
voor 46ste maal hun show.
16-06-1988 Amersfoort wil Flint 

verplaatsen.
30-08-1989 Max Smith. De Flint steekt 
zich in het nieuw.
10-10-1989 Marleen Buwalda. Evert 
Druyff: ‘Ik ken hier elk stopcontact’.
26-11-1990 Theater De Flint 
volledig uitgebrand. ‘Brand bespoedigt 
nieuwbouw De Flint niet’. Porringa: ‘Ik heb 
even gehuild.’
27-11-1990 Noodbestuur en vijf ton 
voor Flint. ‘Sfeer van wederopbouw’ in 
theater Flint.
30-11-1990 Flint niet verzekerd voor 
bedrijfsschade.
25-09-1991 Rob van der Werve. Toppers 
voor reünie naar laatste TEP-toernooi.
29-04-1994 Flintkoepel.
08-11-1995 Godert van Colmjon. Foyer 
in theater de Flint vernoemd naar Gijs 
Bakker.
02-10-1997 Ingrid Dekker. 
Verjaardagsfeest de Flint valt in het 
water.
17-07-1998 Cathérine van der Linden. 
Theaterdirecteur Porringa kapot 
gestreden
23-01-1999 Godert van Colmjon. De 
Flint moet van zijn eiland af.
12-01-2000 Harde noten veroorzaken 
geen paniek in de Flint.
22-01-2000 Miro Lucassen. Crisis kost 
de Flint 1,3 miljoen.
06-06-2003 Robin Bruinsma. De Flint 
overschrijft magische grens.
10-04-2004  Robin Bruinsma. 
‘Politiek mag zich niet bemoeien met 
theaterprogrammering’.
12-06-2004 Robin Bruinsma. De Flint wil 
jongeren kansen om te spelen aanbieden.
14-06-2004 Robin Bruinsma. De Flint: 
Eemtheater noodzaak.

AD Amersfoortse Courant

05-03-2005 Robin Bruinsma. 
Droomscenario voor theater aan Eem.
08-03-2005 Robin Bruinsma. ‘Ambities 
de Flint eigenlijk nog te klein’.
05-11-2005 Robin Bruinsma. Bevlogen 
doorstart van Erkelens.
18-02-2008 Robin Bruinsma. Heesters: 
‘Het was wunderbar’.
13-02-2008 Richard Hoving. Commotie 
of niet, de show gaat door.
03-06-2010 Jeroen de Valk. ‘Stad is rijp 

voor ’n supertheater’.
02-09-2010 Leo de Vries. Theater de 
Flint staat uren blank. Waterballet in de 
Flint.
02-11-2010 Warmelink opvolger 
Erkelens bij de Flint
02-11-2010 Marco Willemse. Droomjob 
met tegenwind. Nieuwe Flintdirecteur 
Warmelink ziet volop kansen.
27-12-2010 Marjan van Grimbergen, 
Regardz-afscheid van Harold Warmelink.
14-10-2010 Jeroen de Valk. Sanne wil 
altijd spraakmakend zijn.
25-01-2011 Jeroen de Valk. Omstreden 
Heesters (107) onverwacht terug in 
theater Amersfoort. 
25-01-2011 Jeroen de Valk. ‘Jopie’ even 
terug in Flint.
26-01-2011 Hein Bosman/Jeroen de 
Valk. ‘Erkelens schoffeerde zijn gasten’.
31-01-2011 Marjan van Grimbergen. 
Zelfs het afscheid van Erkelens is 
controversieel.
27-05-2011 Jeroen de Valk. Warmelink 
vol plannen nieuwe theaterseizoen in.
05-07-2011 Thijs Tomassen. Een nieuw 
stadsfeest. Amersfoort Supports wil een 
vuist maken.
27-12-2011 Leo de Vries. Amersfoort is 
nooit echt trots geweest op Heesters.
06-01-2012. Jeroen de Valk. Theater 
regelt de babysitter.
10-01-2012 Jeroen de Valk. Het 
Amersfoort van… Pieter Erkelens.
08-08-2012 Annemarie Degens. Chic en 
netjes in de nieuwe zaal. 
08-09-2012 Wichard Maassen. Flint is 
fase ‘speelstadje’ allang voorbij.
11-05-2013 Eric van der Velden. 
Popzaal in gebouw Flint. Plan voor 
vrijkomende ruimte Scholen in de Kunst.
15-07-2013 Piet van Dijk. Flintdirecteur 
combineerde zakelijke aanpak met flinke 
dosis creativiteit.
17-07-2013 Afscheid live in de Flint.
22-07-2013 Overleden theaterdirecteur 
warm herdacht.
31-12-2013 Marco Willemse. Sanne 
Hans: ‘Dit is nu mijn stad, kneuterig en 
hip tegelijk’.
23-01-2014 Miriam Vijge. Amersfoortse 
actrice Abke Bruins: ‘Mensen ontroeren 
is succes’.
28-03-2014 Wichard Maassen. De 
‘nieuwe’ Flint wil meer gasten. Grotere rol 

voor horeca in theater.
29-07-2014 Sjaak van de Groep. 
Hoosbui spoelt bouwstof in de Flint en 
passant weg. Orkestbak en toiletten in 
theater onder water.
30-08-2014 Eric van der Velden. 
Sponsors in de rij voor Flint.
27-09-2014 Eric van der Velden. De 
Flint nu op en top theater. Directeur 
Harold Warmelink maakt schouwburg 
uitnodigend en behaaglijk.
11-12-2014 Gouden Parel voor 
Warmelink.
07-01-2015 Eric van der Velden. 
De Ploegh keert terug: ‘We horen in 
Amersfoort’.
03-04-2015 Willem Meuleman. De Flint 
en de vogelhuisjes.
12-03-2016 Thijs Tomassen. Sanne 
Hans: ‘Mensen vragen soms of wij zusjes 
zijn’.
23-04-2016 Jeroen de Valk. ‘Zelfs een 
neef van Anne Frank zei: Jij bent Anne’.
12-11-2016 Annemarie Degens. Het 
weekend van… Abke Bruins.

Archieven:
Archief Eemland, Flint, Klaas 
Spoelstra, Tonnie Porringa, Joke van de 
Grootevheen, Ingrid Tieland, Hidde en 
Tineke Terpstra, Adri Colpaart, Anton 
Groot, Robert Pols, AD Amersfoortse 
Courant, Ton Blom.

Boeken
1985 Onno Greiner, architect. Mark van 
der Marc.
1988 De Teut. Jan van Dijkhuizen.
1991 Lelijk gebouwd Nederland. De 50 
grootste missers. Jaap Huisman.
2003 Amersfoort Wat Nu? Redactie 
Willem Meuleman.
2005 Droomtheater aan het water. 
Nanda de Geus, Adri Colpaart en Pieter 
Erkelens.
2008 Johan Heesters in Amersfoort 16 
februari 2008. Pieter Erkelens.
2010 Sint Aegtenkapel 1410-2010. 
Kees van Kesteren.
2012 Bert Nijmeijer, Heyboer: een 
biografische speurtocht, Nijgh & van 
Ditmar.
2017 Heilijgers etcetera. Bedrijfskroniek. 
Ingrid D. Jacobs. 
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Brochures Flint 1977-2017.

Financieel Dagblad 
J.C. van de Waals 4-10-1977 Over 
Greiner en zijn Flint. 

Het Parool
15-07-2013 Lorianne van Gelder. 
Erkelens hield niet van strenge grenzen.

Interviews:
16-02-2017 Willem Borra. 21-02-
2017 Adri Colpaart. 22-02-2017 Gert 
van Reenen. 28-02-2017 Rob Bosch 
en Klaas Spoelstra. 01-03-2017 Job 
Heilijgers. 07-03-2017 Kees van 
Kesteren. 07-03-2017 Robert Pols. 
21-03-2017 Ank Marx. 22-03-2017 
Dorie Kuyff
03-04-2017 Martien van Goor. 05-04-
2017 Tonnie Porringa.
20-04-2017 Anton Groot. 28-04-2017 
Tineke en Hidde Terpstra.
28-04-2017 Bonnie Doets. 28-04-
2017 Ingrid Tieland.
03-05-2017 Youp van ’t Hek. 04-05-

2017 Erik van Muiswinkel.
04-05-2017 Hans Sibbel. 05-05-2017 
Jandino Asporaat.
10-05-2017 Adriaan de Vries. 10-05-
2017 Lau Ham en Bep Jansen.
11-05-2017 Jim Schuyt. 12-05-2017 
Martijn Delahaye.
18-05-2017 Eric Balemans. 18-05-
2017 Joke van de Grootevheen en 
Freek van Mierlo. 26-05-2017 Teun van 
Essen. 27-05-2017 Jouke Westerhof. 
01-06-2017 Raymond van den Hoek. 
07-06-2017 Peter de Jong (Maxi). 
13-06-2017 Abke Bruins. 15-06-2017 
Petra Heyboer. 16-06-2017 Fons 
Asselbergs. 01-08-2017 Marco Hofsté. 
02-08-2017 Harold Warmelink. 03-08-
2017 Nanda de Geus,
09-08-2017 Karin klein Wassink.

Jaarverslagen
Flint 1977-2016 (niet compleet).
1982 Centrumpartij.

Koerier
05-10-1977 Met druk weekeinde is De 

Flint nu officieel in gebruik genomen.

Magazines
15-09-1977 Cultureel Magazine. Joop 
Niesten. NIEUW Speelstadje De Flint. 
2011 Glossy Pieter bij afscheid van 
Pieter Erkelens. 

Rabobank TV 
17-04-2013 Arie Lengkeek interview 
met Adriaan de Vries.

Stad Amersfoort
16-09-1977 Anco Mali. Tengere vrouw 
met zware taak. Albert van der Wey en 
De Flint: Trots, zorgenkind, oogappel. 
Onno Greiners speelstadje De Flint.
30-09-1977 Anco Mali. Sublieme 
Tsjitsjikow.
10-03-1982 Anco Mali. Porringa: ‘Ik ben 
weerbaar opgevoed en daar heb ik veel 
aan te danken’.
22-07-1987 Porringa: ‘Cultuur is bij 
ons niet alleen gericht op sluitende 
begroting’.
08-03-1994 Anco Mali. Architect 

Onno Greiner over zijn ontwerp voor de 
nieuwe Flint: ‘Ik had weinig keus’
September 1994 Anco Mali. Bijlage De 
Nieuwe Flint. Gijs Bakker: Gaten met 
sieraden, meubels, vazen en behang. 
Porringa: De laatste vier jaar was ik geen 
theaterdirecteur. 
28-06-1995 Anco Mali. Van de 
Grootevheen verlaat met weemoed  de 
Flint.

Telegraaf 
3-09-1977 Gert Jonker. Amersfoort 
kreeg bijna ideaal ‘cultuurstadje’

Volkskrant
03-01-1986 Jan Mulder. Het cultureel 
centrum.

Vrij Nederland
17-09-1994 Kees Schaepman. Architect 
Onno Greiner mocht zijn eigen verleden 
herzien.

Flintdirecteur Harold Warmelink 
als sandwichman op de 120 meter 
lange tafel van De Boulevard of 
Broken Dreams, die neerstreek op de 
Langegracht in 2011 ter gelegenheid 
van Amersfoorts 752ste verjaardag. 
Foto: Saskia Berdenis van Berlekom
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Flint Theater Evenementen Congressen bestaat veertig 
jaar. Flint 40 vertelt de verhalen van (de) Flint. Van 
de keuze voor de plek in de oude volkswijk de Teut 
in de jaren zeventig tot aan de naamsverandering in 
Flint en de toekomstvisie in 2017. Architect, bouwer,  
medewerker, bezoeker, artiest, horecaman, gastvrouw, 
bestuurder, programmeur, buurman en directeur, allen 

vertellen hun verhaal van (de) Flint. 

Ze vertellen over ontroerende voorstellingen, spectaculaire 
shows, demonstraties, een brand, omstreden optredens, 
een ‘koude oorlog’, een opstand van medewerkers, water-
overlast, over her- en verbouw, over tranen, een lach, over 
genieten. 40 jaar cultuur en evenementen in Amersfoort. 
Het verhaal van het theater waar artiesten graag komen 

spelen en waar iedere Amersfoorter trots op kan zijn.
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